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Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιανουαρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.42’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα σας, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 14-1-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΞΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 14
Ιανουαρίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Έγκριση σχεδίων συµβάσεων στον τοµέα της άµυ-
νας».)

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση, κατόπιν αιτήµατος του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου
Μητσοτάκη, σύµφωνα µε το άρθρο 142Α του Κανονισµού της
Βουλής, µε αντικείµενο την ενηµέρωση του Σώµατος για την κυ-
βερνητική πολιτική σχετικά µε τη διαχείριση της πανδηµίας.

Συνεδριάζουµε σήµερα, µετά από σχετικό αίτηµα του κυρίου
Πρωθυπουργού που απεστάλη την Παρασκευή 8 Ιανουαρίου
2021 και γνωστοποιήθηκε στους Προέδρους των Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων της Αντιπολιτεύσεως αυθηµερόν, όπως ορίζει το
άρθρο 142Α του Κανονισµού της Βουλής.

Σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 142Α, η ανακοίνωση γί-
νεται αυτοπροσώπως από τον Πρωθυπουργό και η διάρκειά της
δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δέκα λεπτά στην πρωτολογία, πέντε
στη δευτερολογία και πέντε στην τριτολογία. Οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων µπορούν να αναπτύξουν αυτοπρο-
σώπως τις απόψεις τους για το περιεχόµενο της ανακοινώσεως
για πέντε λεπτά για τον καθένα στην πρωτολογία και εν συνεχεία
για τρία λεπτά στη δευτερολογία. Ο Πρωθυπουργός, σύµφωνα
µε την παράγραφο 6 του άρθρου 142Α, κλείνει τη συζήτηση µι-
λώντας τελευταίος.

Ωστόσο, για την καλύτερη οργάνωση της συζητήσεως, προ-
τείνω, σύµφωνα µε την από 12 Ιανουαρίου 2021 οµόφωνη από-
φαση της Διασκέψεως Κοινοβουλευτικών Οµάδων της
Αντιπολιτεύσεως να τριπλασιαστούν µε την απαιτούµενη ανοχή.

Συνεπώς οι χρόνοι οµιλίας διαµορφώνονται ως εξής: ο Πρω-
θυπουργός θα έχει για την πρωτολογία του τριάντα λεπτά, για
τη δευτερολογία του δεκαπέντε λεπτά και για την τριτολογία του,
επίσης, δεκαπέντε λεπτά. Όσον αφορά τον χρόνο οµιλίας των
Πρόεδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων της Αντιπολιτεύσεως
θα έχουν δεκαπέντε λεπτά για την πρωτολογία τους και εννιά
λεπτά για τη δευτερολογία τους. 

Με δεδοµένο ότι οι προβλεπόµενοι χρόνοι έχουν αυξηθεί και
µε δεδοµένο ότι θα υπάρξει και σε αυτό µία ανοχή, παρακαλώ
για την κατά το δυνατόν τήρηση αυτού του χρονικού ορίου. 

Είµαστε εντάξει µε αυτόν τον τρόπο συζητήσεως;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η πρόταση

έγινε οµόφωνα δεκτή. 
Καλείται στο Βήµα ο Πρωθυπουργός, κ. Κυριάκος Μητσοτά-

κης. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς καλή χρονιά, µε

υγεία σε εσάς και τις οικογένειές σας. 
Η πρώτη µου παρουσία στο Κοινοβούλιο για το 2021 δεν θα

µπορούσε παρά να έχει στο επίκεντρό της την πανδηµία, όχι
µόνο γιατί έχει ξεκινήσει ήδη η επιχείρηση «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» για τον
µαζικό εµβολιασµό του ελληνικού πληθυσµού, για την οποία θα
έχω την ευκαιρία να σας ενηµερώσω κατά τη διάρκεια αυτής της
συζήτησης πολύ πιο αναλυτικά, αλλά και γιατί θεωρώ ότι αυτή η
συζήτηση είναι ταυτόχρονα µία ευκαιρία στην αρχή του χρόνου
να δοθούν έγκυρες απαντήσεις σε απορίες που δικαιολογηµένα
απασχολούν τους πολίτες. 

Είναι, επίσης, µία ευκαιρία να διαλυθούν µύθοι που, συνειδητά
ή όχι, µερικές φορές διακινούνται και να περιγραφεί µε τη
γλώσσα της αλήθειας η κατάσταση η οποία επικρατεί σήµερα,
µαζί µε το σχέδιο το οποίο θα µας οδηγήσει µε ασφάλεια στο
αύριο. 

Ξεκινώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραθέτοντας
µια σειρά από στοιχεία για το πού βρισκόµαστε σήµερα σε σχέση
µε τη διαχείριση της πανδηµίας. 

Θα ήθελα να τονίσω ακόµα µία φορά στην αρχή της συζήτη-
σης ότι µπορούµε να διαφωνούµε σε αυτήν την Αίθουσα σε επί-
πεδο πολιτικών προτάσεων και, προφανώς, τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης έχουν κάθε δικαίωµα να ασκούν τεκµηριωµένη
κριτική στην Κυβέρνηση. Δεν γίνεται, όµως, να διαφωνούµε για
τα δεδοµένα και την πραγµατική εικόνα η οποία επικρατεί σή-
µερα στη χώρα µας και για το τι έχει συµβεί διαχρονικά αυτούς
τους δέκα µήνες, από τις αρχές Μαρτίου 2020, όταν πρωτοεµ-
φανίστηκε στη χώρα µας το πρώτο κρούσµα του COVID-19. 

Πού βρισκόµαστε, λοιπόν, σήµερα; Σύµφωνα µε τα επίσηµα
στοιχεία του ECDC -γνωρίζετε ότι αυτοί οι χάρτες δηµοσιοποι-
ούνται κάθε εβδοµάδα- σήµερα, αυτήν την τελευταία εβδοµάδα,
την πεντηκοστή τρίτη εβδοµάδα που ο  ECDC καταγράφει τον
σχετικό χάρτη, όπως βλέπετε, όλη η Ευρώπη είναι κόκκινη και οι
µόνες δύο χώρες οι οποίες είναι κίτρινες και έχουν και ορισµένες
περιφέρειες που είναι πράσινες είναι η Ελλάδα και η Φινλανδία.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’
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Αυτή, λοιπόν, είναι η κατάσταση που επικρατεί σήµερα στη χώρα
µας. Καταθέτω τον σχετικό χάρτη στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όπως είχαµε την ευκαιρία να συζητήσουµε πολλές φορές σε
αυτήν την Αίθουσα, τον Νοέµβριο βρεθήκαµε αντιµέτωποι µε το
δεύτερο κύµα της πανδηµίας, ένα κύµα το οποίο αποτυπώθηκε
σε µία ταχύτατη αύξηση των νοσηλευοµένων συµπολιτών µας
στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, αλλά και σε µία
πολύ απότοµη αύξηση του αριθµού των διασωληνωµένων. 

Αυτή εδώ πέρα είναι η γραφική απεικόνιση της πορείας της
επιδηµίας σε επίπεδο νοσηλευοµένων.

Βλέπετε ότι η απότοµη αύξηση στις νοσηλείες, η οποία ήταν
αυτή που συµπαρέσυρε νοµοτελειακά και την αύξηση του αριθ-
µού των θανάτων στη χώρα µας, ξεκίνησε περίπου στις αρχές
Νοεµβρίου. Υπήρξε δραµατική. Έφτασε στον µέγιστο αριθµό νο-
σηλειών κοντά στις τεσσερισήµισι χιλιάδες στις αρχές Δεκεµ-
βρίου. Στη συνέχεια ξεκίνησε µία αποκλιµάκωση αρκετά
γρήγορη, έτσι ώστε σήµερα στη χώρα µας να νοσηλεύουµε χίλι-
ους εξακόσιους ενενήντα συµπολίτες µας µε COVID στα νοσο-
κοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Αντίστοιχη είναι και η πορεία των διασωληνωµένων. Βλέπουµε
πάλι την γρήγορη αύξηση στις αρχές Νοεµβρίου, τον µέγιστο
αριθµό ο οποίος ξεπέρασε τους εξακόσιους διασωληνωµένους
-για COVID µιλάµε πάντα- στις αρχές Δεκεµβρίου και µία αποκλι-
µάκωση όχι τόσο γρήγορη όσο η µείωση των νοσηλειών στα νο-
σοκοµεία µας. Σήµερα έχουµε τριακόσιους είκοσι οκτώ
συµπολίτες µας οι οποίοι είναι διασωληνωµένοι. 

Στην πιο µακάβρια στατιστική, αυτή των συµπολιτών µας οι
οποίοι έχουν χάσει τη ζωή τους από τον COVID-19, η χώρα µας
µε βάση τα στοιχεία τα χθεσινά, αθροιστικά, αν δούµε από την
αφετηρία της πανδηµίας, βρίσκεται στην εικοστή πρώτη θέση -
από το τέλος εννοώ- και καλύτερη χώρα είναι η Φινλανδία. Είµα-
στε η πέµπτη καλύτερη ή λιγότερο κακή χώρα στο επίπεδο των
θανάτων µε πεντακόσιους δέκα οκτώ συµπολίτες µας ανά ένα
εκατοµµύριο πληθυσµού. Αυτό είναι το µέτρο το οποίο χρησιµο-
ποιείται σε αυτήν την µακάβρια στατιστική. 

Απλά, επειδή έχουµε ακούσει πολλά και για τον αριθµό των
θανάτων στη χώρα µας, ας έχουµε µία αίσθηση σε αυτήν την Αί-
θουσα ότι και σε αυτό το επίπεδο τα έχουµε καταφέρει σχετικά
καλύτερα από τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Μάλιστα, ειδικά
χθες η Ελλάδα ήταν η χώρα µε τους λιγότερους θανάτους σε
όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και ευχόµαστε ειλικρινά αυτή η τάση
να είναι µια τάση η οποία θα συνεχιστεί.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τους σχετικούς πίνακες.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης   καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλω να επαναλάβω ότι αυτή η επιτυχηµένη αντιµετώπιση του
δεύτερου κύµατος της πανδηµίας οφείλεται πρώτα και πάνω απ’
όλα στις εκπληκτικές προσπάθειες των υγειονοµικών, γιατρών,
νοσηλευτών, εργαζόµενων στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, οι οποίοι,
ειδικά κατά τη διάρκεια του Νοεµβρίου και του Δεκεµβρίου σε
περιοχές οι οποίες επιβαρύνθηκαν ιδιαίτερα από τον COVID, υπε-
ρέβαλαν τους εαυτούς τους και αντιµετώπισαν µία κρίση πρω-
τοφανή µε επαγγελµατισµό, µε αφοσίωση και µε ανθρωπιά. 

Αυτή η αποκλιµάκωση, όµως, στην πορεία της επιδηµίας οφεί-
λεται και στο γεγονός ότι κατά τη διάρκεια των ηµερών των Χρι-
στουγέννων και της Πρωτοχρονιάς, µε πολύ λίγες εξαιρέσεις, η
ελληνική κοινωνία έδειξε πειθαρχία και συµµορφώθηκε µε τις
υποδείξεις των ειδικών. Εάν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχε
συµβεί κάτι δραµατικό τις ηµέρες των Χριστουγέννων και της
Πρωτοχρονιάς, όπου είναι λογικό να υπήρχε µία φυσική χαλά-
ρωση και η ανάγκη να έρθουµε σε επαφή στενότερη µε τους αν-
θρώπους τους οποίους αγαπάµε, αυτό θα είχε ήδη φανεί στα
επιδηµιολογικά δεδοµένα. 

Ευτυχώς, φαίνεται ότι ξεπεράσαµε τον σκόπελο των Χριστου-
γέννων και της Πρωτοχρονιάς χωρίς ιδιαίτερες αναταράξεις και

πιστεύω ότι σε αυτό βοήθησε και η πολιτική απόφαση -διότι πο-
λιτική απόφαση ήταν- της Κυβέρνησης για τις δύο πρώτες εβδο-
µάδες του Ιανουαρίου να επανέλθουµε σε όλη τη χώρα σε ένα
αυστηρότερο καθεστώς lockdown από αυτό το οποίο είχαν ειση-
γηθεί οι ειδικοί λοιµωξιολόγοι, έτσι ώστε να µπορέσουµε να
απορροφήσουµε τις όποιες αρνητικές επιπτώσεις από την αυξη-
µένη κοινωνική επαφή που νοµοτελειακά είχαµε τις ηµέρες των
Χριστουγέννων. 

Αυτά, λοιπόν, είναι τα στατιστικά στοιχεία ως προς την πορεία
της επιδηµίας σήµερα. 

Θέλω να τονίσω για ακόµη µία φορά, ότι αυτή η θετική πορεία
-αυτά είναι και τα στοιχεία τα οποία παρουσιάζονται αυτήν την
ώρα στην επιτροπή των λοιµωξιολόγων- δεν δικαιολογούν κανέ-
ναν -επαναλαµβάνω, κανέναν!- απολύτως εφησυχασµό. Έχουµε
δει και σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες τα πήγαιναν καλά
σε άλλες περιόδους αυτής της επιδηµίας, πολύ γρήγορη αύξηση
των κρουσµάτων από τη στιγµή που υπήρξε µία χαλάρωση, που,
όπως απεδείχθη εκ των υστέρων σε αυτές τις χώρες, προφανώς
ήταν πιο επιθετική από αυτό το οποίο θα µπορούσαν να ανεχ-
θούν οι χώρες αυτές. 

Κατά συνέπεια, τα επόµενα βήµατα στην αντιµετώπιση της
πανδηµίας είναι προδιαγεγραµµένα: Η διατήρηση των µέτρων
προστασίας, η σταδιακή και προσεκτική επανεκκίνηση της οικο-
νοµίας -θα επανέλθω στο ζήτηµα αυτό- ακολουθώντας πάντα τις
υποδείξεις των ειδικών και, βέβαια, οι στοχευµένοι περιορισµοί
στις εστίες έξαρσης του ιού και η αύξηση, φυσικά, του εµβολια-
σµού, διότι καθώς θα προχωράει ο εµβολιασµός, τόσο θα υπο-
χωρεί ο κορωνοϊός.

Θα ήθελα, λοιπόν, σήµερα να απαντήσω σε κάποια ερωτή-
µατα, τα οποία έχουν τεθεί και από την Αντιπολίτευση, αλλά τα
οποία µας θέτουν συχνά και οι πολίτες, επιχειρώντας να κάνουµε
και µία συνολική ανασκόπηση της πορείας µας αυτούς τους δέκα
µήνες, αλλά και να προδιαγράψουµε τα βήµατά µας για το αµέ-
σως επόµενο διάστηµα.

Το πρώτο εύλογο ερώτηµα είναι αν υπήρχε άλλος δρόµος και
µήπως αυτή η τακτική, την οποία έχουµε ακολουθήσει, υποδη-
λώνει -όπως µας κατηγορεί η Αντιπολίτευση- έλλειψη σχεδίου και
παθητική παρακολούθηση της πανδηµίας.

Απαντώ: Κάθε άλλο. Αν κάτι έχουµε µάθει από τον COVID-19,
είναι ότι συνδέεται µε το κύριο χαρακτηριστικό της ανθρώπινης
συµπεριφοράς που δεν είναι άλλο από την επικοινωνία. Έχουµε,
επίσης, µάθει, ότι εκδηλώνεται κάθε φορά µε διαφορετική έν-
ταση, σε διαφορετικούς τόπους, µε διαφορετική ταχύτητα, δια-
φορετικά φορτία. Τώρα, παραδείγµατος χάριν, υπάρχουν
ευρωπαϊκές χώρες που αντιµετωπίζουν το πρόβληµα της βρετα-
νικής µετάλλαξης του ιού, µία µετάλλαξη η οποία δεν καθιστά
τον ιό πιο επικίνδυνο γι’ αυτούς οι οποίοι θα αρρωστήσουν, αλλά
σίγουρα τον καθιστά πιο µεταδοτικό.

Αυτά, λοιπόν, είναι τα συνεχώς µεταβαλλόµενα δεδοµένα, τα
οποία πρέπει κάθε κυβέρνηση -όχι µόνο η ελληνική- να αντιµε-
τωπίσει.

Εάν έπρεπε να κάνω µία αναλογία, είναι σαν να οδηγεί κανείς
σε έναν άγνωστο δρόµο το βράδυ, σε έναν δρόµο µε πολλές
στροφές, µε πολλές παγίδες. Σε έναν τέτοιο δρόµο άλλοτε
πατάς γκάζι, άλλοτε πατάς φρένο, συχνά αλλάζεις ταχύτητες και
όταν πρέπει, στρίβεις το τιµόνι. Και νοµίζω ότι θα ήταν ολέθριο
σε τέτοιες συνθήκες να µένεις εγκλωβισµένος σε µία µόνο πο-
ρεία, ακολουθώντας την ίδια ταχύτητα. 

Την ίδια ακριβώς στρατηγική, της συνεχούς προσαρµογής σε
µεταβαλλόµενα δεδοµένα, έχουν ακολουθήσει, µε περισσότερη
ή λιγότερη επιτυχία, όλες οι ευρωπαϊκές χώρες. 

Γι’ αυτό και έχουµε προχωρήσει σε µία ακόµα πιο θεσµοθετη-
µένη διαδικασία λήψης αποφάσεων σε επίπεδο Υγειονοµικής Επι-
τροπής, η οποία θα συνεδριάζει τακτικά κάθε Πέµπτη ή
Παρασκευή, όπου θα τίθενται στη διάθεσή της ακριβώς τα ίδια
δεδοµένα µε τρόπο απολύτως συγκρίσιµο εβδοµάδα - εβδο-
µάδα. Η επιτροπή θα παίρνει τις αποφάσεις της, θα εισηγείται
στην Κυβέρνηση και η Κυβέρνηση θα ανακοινώνει τις αποφάσεις
της σε εβδοµαδιαία βάση κάθε Παρασκευή απόγευµα.

Θέλω να τονίσω εδώ ότι εκτάκτως η Πολιτική Προστασία δια-
τηρεί πάντα τη δυνατότητα, εάν δει σε τοπικό -το τονίζω, σε το-
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πικό- επίπεδο κάποια ανησυχητική έξαρση της πανδηµίας, να επι-
βάλει γρήγορα τοπικά περιοριστικά µέτρα. Επίσης θέλω να θυ-
µίσω ότι αυτήν τη δυνατότητα την έχουµε πια σε ακόµα
µεγαλύτερο βαθµό, διότι έχουµε αυξήσει σηµαντικά τον αριθµό
των τεστ που κάνουµε και έχουµε πολύ καλύτερη δυνατότητα να
εντοπίζουµε γρήγορα τοπικές επιδηµίες, κάνοντας τη σωστή
ιχνηλασία. 

Επειδή τώρα ο απόλυτος αριθµός των κρουσµάτων έχει πέσει
σε σχέση µε τον µέγιστο του Νοεµβρίου και του Δεκεµβρίου, δί-
νουµε πάλι τη δυνατότητα στην Πολιτική Προστασία να µπορεί
ακόµα πιο στοχευµένα, ακόµα πιο αποτελεσµατικά, ακόµα πιο
γρήγορα να κάνει τις ιχνηλασίες και να περιορίζει, να στεγανο-
ποιεί τους κύκλους των κρουσµάτων πριν αυτοί ξεφύγουν από
τον τοπικό έλεγχο. Αυτός είναι και ο λόγος που πάρθηκαν γρή-
γορα αποφάσεις σε τοπικό επίπεδο, αποφάσεις οι οποίες κατα-
λαβαίνω ότι µερικές φορές µπορούν να προκαλούν µία σχετική
δυσφορία, παίρνονται όµως πάντα λαµβάνοντας υπ’ όψιν µία
σειρά από δείκτες, παίρνονται σε συνεννόηση µεταξύ της Πολι-
τικής Προστασίας και των ειδικών επιδηµιολόγων. Φυσικά µερι-
κές φορές δεν είναι εύκολο να εξηγήσει κανείς σε συµπολίτες
µας γιατί ένας φαινοµενικά µικρός αριθµός κρουσµάτων µπορεί
να οδηγήσει σε ένα τοπικό lockdown, υπάρχει πάντα όµως µία
λογική πίσω από τη λήψη αυτών των αποφάσεων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, αν αυτός είναι ο µόνος δρόµος τον
οποίο µπορούµε να ακολουθήσουµε, τότε µπορεί να προκύψει
εύλογα µια δεύτερη απορία: Τον ακολουθούµε όπως πρέπει;
Έχουµε κάνει άραγε όλα αυτά τα οποία µας αναλογούν; Ακούω
συχνά -και φαντάζοµαι ότι θα επαναληφθεί και σήµερα- µία κρι-
τική ότι η Κυβέρνηση έχει αφήσει ανοχύρωτο το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, ότι κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού δεν κάναµε ό,τι
έπρεπε για να το ενισχύσουµε γνωρίζοντας ότι θα έρθει δεύτερο
κύµα και ότι εν πάση περιπτώσει εµείς οι ανάλγητοι νεοφιλελεύ-
θεροι δεν ενδιαφερόµαστε για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και πε-
ρίπου -έχει εννοηθεί κι αυτό- συνειδητά το αφήνουµε να
εξασθενίζει προς όφελος ιδιωτικών συµφερόντων. 

Κοιτάξτε, θέλω να θυµίσω, ειδικά στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, ότι όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση του τόπου παραλά-
βαµε πεντακόσια πενήντα επτά κρεβάτια µονάδων εντατικής
θεραπείας. Θέλω, επίσης, να θυµίσω στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση ότι κάθε χειµώνα -αυτό δεν αφορά µόνο την τετραετία
από το 2015 έως το 2019, ήταν και παλαιότερο φαινόµενο- όταν
είχαµε την εποχική γρίπη είχαµε αναµονές στις εντατικές µας,
που συχνά έφταναν και τις τριάντα µέρες. Υπάρχουν εξάλλου οι
σχετικές καταγγελίες των υγειονοµικών συνδικαλιστικών οργα-
νώσεων που τις έχω καταθέσει σε προηγούµενη συζήτηση στα
Πρακτικά της Βουλής. Σήµερα έχουµε στη διάθεσή µας χίλιες
διακόσιες ενενήντα πέντε µονάδες εντατικής θεραπείας και εκτι-
µούµε ότι µέσα στους επόµενους δύο µήνες θα προστεθούν του-
λάχιστον ακόµα εκατόν πενήντα στο πλαίσιο της υλοποίησης της
δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος», το οποίο εξοπλίζει
πολλά περιφερειακά νοσοκοµεία µε µονάδες εντατικής θερα-
πείας. Σήµερα έχουµε τετρακόσια είκοσι τέσσερα κενά κρεβάτια
σε µονάδες εντατικής θεραπείας στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
έχουµε δηλαδή την ασφάλεια να µπορούµε να συζητήσουµε µία
περαιτέρω χαλάρωση των περιορισµών και µία επαναφορά στην
κανονικότητα της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής, γιατί ακριβώς
έχει επιτευχθεί ο βασικός στόχος τον οποίο είχαµε θέσει µαζί µε
τον Υπουργό Υγείας, να µπορούµε να συζητάµε χαλάρωση των
µέτρων µόνο από τη στιγµή που θα έχει µειωθεί σηµαντικά η
πίεση στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Θα καταθέσω στα Πρακτικά
της Βουλής τα στατιστικά στοιχεία σχετικά µε την πορεία των νο-
σηλειών, τα κρεβάτια εντατικής θεραπείας και υπόλοιπους χρή-
σιµους δείκτες σχετικά µε την πορεία της επιδηµίας. 

Θέλω να επισηµάνω ειδικά έναν, ο οποίος έχει ξεχωριστή ση-
µασία. Αυτός είναι ο δείκτης θετικότητας, το ποσοστό, δηλαδή,
των θετικών τεστ επί του συνόλου των τεστ που γίνονται. Σήµερα
είναι πια κάτω του 3%. Είναι ένας δείκτης ο οποίος ευτυχώς τις
τελευταίες δέκα µέρες βαίνει µειούµενος και θέλουµε να τον βλέ-
πουµε µειούµενο.

Και φυσικά καθώς αυξάνουµε κάθε ηµέρα και τα τεστ τα οποία
κάνουµε, έχουµε και περισσότερες δυνατότητες να κάνουµε

αυτό το οποίο οι επιδηµιολόγοι ζητάνε πάντα και δεν είναι άλλο
από τυχαίες δειγµατοληψίες έτσι ώστε να µπορούµε να γνωρί-
ζουµε σε τυχαία δείγµατα πληθυσµού εάν υπάρχει κάποια δια-
σπορά του ιού την οποία ακόµα δεν την έχουµε εντοπίσει.

Επίσης, θέλω να θυµίσω ότι είναι διαθέσιµη η εφαρµογή της
πλατφόρµας testing.gov.gr σε όποιον συµπολίτη µας θέλει δω-
ρεάν –το τονίζω, δωρεάν- να κάνει rapid test σε παραπάνω από
τριακόσια σηµεία. Δεν έχει παρά να εγγραφεί και θα ειδοποιηθεί.
Τυχαία θέλουµε να κάνουµε δώδεκα χιλιάδες τέτοια τεστ την
ηµέρα. 

Και θα ζητούσα, επειδή δεν είναι δυστυχώς -και θέλω να το το-
νίσω αυτό- η ανταπόκριση των πολιτών η αναµενόµενη σε αυτά
τα τυχαία τεστ, και τη στήριξη της Αντιπολίτευσης, η οποία συχνά
µας κατηγορεί ότι δεν κάνουµε αρκετά τεστ, πλην όµως θα της
ζητούσα να βοηθήσει και να ενθαρρύνει τους συµπολίτες µας
αφού υπάρχει η δυνατότητα να γραφτούν στην πλατφόρµα, έτσι
ώστε να έχουµε όσο το δυνατόν περισσότερα δεδοµένα µε την
απαραίτητη γεωγραφική διασπορά.

Για τα ζητήµατα τώρα του συστήµατος υγείας έχουµε µιλήσει
πολλές φορές για το πόσοι νέοι ιατροί -παραπάνω από επτά χι-
λιάδες- έχουν προστεθεί, για το πώς θα ενισχυθεί το σύστηµα
υγείας µε χίλιους τετρακόσιους είκοσι ακόµα ιατρούς και δύο χι-
λιάδες διακόσιους πενήντα νοσηλευτές µε ειδική έµφαση στις
µονάδες εντατικής θεραπείας, για τις παρεµβάσεις που έχουν
γίνει στον ιατρικό εξοπλισµό, για το απόθεµα το οποίο υπάρχει
σήµερα και για τη διαρκή ανανέωση των µέσων ατοµικής προ-
στασίας και φυσικά για το σύνολο του προϋπολογισµού του 2021
για την υγεία που είναι 4,3 δισεκατοµµύρια, το µεγαλύτερο κον-
δύλι της τελευταίας πενταετίας.

Ναι, θα σχολίαζε κάποιος, αλλά την ίδια ώρα που γίνονται όλα
αυτά η οικονοµία δοκιµάζεται και βέβαια θα είµαι ο πρώτος που
το γνωρίζει. Έχουµε πει από την πρώτη στιγµή ότι αδιαπραγµά-
τευτη προτεραιότητα είναι η δηµόσια υγεία. Αλλά για να µπο-
ρούµε να τη χρηµατοδοτούµε απαιτείται και µία υγιής οικονοµία. 

Από την πρώτη στιγµή είπαµε και το κάναµε πράξη ότι δεν θα
µείνει κανείς απροστάτευτος από αυτήν την πρωτοφανή περιπέ-
τεια που ταλανίζει ολόκληρο τον κόσµο. Διαθέσαµε 24 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ εντός του προηγούµενου έτους, σχεδόν 15% του
Εθνικού µας Προϊόντος, και δεν θα επαναλάβω ότι ακόµα και
τώρα το κράτος αποζηµιώνει όλους όσοι αναγκαστικά βρίσκονται
σε αναστολή εργασίας, καλύπτοντας και τις εργοδοτικές τους
εισφορές. Δεν θα ξαναπώ ότι σχεδόν επτακόσιες χιλιάδες επιχει-
ρήσεις ωφελήθηκαν από τη γρήγορη χρηµατοδότηση της επι-
στρεπτέας προκαταβολής. 

Θα πω, όµως, κάτι το οποίο έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Σε αυτό
το ασταθές 2020 δεν είδαµε ευτυχώς καµµία επιβάρυνση στο συ-
νολικό ισοζύγιο της απασχόλησης. Και αυτό το σχετικό δελτίο
του Υπουργείου Εργασίας, το οποίο δίνει συνολικά τα στοιχεία
για την απασχόληση το 2020, όπου µάλιστα εµφανίζεται θετικό
ισοζύγιο, είναι ίσως η καλύτερη απόδειξη ότι η πολιτική αυτής
της Κυβέρνησης, η οποία έδωσε πάνω και πέρα από οποιαδή-
ποτε άλλη πολιτική προτεραιότητα στην προστασία των θέσεων
απασχόλησης, είναι µια πολιτική η οποία µέχρι σήµερα φαίνεται
τουλάχιστον να αποδίδει. 

Καταθέτω το σχετικό δελτίο στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι από την 1-1-2021 το εισό-
δηµα πολλών νοικοκυριών θα αρχίσει να αυξάνεται καθώς θα ωφε-
ληθούν από την κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης, από τη
µείωση των εργοδοτικών εισφορών και βέβαια όλες οι επιχειρή-
σεις ή οι συµπολίτες µας που πλήττονται από την πανδηµία ωφε-
λούνται από τη µετάθεση ασφαλιστικών και φορολογικών οφειλών
και από την αναστολή καταβολής δόσεων στα δάνειά τους.

Μια ερώτηση η οποία γίνεται συχνά και αποτελεί και αντικεί-
µενο κριτικής της Αντιπολίτευσης είναι σε ποιον βαθµό και αν η
Κυβέρνηση ακολουθεί πάντα πιστά τις οδηγίες των ειδικών, διότι
αλήθεια είναι ότι ακούγονται πολλές διαφορετικές φωνές. Η
απάντηση είναι καταφατική.  
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Σε κάθε περίπτωση ακολουθήσαµε τις υποδείξεις των ειδικών,
της επιστηµονικής επιτροπής, της επιδηµιολογικής επιτροπής
κατά γράµµα. Μία φορά, όπως είπα, πήραµε πιο αυστηρά µέτρα
από αυτά τα οποία µας εισηγήθηκαν οι ειδικοί κι αυτό αφορά το
πρώτο δεκαπενθήµερο του Ιανουαρίου.

Μπορεί να σχολιάσατε ότι κάποια στιγµή απευθύνθηκα στον
καθηγητή Σωτήρη Τσιόδρα µε το µικρό του όνοµα, αλλά ποτέ
δεν ακούστηκε ότι τον αγνόησα ή ότι δεν αναζήτησα τη συµ-
βουλή του και τη συµβουλή των ειδικών οι οποίοι έχουν τόσα συ-
νεισφέρει στην υποστήριξη των δηµόσιων πολιτικών µας. 

Όµως δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η επιστηµονική επιτροπή ξε-
περνά τους τριάντα ειδικούς διαφόρων τοµέων. Όλοι έχουν τις
ιδιαίτερες απόψεις τους. Δεν συµφωνούν πάντα όλοι µε όλους.
Είναι άνθρωποι οι οποίοι αρθρώνουν δηµόσιο λόγο, οι πιο πολλοί
από αυτούς. Είναι άνθρωποι, όµως, επίσης, οι οποίοι δεσµεύον-
ται από τα αποτελέσµατα των ψηφοφοριών που γίνονται εντός
της επιτροπής. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, για ακόµα µια φορά ότι η τελική εισή-
γηση της επιτροπής, η οποία αποτυπώνει, σε περίπτωση που δεν
υπάρχει οµοφωνία, τις πλειοψηφίες που διαµορφώνονται εντός
της επιτροπής, έχει ληφθεί πάντα υπ’ όψιν από την Κυβέρνηση.
Και το λέω αυτό, για να σταµατήσει έστω και τώρα αυτή η παρα-
φιλολογία, η οποία προσβάλλει -πιστεύω- συνολικά το επιστηµο-
νικό µας δυναµικό. Χάρη στην προσφορά αυτών των ανθρώπων
έχουµε πετύχει τα αποτελέσµατα που έχουµε πετύχει στην αντι-
µετώπιση της πανδηµίας. 

Και θέλω να θυµίσω ότι σε αντίθεση µε άλλες χώρες -Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, Βραζιλία, Ισπανία- ουδέποτε υπήρξε οποιαδήποτε
σύγκρουση µεταξύ πολιτικής ηγεσίας και επιστηµόνων. Σε άλλες
χώρες έχουµε αρκετά παραδείγµατα επιστηµόνων οι οποίοι απο-
πέµφθησαν από τη θέση την οποία είχαν λάβει, επειδή για κάποιο
λόγο δεν συµφώνησαν µε κυβερνητικές επιλογές. Αυτό προφα-
νώς και δεν έγινε στην πατρίδα µας και δεν πρόκειται να γίνει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µαζί µε το 2021 ανέτειλε και η
ελπίδα. Και η ελπίδα φυσικά δεν είναι άλλη από το εµβόλιο το
οποίο θα βάλει και οριστικό τέλος στον εφιάλτη του κορωνοϊού
φέρνοντας όλα όσα συµπυκνώνει ο τίτλος της εκστρατείας που
βρίσκεται σε εξέλιξη, την «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ», και οδηγώντας σε αυτό
που δηλώνει το σύνθηµά της: να κερδίσουµε και πάλι πίσω τις
ζωές µας. 

Θα το πετύχουµε; Θα απαντήσω: Ναι, είναι στο χέρι µας. Η
χώρα µας µέσω της αναλογικής προαγοράς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έχει σήµερα εξασφαλίσει ποσότητες για δεκαπέντε εκα-
τοµµύρια τριακόσιους χιλιάδες εµβολιασµούς. Και σπεύδω να
προλάβω τοποθετήσεις των Αρχηγών των υπολοίπων κοµµάτων.
Εάν είστε διατεθειµένοι να ασκήσετε κριτική για το ζήτηµα αυτό,
θα πρέπει πρώτα να απαντήσετε αν καλώς κάναµε και ενταχθή-
καµε στο ευρωπαϊκό πλαίσιο -το έκαναν όλες οι ευρωπαϊκές
χώρες- και αν καλώς εξαντλήσαµε µέχρι αυτού του σηµείου τη
δυνατότητά µας να αγοράσουµε το διπλάσιο -το τονίζω- αριθµό
εµβολίων από ό,τι δυνητικά θα χρειαστούµε ως χώρα.

Εκτιµούµε ότι, αν καταφέρουµε να εµβολιάσουµε 8 εκατοµµύ-
ρια συµπολίτες µας, θα µας περισσέψουν πάλι -και το ίδιο θα
συµβεί σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες- παραπάνω από επτά εκα-
τοµµύρια εµβόλια. Άρα προκαταλαµβάνω την κριτική σας. Να
µας πείτε: Έπρεπε να αγοράσουµε λιγότερα; Θα θέλατε να εί-
χαµε αγοράσει περισσότερα; Θα έπρεπε ενδεχοµένως να δια-
πραγµατευτούµε διµερώς µε άλλες χώρες, όταν αυτό
απαγορεύεται ρητά από τη συµφωνία που έχουµε υπογράψει µε
την Ευρωπαϊκή Ένωση; Κάναµε ακριβώς το ίδιο το οποίο έκαναν
όλες οι ευρωπαϊκές χώρες. 

Μπορεί να ασκηθεί κάποια κριτική στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε
έναν βαθµό ενδεχοµένως δικαιολογηµένη, διότι πράγµατι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δεν ενέκρινε την ταχύτητα που ενέκριναν κράτη,
όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες ή η Μεγάλη Βρετανία τα πρώτα εµ-
βόλια, αλλά ας αναλογιστεί κανείς και την άλλη όψη του νοµί-
σµατος.

Τι θα είχε συµβεί εάν η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν έκανε αυτήν
την επιλογή; Οι µικρότερες χώρες θα ήταν σε καλύτερη ή σε χει-
ρότερη µοίρα, εάν κάθε χώρα διαπραγµατευόταν ξεχωριστά µε
τις µεγάλες φαρµακευτικές εταιρείες τις ποσότητες που αυτή

επιθυµούσε; Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η ευρωπαϊκή
απάντηση µέσω των οργανωµένων προαγορών εµβολίων, παρά
τις όποιες καθυστερήσεις, παρά τις όποιες δυσκολίες, αποτέ-
λεσε ένα έµπρακτο παράδειγµα ευρωπαϊκής αλληλεγγύης και
πρέπει να χαιρετιστεί. Δεν έγιναν διακρίσεις ανάµεσα σε χώρες.
Η κλείδα κατανοµής αφορά αποκλειστικά τον πληθυσµό. Δεν έγι-
ναν διακρίσεις ανάµεσα στις χώρες του βορρά, του νότου, πλού-
σιες ή φτωχές. Όλες οι χώρες παίρνουν τον ίδιο αριθµό εµβολίων
και τα παίρνουν, επίσης, µε την ίδια σειρά. 

Θέλω να τονίσω ότι από τον Απρίλιο και µετά, όταν µε το καλό
θα έχουν εγκριθεί και άλλα εµβόλια, εκτιµώ ότι στη χώρα µας θα
έχουµε περισσότερα εµβόλια απ’ όσα χρειαζόµαστε για να κα-
λύψουµε τη ζήτηση της στιγµής. Τώρα είµαστε στο ανάποδο
στάδιο. Τώρα έχουµε λιγότερα εµβόλια από αυτά τα οποία θα
χρειαζόµασταν δυνητικά σήµερα. Το ίδιο ισχύει προφανώς για
όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Το ίδιο ισχύει για άλλες χώρες του
κόσµου, διότι είναι δεδοµένη η παραγωγική δυνατότητα των ερ-
γοστασίων. Κατά συνέπεια, πρέπει να είµαστε πολύ αυστηροί
στην προτεραιοποίηση και στη διαδικασία των εµβολιασµών. 

Πρέπει να σας πω ότι ο τρόπος µε τον οποίο επιλέξαµε να κινη-
θούµε είναι τελείως καινοτόµος. Επιλέξαµε µια αµιγώς ηλεκτρο-
νική διαδικασία που καταργεί τη γραφειοκρατία, µια διαδικασία µε
την οποία για πρώτη φορά το κράτος το ίδιο πηγαίνει στον πολίτη
και όχι το αντίστροφο. Τον προσεγγίζει µε βάση την ηλικία του ή
την κατάσταση της υγείας, προτείνοντας ηµεροµηνία εµβολια-
σµού. Ο πολίτης δέχεται την πρόταση ή αλλάζει το ραντεβού. Όλα
αυτά γίνονται ψηφιακά. Γίνονται χωρίς καµµία ταλαιπωρία. Γίνον-
ται µε απόλυτη διαφάνεια, για όποιον επιθυµεί να έχει εικόνα για
την πορεία του εµβολιασµού στη χώρα µας.

Ήδη ολοκληρώνουµε τη θωράκιση των υγειονοµικών στον δη-
µόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα και θα ξεκινήσει σε λίγες µέρες η
διαδικασία εµβολιασµού πρώτα για τους πολίτες άνω των
ογδόντα πέντε ετών και αµέσως µετά και πολύ σύντοµα πι-
στεύουµε ότι θα µπορούµε να ανοίξουµε την πλατφόρµα και για
τους πολίτες άνω των ογδόντα, δηλαδή στις ηλικίες µεταξύ
ογδόντα και ογδόντα τεσσάρων ετών. 

Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι συνολικά η ελληνική
κοινωνία αποδέχθηκε θετικά αυτήν την πρωτοβουλία. Είναι πάρα
πολλά τα µηνύµατα από συµπολίτες µας που µοιράζονται µαζί
µας στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης ιστορίες για τους γονείς
τους ή τους παππούδες και τις γιαγιάδες τους που έχουν πάρει
το µήνυµα του εµβολιασµού. Είναι µια διαδικασία η οποία µέχρι
στιγµής τρέχει όπως ακριβώς την έχουµε δροµολογήσει και η
οποία -θέλω να το τονίσω αυτό- κάθε µέρα υπόκειται στη βάσανο
της διαφάνειας και της λογοδοσίας. 

Τα στατιστικά δεδοµένα του εµβολιασµού είναι διαθέσιµα σε
καθηµερινή βάση. Αυτά είναι τα χθεσινά δεδοµένα τα οποία
υπάρχουν στη σχετική πλατφόρµα. Εβδοµήντα ένα χιλιάδες συµ-
πολίτες µας έχουν ήδη εµβολιασθεί. 

Καταθέτω στα Πρακτικά στο σχετικό γράφηµα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια µέχρι σήµερα έχουµε κλείσει ήδη εκατόν είκοσι δύο
χιλιάδες ηλεκτρονικά ραντεβού. Αυτά είναι τα χθεσινά στοιχεία
από το Παρατηρητήριο των εµβολιασµών και η Ελλάδα είναι πε-
ρίπου στον ευρωπαϊκό µέσο όρο σχετικά µε την ταχύτητα των
εµβολιασµών, η οποία -θέλω να το τονίσω για ακόµα µία φορά-
είναι απολύτως εξαρτηµένη από τα εµβόλια τα οποία έχουµε στη
διάθεσή µας. 

Θέλουµε να δροµολογούµε την ταχύτητα του εµβολιασµού
ανάλογα µε τα διαθέσιµα εµβόλια. Λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι όλα
τα εµβόλια δεν έχουν την ίδια διαδικασία εµβολιασµού, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν το γεγονός ότι η εφοδιαστική αλυσίδα από εµ-
βόλιο σε εµβόλιο είναι διαφορετική, είναι µια άσκηση η οποία
είναι εξαιρετικά σύνθετη, αλλά µέχρι στιγµής είµαι πολύ ικανο-
ποιηµένος από τον τρόπο µε τον οποίο η ελληνική διοίκηση και
η διυπουργική επιτροπή, η οποία έχει αναλάβει αυτήν τη διαδι-
κασία, δροµολογεί αυτό το εξαιρετικά σύνθετο και πολύπλοκο
εγχείρηµα. 
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Και βέβαια, µία ακόµα ελληνική καινοτοµία είναι και το ψη-
φιακό πιστοποιητικό που λαµβάνει ο κάθε εµβολιαζόµενος. Αυτό
είναι κάτι, το οποίο ήδη πρότεινα στην Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, την κ. Von der Leyen, να πάρει κοινοτικό χαρακτήρα,
να εξελιχθεί σε µία γέφυρα επικοινωνίας µεταξύ των Ευρωπαίων,
υπερβαίνοντας µε αυτόν τον τρόπο περιορισµούς στις µετακινή-
σεις. Είναι κάτι, το οποίο, όπως καταλαβαίνετε, είναι εξαιρετικά
σηµαντικό και για την πατρίδα µας εν όψει της καλοκαιρινής πε-
ριόδου. Έχουµε κάθε λόγο να είµαστε στην πρώτη γραµµή των
χωρών που θα αγωνίζονται, ώστε οι µεταφορές, οι µετακινήσεις
των Ευρωπαίων πολιτών να γίνονται όσο το δυνατόν πιο απρό-
σκοπτα. Και πιστεύουµε ότι αυτό το πιστοποιητικό εµβολιασµού
πρέπει να αποκτήσει έναν ευρωπαϊκό χαρακτήρα, έτσι ώστε να
µπορούµε οι ευρωπαϊκές χώρες να µοιραζόµαστε χωρίς διακρί-
σεις αυτήν την πληροφορία µε τον ίδιο τρόπο. 

Δεν µπορώ πάντως να µην σχολιάσω και ένα έκτο αίολο επι-
χείρηµα, το οποίο ακούστηκε από τα χείλη του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Λέει: «Γιατί δεν παίρνετε τις πατέν-
τες των εµβολίων, ώστε να παράγονται εδώ από ελληνικές εται-
ρείες;». 

Πάλι καλά, που δεν µας ζητήσατε να κρατικοποιηθεί η
«PFIZER» και η «ASTRAZENECA» µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά είναι αστεία επιχειρήµατα. Είναι αστεία πυροτεχνήµατα.

Η ανορθολογικότητά τους καταδείχθηκε αµέσως από τις ίδιες τις
φαρµακοβιοµηχανίες. Είτε δηλώνουν σοβαρή άγνοια για τα
ισχύοντα στο διεθνές ερευνητικό και επιχειρηµατικό περιβάλλον
είτε κάτι άλλο, µία ανεξήγητη αφέλεια, µία διάθεση παραπληρο-
φόρησης της κοινής γνώµης. Είναι, όµως, επιβεβληµένο, σε αυτές
τις κρίσιµες στιγµές, ο πολίτης πάνω από όλα να έχει υπεύθυνη
ενηµέρωση, να µην την έχει µόνο από την Κυβέρνηση, αλλά να την
έχει και από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Διότι φαίνεται ότι κά-
ποιοι µετά τα «λεφτόδεντρα» ανακάλυψαν και τα «εµβολιόδεντρα». 

Υπάρχουν πάντως και κάποιες εύλογες ανησυχίες, για το πώς
θα υλοποιηθεί, όπως σας είπα, ένα τόσο δύσκολο και περίπλοκο
εγχείρηµα στην Ελλάδα, πώς θα αντιµετωπίσουµε τα προβλή-
µατα, τα οποία αναπόφευκτα θα προκύπτουν. Θέλω, όµως, να
ξαναπώ ότι αυτό το εγχείρηµα του µαζικού εµβολιασµού είναι
πρωτόγνωρο όχι µόνο για τη χώρα µας, αλλά για ολόκληρη την
ανθρωπότητα. Οι τελευταίοι µαζικοί εµβολιασµοί χρονολογούν-
ται από τις δεκαετίες του ‘60 και του ‘70. Τότε, µάλιστα, ήταν και
γεωγραφικά εντοπισµένοι. 

Σήµερα καλούµαστε εντός ενός σχετικά σύντοµου χρονικού
διαστήµατος, όσο το δυνατό πιο σύντοµα και λαµβάνοντας
πάντα υπ’ όψιν την κύρια παράµετρο, που είναι η διαθεσιµότητα
των εµβολίων, να εµβολιάσουµε όσο το δυνατόν περισσότερους
συµπολίτες µας. 

Η επιχείρηση αυτή, όπως σας είπα, έχει πολλά επίπεδα, την
ενηµέρωση του πληθυσµού, την οργάνωση της µεταφοράς, της
φύλαξης, της διανοµής των εµβολίων, την εκπαίδευση των υγει-
ονοµικών, τον συντονισµό και στην Ευρώπη, την ηλεκτρονική φυ-
σική ειδοποίηση των πολιτών, όπως είπα, χωρίς γραφειοκρατία
σε κάθε σηµείο της πατρίδας µας, είτε µιλάµε για την Αθήνα είτε
µιλάµε για το πιο αποµακρυσµένο νησί. 

Είναι δεδοµένο ότι θα υπάρχουν και αστοχίες και δυσκολίες.
Το θέµα είναι να εντοπίζονται γρήγορα και να λύνονται. Και αυτό
συµβαίνει µέχρι στιγµής εδώ, όταν σε κράτη µε πολύ ισχυρή δι-
οίκηση, όπως η Βρετανία και η Γαλλία, εµβόλια πετιούνται, εµ-
βόλια λείπουν και µεγάλες δυσκολίες παρατηρούνται στην
τροφοδοσία των εµβολιαστικών κέντρων. 

Μέχρι στιγµής, όπως σας είπα, στην πατρίδα µας τα προβλή-
µατα προσαρµογής είναι σχετικά µικρά. Όλα βαίνουν σύµφωνα
µε τον σχεδιασµό, όπως προανέφερα, πρώτα οι υγειονοµικοί και
οι υπερήλικες, ύστερα οι ευπαθείς οµάδες και σταδιακά όλες οι
άλλες κατηγορίες. 

Θέλω να επαναλάβω ακόµα µία φορά ότι είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό από όλα τα κόµµατα, όχι µόνο από την Κυβέρνηση, να
εκπέµπεται το µήνυµα ότι τα εµβόλια είναι και ασφαλή και απο-
τελεσµατικά.

Είναι ασφαλή, διότι γνωρίζουµε πια ότι εκατοµµύρια πολίτες
σε όλο τον κόσµο έχουν εµβολιαστεί χωρίς παρενέργειες. Είναι

και αποτελεσµατικά, το γνωρίζουµε και αυτό ήδη. Όχι µόνο το
γνωρίζουµε από τις κλινικές µελέτες που ήταν απαραίτητες για
να εγκριθούν τα εµβόλια. Το γνωρίζουµε και από τις πρώτες µε-
λέτες, οι οποίες ήδη γίνονται στο Ισραήλ, τη χώρα που έχει κα-
ταφέρει να κινηθεί µε τη µεγαλύτερη ταχύτητα στον εµβολιασµό,
όπου φαίνεται ότι και αυτό το ποσοστό των Ισραηλινών που έχει
εµβολιαστεί, έχει συµβάλει σηµαντικά στον περιορισµό της επι-
δηµίας. 

Και βέβαια, όπως σας είπα, η δυνατότητα του καθηµερινού εµ-
βολιασµού θα αυξάνεται στη χώρα µας ανάλογα µε τη διαθεσι-
µότητα των εµβολίων. Εντός του επόµενου µήνα θα τεθούν σε
λειτουργία και στην πατρίδα µας τέσσερα µεγάλα εµβολιαστικά
κέντρα σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Μόνο αυτά τα τέσσερα εµ-
βολιαστικά κέντρα θα έχουν τη δυνατότητα να κάνουν είκοσι χι-
λιάδες εµβολιασµούς ηµερησίως. Σε αυτούς φυσικά θα
προσθέσετε όλους τους εµβολιασµούς, οι οποίοι γίνονται στις
υπόλοιπες εµβολιαστικές γραµµές. 

Μέσα στο πρώτο τρίµηνο του 2021 εκτιµούµε ότι θα φτάσουν
στη χώρα µας τέσσερα εκατοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες δόσεις
εµβολίων. Είναι, λοιπόν, εφικτό µέχρι τα τέλη Μαρτίου να εµβο-
λιάσουµε κοντά στα δύο εκατοµµύρια συµπολίτες µας και αυτός
είναι ο στόχος µας. 

Κατά συνέπεια, ο εθνικός στόχος είναι στις αρχές του καλο-
καιριού ο πληθυσµός µας να είναι ασφαλής. Είναι ένας στόχος
εφικτός και το εθνικό επιχειρησιακό σχέδιο των εµβολιασµών
είναι εδώ και είναι στη διάθεση όλων. Επειδή έχω ακούσει κατη-
γορίες –και από την κ. Γεννηµατά- ότι δήθεν η Κυβέρνηση δεν
έχει σχέδιο, βεβαίως και έχει σχέδιο. Μπορεί να διαφωνείτε µε
το σχέδιό µας, αλλά δεν µπορείτε να λέτε ότι δεν έχουµε σχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά σχετικό έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το επόµενο ερώτηµα το οποίο προφανώς προκύπτει είναι αν
όλα αυτά προέκυψαν τυχαία, αν η άµυνα στον COVID και η στή-
ριξη της οικονοµίας ήταν ενέργειες οι οποίες ήταν αυτονόητες.
Θέλω να επαναλάβω ότι η ελληνική Κυβέρνηση αντιµετώπισε
µέσα στο 2020 πολλές κρίσεις ταυτόχρονα, την κρίση του µετα-
ναστευτικού, την κρίση στις σχέσεις µας µε την Τουρκία, την
κρίση της πανδηµίας, την κρίση των οικονοµικών επιπτώσεων της
πανδηµίας.

Πιστεύω ότι αντιµετωπίσαµε αυτές τις προκλήσεις µε τη µέγι-
στη δυνατή αποτελεσµατικότητα, µε σωστό σχεδιασµό και φυ-
σικά πάντα µε τη στήριξη και µε την αρωγή της κοινωνίας και
φέραµε αποτελέσµατα. Και είναι άδικο, είναι πολύ άδικο για τη
χώρα µας, να παρουσιάζεται από την αντιπολίτευση για λόγους
µικροκοµµατικούς µια εικόνα, η οποία δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα. Διότι µε τη βοήθεια της κοινωνίας και µε τη βοή-
θεια των πολιτών καταφέραµε να πετύχουµε αυτά τα αποτελέ-
σµατα. 

Και θα επιµείνω και σήµερα στην ανάγκη να πορευτούµε ενω-
µένοι και συστρατευµένοι. Και θα απαντήσω και στο επιχείρηµα
το οποίο ακούγεται, ότι δήθεν η επίκληση της ατοµικής ευθύνης
αποτελεί άλλοθι για κυβερνητικές αδυναµίες. Δεν νοµίζω ότι
υπάρχει κανείς σε αυτήν την Αίθουσα, ο οποίος να µην συµφω-
νήσει ότι είναι αδύνατον να πετύχουµε σε αυτήν τη µεγάλη συλ-
λογική εθνική προσπάθεια, την οποία έχουµε αναλάβει, αν ο
καθένας δεν αναλογιστεί και δεν κάνει αυτό που του αναλογεί. 

Γι’ αυτό και προτιµώ να µιλώ για ατοµική υπευθυνότητα και όχι
ευθύνη, διότι η ευθύνη µερικές φορές µπορεί να ενέχει και την
έννοια του φταιξίµατος. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η ατοµική
στάση είναι η αδελφή της ελευθερίας  και καθώς µόνο η δηµο-
κρατία έχει στο επίκεντρό της το κάθε πρόσωπο ξεχωριστά, η
δική του πειθαρχία, η δική του συµµόρφωση αποτελεί και συστα-
τικό στοιχείο του πολιτεύµατος. 

Γι’ αυτό και επιµένουµε και θα επιµένουµε και τώρα, καθώς
µπαίνουµε σε µία νέα φάση και καθώς ελπίζουµε ότι θα µπο-
ρούµε να εφαρµόσουµε τις εισηγήσεις των ειδικών για µία στα-
διακή χαλάρωση των περιοριστικών µέτρων, ότι αυτή η έννοια
της ατοµικής υπευθυνότητας είναι σήµερα περισσότερο σηµαν-
τική παρά ποτέ. 
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Προφανώς δεν ακυρώνει η ατοµική υπευθυνότητα την ανάγκη
για συνολικό σχεδιασµό και προφανώς η ατοµική υπευθυνότητα
δεν µπορεί να αποτελεί και δικαιολογία για τις όποιες κυβερνη-
τικές αστοχίες, τις οποίες πρώτος εγώ µε θάρρος είµαι διατεθει-
µένος να αναγνωρίσω και να διορθώσω. 

Εξακολουθεί, όµως, να µου κάνει πολύ µεγάλη εντύπωση ότι
τα κόµµατα της Aντιπολίτευσης αυτήν την κρίσιµη διάσταση για
την επιτυχία µας σε αυτήν την αντιµετώπιση της πανδηµίας επι-
µένουν να µην την αναδεικνύουν καθόλου. Ο καθένας έχει την
ευθύνη του και γνωρίζουµε πολύ καλά ότι είναι λίγες οι ατοµικές
συµπεριφορές αυτές οι οποίες είναι αρκετές για να κάνουν µε-
γάλη ζηµιά και να µας αναγκάσουν να πάρουµε περιοριστικά
µέτρα, τα οποία δυστυχώς αφορούν όλους και µέτρα βέβαια τα
οποία -ας µην κοροϊδευόµαστε- έχουν και ένα σηµαντικό οικονο-
µικό αποτύπωµα. 

Κάθε µήνας lockdown στοιχίζει στην ελληνική οικονοµία παρα-
πάνω από 3 δισεκατοµµύρια. Γι’ αυτό και είναι ίσως η ώρα, όπως
είπα και εφόσον αυτό µας υποδείξουν οι ειδικοί, να πάρουµε
προσεκτικά -το τονίζω- το ρίσκο της σταδιακής επανεκκίνησης
της οικονοµίας, να ανακουφιστεί το λιανεµπόριο µέσω της µεθό-
δου πωλήσεων εκτός καταστήµατος ή και µε οργανωµένο τρόπο
µέσα σε αυτά. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, διότι είχατε σπεύσει και αυτό
να το απαξιώσετε σε µια προηγούµενη συζήτηση που είχαµε στις
αρχές Δεκεµβρίου, ότι το click away, η παράδοση εκτός, δού-
λεψε και ανακούφισε σηµαντικά το λιανεµπόριο. Προφανώς και
δεν µπορεί να αποτελεί υποκατάστατο για το πλήρες άνοιγµα
της αγοράς. Όµως για µια σειρά από κλάδους δούλεψε. Δού-
λεψε λιγότερο για κάποιους άλλους κλάδους, όπως η ένδυση και
υπόδηση. Και όλα αυτά φυσικά θα τα λάβουµε και εµείς υπ’ όψιν
και σε συνεννόηση πάντα µε τους ειδικούς θα πάρουµε τις απο-
φάσεις µας για το πώς µπορούµε να ανοίξουµε σταδιακά την οι-
κονοµική δραστηριότητα.

Σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση είναι έτοιµη, εφόσον υπάρξει
θετική εισήγηση, να υλοποιήσει αυτήν την πολιτική από τη Δευ-
τέρα, πάντα µε τήρηση των µέτρων προστασίας, µε αυξηµένους
ελέγχους, ώστε η οικονοµία των δυνάµεων της υγείας να γίνει η
υγιής δύναµη της οικονοµίας.

Το πρόστιµο µάλιστα για τους παραβάτες, για όσους επιµέ-
νουν συνειδητά να παραβιάζουν τα µέτρα, θα αυξηθεί από τα 300
ευρώ στα 500, ώστε να µπορούµε να αναθερµάνουµε την οικο-
νοµία δίχως να βάλουµε σε κίνδυνο την υγεία µε ένα τρίτο κύµα
πανδηµίας. 

Θέλω να είµαι απολύτως ξεκάθαρος. Κάθε άνοιγµα οικονοµι-
κής δραστηριότητας εγκυµονεί τον κίνδυνο για µια αύξηση των
κρουσµάτων. Όσο αυτή η αύξηση των κρουσµάτων είναι λελογι-
σµένη και ελεγχόµενη και όσο δεν βάζει σε πίεση το σύστηµα
υγείας, είναι κάτι το οποίο µπορούµε να το αντέξουµε. Είναι
αυτές οι δύσκολες ισορροπίες, τις οποίες πρέπει να βρούµε.
Εφόσον, λοιπόν, οι ειδικοί κρίνουν ότι το ρίσκο αυτό είναι λελο-
γισµένο και εφόσον µας εισηγηθούν ότι πρέπει να πάµε σε ένα
σταδιακό άνοιγµα του λιανεµπορίου, είµαστε έτοιµοι αυτό να το
υλοποιήσουµε από τη Δευτέρα.

Σήµερα, όµως, θα ήθελα να ανακοινώσω δύο ακόµα µέτρα
ανακούφισης της κοινωνίας και των νοικοκυριών. Θέλω να επα-
ναλάβω ότι κατά τη διάρκεια και των επόµενων µηνών, καθώς
ακόµα θα είναι αισθητές οι επιπτώσεις από την πανδηµία σε επί-
πεδο οικονοµικής δραστηριότητας, θα υπάρχουν διαρκείς ανα-
κοινώσεις της Κυβέρνησης για στήριξη της πραγµατικής
οικονοµίας. 

Σήµερα ανακοινώνω –πρώτον- ότι η κάλυψη του ενοικίου των
επαγγελµατιών κατά 80% επεκτείνεται για ακόµα ένα µήνα, για
τον µήνα Φεβρουάριο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεύτερον, ότι επεκτείνονται και θα συνεχίσουν να καταβάλ-

λονται κανονικά για δύο µήνες ακόµα όλα τα επιδόµατα ανερ-
γίας, τα οποία έχουν λήξει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε όλο, λοιπόν, αυτό το διάστηµα άλλαξαν πολλά στις ζωές

µας. Ένα πράγµα το οποίο δυστυχώς έχει µείνει αναλλοίωτο,
είναι η κριτική την οποία ακούµε από την αντιπολίτευση, η οποία

επιµένει συστηµατικά να λέει το ακριβώς αντίθετο από αυτό το
οποίο κάνει η Κυβέρνηση. 

Δεν έχω πολλές ελπίδες ότι θα αλλάξει αυτή η στάση µε τη ση-
µερινή συζήτηση. Οφείλω να επισηµάνω, όµως, προκαταβολικά
ότι αυτή η συνεχής άρνηση της πραγµατικότητας έρχεται σε
σύγκρουση µε αυτό το οποίο νοµίζω ότι ζητάει η ελληνική κοινω-
νία, που είναι ενότητα και βέβαια δηµιουργικές προτάσεις. 

Είµαι πάντα έτοιµος και θα είµαι έτοιµος και σήµερα να
ακούσω και να υιοθετήσω -γιατί όχι;- οποιαδήποτε δηµιουργική,
τεκµηριωµένη, ουσιαστική και εφαρµόσιµη πρόταση καταθέσει
η Αντιπολίτευση. Από τις 26 Φεβρουαρίου, ηµέρα που καταγρά-
φηκε το πρώτο κρούσµα, έχω µιλήσει στη Βουλή δεκατέσσερις
φορές, έξι από τις οποίες ήταν µε αποκλειστικό αντικείµενο τις
κυβερνητικές πρωτοβουλίες για τη διαχείριση της υγειονοµικής
κρίσης και πιστεύω ότι και εγώ αλλά και η ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας έχουµε αποδείξει ότι είµαστε ανοιχτοί σε προτάσεις,
ιδέες, σκέψεις για το πώς µπορούµε να αντιµετωπίσουµε την
πανδηµία πιο αποτελεσµατικά. Εύχοµαι και ελπίζω τέτοιες προ-
τάσεις να ακούσουµε στη σηµερινή συζήτηση, έτσι ώστε να µην
δούµε πάλι στα δελτία ειδήσεων τους γνωστούς τίτλους που συ-
νοδεύουν κάθε κοινοβουλευτική συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών,
που νοµίζω ότι αδικούνε κιόλας τη σοβαρότητα και την κρισιµό-
τητα των στιγµών, αλλά και τις απαιτήσεις των πολιτών από όλα
τα πολιτικά κόµµατα. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια ενδιαφέρουσα
ιστορική αναδροµή σε µια λαµπρή, αλλά σχετικά άγνωστη σελίδα
µιας άλλης εθνικής προσπάθειας, στο 1913, όταν τα ελληνικά
όπλα αγωνίζονταν για να κάνουν διπλάσια την πατρίδα. Στις 11
Μαΐου του 1913, λοιπόν, παραµονές του Δεύτερου Βαλκανικού
Πολέµου, χολέρα χτύπησε τον ελληνικό στρατό, ο οποίος στάθ-
µευε τότε στη Θεσσαλονίκη. Ο Ελευθέριος Βενιζέλος αναθέτει
στον καθηγητή Κωνσταντίνο Σάββα την Παρασκευή αντίδοτο κι
εκείνος µαζί µε τον Αρχίατρο Παναγιώτη Μανούσο και πέντε
στρατευµένους φοιτητές της Ιατρικής παραδίδουν έναν µήνα
µετά το πρώτο ελληνικό αντιχολερικό εµβόλιο, το οποίο θα χο-
ρηγηθεί σε εκατόν πενήντα χιλιάδες στρατιώτες και τριακόσιους
πενήντα χιλιάδες κατοίκους της Μακεδονίας, σταµατώντας µια
επιδηµία που αποδεκάτιζε τις γειτονικές χώρες και δηµιουργών-
τας και ένα ορόσηµο, τον πρώτο µαζικό εµβολιασµό στη χώρα
µας κατά της χολέρας. 

Βρισκόµαστε λοιπόν και σήµερα απέναντι σε µια ανάλογη
διπλή εθνική πρόκληση, την απόκρουση της υγειονοµικής απει-
λής, ταυτόχρονα και µε την αναχαίτιση των επιθετικών συµπερι-
φορών σε βάρος κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Θα αγωνιστούµε
λοιπόν µε το ίδιο θάρρος και όπως και τότε, η ενότητα, η επινοη-
τικότητα και η υπευθυνότητα των Ελλήνων θα µας οδηγήσει ξανά
στη νίκη και στην ελευθερία. 

Σας ευχαριστώ πολύ και πάλι εύχοµαι καλή χρονιά. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα καλέσουµε τώρα

στο Βήµα τον κ. Αλέξη Τσίπρα, Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης και Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Συνασπι-
σµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική Συµµαχία για τη
δική του οµιλία. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η
χώρα ζει εδώ και δέκα µήνες κάτω από τη βαριά σκιά της πανδη-
µίας. Χιλιάδες συµπολίτες µας υποφέρουν, φοβούνται, αγωνιούν.
Χάνουν τη ζωή τους χιλιάδες εξίσου. Έχουµε φτάσει σε έναν
πολύ υψηλό αριθµό απωλειών.

Είναι µία εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση που απαιτεί από
όλους µας, πρωτίστως από την Κυβέρνηση και τον κρατικό µη-
χανισµό, αλλά και από την Αντιπολίτευση, τα κόµµατα, όλους
τους πολίτες, µία νέα συνείδηση συλλογικότητας, µία νέα συνεί-
δηση αλληλεγγύης. Βεβαίως, πάρα πολύ συχνά στην πολιτική αν-
τιπαράθεση υπάρχουν υπερβολές, υποκρισία, πλεόνασµα
επικοινωνίας, ακόµα και προπαγάνδας. 

Οφείλετε να αναγνωρίσετε, σε αντίθεση µε όσα είπατε πιο
πριν, κύριε Μητσοτάκη, ότι η στάση της Αντιπολίτευσης –όλα τα
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κόµµατα- από το ξέσπασµα αυτής της πρωτοφανούς διαδικασίας
δεν χαρακτηρίστηκε από αυτά τα συνήθη που πολλές φορές συ-
νοδεύουν την πολιτική αντιπαράθεση. 

Θέλω να είµαι απόλυτα ξεκάθαρος απέναντι στους Βουλευτές
και τον ελληνικό λαό που µας παρακολουθεί. Έχω βαθιά πεποί-
θηση ότι η εποχή µας δεν σηκώνει τέτοιου είδους αντιπαραθέ-
σεις και όντως είναι κατώτερος των περιστάσεων όποιος σε µία
τέτοια κατάσταση συµπεριφέρεται και πολιτεύεται µε όρους ιδιο-
τέλειας κάθε είδους, πολιτικής ή και οικονοµικής.

Αυτό, όµως, που πολλές φορές δεν το είδαµε ως κύριο χαρα-
κτηριστικό των κοµµάτων και των Βουλευτών, των εκπροσώπων
της Αντιπολίτευσης, το είδαµε από εκπροσώπους της Κυβέρνη-
σης. 

Σε ό,τι µε αφορά θέλω να το ξεκαθαρίσω, γιατί άκουσα και την
εισαγωγή σας και το κλείσιµο της τοποθέτησής σας. Πιστεύω
βαθιά ότι η ειλικρίνεια, η αφοσίωση χωρίς κοµµατικούς και µι-
κροκοµµατικούς λογαριασµούς στην προσπάθεια να σωθούν
όσο περισσότερες ανθρώπινες ζωές γίνεται, πρέπει να είναι σή-
µερα η προτεραιότητα όλων µας. Το καθήκον να µην αφήσουµε
να βουλιάξει η κοινωνία µέσα στον φόβο και την ανασφάλεια πρέ-
πει να είναι σήµερα το πρώτο καθήκον όλων µας. Η συστράτευση
µε κάθε δηµόσιο µέσο µε όσους δίνουν τη µάχη στην πρώτη
γραµµή για τη ζωή και την υγεία των συνανθρώπων µας, των για-
τρών και των νοσηλευτών πρώτα από όλους, πρέπει να είναι στα-
θερό µέληµα όλων µας.

Θα πρέπει, όµως, για να είµαστε αποτελεσµατικοί απέναντι
στην κοινωνία, να διδαχθούµε και από τα λάθη και από τις παρα-
λείψεις και να βλέπουµε την πραγµατικότητα που ζούµε σήµερα.
Πρέπει να διδαχθούµε από το σήµερα και το χθες, γιατί το αύριο
συνεχίζει να προβλέπεται δύσκολο και η κοινωνία και η χώρα
πρέπει να σταθούν όρθιες. Οι επιστήµονες –δεν τα λέµε εµείς-
σε όλον τον κόσµο συνοµολογούν ότι όχι µόνο δεν ξεµπερδέ-
ψαµε µε την πανδηµία, αλλά ότι τα δύσκολα είναι µπροστά µας
και ότι αναµένεται ένα τρίτο, ίσως χειρότερο, κύµα πανδηµίας.

Το θέµα, όµως, είναι ότι δεν τα λέµε αυτά για να φοβίσουµε ή
να φοβηθούµε, αλλά για να προετοιµαστούµε και να προετοιµά-
σουµε τη χώρα, την κοινωνία, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, τον
εαυτό µας. Και δεν θα προετοιµαστούµε ούτε θα προετοιµά-
σουµε αν τα ίδια λάθη, τις ίδιες παραλείψεις, τις ίδιες αβελτηρίες
που οδήγησαν στην πολύνεκρη τραγωδία του Νοέµβρη και του
Δεκέµβρη τα συνεχίσουµε, αν αποδεχθούµε το απαράδεκτο ότι
η πανδηµία είναι µία κατάσταση που δεν µπορούµε να αντιµετω-
πίσουµε, αν βολευτούµε µε µακάβριες συγκρίσεις νεκρών και πο-
σοστά δράµατος ανά χώρα, όπως κάνατε πριν από λίγο, αν
καλλιεργήσουµε τον εφησυχασµό ότι µε το εµβόλιο, µε το καλο-
καίρι που θα έρθει, µε τη βοήθεια του Θεού, το κακό θα περάσει. 

Το κακό δεν πρόκειται να περάσει, αν δεν κάνουµε κάτι και
εµείς για να περάσει. Αν η Κυβέρνηση που έχει την κύρια ευθύνη
για όσα συµβαίνουν και όσα έρχονται δεν συνειδητοποιήσει πόσο
κόστισαν σε ζωές οι ιδεοληψίες που την καθοδηγούν, η αλαζο-
νεία της εξουσίας που τη διακρίνει, η άρνησή της να ακούσει, να
συζητήσει, να συµµεριστεί τις απόψεις της κοινωνίας, των για-
τρών, της Αντιπολίτευσης και όσων δίνουν τη µάχη της ζωής, δεν
πρόκειται να πάµε καλύτερα.

Κοµβικό σηµείο της πρωτοµιλίας σας ήταν το πόσο επιτυχη-
µένη ήταν η διαχείριση του δεύτερου κύµατος. Αυτή είναι η βα-
σική σας διαπίστωση µετά από τεσσεράµισι χιλιάδες συµπολίτες
µας που έχασαν τη ζωή τους Νοέµβρη και Δεκέµβρη; Και έρχε-
στε εδώ για να µας πείτε πόσο πετυχηµένη ήταν η διαχείριση του
δεύτερου κύµατος και τι καλά που τα κάνατε; Εσείς τα είπατε,
δεν τα είπα εγώ. Μήπως τα είπατε εκτός κειµένου; Μήπως σας
ξέφυγε; Αν αυτή είναι η διαπίστωση και ξεκινάµε από µια τόσο
κοµβική διαφορά αντίληψης για την πραγµατικότητα, δεν µπο-
ρούµε να βρούµε µια κοινή βάση.

Θα προσπαθήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο δύσκολο
και αν είναι, γιατί δεν είναι εύκολο, να µην επιτρέψω στη σηµε-
ρινή µου τοποθέτηση ο δικαιολογηµένος θυµός που νιώθω όχι
ως επικεφαλής της Αντιπολίτευσης, αλλά ως πολίτης, να µην επι-
τρέψω ο δικαιολογηµένος θυµός που νιώθω να επηρεάσει τους
τόνους της κριτικής µου σε µια τέτοια δύσκολη στιγµή. Κατα-
φεύγω, λοιπόν, αντί για χαρακτηρισµούς, σε λογικά ερωτήµατα

που πιστεύω, κύριε Μητσοτάκη, ότι θα έπρεπε ήδη να τα έχετε
απαντήσει. Τα επαναφέρω, όµως, στον πολιτικό διάλογο. 

Δεν θα είχαν σωθεί ανθρώπινες ζωές, αν εγκαίρως είχαν λη-
φθεί αποφασιστικά µέτρα ουσιαστικής ενίσχυσης του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, ούτως ώστε να είναι σε θέση να αντιµετω-
πίσει αποτελεσµατικά το δεύτερο φονικό κύµα της πανδηµίας;
Δεν θα είχαν περιοριστεί οι διαστάσεις της κοινωνικής τραγω-
δίας, αν είχαν ληφθεί στοιχειώδη µέτρα για τα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς, για τους χώρους δουλειάς, τους χώρους εργασίας
όπου συνωστίζονται µεγάλοι αριθµοί εργαζοµένων, για τις δοµές
που φιλοξενούν χιλιάδες ανθρώπους συχνά ευάλωτους και ευ-
παθείς; Δεν θα είχε δηµιουργηθεί η απαραίτητη για κάθε δύ-
σκολο µέτρο εµπιστοσύνη της κοινωνίας, αν η Κυβέρνηση δεν
διακατεχόταν από το σύνδροµο του παντογνώστη, αν δεν συµ-
περιφερόσασταν δηµόσια και προκλητικά µε ασυγχώρητη αµέ-
λεια και ανεµελιά, όπως ο ίδιος είπατε, αν αντί να ενισχύσετε την
ενότητα της κοινωνίας δεν εξαπολύατε διαρκώς αστυνοµικούς
διωγµούς εναντίον πολιτών και νέων, αν δεν έδειχναν διαρκώς
εσείς και οι Υπουργοί σας προς τη µεριά του πολίτη τον ένοχο
για τη δήθεν καταστρατήγηση των µέτρων, τα οποία, όµως και
εσείς παραβιάζατε; Δεν θα είχε αντιµετωπιστεί πολύ πιο αποτε-
λεσµατικά το κύµα θανάτου, αν εγκαίρως είχαν γίνει µαζικά τεστ
στον πληθυσµό, δωρεάν γι’ αυτούς που βρίσκονται στην ανάγκη
να διαγνώσουν αν έχουν τον ιό ή όχι, αν είχε υπάρξει σαφής και
έγκυρη χαρτογράφηση της διάδοσης του ιού στην κοινότητα, αν
είχαν ληφθεί µέτρα για τις µετακινήσεις και τον τουρισµό; 

Ξέρετε, θα µπορούσα από αυτό εδώ το Βήµα να καταθέτω
διαρκώς τέτοια «αν». Τι έχετε να πείτε για τη Θεσσαλονίκη, τη
βόρεια Ελλάδα, την κατάσταση εκεί που βγήκε εκτός ελέγχου
παρά τις προειδοποιήσεις, την Αττική των εργατικών στρωµάτων
και για τις αλληλοσυγκρουόµενες δηλώσεις των στελεχών σας;

Θέλω να καταλήξω, όµως, εκεί που πρέπει. Όλα αυτά τα «αν»
που βασανίζουν σήµερα κάθε πολίτη, όχι εµένα που οµιλώ από
αυτό το Βήµα, η Κυβέρνηση και εσείς, κύριε Μητσοτάκη, τα ξε-
περνάτε χωρίς να τα απαντάτε, αλλά και µε µια τεράστια -κατά
την άποψή µου- έλλειψη συναίσθησης της δραµατικής κατάστα-
σης, έλλειψη συναίσθησης των ευθυνών που αντιστοιχούν στην
πολιτεία, έλλειψη συναίσθησης των λαθών που έχουν γίνει, έλ-
λειψη συναίσθησης της ανάγκης για κοινωνική αλληλεγγύη
αυτήν τη δύσκολη στιγµή. Και τέλος, έλλειψη συναίσθησης της
ανάγκης να µην προκαλείτε τούτη την ώρα µε απευθείας αναθέ-
σεις, µε έναν θολό χορό εκατοµµυρίων και µε νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις αντιλαϊκής έµπνευσης εν µέσω της πανδηµίας. 

Έχω καταθέσει µια πρόταση για διεξαγωγή προ ηµερησίας συ-
ζήτησης στη Βουλή για τα θέµατα αυτά στο πλαίσιο της λειτουρ-
γίας της δηµοκρατίας. Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, να γίνει δεκτό το
αίτηµά µου. 

Θα προσπαθήσω, όµως, να γίνω ακόµα πιο συγκεκριµένος.
Δεν ξέρω αν το έχετε στο µυαλό σας, αλλά είµαστε δυόµισι
µήνες σχεδόν σε σκληρό γενικό lockdown. Μέσα σε αυτούς τους
µήνες έχουµε καταγράψει δραµατικές απώλειες. Τεσσεράµισι χι-
λιάδες οικογένειες θρηνούν τους ανθρώπους τους, δεκάδες χι-
λιάδες άνθρωποι θρηνούν τον πατέρα, τη µητέρα, τη γιαγιά, τον
παππού, τον συγγενή. Τι κάνει η υπεύθυνη Κυβέρνηση; Αντί να
κάνει το παν για να προστατεύσει τη ζωή και την υγεία των πολι-
τών, να θωρακίσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, να βάλει φραγµούς
στην πανδηµία, αναλώνεται σε άστοχες και µακάβριες στατιστι-
κές. 

Κύριε Μητσοτάκη, θέλω να πω ακόµα µια φορά κάτι που έχω
ξαναπεί. Οι νεκροί δεν είναι στατιστική. Είναι άνθρωποι. Ο πόνος
των οικογενειών που έχασαν τους ανθρώπους τους δεν πρόκει-
ται σήµερα να απαλυνθεί εάν τους λέτε ότι είναι θετικά τα νού-
µερα σε απόλυτο αριθµό σε σύγκριση µε άλλες χώρες. Είναι
άνθρωποι που πολλοί από αυτούς, αν όχι όλοι, θα µπορούσαν
σήµερα να είναι µαζί µας, αν είχατε ενισχύσει τα νοσοκοµεία µας
µε µόνιµο προσωπικό. Δεν είναι µόνο οι κλίνες στις µονάδες εν-
τατικής θεραπείας, αλλά και οι άνθρωποι που θα στελεχώσουν
αυτές τις µονάδες. Μας µιλάτε διαρκώς για έναν αριθµό χιλίων
διακοσίων πενήντα κλινών. Θέλω να αναρωτηθώ: Πώς είναι δυ-
νατόν να είχαµε φτάσει στο 100% της δυναµικότητας µε εξακό-
σιους συµπολίτες µας; Πώς είναι δυνατόν;
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα τα απαντήσετε µετά. Ήταν πάνω από εξακόσιοι πενήντα

στις κλίνες εντατικής θεραπείας από άλλα νοσήµατα. Πώς είναι
δυνατόν; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Θα τα πούµε αυτά. Θα έχετε τη δυνατότητα να
απαντήσετε. 

Έλεγα, λοιπόν, ότι αν είχατε ενισχύσει τα νοσοκοµεία, αν εί-
χατε στοχευµένα προστατεύσει τις ευάλωτες οµάδες, αν οι πο-
λίτες δεν στοιβάζονταν κάθε µέρα στα µέσα µαζικής µεταφοράς,
αν είχαµε µία σαφή εικόνα της επιδηµιολογικής κατάστασης έγ-
καιρα µε µαζικά και αξιόπιστα τεστ, θα µπορούσαµε να είχαµε
µια πολύ καλύτερη εξέλιξη στην πανδηµία. Γι’ αυτό λέω ότι έχετε
σοβαρές ευθύνες. Είναι πολύ σοβαρές και γίνονται ακόµα πιο
σοβαρές, γιατί δείχνετε ότι δεν εννοείτε να καταλάβετε αυτές τις
ευθύνες. Δεν εννοείτε να αποµακρυνθείτε από αυτήν την παγίδα
της αυταρέσκειας και της αυτοϊκανοποίησης στην οποία έχετε
πέσει και εσείς και η Κυβέρνησή σας και στην οποία σας βυθί-
ζουν όλο και πιο πολύ όσοι θέλουν να σας κρατούν εξαρτηµένο
από την επικοινωνιακή προστασία. Το χειρότερο που µπορεί να
πάθει ένας Πρωθυπουργός είναι να ζει σε µια γυάλα αποκλεισµέ-
νος από την πραγµατικότητα. Δεν εννοείτε να κατανοήσετε ότι
για να διορθώσετε τα πράγµατα, πρέπει να παραδεχτείτε λάθη
και παραλείψεις. Όχι «τα πήγαµε καλά και πετύχαµε στο δεύτερο
κύµα». Για σας, όµως, νοµίζω ότι δεν υπάρχει αυτή η τακτική. Δεν
έχετε κάνει λάθη. Υπάρχουν ευθύνες όλων των άλλων εκτός από
τις δικές σας. 

Βεβαίως, το ίδιο ισχύει και για την οικονοµία. Από τον Μάρτιο
σας καλούµε να πάρετε µέτρα για να προλάβουµε την ύφεση και
φτάσαµε στο τέλος του 2020 να καταγράφουµε τη βαθύτερη
ύφεση σε όλη την Ευρώπη, σύµφωνα µε τα δικά σας στοιχεία.
Τα προσωρινά λουκέτα του lockdown γίνονται πλέον µόνιµα για
εκατοντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις που θα αδυνατίσουν να επα-
νεκκινήσουν. Εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι είναι εγκλωβι-
σµένοι να ζουν µε τα 534 ευρώ. Και λέτε ότι το ισοζύγιο
παραµένει. Όταν θα σταµατήσουν αυτά τα µέτρα στήριξης, να
δούµε ποιο θα είναι το ισοζύγιο. Οι καταστηµατάρχες σε όλη τη
χώρα σάς ακούνε τη µια µέρα να ανακοινώνετε πιθανό άνοιγµα
της αγοράς, την άλλη λουκέτο στα πάντα.

Οι ίδιες παλινωδίες, φυσικά αφορούν και την πορεία του εµ-
βολιασµού. Κάθε µέρα άλλο σχέδιο. Πόσα θα παραλάβουµε,
πότε θα τα παραλάβουµε, πού θα εµβολιάζονται οι πολίτες, πότε
θα έχουµε επαρκή ποσοστό εµβολιασµένων για να πετύχουµε το
επιθυµητό ποσοστό της ανοσίας στην κοινότητα; Είναι κρίσιµα
ερωτήµατα και δεν τα απαντάτε. Όλα χύµα, όλα στην τύχη. Το
µόνο που δεν ήταν στην τύχη ήταν το πόσο έγκαιρα οργανώσατε
τον εµβολιασµό των δικών σας στελεχών και των οικογενειών
τους, που αν δεν παρεµβαίναµε εγκαίρως θα συνεχιζόταν µέχρι
σήµερα µε εξαιρετικούς ρυθµούς. 

Κύριε Μητσοτάκη, έχετε αναρωτηθεί επίσης γιατί διαρκώς επι-
στρατεύετε την έννοια της ατοµικής ευθύνης; Γιατί διαρκώς µι-
λάτε για πολίτες που δεν πειθαρχούν, όπως λέτε, στα
συνεχόµενα lockdown; Γιατί βασικό σας έργο -εκεί έχετε καλό
συντονισµό, είναι αλήθεια- είναι η επιτήρηση και η επιβολή προ-
στίµων και γιατί οι πολίτες -αν ισχύει αυτό- δεν πειθαρχούν; Διότι
δεν σας έχουν εµπιστοσύνη, κύριε Μητσοτάκη. Σε εσάς δεν
έχουν εµπιστοσύνη και στην Κυβέρνησή σας. Διότι οι πολίτες
βλέπουν, ξέρουν και καταλαβαίνουν ότι έχετε χάσει τον έλεγχο.
Διότι οι πολίτες βλέπουν και καταλαβαίνουν ότι πορεύεστε στα
τυφλά, βλέποντας και κάνοντας. Και το πιο σηµαντικό είναι ότι
έχετε κουράσει πια τους πολίτες και κάθε µέρα τους κουράζετε
όλο και περισσότερο. 

Ξέρετε, ο πολίτης θα ήταν πρόθυµος να δεχθεί τα λάθη αν γι-
νόταν ειλικρινής προσπάθεια να διορθωθούν. Όταν όµως δεν
αναγνωρίζονται καν πώς να γίνει προσπάθεια να διορθωθούν; Ο
πολίτης θα ήταν πρόθυµος να ακούσει τις δικαιολογίες σας αν
έβλεπε ότι και εσείς τον ακούτε. Θα ήταν πρόθυµος να υποµείνει
αν έβλεπε ότι η υποµονή του δεν γίνεται κατάσταση ευκαιρίας
για νόµους που απειλούν το σπίτι του, τη δουλειά του, την ελευ-

θερία του, τις ελευθερίες του, την ίδια τη ζωή του. Θα ήταν πρό-
θυµος να αποδεχτεί αδιαµαρτύρητα το κόστος της µάχης αν δεν
έβλεπε ότι πέρα από το ότι δεν παραδέχεστε λάθη και ωραιοποι-
είτε διαρκώς την πραγµατικότητα, εκµεταλλεύεστε κιόλας αυτές
τις δύσκολες ώρες, για να προετοιµάσετε ενδεχοµένως ακόµα
πιο δύσκολες το επόµενο διάστηµα. 

Και το χειρότερο που θα σας πω είναι αυτό που βλέπουν πια
ακόµα και όσοι σας ψήφισαν στις προηγούµενες εκλογές. Εκλε-
γήκατε µε κύριο πρόταγµά σας να φτιάξετε επιτελικό κράτος.
Πού είναι ρε παιδιά αυτό το επιτελικό κράτος; Πού είναι το επι-
τελικό κράτος; Εδώ βλέπουµε µπροστά µας µια πρωτοφανή επι-
τελική ανικανότητα του κράτους. Θα µε πείτε υπερβολικό. Θα µε
πείτε άδικο. Ωραία. Πάµε, λοιπόν, συγκεκριµένα.

Κύριε Μητσοτάκη στις 5 Νοεµβρίου που ξεκίνησε το δεύτερο
lockdown λέγατε ότι τρεις βδοµάδες lockdown είναι αρκετές και
από Δεκέµβρη θα είµαστε ξανά ελεύθεροι.

Στις 17 Νοεµβρίου ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος τότε δια-
βεβαίωνε ότι τα σχολεία δεν θα µείνουν κλειστά µέχρι τα Θεο-
φάνια. Μια µέρα µετά ο ίδιος ανακοίνωσε ότι θα ανοίξει η
εστίαση πριν τα Χριστούγεννα. Τι έγινε τελικά δύο µήνες µετά;
Άνοιξαν µόνο τα δηµοτικά την προηγούµενη Δευτέρα και η
εστίαση είναι ακόµα κλειστή. Ορίστε οι δηλώσεις σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες δηλώσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο παράδειγµα. Το πρωί της 2ας Ιανουαρίου ο κ. Γεωρ-
γιάδης δήλωνε ότι το ενδεχόµενο -τώρα στις 2 Ιανουαρίου,
αρχές του έτους- να ανοίξει το λιανεµπόριο σε ζώνες δεν έχει
αποκλειστεί. Το µεσηµέρι της ίδιας µέρας ο κ. Πέτσας ανακοί-
νωσε παράταση του γενικού lockdown. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες δηλώσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο
του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Επόµενο παράδειγµα. Φτάσαµε στο σηµείο να επέµβει εισαγ-
γελέας για δήλωση του Υπουργού σας κ. Γεωργιάδη. Όλως πα-
ραδόξως δεν είναι σήµερα εδώ. Δεν τον βλέπω στα κυβερνητικά
έδρανα. Μήπως του απαγορεύσατε; Αποκάλυψε για την περί-
πτωση του εορτασµού του Αγίου Δηµητρίου στη Θεσσαλονίκη
το εξής: «Τότε κάποιοι λοιµωξιολόγοι µάς έλεγαν ότι θα πρέπει
να γίνει καραντίνα στη Θεσσαλονίκη πριν την εορτή του Αγίου
Δηµητρίου». Ακούστε, ακούστε: «Εµείς από σεβασµό στην παρά-
δοση, στην ορθοδοξία και στην πίστη, δεν βάλαµε καραντίνα πριν
τη γιορτή του Αγίου Δηµητρίου». Διαψεύσατε κακήν κακώς τον
Υπουργό σας.

Όµως δεν χρειάζεται να πάµε µακριά. Ο ίδιος ο κ. Χαρδαλιάς
µαρτύρησε -να το πω έτσι- ότι ο Περιφερειάρχης κ. Τζιτζικώστας
από τις 22 Οκτωβρίου σας το έχει εισηγηθεί, γνωρίζοντας προ-
φανώς από πρώτο χέρι την κατάσταση. Κι όµως τι εµφανιστήκατε
να µας πείτε ενάµιση µήνα µετά, εσείς ο ίδιος; Διαβάζω επί λέξει:
«Έχω πει εκ των υστέρων ότι δεν µπορεί να έκλειναν τη βόρεια
Ελλάδα, τη Θεσσαλονίκη µια βδοµάδα νωρίτερα, αλλά ξέρετε
τότε δεν υπήρχαν αιτήµατα από κανέναν να κλείσουµε νωρί-
τερα». Από κανέναν! Ποιον κοροϊδεύετε; Γιατί δεν παραδέχεστε
τα λάθη που παραδέχονται όλοι; 

Όταν, κύριε Μητσοτάκη, η µία σας δήλωση αντιστρατεύεται
την άλλη, όταν ο ένας σας Υπουργός αντιστρατεύεται τον άλλο,
όταν το ψέµα επιστρατεύεται για να καλύψει την ανικανότητα,
τότε πώς θέλετε ο πολίτης να σας εµπιστευτεί; 

Δεν κάνατε τίποτα ένα ολόκληρο καλοκαίρι. Δεν πήρατε έγ-
καιρα µέτρα για τη βόρεια Ελλάδα όταν χρειαζόταν. Δεν ενισχύ-
σετε ουσιαστικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και η χώρα έφτασε
τέλη Νοέµβρη - αρχές Δεκέµβρη να καταγράφει θλιβερή πρωτιά
σε θανάτους ανά εκατό χιλιάδες πληθυσµού και τέσσερις στους
πέντε, δηλαδή το 80%, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα τα οποία είναι
-ας το πω έτσι- φιλοκυβερνητικών µέσων ενηµέρωσης, να χάνον-
ται εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας. Καταθέτω το δηµοσί-
ευµα από «ΤΟ ΒΗΜΑ».
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(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και εσείς ήρθατε σήµερα εδώ να µας πείτε για την επιτυχη-
µένη διαχείριση του δεύτερου κύµατος, να δηλώνετε ικανοποι-
ηµένος πάνω στα συντρίµµια. Όµως οι «FINANCIAL TIMES»
έφτασαν να αποκαλύπτουν ότι η Ελλάδα ξεπέρασε τον µέσο όρο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωµένων Πολιτειών σε θανά-
τους ανά εκατό χιλιάδες πληθυσµού στη στιγµή της κορύφωσης
του δεύτερου κύµατος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Ο «BLOOMBERG» κατέταξε την Ελλάδα στην πεντηκοστή
θέση ανάµεσα σε πενήντα τρεις χώρες, µε βάση την ανθεκτικό-
τητα της πανδηµίας. Στην πεντηκοστή θέση ανάµεσα σε πενήντα
τρεις! 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Δεν τα λέµε εµείς. Τα λένε οι «FINANCIAL TIMES», ο
«BLOOMBERG» για τις κρίσιµες δύσκολες στιγµές που περά-
σαµε -επαναλαµβάνω- τέλη Νοέµβρη, αρχές Δεκέµβρη. 

Και αυτό γιατί; Διότι παρά το γεγονός ότι έχουν ληφθεί τα πιο
αυστηρά µέτρα σε σχέση µε όλες τις υπόλοιπες χώρες, η Ελ-
λάδα κατέγραψε µια θλιβερή πρωτιά σε θνητότητα τέλη Νοεµ-
βρίου, µε το ποσοστό των θανάτων των συνανθρώπων µας επί
συνολικών κρουσµάτων να διαµορφώνεται στο 6,3%. Ενδεχοµέ-
νως, αυτό να έχει να κάνει και µε τον αριθµό των τεστ που δεν
ήταν επαρκή, διότι µε λίγα τεστ και µη στοχευµένα τεστ δεν έχεις
την πλήρη διάσταση των κρουσµάτων. Άρα πιθανότατα αυτός ο
αριθµός των θανάτων να αναφέρεται σε πραγµατικό αριθµό
κρουσµάτων, πολύ µεγαλύτερο από αυτόν που καταγράφεται
διαρκώς.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, θα ήθελα έτσι µε ειλικρίνεια να σας
πω: Μετά από όλα αυτά που έχουν συµβεί, εσείς θεωρείτε ότι η
παρουσία σας σήµερα εδώ στη Βουλή ήταν µια παρουσία ενός
υπεύθυνου Πρωθυπουργού, που µας λέτε: «Πετύχαµε και δεν
έχουµε καµµία ευθύνη ως Κυβέρνηση για την τραγωδία που βιώ-
νει η χώρα, ίσα ίσα που πρέπει να µας πιστώσετε την επιτυχία»;
Είναι η στάση ενός υπεύθυνου Πρωθυπουργού; Ή είστε απλώς
ανεύθυνος; Πιστεύω ότι όλο και περισσότεροι πολίτες το τελευ-
ταίο διάστηµα πείθονται για το τελευταίο.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ό,τι και αν λέει –προσέξτε!- η συντεταγµένη προπαγάνδα, φο-

βάµαι ότι δεν είστε ο Πρωθυπουργός που δεν έχει καµµία ευ-
θύνη, αλλά ο ανεύθυνος Πρωθυπουργός, τόσο ανεύθυνος, ώστε
να συµπεριφερθείτε µε τον πιο περιφρονητικό τρόπο στους για-
τρούς και τους νοσηλευτές που σηκώνουν το µεγαλύτερο βάρος
της µάχης. Πρώτα ήταν τα υποκριτικά χειροκροτήµατά σας, µετά
ήταν τα δάκρυα του Υπουργού σας, αλλά στην πράξη τούς αφή-
σατε και συνεχίζετε να τους αφήνετε µόνους, εντελώς µόνους
απέναντι στην πανδηµία. Τους αφήσατε µε απλήρωτες υπερω-
ρίες, τους κάνατε ακόµα και ένορκη διοικητική εξέταση, ΕΔΕ,
στον «Άγιο Σάββα», επειδή νόσησαν οι άνθρωποι. Και εσχάτως,
ο Υφυπουργός σας, ο συµπαθής κ. Κοντοζαµάνης, τους έριξε και
την ευθύνη για την εκατόµβη των νεκρών των τελευταίων µηνών.

Όµως όλα αυτά εγώ θεωρώ ότι δεν ήταν τυχαία. Η ανευθυνό-
τητα, η αδιαφορία -τολµώ να πω- απέναντι σε συγκεκριµένες κοι-
νωνικές οµάδες συνδέεται επίσης µε συγκεκριµένες αξίες, ιδέες
και στρατηγικές που σας χαρακτηρίζουν και καθορίζουν το αµέ-
ριστο ενδιαφέρον σας για κάποιες κοινωνικές ελίτ και την αµέρι-
στη αδιαφορία σας για κάποιες δηµιουργικές κοινωνικές
κατηγορίες. Φέρεστε, όπως φέρεστε, στους ανθρώπους του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας, γιατί για χρόνια βρισκόσασταν και

συνεχίζετε να βρίσκεστε απέναντι στη δηµόσια υγεία και όποιον
τη στηρίζει και την υπηρετεί.

Η παράταξή σας και εσείς προσωπικά, κύριε Μητσοτάκη, έχετε
απολύσει, έχετε συκοφαντήσει, έχετε απειλήσει, έχετε υποβαθ-
µίσει συστηµατικά τα τελευταία χρόνια τους ανθρώπους του δη-
µόσιου χώρου και ιδιαίτερα τους λειτουργούς, τους δηµόσιους
υπαλλήλους, τους εκπαιδευτικούς, αλλά και τους ανθρώπους
στη δηµόσια υγεία. Αυτή είναι η αλήθεια!

Δεν µας προκαλεί, λοιπόν, καµµία έκπληξη που επιλέξατε σε
καιρό πανδηµίας –γιατί πολιτική επιλογή ήταν αυτή- να µην κά-
νετε ούτε µία πρόσληψη µόνιµων γιατρών και νοσηλευτών, παρά
µονάχα ανακοινώσατε για όσους επικουρικούς γιατρούς είναι
µέσα στις ΜΕΘ -δεν ξεπερνάνε τους διακόσιους σε όλη την Ελ-
λάδα- για αυτούς υπόσχεση µονιµοποίησης.

Και βεβαίως, δεν είναι και τυχαίο ότι φέρατε έναν προϋπολο-
γισµό για το 2021 που προβλέπει µείωση των δαπανών για την
υγεία σχεδόν 600 εκατοµµύρια ευρώ. Γιατί; Διότι για εσάς το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας ήταν, δυστυχώς, είναι και παραµένει βα-
ρίδι, γιατί το πιστεύω σας είναι η ιδιωτική υγεία και η σύµπραξη
µε τα δηµόσια νοσοκοµεία ιδιωτικών νοσηλευτηρίων, είναι η ιδιω-
τική ασφάλιση, είναι η κερδοσκοπία και σε αυτόν τον κρίσιµο
τοµέα της υγείας και της ζωής, θα πω εγώ.

Θα το πω άλλη µία φορά. Θεωρώ ότι είναι ατύχηµα η παρά-
ταξή σας, που έχει αυτές τις απόψεις χρόνια για τη δηµόσια
υγεία, να διαχειρίζεται σήµερα αυτήν την κρίσιµη κατάσταση της
πανδηµίας, οι ιδεολογικοί πολέµιοι του ΕΣΥ και της δηµόσιας
υγείας να είναι στα ηνία της χώρας αυτήν την κρίσιµη στιγµή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χρειάζεται χρόνος και ψυχραιµία
για να απαριθµήσει κανείς τις αβάσταχτες ελαφρότητες και πα-
λινωδίες της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού στη δύσκολη
αυτή περίοδο. Χρόνος και ψυχραιµία, γιατί σε τέτοιες στιγµές η
πολιτική αυτοσυγκράτηση δεν είναι απλώς αρετή. Είναι ανάγκη
κοινωνική και, ενδεχοµένως, όρος επιβίωσης. 

Θέλω να επαναλάβω ότι από την αρχή της πανδηµίας σύσ-
σωµη η επιστηµονική κοινότητα, καθώς και η πλειοψηφία των
µελών της επιτροπής εµπειρογνωµόνων του Υπουργείου Υγείας
διαµαρτύρεται ότι τα στοιχεία δεν επαρκούν. Εννοώ τα στοιχεία
που έχουν για να πάρουν αποφάσεις, η επιδηµιολογική εικόνα. 

Όταν αποκαλύφθηκε το σκάνδαλο µε το διπλό σύστηµα κατα-
γραφής, η απάντησή σας, κύριε Μητσοτάκη, ήταν να το ξορκί-
σετε. Αντί να απαντήσετε, δηλώσατε ενοχληµένος µε τη
συζήτηση που γίνεται περί διπλών βιβλίων και κάποιοι φαίνεται
ότι αφουγκράστηκαν την ενόχλησή σας και έσπευσαν και σε απο-
λύσεις δηµοσιογράφων που έκαναν ρεπορτάζ. Αυτό έγινε. 

Όποιος αρνείται τον «µύθο» σας, καταγράφοντας απλά την
πραγµατικότητα, επιθυµείτε να σταλεί στο «πυρ το εξώτερον».
Έχετε δυσανεξία στην κριτική. Έχετε, όµως, δυσανεξία και στην
αλήθεια. Όµως το πρόβληµα παραµένει. 

Μόλις χθες ανακοινώθηκε ότι ο ΕΟΔΥ κατέγραψε αρχές Γε-
νάρη, τις προηγούµενες µέρες, τριάντα τέσσερα κρούσµατα
στην Κοζάνη που είχαν καταγραφεί τον Νοέµβριο και ζητά ο Πε-
ριφερειάρχης της Δυτικής Μακεδονίας -δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ ο άν-
θρωπος- να έρθει ο εισαγγελέας να παρέµβει. 

Οι επιστήµονες καταγγέλλουν την ελλιπέστατη εικόνα στη
βάση της οποίας καλούνται να βγάλουν συµπεράσµατα και να
προτείνουν µέτρα. Και εσείς, χωρίς καµµία αίσθηση ευθύνης, µε
ανθρώπινες ζωές να διακυβεύονται, λέτε ότι όλα πάνε καλά. Αρ-
νείστε να ακούσετε την κριτική των ειδικών. Αρνείστε να δώσετε
στη δηµοσιότητα εδώ και δύο µήνες που τα ζητάµε -γιατί, αλή-
θεια;- τα πρακτικά της επιτροπής των λοιµωξιολόγων.

Αρνηθήκατε ακόµα και την πρόταση να πάµε σε ένα συµβούλιο
πολιτικών αρχηγών µε τη συµµετοχή µελών της επιτροπής εµ-
πειρογνωµόνων. Ή µήπως γι’ αυτό ακριβώς το αρνήθηκατε
τώρα; Επειδή ζήτησα παρουσία εκπροσώπων της επιτροπής και
θα ερχόσασταν ενώπιος ενωπίω µε τις αντιφάσεις σας. 

Ή µήπως γι’ αυτό αρνείστε να συγκαλέσετε την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας -δύο µήνες έχουµε κάνει αίτηµα- µε την πα-
ρουσία του Υπουργού και εκπροσώπων των λοιµωξιολόγων; Γιατί
δεν τη συγκαλείτε; Τι φοβάστε; 

Κατέθεσα, πράγµατι, στην Πρόεδρο της Δηµοκρατίας επισή-
µως, µε επίγνωση των στιγµών, την πρόταση -γιατί είναι ευθύνη
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του Πρωθυπουργού η σύγκληση του συµβουλίου- να µοιρα-
στούµε οι πολιτικές δυνάµεις την ενηµέρωση των ειδικών, να αν-
ταλλάξουµε απόψεις, ακόµα και να συναποφασίσουµε για το τι
µέλλει γενέσθαι. Τι απαντήσατε; Ότι ένα τέτοιο συµβούλιο θα
ήταν πρωτοβουλία πίσω από «κλειστές πόρτες». Αυτό είπατε:
«Πίσω από «κλειστές πόρτες»». 

Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη, εσείς τις αποφάσεις που έχετε
πάρει, κρίσιµες αποφάσεις για την πορεία της ζωής µας, τις παίρ-
νετε µε «ανοιχτές πόρτες»; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Στη
Βουλή, εδώ.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Η Βουλή, εδώ, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι
είναι ένας χώρος πολιτικής αντιπαράθεσης και έτσι θα πρέπει να
είναι. 

Όταν κάποιος σας καλεί για συνεννόηση και εσείς απαντάτε
«αντιπαράθεση στη Βουλή», δείχνετε τις προθέσεις σας. Δεν
χρειάζεται να έρχεστε σε αυτό εδώ το Βήµα υποκριτικά και να
µιλάτε για ενότητα. 

Δεν είναι, λοιπόν, αλήθεια ότι αδιαφορήσατε σε πολλές περι-
πτώσεις και ακόµα και σήµερα αδιαφορείτε για τη γνώµη των ει-
δικών; Δεν είναι αλήθεια ότι αδιαφορήσατε και αδιαφορείτε για
τη γνώµη των ανθρώπων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και των
οργανώσεών τους; Δεν είναι αλήθεια ότι αδιαφορήσατε και αδια-
φορείτε για τη γνώµη των ανθρώπων της αγοράς και των οργα-
νώσεών τους για την οικονοµία; 

Αγνοείτε τους πάντες! Αποφασίζετε µόνος σας και υλοποιείτε,
όχι µόνο πίσω από κλειστές πόρτες, αλλά και µε κλειστά τα αυτιά
και µε κλειστά τα µάτια θα έλεγα σε ορισµένες περιπτώσεις. Δεν
ακούτε κανέναν και δεν θέλετε -και αυτό είναι το χειρότερο- να
δείτε τα αποτελέσµατα της ανικανότητας, της ανεµελιάς, των
ιδεοληψιών σας. 

Όταν, όµως, κανείς επιµένει στο λάθος, όταν αρνείται, να
ακούσει, να δει, να συνοµιλήσει, να κατανοήσει, τότε η επιµονή
στο λάθος είναι χειρότερη από το ίδιο το λάθος. Ερωτώ και πάλι
λοιπόν: Για ποιο λόγο η χώρα συνεχίζει να µην παρέχει σε κάθε
πολίτη που το χρειάζεται και το έχει ανάγκη δωρεάν το µοριακό
τεστ; Έχετε ξεκινήσει µια διαδικασία ανοιχτή στο διαδίκτυο για
rapid test. Δεν σας έχει πει κανένας λοιµωξιολόγος, κανένας στα-
τιστικολόγος ότι είναι µεγάλο λάθος αυτό; Πρώτα απ’ όλα, µέσα
από αυτή τη διαδικασία, ενώ τον Δεκέµβρη κάναµε µαζικά µο-
ριακά τεστ, σήµερα έχουν µειωθεί τα µοριακά τεστ και γίνονται
rapid, τα οποία δεν έχουν τόσο µεγάλο ποσοστό ευκρίνειας και
αξιοπιστίας σε σχέση µε τα µοριακά τεστ. 

Και δεν σας έχει πει κανείς ότι είναι λάθος τρόπος αντί να πη-
γαίνεις στοχευµένα εκεί που πρέπει να πας, διότι έχεις στοιχεία,
για να ελέγξεις σε κλειστές δοµές, σε µεγάλους εργασιακούς
χώρους όπου εκεί κατά συρροήν είχαµε κρούσµατα, στην Κεν-
τρική Μακεδονία, στη Δυτική Μακεδονία, στην Αττική, να καλείς
τους πολίτες να µπούνε σε µια διαδικτυακή διαδικασία, όπου εκεί
ενδεχόµενα θα πάνε αυτοί οι οποίοι έχουν έγνοια και άρα πιθα-
νότατα να παίρνουν και µέτρα προστασίας απέναντι στον ιό; Φέρ-
νετε αποτελέσµατα τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατική εικόνα µε αυτόν τον τρόπο. 

Για ποιον λόγο συνεχίζουµε να βαδίζουµε στα τυφλά; Για ποιον
λόγο συνεχίζετε να παίρνετε αποφάσεις που δεν εδράζονται σε
καµµία σοβαρή επιδηµιολογική επιτήρηση; Με αυτόν τον τρόπο
κάνουµε ακριβώς τα ίδια λάθη που κάνατε και πριν από τρεις
µήνες και οδηγηθήκαµε στο δεύτερο lockdown. 

Επίσης, για ποιο λόγο άνοιξαν τα δηµοτικά σχολεία, ακριβώς
όπως έκλεισαν; Αφιερώνατε ώρες επί ωρών να µας ρωτάτε: «Να
ανοίξουν ή να µην ανοίξουν;  Ποια είναι η θέση σας;». Μα, το
θέµα δεν είναι αν θα ανοίξουν ή δεν θα ανοίξουν. Όλοι θέλουµε
να ανοίξουν. Πώς θα ανοίξουν είναι το ζήτηµα. Άνοιξαν µε τάξεις
είκοσι πέντε και πλέον µαθητών, όπως έκλεισαν, χωρίς πρόβλεψη
για µαζικά δωρεάν υποχρεωτικά τεστ σε όλους τους διδάσκον-
τες, χωρίς την αναζήτηση επιπλέον αιθουσών, είτε εντός των
σχολικών µονάδων είτε στην ευρύτερη κοινότητα όπως υποδεί-
κνυαν οι οδηγίες του ΕΟΔΥ για το άνοιγµα των σχολείων 31 Αυ-
γούστου. Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Άνοιξαν χωρίς τις προσλήψεις του αναγκαίου προσωπικού κα-
θαριότητας, χωρίς επιτάχυνση των δέκα χιλιάδων µόνιµων διο-
ρισµών στην εκπαίδευση που είχε εξασφαλίσει η δική µας
κυβέρνηση, χωρίς κανένα πρωτόκολλο σε περίπτωση που οι µα-
θητές και οι εκπαιδευτικοί νοσήσουν. 

Επίσης, για ποιον λόγο συνεχίζεται αυτή η ίδια και απαράλλα-
χτη κατάσταση συνωστισµού στα λεωφορεία, στα µέσα µαζικής
µεταφοράς; Τόσο δύσκολο είναι να αραιωθούν δροµολόγια, να
βρεθούν λύσεις; 

Ξέρω, κουνάει το κεφάλι του ο κ. Μητσοτάκης, διότι µας είχε
πει από αυτό το Βήµα ότι στα λεωφορεία δεν κολλάει. Δεν κολ-
λάει στα λεωφορεία. Είναι επιστηµονικά τεκµηριωµένο.

Για ποιο λόγο, επίσης, τα εργοστάσια, οι βιοτεχνίες, µεγάλες
παραγωγικές µονάδες λειτουργούν δίχως µέριµνα από την πο-
λιτεία; Και ειδικά για αυτές τις περιοχές πιστεύω ότι έχετε ευθύνη
που έχετε αφήσει αυτήν την κατάσταση. Και εµφανίζονται µετά
και οι Υπουργοί σας να κουνάνε το δάχτυλο στους ανθρώπους
που µε κίνδυνο της ζωής τους πηγαίνουν κάθε πρωί για το µερο-
κάµατο. Το είπαµε ξανά από αυτό το Βήµα. Ένας εργαζόµενος
καλείται να δώσει από την τσέπη του 60 ευρώ για το τεστ, αν αι-
σθανθεί αδιαθεσία, και µετά από δεκαπέντε ηµέρες καραντίνας
να δουλέψει ένα µήνα απλήρωτες υπερωρίες. 

Αυτό θεσµοθέτησε η Κυβέρνησή σας, κύριε Μητσοτάκη, δια
του κ. Βρούτση, που τον κατεβάσατε από τα υπουργικά έδρανα
και κάθεται τώρα στο έδρανο του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που. Αυτό θεσµοθέτησε. Το κατανοείτε αυτό; 

Τι να δηλώσει, λοιπόν, αυτός ο άνθρωπος που αισθάνεται µία
αδιαθεσία; Γιατί να δηλώσει; Κάθεται να περάσει. Και όταν είναι
ασυµπτωµατικός, αλλά φορέας, συνωστίζεται στα µέσα µαζικής
µεταφοράς για να πάει στη δουλειά του, εκεί που, όπως λέτε,
δεν κολλάει.

Πάµε τώρα στο κρίσιµο θέµα του εµβολιασµού. Μακάρι τη
µισή ενέργεια που ξοδέψατε για να µας πείτε ότι µόνο µε το εµ-
βόλιο -το τονίζω, µόνο!- θα τελειώσουµε αυτήν την περιπέτεια,
να τη δίνατε και στην οργάνωση ενός σοβαρού και αξιόπιστου
σχεδίου για τον εµβολιασµό του πληθυσµού. Διότι είναι πολύ κρί-
σιµη ιστορία ο εµβολιασµός.

Τον Σεπτέµβρη ο κ. Κικίλιας δήλωνε ότι θα έχουµε µέχρι τον
Δεκέµβρη επτακόσιες χιλιάδες εµβόλια και τον Νοέµβρη ανακοί-
νωνε τη δηµιουργία χιλίων δεκαοκτώ εµβολιαστικών κέντρων για
τον εµβολιασµό δύο εκατοµµυρίων εκατόν δεκαεπτά χιλιάδων
πολιτών κάθε µήνα.

Καταθέτω το σχετικό για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τον Δεκέµβρη, λοιπόν, δήλωνε ότι θα εµβολιάζονται περίπου
δύο εκατοµµύρια το µήνα. Στις 8 Γενάρη, όµως, εσείς, κύριε Μη-
τσοτάκη, µας είπατε ότι, τελικά, θα εµβολιάζονται οκτώ χιλιάδες
την ηµέρα και αυτό είναι επίτευγµα. Και την επόµενη ηµέρα ο κ.
Χαρδαλιάς µας είπε ότι θα φτάσουµε, τελικά, στο µεγάλο επί-
τευγµα των δεκαεπτάµιση χιλιάδων εµβολίων την ηµέρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Στην αρχή αυτής της εβδοµάδας ο Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος ανακοινώνει ότι µέχρι τέλος Γενάρη θα έχουν εµβολιαστεί
τετρακόσιες χιλιάδες πολίτες και εσείς στην πρόσφατη τηλεο-
πτική σας συνέντευξη είπατε ότι µέχρι τον Μάρτη, τελικά, θα
πάµε στα δύο εκατοµµύρια πολιτών, κάτι που σηµαίνει µε απλή
διαίρεση προς τις εβδοµήντα πέντε επόµενες µέρες ως το τέλος
του Μάρτη, ότι θα γίνονται κατά µέσο όρο είκοσι έξι χιλιάδες εµ-
βολιασµοί την ηµέρα. 
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Να δούµε, όµως, ποια είναι η κατάσταση σήµερα. Αντί για χίλια
δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα θα τεθούν σε λειτουργία την επό-
µενη εβδοµάδα µόλις εκατόν σαράντα τέσσερα µε πρώτη συνέ-
πεια οι ηλικιωµένοι άνω των ογδόντα πέντε ετών να καλούνται
από την προηγούµενη Δευτέρα να πηγαίνουν στα νοσοκοµεία να
εµβολιαστούν µε πολύ σοβαρό τον κίνδυνο να νοσήσουν. Δεν θα
αναφερθώ σε ευτράπελα που έχουν γίνει, διότι λάθη γίνονται.
Εσείς είπατε τι καλά που σας τα λένε όλοι, εµείς παίρνουµε και
µηνύµατα αγανάκτησης από πολίτες που τους καλούν να πάνε
από τη Λέσβο στη Λήµνο για να εµβολιαστούν γέροντες άνθρω-
ποι ή από λάθη που έγιναν, που στέλνουν ανθρώπους από την
Εύβοια στην Κάρπαθο. Αυτά γίνονται. Πιστεύω να τα διορθώ-
σετε. 

Η µεγάλη εικόνα ποια είναι. Μέχρι τις 11 Γενάρη είχαν εµβο-
λιαστεί, µε βάση την ανακοίνωση του Γενικού Γραµµατέα Πρω-
τοβάθµιας Υγείας, περίπου πενήντα χιλιάδες πολίτες, δηλαδή
κατά µέσο όρο πέντε χιλιάδες την ηµέρα. Με απλά µαθηµατικά,
δηλαδή, για να φτάσουµε στον στόχο που θέσατε για τον Γε-
νάρη, οι ηµερήσιοι εµβολιασµοί θα έπρεπε να έχουν ήδη τριπλα-
σιαστεί και για να φτάσουµε στον στόχο που θέσατε για τον
Μάρτη, θα έπρεπε να έχουν πενταπλασιαστεί. 

Με όλα όσα ανέδειξα πριν από λίγο για την εικόνα που δείχνει
αυτή η Κυβέρνηση, ποιος πολίτης µπορεί να εµπιστευτεί ότι αυτό
είναι πιθανό να γίνει; Μακάρι να το καταφέρετε. Εδώ θα είµαστε
να σας βοηθήσουµε να το καταφέρετε. 

Αυτά, όµως, κύριε Μητσοτάκη, είναι εκτός πραγµατικότητας.
Θα περίµενα, λοιπόν, να βγείτε να δώσετε µία ξεκάθαρη εικόνα
και µία ξεκάθαρη δέσµευση στον ελληνικό λαό και να κινηθείτε
επιτέλους µε σοβαρότητα. Η Ελλάδα σήµερα έχει εµβολιάσει,
σύµφωνα µε τα δικά σας στοιχεία, το 0,62% του πληθυσµού, τη
στιγµή που µια γειτονική µας χώρα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης
µε τρία εκατοµµύρια λιγότερο πληθυσµό, το Ισραήλ, έχει εµβο-
λιάσει το 22% του συνολικού πληθυσµού. Το 0,62% -προσέξτε!-
έχει εµβολιαστεί για πρώτη φορά. Δεν µιλάµε για ανοσία. Την επι-
διωκόµενη ανοσία θα την έχουµε, όταν θα εµβολιαστούµε και
δεύτερη φορά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Και επειδή βλέπω ότι πολλοί από σας δυσανασχετείτε όταν

ακούτε Ισραήλ και θέλετε να συγκρινόµαστε µόνο µε τις ευρω-
παϊκές χώρες, να δούµε και σε τι επίπεδο βρίσκεται η χώρα µας.
Χώρες όπως η Εσθονία, η Σλοβενία, η Λιθουανία, η Κροατία
έχουν εµβολιάσει υπερδιπλάσιο ποσοστό σε σχέση µε την Ελ-
λάδα. 

Εσείς αναφερθήκατε στο σύνολο των εµβολίων που έχουµε
προαγοράσει. Μάλιστα και µπράβο και πολύ σωστά η Ευρωπαϊκή
Ένωση κινήθηκε σε αυτήν την κατεύθυνση και θα πω µετά. Το
ζήτηµα, όµως, δεν είναι να εµβολιαστούµε του χρόνου τέτοιο
καιρό. Το ζήτηµα είναι ο χρόνος. Ο χρόνος είναι βασική παράµε-
τρος στη συνάρτηση που µας αφορά, διότι κάθε στιγµή που περ-
νάει, κάθε µέρα που περνάει κάποιοι άνθρωποι κινδυνεύουν. Για
κάθε εµβολιασµό που θα µπορούσαµε να έχουµε εξασφαλίσει,
αλλά δεν τον έχουµε, µια ανθρώπινη ζωή µπαίνει σε κίνδυνο. Και
είναι θα έλεγα το λιγότερο παράδοξο, για να µην πω προκλητικό,
µε αυτόν τον πενιχρό αριθµό στον ρυθµό του εµβολιασµού να
πανηγυρίζετε και είναι πρόκληση να δηλώνετε ότι «όποιος βιάζε-
ται, σκοντάφτει», για να δικαιολογήσετε αυτόν τον απελπιστικά
χαµηλό αριθµό των εµβολιασµών. 

Επαναλαµβάνω, κύριε Μητσοτάκη, ότι δεν έχουµε την πολυ-
τέλεια του χρόνου, όταν δεκάδες συµπολίτες µας καθηµερινά
χάνουν άδικα τη ζωή τους. Κάθε µέρα είναι πολύτιµη, γιατί κάθε
µέρα µπορούµε να σώσουµε ανθρώπους, ειδικά τώρα που έρχε-
ται ένα πολύ δύσκολο χειµερινό τρίµηνο. Αυτό, όµως, απαιτεί
στρατηγική, απαιτεί σχέδιο, απαιτεί οργάνωση, απαιτεί ταχύτητα.
Πολύ φοβάµαι ότι τίποτα από αυτά δεν διαθέτει το επιτελικό σας
κράτος.

Σπεύσατε πριν από λίγο να απαξιώσετε την πρόταση που δια-
τύπωσα για µία πανευρωπαϊκή πρωτοβουλία, ώστε να εξασφα-
λίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση τις πατέντες για τα εµβόλια και, ως
συνήθως κάνετε, να διαστρεβλώσετε κιόλας το µήνυµα όσων
είπα. Μάλλον,, όµως, είστε και εδώ εξαιρετικά αναξιόπιστος να
καταγγέλλετε µία πρόταση την οποία έχει κάνει εδώ και πάρα

πολλούς µήνες ο διακεκριµένος καθηγητής, ο κ. Μόσιαλος, και
την οποία και εσείς ο ίδιος υπογράψατε.

Καταθέτω στα Πρακτικά σχετικό έγγραφο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Είχατε δηµόσια υπερασπιστεί αυτή την πρόταση λέγοντας τα
εξής: «Απέναντι σε αυτήν την πρόκληση οι ευρωπαϊκές κυβερνή-
σεις θα µπορούσαν να ανταµείψουν τους κατασκευαστές εµβο-
λίων αγοράζοντας τις πατέντες τους σε λογικές τιµές». Οι
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις! Και µάλιστα αυτό που έχει ενδιαφέρον
είναι ότι µία φορά χειροκρότησαν οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας τον κ. Μητσοτάκη…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εσάς καµµία!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Αν µε χειροκροτούσατε εσείς, κύριε Πλεύρη,
θα είχατε πρόβληµα φαντάζοµαι. Δεν ξέρω αν εµβολιαστήκατε,
αλλά θα έβγαινε ο κ. Βελόπουλος και θα έλεγε ότι φταίει το εµ-
βόλιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μια φορά, λοιπόν, χειροκροτήσατε. Και ξέρετε ποια ήταν

αυτή; Όταν υπερασπιζόµενοι τις ιδιωτικές φαρµακευτικές εται-
ρείες µάς σαρκάσατε λέγοντας ότι µε έναν νόµο και ένα άρθρο
θα κρατικοποιήσετε τη «PFIZER».

Ε, όχι, κύριε Μητσοτάκη, δεν σας ζητάµε να κρατικοποιήσουµε
τη «PFIZER». Ζητάµε, όµως, αυτό που και εσείς υποστηρίξατε,
το εµβόλιο πρέπει να περιέλθει στην ιδιοκτησία των ευρωπαϊκών
κοινωνιών γιατί είναι επί της ουσίας ένα συλλογικό δηµόσιο
αγαθό. Και η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει στηρίξει µε µεγάλα ποσά
τις έρευνες που χρειάστηκαν για να αναπτυχθούν αυτά τα εµβό-
λια από ιδιωτικές εταιρείες, άρα έχει και το δικαίωµα και την υπο-
χρέωση να κάνει πιο δυναµικές κινήσεις. Και σήµερα υπάρχουν
ήδη δεκάδες παραγωγικές µονάδες εµβολίων στην Ευρώπη και
σε όλον τον υπόλοιπο κόσµο. 

Ο επικεφαλής του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας είπε «αν
δεν είναι όλοι υγιείς…» -αναφερόµενος στον παγκόσµιο πληθυ-
σµό- «…δεν θα είναι κανένας ασφαλής, διότι ζούµε σε µια εποχή
παγκοσµιοποίησης όπου οι µετακινήσεις είναι διαρκείς». 

Άρα αυτή η πρωτοβουλία για την αύξηση της παραγωγής των
εµβολίων, αν εξασφαλιζόταν η πατέντα, είναι κρίσιµη και την
έχουµε αναλάβει σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Εσείς απλά γράψατε
ένα άρθρο. Δεν ξέρω αν συνειδητοποιήσατε και τι υπογράφετε.

Θέλω να σας θυµίσω τη φράση του ανθρώπου που ανακάλυψε
το πρώτο εµβόλιο κατά της πολιοµυελίτιδας, η οποία µάστιζε τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής µέχρι τα µέσα του περασµέ-
νου αιώνα, του Τζόνας Σολκ.

Ρωτήσαν, λοιπόν, τον Τζόνας Σολκ σε ποιον ανήκει η πατέντα
του εµβολίου και αυτός απάντησε: «Στους ανθρώπους ανήκει.
Δεν υπάρχει πατέντα. Πώς µπορείς άλλωστε να πατεντάρεις τον
ήλιο;»

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά, κύριε Μητσοτάκη, η τοποθέτησή σας σήµερα φανερώνει

την εµµονή που σας διακατέχει σε κάθε δηµόσιο αγαθό και ξέ-
ρετε αυτό είναι µια τροχοπέδη για τη συλλογική προσπάθεια των
κοινωνιών µας να βάλουν ένα τέλος στον εφιάλτη της πανδηµίας.

Δυστυχώς, ξέρετε, όταν τα δηµόσια αγαθά τα οποία κρίνουν
τελικά τη ζωή γίνονται αντικείµενο εµπορικής διαπραγµάτευσης,
καταλήγουµε σε περιπτώσεις, όπως αυτή της Γερµανίας, -δεν
αναφερθήκατε- η οποία έσπευσε να αγοράσει για δικό της λο-
γαριασµό, έξω από την ευρωπαϊκή συµφωνία, τριάντα εκατοµ-
µύρια περισσότερες δόσεις εµβολίου από όσες προέβλεπε η
αρχική συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν είµαι καθόλου οπαδός αυτής της πρακτικής, καθόλου οπα-
δός ενός εµβολιαστικού εθνικισµού. Όµως, δεν µπορεί στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση να υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Και µην σπεύδετε να µας κατηγορήσετε για πράγµατα τα
οποία, εξ όσων δείχνουν οι νοµοθετικές σας παρεµβάσεις, και
εσείς οι ίδιοι έχετε αναγνωρίσει ως ενδεχόµενο. Διότι εσείς, που
πριν από λίγο από αυτό εδώ το Βήµα καυτηριάζατε τη λογική των
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διµερών συµφωνιών χωρίς να καυτηριάσετε την πρακτική της
Γερµανίας, στις 23 του Δεκέµβρη 2020 -αν δεν κάνω λάθος- µε
τροπολογία σας εδώ στη Βουλή ήρθατε να διασφαλίσετε τη δυ-
νατότητα απευθείας διαπραγµάτευσης κατά τη διαδικασία µε πα-
ραγωγό φαρµακευτική εταιρεία του Υπουργείου Υγείας ενόψει
της επιτακτικής ανάγκης προστασίας της δηµόσιας υγείας. Επί
λέξει στην τροπολογία σας λέει ότι το Υπουργείο Υγείας δύναται
να προµηθεύεται τα εµβόλια είτε µέσω του ενιαίου µηχανισµού
στήριξης είτε µε απευθείας προµήθεια µετά τη διαδικασία απευ-
θείας διαπραγµάτευσης µε παραγωγό φαρµακευτική εταιρεία.
Εσείς τα ψηφίσατε αυτά και έρχεστε σε αντιφάσεις διαρκώς
ακόµα και µε αυτά που ψηφίζετε.

Καταθέτω για τα Πρακτικά σχετικό έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν µεγάλο -και είναι- το εύρος
της συζήτησης που σήµερα διεξάγουµε και γνωρίζω ότι ένα πολύ
µεγάλο µέρος αποτελεί και η συζήτηση που αφορά την πορεία
της οικονοµίας. Αν κάποια στιγµή µε το καλό σταµατήσει να είναι
κυρίαρχη η αγωνία και η ανασφάλεια για το αν θα ζήσουµε, θα
είναι κυρίαρχη η αγωνία και η ανασφάλεια για το πώς θα ζή-
σουµε.

Κατανοώ, όµως, κύριε Πρόεδρε, ότι έχω ήδη µιλήσει αρκετό
χρόνο στην πρωτοµιλία µου, οπότε επιφυλάσσοµαι να αναφερθώ
στα ζητήµατα αυτά αναλυτικά κατά τη δυνατότητα της δευτερο-
µιλίας την οποία θα έχω.

Κατεβαίνω από αυτό το Βήµα λέγοντας ότι είναι κρίσιµο τις
επόµενες ώρες, µέρες, εβδοµάδες, µήνες να δουλέψουµε για να
σταθεροποιηθεί αυτή η κατάσταση, να δουλέψουµε για να υπάρ-
ξει ένα αίσθηµα σταθερότητας και ασφάλειας στους Έλληνες
πολίτες. Είναι, όµως, κρίσιµο, για να συµβεί αυτό, να αφήσετε
την αλαζονεία, να αφήσετε τη λογική του αλάθητου και να δείτε
κατάµατα την πραγµατικότητα. 

Εµείς έχουµε βγάλει τα συµπεράσµατά µας για τον τρόπο µε
τον οποίο κυβερνάτε. Και αυτή η τραγωδία στην οποία έχουµε
οδηγηθεί, οφείλεται κατά ένα µέρος στις ιδεολογικές σας εµµο-
νές και κατά ένα µέρος στην ανικανότητα που επιδεικνύει το επι-
τελικό σας κράτος. Προτάσσουµε, όµως, τούτη την ώρα ως
προτεραιότητα την ανθρώπινη ζωή. Και αν µε καυστικό λόγο καυ-
τηριάζουµε αυτήν σας τη στάση, είναι, κύριε Μητσοτάκη, προ-
κειµένου να αλλάξετε στρατηγική. Όσο κρατά η πανδηµία, είναι
προτεραιότητά µας η προστασία της ανθρώπινης ζωής. Τα συµ-
περάσµατα µας, όµως, για την ανάγκη µιας άλλης κυβέρνησης
προοδευτικής, που θα µπορέσει να δώσει πνοή στην ελληνική
κοινωνία, που θα µπορέσει να δώσει προοπτική για ένα ισχυρό
και ανθρώπινο κράτος, για µια κοινωνία αλληλεγγύης που θα
µας βγάλει από αυτήν την κρίση είναι δεδοµένα και θα αγωνι-
στούµε γι’ αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει τώρα η κ.

Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος
Κίνηµα Αλλαγής.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έναν χρόνο περίπου τώρα η παγ-
κόσµια ιατρική κοινότητα και το νοσηλευτικό προσωπικό δίνουν
τη µάχη για να αντιµετωπίσουν την πανδηµία και να περιορίσουν
τις απώλειες που δυστυχώς όχι µόνο δεν µειώνονται, αλλά αντί-
θετα δείχνουν σε πολλές χώρες να αυξάνονται, ανάµεσα σε
αυτές και στην πατρίδα µας, που θρηνεί τους τελευταίους µήνες
χιλιάδες ανθρώπινες ζωές. 

Και είναι τέτοιο το βάρος και οι ιστορικές ευθύνες όσων παίρ-
νουν τις αποφάσεις, όσων κυβερνούν, που το τελευταίο που θα
περίµεναν οι πολίτες από εµάς, τις δυνάµεις της αντιπολίτευσης,
θα ήταν ο εύκολος και ο ανέξοδος λαϊκισµός. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αν θέλετε, προσπαθήστε να παρακολου-
θήσετε τις φωνές της αντιπολίτευσης, τουλάχιστον µέσα στο Κοι-
νοβούλιο, γιατί πολλές φορές σας έχω ακούσει στις δευτερο-

λογίες και τριτολογίες να λέτε άλλα πράγµατα από αυτά που λέµε
από το Βήµα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μια χαρά ακούω.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Και επιτέλους, σήµερα έχουµε την ευκαιρία να ανταλ-
λάξουµε επιχειρήµατα έξω από τη φούσκα του µιντιακού µονο-
λόγου που έχετε επιβάλει ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, ώστε να ακουστεί επιτέλους η άποψη και των
υπόλοιπων κοµµάτων και να φτάσει σε κάθε σπίτι και στα αυτιά
κάθε πολίτη ότι υπάρχει και άλλη άποψη.

Σήµερα, λοιπόν, έχω σκοπό να θυµίσω στους πολίτες ότι δεν
είµαστε όλοι ίδιοι και δεν λέµε όλοι τα ίδια πράγµατα. Δεν υπάρ-
χει µία δήθεν επιτυχηµένη Κυβέρνηση από τη µία µεριά και µια
δήθεν ανεύθυνη Αντιπολίτευση από την άλλη. Υπάρχουν στην Αν-
τιπολίτευση αυτοί που σας βολεύουν, κύριε Πρωθυπουργέ, µε
τη δηµαγωγία. Υπάρχουν και αυτοί που σας ξεβολεύουν µε τις
προτάσεις τους, όπως κάνουµε εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής, που
εκπέµπουµε από τη συχνότητα της υπευθυνότητας, της τεκµη-
ριωµένης κριτικής και των συγκεκριµένων προτάσεων. 

Υπάρχει το Κίνηµα Αλλαγής που σχεδόν σε εβδοµαδιαία βάση
ρίχνει φως στα λάθη, στην αδιαφάνεια, αλλά και τα ρουσφέτια
σας. 

Ρίχνουµε φως σε όλα εκείνα που παγώνουν την ελπίδα του κό-
σµου, κύριε Πρωθυπουργέ, όταν κάθε τηλεοπτική σας εµφάνιση
ακολουθεί ξανά η ανοργανωσιά και η προχειρότητα στην αντιµε-
τώπιση της πανδηµίας. Όταν όλοι πια ξέρουµε ότι τα µέτρα δεν
είναι για όλους, όπως ευθαρσώς παραδέχονται οι δήθεν θεοσε-
βούµενοι Υπουργοί σας. Όταν δεν ξέρουµε ποιον Υπουργό σας
να πιστέψουµε για τα εµβόλια, για τα σχολεία, για το άνοιγµα των
καταστηµάτων. Ανάλογα µε το τι βολεύει την Κυβέρνησή σας
κάθε φορά, κρύβεστε είτε πίσω από τους ειδικούς και τους λοι-
µωξιολόγους είτε πίσω από τον «κατόπιν ενεργειών µου» Πρω-
θυπουργό. Όταν πίσω από κάθε νοµοθέτηµα ξετρυπώνουµε
«λαγούς», µε ρουσφέτια, µε εξυπηρετήσεις, µε διαγωνισµούς-
µαϊµού. Όταν η πολυδιαφηµισµένη «αριστεία» και αξιολόγηση
για το δηµόσιο καταλήγει σε ξήλωµα του ΑΣΕΠ και επαναφορά
της αλησµόνητη «γαλάζιας συνέντευξης». Όταν βάζετε την Αστυ-
νοµία να λύσει τα προβλήµατα των πανεπιστηµίων, προβλήµατα
που προφανώς θα πρέπει να λυθούν, αλλά το κάνετε µε τρόπο
που δεν έχει ανάλογο προηγούµενο σε ευρωπαϊκή χώρα και είναι
βέβαιο ότι θα αποδειχθεί αναποτελεσµατικός. 

Με δυο λόγια, κύριε Πρωθυπουργέ, κάθε µέρα που περνάει
και ο ελληνικός λαός σφίγγει τα δόντια από την ανασφάλεια, από
τον θυµό που συσσωρεύεται, τόσο πιο επιρρεπής γίνεστε εσείς
στις παραδοσιακές πρακτικές και νοοτροπίες της Δεξιάς. Σε λίγο
καιρό θα χρειάζεστε κιάλια για να δείτε το Κέντρο, το πολυπό-
θητο για εσάς Κέντρο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτήν τη µάχη µε την πανδηµία
θα την κερδίσουµε όλοι µαζί ή θα τη χάσουµε όλοι µαζί. Ας το
κατανοήσουµε επιτέλους. Κοινωνία, κράτος και πολιτικό σύ-
στηµα είµαστε στο ίδιο στρατόπεδο και ο εχθρός απέναντί µας
είναι ένας, ο κορωνοϊός. Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής δεν επεν-
δύουµε πολιτικά στην καταστροφή και στα ερείπια. Ήµασταν και
είµαστε πάντοτε µια δύναµη κοινωνικής ευθύνης, κοινωνικής
ευαισθησίας και δικαιοσύνης, µια δύναµη πολιτικής ευθύνης. Για
να είµαστε χρήσιµοι όµως τούτες τις ώρες, πρέπει να είµαστε
πριν από όλα ειλικρινείς. Καµµία συγκάλυψη, καµµία αποσιώ-
πηση. Όλα στο φως. Γιατί κάθε λάθος, κάθε παράλειψη, κάθε
µέρα καθυστέρησης, κάθε ένα από τα πολλά µπρος-πίσω που
έγιναν κόστισαν και κοστίζουν σε ανθρώπινες ζωές. Δυστυχώς,
η Κυβέρνηση θυµόταν τις επεξεργασµένες προτάσεις µας, όταν
φτάναµε στο µη περαιτέρω, συνήθως µε πολύ µεγάλη καθυστέ-
ρηση και µε µεγάλες ανεπάρκειες στην εφαρµογή τους. 

Κύριε Μητσοτάκη, η αυτοκριτική και η αναγνώριση των λαθών
σηµαίνει γενναιότητα και αυτό περιµένει ο ελληνικός λαός από
εσάς σήµερα, γιατί ταυτόχρονα αυτό δείχνει και σύνεση και από-
φαση, ώστε να µην επαναληφθούν τα ίδια λάθη. Εσείς δεν έχετε
το θάρρος να αναγνωρίσετε αυτά που βλέπει πια ο ελληνικός
λαός. Με δυσκολία πριν από λίγους µήνες από αυτό το Βήµα
στην τριτολογία σας ψελλίσατε δικαιολογίες, αλλά σας διαψεύ-
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δουν οι ίδιοι οι Υπουργοί σας. Είναι πρόσφατες οι δηλώσεις τους
για το πώς φτάσαµε στις δραµατικές εξελίξεις της Θεσσαλονί-
κης. Ιδιαίτερα από τον Μάιο και µετά, κινηθήκατε χωρίς σχέδιο,
χωρίς σοβαρές επεξεργασίες, µόνο στη λογική του «βλέποντας
και κάνοντας». Μπορεί να µην σας ακούγεται ωραίο, µπορεί να
σας ενοχλεί που το επαναλαµβάνω. Σχεδόν µε επιβεβαιώσατε
σήµερα, µιλώντας για τις στροφές, τα φρένα, τα γκάζια που πα-
τάτε κατά περίπτωση. Άσε που υπάρχει και κίνδυνος να µην τα
πατήσετε σωστά και να κάνετε και κάποιο λάθος απ’ ό,τι έχουµε
δει σε όλη αυτή την πορεία µέχρι σήµερα, µε αποτέλεσµα να
βρεθούµε χωρίς προετοιµασία µπροστά στο δεύτερο κύµα της
πανδηµίας. Δεν αξιοποιήσατε στο ελάχιστο τη θετική µας στάση.
Νοµίζατε ότι αρκούν οι παρεµβάσεις τύπου λίστας Πέτσα και οι
ζητωκραυγές ορισµένων µέσων µαζικής ενηµέρωσης για να πεί-
σετε τους πολίτες. 

Κάνετε λάθος. Δυστυχώς, θα το καταλάβετε, για άλλη µία
φορά, αργά. Οι πολίτες έχουν πια γνώση, έχουν µνήµη και έχουν
ξεκινήσει και βγάζουν τα συµπεράσµατά τους για το τι συµβαίνει
στον τόπο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουµε σήµερα µπροστά µας
δυο µεγάλες προκλήσεις, στις οποίες καλούµαστε να ανταποκρι-
θούµε. Η πρώτη αφορά το ασφαλές άνοιγµα, την επανεκκίνηση
των οικονοµικών και κοινωνικών δραστηριοτήτων, προφανώς µε
διασφάλιση αποφυγής ενός τρίτου χειρότερου κύµατος της παν-
δηµίας. Η δεύτερη αφορά το θέµα του έγκαιρου εµβολιασµού
του πληθυσµού, αλλά µε όρους διαφάνειας και αποτελεσµατικό-
τητας. Και γι’ αυτά τα ζητήµατα θα παρουσιάσουµε αναλυτικά
στη συνέχεια τις προτάσεις µας. Θέλω, όµως, να προχωρήσω
πρώτα σε µια αποτίµηση για τα κρίσιµα σηµεία της περασµένης
περιόδου που επηρέασαν πολύ σηµαντικά τις εξελίξεις. 

Κύριε Μητσοτάκη, στις 22 Μαρτίου, πρότεινα την ανάπτυξη
ενός δικτύου πρώτης γραµµής για να αντιµετωπίσουµε την παν-
δηµία. Τι έλεγε µε λίγα λόγια αυτή η πρόταση; Έλεγε αξιοποίηση
της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας που µε κινητά συνεργεία
θα είχαν τη δυνατότητα µε συγκεκριµένα πρωτόκολλα επισκέ-
ψεων στο σπίτι, αλλά και ραντεβού στις δοµές της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, ώστε να προλάβουµε την εξέλιξη της ασθέ-
νειας και να αποσυµφορήσουµε τα νοσοκοµεία. Στα λόγια την
υιοθετήσατε. Στην πράξη ακόµα δεν έχετε καταφέρει να βάλετε
σε λειτουργία αυτήν τη διαδικασία. 

Από τις αρχές Απριλίου, στις 6 Απριλίου, επιµείναµε στη διε-
νέργεια µαζικών τεστ στον πληθυσµό, ώστε να ανιχνεύεται το
επιδηµιολογικό φορτίο κάθε περιοχής και να µπορείτε να λαµβά-
νετε τα κατάλληλα µέτρα, µε την αξιοποίηση πανεπιστηµίων,
αλλά και ερευνητικών κέντρων. 

Προτείναµε τη συνταγογράφηση των τεστ από τον ΕΟΠΥΥ και
τη διατίµησή τους, για να µην αισχροκερδούν τα ιδιωτικά εργα-
στήρια. Η Κυβέρνηση αρχικά το αρνήθηκε. Υποχρεώθηκε από τις
εξελίξεις να αποδεχτεί την πρότασή µας µετά από έξι ολόκλη-
ρους µήνες. Ακόµα, δεν έχετε προχωρήσει στην πιστοποίηση των
εργαστηρίων για τα τεστ. Και βεβαίως, όλο αυτό το διάστηµα, οι
πολίτες αναγκάστηκαν είτε να επιβαρυνθούν υπέρµετρα είτε να
µην κάνουν τα προληπτικά τεστ, µε αποτέλεσµα να µην έχουµε
και την πλήρη εικόνα της κατάστασης σε κάθε περιοχή. 

Από την πρώτη στιγµή, επισηµάναµε την ανάγκη της αύξησης
των µονάδων εντατικής θεραπείας και την έγκαιρη στελέχωσή
τους µε ειδικευµένο προσωπικό. Η Κυβέρνηση έµεινε και πάλι σε
ανέξοδα λόγια περί ενός νέου ΕΣΥ, το οποίο βέβαια ποτέ δεν εί-
δαµε. Και δεν θα µπορούσαµε άλλωστε, γιατί πολύ απλά δεν το
πιστεύετε.

Ευτυχώς, που η Βουλή αποδέχτηκε την πρότασή µας και χρη-
µατοδότησε τις πενήντα κλίνες µονάδων εντατικής θεραπείας στο
«Σωτηρία». Και µόλις τον Νοέµβριο καταλάβατε το τι γίνεται και
σπεύσατε µε νυχτερινές τροπολογίες να προκηρύξετε τη στελέ-
χωση των νέων µονάδων εντατικής θεραπείας, αφού στο µεταξύ
αποδυναµώσατε µε αποσπάσεις άλλες κρίσιµες δραστηριότητες
των δηµόσιων νοσοκοµείων. Όλα τα άλλα, για χιλιάδες προσλή-
ψεις είναι λόγια του αέρα. Σας ζητήσαµε να µας πείτε εδώ πού
πήγαν όλες αυτές οι χιλιάδες προσλήψεις που κάνατε. Ποτέ δεν
µας παρουσιάσατε. Κάποιοι ίσως να δουλεύουν από τα γραφεία
σας ή από τα σπίτια σας. Ακόµα περιµένουµε τα στοιχεία.

Από την πρώτη στιγµή, σας προτείναµε να εντάξετε και τον
ιδιωτικό τοµέα της υγείας στον σχεδιασµό. Δεν το πράξατε, αφή-
νοντας το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τους ανθρώπους του να
αντιµετωπίζουν καταστάσεις πραγµατικά εκτός ορίων. Αναγκα-
στήκατε και αυτό να το εξαγγείλετε πριν από λίγες εβδοµάδες,
χωρίς βέβαια να το κάνετε πράξη.

Από τις αρχές Μαΐου, τονίσαµε την ανάγκη να ληφθούν µέτρα
για το ασφαλές άνοιγµα του τουρισµού. Εσείς περιοριστήκατε
στο γνωστό σόου της Σαντορίνης, χωρίς καµµία προετοιµασία,
χωρίς συγκεκριµένα πρωτόκολλα έγκαιρα, χωρίς ελέγχους στα
βόρεια χερσαία σύνορα στους οδικούς άξονες στη βόρεια Ελ-
λάδα, µε τα γνωστά αρνητικά αποτελέσµατα. Και µετά κουνού-
σατε το δάχτυλο στους νέους ανθρώπους, µεταθέτοντας τις
ευθύνες σας σε αυτούς.

Από τις 6 Μαΐου, προτείναµε την υποχρεωτική χρήση µάσκας
σε κλειστούς χώρους και καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις
για την αποφυγή συνωστισµού στα µέσα µαζικής µεταφοράς.
Στα λόγια υποσχεθήκατε τα πάντα. Στην πράξη, µόλις τον Νοέµ-
βριο προχωρήσατε στις προκηρύξεις για προσλήψεις νέου προ-
σωπικού και αύξηση των οχηµάτων στα µέσα µεταφοράς. 

Από τις 10 Ιουνίου προειδοποιήσαµε σε ειδική εκδήλωσή µας,
παρουσία του Ηλία Μόσιαλου, για το δεύτερο κύµα που ερχόταν.
Όχι µόνο δεν µας ακούσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, αλλά -όπως
οι ίδιοι οι Υπουργοί σας αποκάλυψαν- πιστεύατε, απαράδεκτα
λανθασµένα, ότι αυτό θα ερχόταν πολύ αργότερα και αδιαφορή-
σατε, θέτοντας σε άµεσο κίνδυνο τη δηµόσια υγεία. 

Από τα µέσα Αυγούστου σας προειδοποιήσαµε για τον κίνδυνο
του συνωστισµού στα σχολεία και σας προτείναµε συγκεκριµένα
µέτρα για την αντιµετώπισή του, µε δεκαπέντε µαθητές στην
τάξη, µε προσλήψεις εκπαιδευτικών, µε αναζήτηση πρόσθετων
δηµοτικών χώρων και βεβαίως εκ περιτροπής διδασκαλία.

Βλέπω τώρα ότι όλες οι προτάσεις που έχουµε επεξεργαστεί
υιοθετούνται στον δηµόσιο διάλογο από όλο και περισσότερο
κόµµατα. Θετικό είναι αυτό, αλλά τουλάχιστον ας υιοθετηθούν
και στην πράξη από την Κυβέρνηση, µπας και δούµε καλύτερες
µέρες. 

Εσείς τι κάνατε; Αφήσατε τις τάξεις να λειτουργούν µε είκοσι
πέντε-τριάντα µαθητές και οι εξαγγελίες σας για δωρεάν µάσκες
εξελίχθηκαν στο φιάσκο µε τις µάσκες - γίγαντες. 

Έγκαιρα, στις αρχές Οκτωβρίου, επισηµάναµε τους κινδύνους
για την εξέλιξη της πανδηµίας στη βόρεια Ελλάδα. Εσείς, όπως
αποκαλύφθηκε και παρά τις προειδοποιήσεις των ειδικών, όπως
λένε τα στελέχη σας, προτιµήσατε να µην παρέµβετε στον εορ-
τασµό του Αγίου Δηµητρίου, προφανώς, για ψηφοθηρικούς λό-
γους. 

Προτείναµε πολύ συγκεκριµένα µέτρα και για την ενίσχυση
των νοσοκοµείων της βορείου Ελλάδος, για την πρόσληψη νέου
προσωπικού, τη µονιµοποίηση των επικουρικών σε όλη την Ελ-
λάδα, για την αποφυγή του συνωστισµού στους πανεπιστηµια-
κούς χώρους και στις εκκλησίες. 

Σας έχουµε προτείνει την έµπρακτη αναγνώριση του αγώνα
και της προσφοράς των ανθρώπων του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Το θέµα είναι να µη µείνουµε µόνο στο χειροκρότηµα, στα

µπαλκόνια και εντός Βουλής. 
Με ευθύνη σας, κύριε Πρωθυπουργέ, επιτέλους πάρτε την

απόφαση να τους εντάξετε στα βαρέα και ανθυγιεινά. Δεν έχετε
κανένα λόγο να µην το κάνετε. Τώρα υπάρχει και η σχετική θετική
εισήγηση της αρµόδιας επιτροπής. Οτιδήποτε άλλο θα είναι
µόνο υποκριτικό από τη µεριά σας. 

Δεν χρειάζονται άλλα παραδείγµατα. Καταθέτω αυτές τις προ-
τάσεις συνολικά. Αφορούν µόνο τα υγειονοµικά της πανδηµίας,
για να µην δηµιουργείται σύγχυση και να µπορεί πιο εύκολα το
επιτελείο σας να τις επεξεργαστεί –ελπίζουµε αυτή τη φορά- και
να τις υιοθετήσει.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)
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Περιµένουµε, λοιπόν –και επιµένω- να µην επαναλάβετε, κύριε
Πρωθυπουργέ, τα ίδια λάθη, γιατί αυτά οδηγούν σε νέους κινδύ-
νους για τους πολίτες. Μην συνεχίσετε αυτή τη λογική «δεν
φταίω εγώ, φταίνε πάντα οι άλλοι». 

Και δεν φταίνε οι γιατροί, όπως επιχείρησε να πει ο Υπουργός
σας, γιατί έφταναν καθυστερηµένα οι ασθενείς σε ένα σύστηµα
υγείας που δεν είχε προετοιµαστεί, δεν είχε ενισχυθεί και ασφυ-
κτιούσε, παρά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες των υγειονοµι-
κών. Δεν φταίνε οι άνθρωποι του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
γιατί αφήσατε τα νοσοκοµεία υποστελεχωµένα, το προσωπικό
αβοήθητο, µε µεγάλες ελλείψεις την ώρα της κρίσης και σε φάρ-
µακα και σε οξυγόνο. 

Αυτά που έγιναν στα νοσοκοµεία της περιφέρειας και ιδιαίτερα
της Δράµας και του Κιλκίς δεν επιτρέπεται να επαναληφθούν.
Και, επιτέλους, κάποιος πρέπει να αναλάβει αυτή την ευθύνη για
ό,τι συνέβη! Και δεν φταίνε οι άνθρωποι του συστήµατος. 

Ζητάµε και απαιτούµε να ειπωθεί επιτέλους η αλήθεια στους
πολίτες και µε µια καθαρή δέσµευση, ότι τουλάχιστον στα θέ-
µατα της υγείας –το επαναλαµβάνω- δεν πρέπει να επαναλη-
φθούν τα ίδια λάθη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα είµαι η τελευταία που θα εν-
διαφερθώ για τις δηλώσεις των κυβερνητικών στελεχών που
αδειάζουν ο ένας τον άλλον. Θα µπορούσα απλώς να πω: «πρό-
βληµά σας». Όµως, τα ζητήµατα της υγείας και της ενηµέρωσης
των πολιτών για την πανδηµία δεν επιτρέπουν τέτοια φαινόµενα. 

Η πολιτική του «βλέποντας και κάνοντας» έχει αυτές τις παρε-
νέργειες. Όταν δεν έχεις σχέδιο, εκτίθεσαι. Εκτίθεσαι, όταν παίρ-
νεις αποφάσεις ακόµα και αγνοώντας τις προτάσεις των ειδικών,
επειδή δεν βολεύουν τις σκοπιµότητες και τις κοµµατικές ανάγ-
κες. Οι παλινωδίες, τα µπρος πίσω, οι δεσµεύσεις που δεν τηρή-
θηκαν είναι πολλές. Θα σας θυµίσω µόνο µερικές από αυτές. 

Στις 4 Νοεµβρίου ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος διέψευδε ότι
θα γίνει lockdown στην Αττική. Έπεσε απολύτως µέσα, κύριε
Πρωθυπουργέ. Τρεις µέρες µετά, στις 7 Νοεµβρίου, αποφασί-
στηκε το νέο lockdown.

Στις 10 Νοεµβρίου ο κ. Πιερρακάκης «άδειασε» τον Κυβερνητικό
Εκπρόσωπο που δήλωνε ότι έστειλαν οι πολίτες ένα εκατοµµύρια
sms για άθληση, λέγοντας ότι «Δεν κοιτάµε τις κατηγορίες των µη-
νυµάτων και δεν υπάρχει τέτοιος σχεδιασµός στο σύστηµα». 

Στις 24 Νοεµβρίου ο κ. Πέτσας «άδειασε» τον Υπουργό Ανά-
πτυξης, λέγοντας: «Κανένας πανηγυρισµός για τους νεκρούς». 

Στις 27 Νοεµβρίου η κ. Κεραµέως δήλωνε ότι θα ανοίξουν τα
σχολεία πριν τις γιορτές. Το πόσο δικαιώθηκε, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, το γνωρίζουµε όλοι. 

Στις 15 Δεκεµβρίου οι λοιµωξιολόγοι «αδειάζουν» τον κ. Πέτσα
για τις δηλώσεις του περί εννέα ατόµων στα γιορτινά τραπέζια. 

Στις 31 Δεκεµβρίου δηµιουργείται το τεράστιο αλαλούµ µε το
σόου των κυβερνητικών στελεχών που εµβολιάζονται και η ανα-
πληρωτής εκπρόσωπος «αδειάζει» τον εκπρόσωπο, λέγοντας,
πως ο συµβολισµός έλαβε τέλος µε τον εµβολιασµό των πολιτι-
κών αρχηγών. Και τώρα τι θα τους κάνετε και αυτούς που τους
βγάλατε από την Κυβέρνηση, θα πρέπει να κάνουν και τη δεύ-
τερη δόση; Και σας έµειναν και οι καινούργιοι ακάλυπτοι. Ούτε
σε αυτό δεν υπήρχε ο στοιχειώδης σχεδιασµός. 

Στις 2 Ιανουαρίου ο κ. Πέτσας ανακοινώνει µόνος του πότε θα
ανοίξουν τα σχολεία, χωρίς να έχει ληφθεί απόφαση από την επι-
τροπή των ειδικών που θα συνεδρίαζαν στις 4 Ιανουαρίου για να
αποφασίσουν. Λίγο πριν από τις ανακοινώσεις του κ. Πέτσα, ο κ.
Γεωργιάδης έλεγε ότι «θα είναι ανοιχτή η αγορά µε click in shop»
και έρχεται ο κ. Πέτσας την ίδια µέρα και ανακοινώνει και το
τέλος του click away και έρχεται στη συνέχεια ο κ. Γεωργιάδης
και λέει «το γνωρίζαµε προφανώς, αλλά δεν θα µπορούσαµε να
το πούµε νωρίτερα». 

Στις 4 Ιανουαρίου ο κ. Πέτσας λέει πως «Όποιος γυρίζει από
το Ντουµπάι, µπαίνει σε καραντίνα», αλλά οι  ίδιοι οι ταξιδιώτες
τον διαψεύδουν. 

Είναι προφανές ότι αυτή δεν είναι εικόνα µιας στοιχειωδώς σο-
βαρής Κυβέρνησης. 

Τις καταθέτω όλες αυτές τις ανακολουθίες από τις δηλώσεις
των στελεχών, γιατί αξίζει να παραµείνουν στα Πρακτικά της
Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής, κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες δηλώσεις, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι τώρα στα θέµατα που
αφορούν τα επόµενα βήµατα. Επαναφέρω ενώπιον της Εθνικής
Αντιπροσωπείας και του ελληνικού λαού τις προτάσεις που από
καιρό είχαµε καταθέσει πρώτα απ’ όλα για το ασφαλές άνοιγµα.
Δεν είναι δυνατόν να συνεχίσουµε µε οριζόντια µέτρα που πνί-
γουν την οικονοµία και την κοινωνία και εντείνουν τα αδιέξοδα.
Υπάρχει πάντα η απειλή του τρίτου κύµατος βεβαίως και µπο-
ρούµε να την προλάβουµε, αλλά και να την περιορίσουµε δρα-
στικά. 

Πρέπει, όµως, επιτέλους να υπάρξει ένα σχέδιο, όχι µόνο
φρένο, γκάζι και στροφή. Προς τα πού θα πάµε; Πού θέλουµε να
πάµε; Ποιο δρόµο θα διαλέξουµε, κύριε Πρωθυπουργέ; «Το βλέ-
ποντας και κάνοντας» ή το «ράβε - ξήλωνε»; Γιατί µέχρι τώρα
αυτό βλέπουµε και έναν τεράστιο κίνδυνο µπροστά µας για lock-
down ακορντεόν, το οποίο θα είναι απολύτως καταστροφικό. 

Επιµένουµε, λοιπόν, στο σταδιακό άνοιγµα µε γενναία µέτρα
για να στηριχθούν το λιανεµπόριο, η εστίαση, οι εργαζόµενοι, οι
επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από την κρίση. Στη δευτερολογία
µου θα αναφερθώ περισσότερο στα οικονοµικά δεδοµένα. 

Υπάρχουν περιοχές µε χαµηλό επιδηµιολογικό φορτίο και
αυτές είναι που µπορούν να ανοίξουν πρώτα µε πολλά και επα-
ναλαµβανόµενα τεστ για να παρακολουθούµε την εξέλιξη της
πανδηµίας. Και οι µετακινήσεις από άλλες περιοχές θα επιτρέ-
πονται µόνο µε πιστοποιητικό εµβολιασµού ή µε πρόσφατο αρ-
νητικό τεστ. Πρέπει, όµως, ταυτόχρονα να αντιµετωπιστεί ο
συνωστισµός στα σχολεία, στα µέσα µεταφοράς, στις εκκλησίες
που δεν µπορεί να εξαιρούνται κάθε φορά από τα όποια µέτρα
προτείνουν οι ειδικοί. 

Δυστυχώς, οι πρόσφατες επιλογές σας και στον εορτασµό των
Φώτων, αλλά και µε το άνοιγµα των σχολείων που ξανάνοιξαν,
όπως ήταν πριν κλείσουν, δείχνουν ότι εσείς συνεχίζετε ακριβώς
την ίδια λογική που έχετε χαράξει όλους αυτούς τους µήνες. 

Τρεις ακόµα αναγκαίες παρεµβάσεις: Στήριξη του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας. Η πίεση συνεχίζεται, ευτυχώς σε µικρότερο
βαθµό, αλλά οι κίνδυνοι είναι εδώ, ελλοχεύουν. Άµεσα, λοιπόν,
θα πρέπει να ολοκληρωθούν οι προσλήψεις που έχουν προκη-
ρυχθεί και να µονιµοποιηθεί το επικουρικό προσωπικό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Δεν αντέχουµε να χάσουµε αυτό το έµπειρο ανθρώπινο δυνα-

µικό από το σύστηµα υγείας. Και πρέπει να υπάρξει ετοιµότητα
για πραγµατική ένταξη και του ιδιωτικού τοµέα στο σχεδιασµό
όποτε και όπου αυτό απαιτείται, όχι µόνο στα λόγια και στις εξαγ-
γελίες. Τέλος, θεωρώ αδιανόητη τη συνεχιζόµενη άρνηση της
Κυβέρνησης -σας το είπα και πριν και δεν θα κουραστώ να το
επαναλαµβάνω- για την ένταξη των ανθρώπων του ΕΣΥ στα
βαρέα και ανθυγιεινά. 

Δεύτερον, µέριµνα για την αποκατάσταση όσων ο κορωνοϊός
έχει δηµιουργήσει επιπλοκές στην υγεία τους. Είναι πολλοί, κύριε
Πρωθυπουργέ, οι άνθρωποι αυτοί. Δηµιουργείται σιγά-σιγά µία
νέα κρίση µέσα στην κρίση. Απαιτείται συγκεκριµένο σχέδιο και
δοµές αποκατάστασης σε κάθε περιφέρεια της χώρας, µε διεπι-
στηµονική οµάδα και µε επιµόρφωση των ανθρώπων της πρωτο-
βάθµιας, για να καθοδηγούν σωστά τους ασθενείς αυτούς που
έχουν µετά-COVID συµπτωµατολογία. 

Τρίτον, ανοιχτά επιδηµιολογικά δεδοµένα, ο µεγάλος µας καη-
µός. Επιτέλους, είναι αδιανόητο να µην υπάρχει ένα ολοκληρω-
µένο, αξιόπιστο µητρώο κρουσµάτων και πρόσβαση στα
επιδηµιολογικά δεδοµένα. Υπάρχουν καταγγελίες από την πολύ-
παθη Κοζάνη -το λέµε µέρες-, που είναι από τον Οκτώβριο σε
lockdown, ότι δηλώνονται κρούσµατα µε δεκαπέντε και είκοσι
µέρες καθυστέρηση, κρούσµατα τα οποία είχαν εντοπιστεί από
ιδιωτικά εργαστήρια και τα δεδοµένα αυτά δεν υπήρχαν ούτε
στον ΕΟΔΥ ούτε στις τοπικές αρχές. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό
στην πράξη; Αυτό σηµαίνει στην πράξη ότι άνθρωποι που ασθέ-
νησαν δεν είχαν τις σωστές οδηγίες, δεν έγινε ποτέ ιχνηλάτηση
των επαφών τους και ότι οι αποφάσεις που παίρνονται σήµερα

5856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στην Κοζάνη παίρνονται µε πλασµατικά στοιχεία και παίρνονται
αποφάσεις για περιορισµούς, που έχουν οδυνηρές συνέπειες
στην οικονοµία και στην κοινωνία, µε στοιχεία που ήταν του προ-
ηγούµενου δεκαπενθηµέρου και εικοσαηµέρου. Ποιος έχει την
ευθύνη γι’ αυτό, κύριε Πρωθυπουργέ, οι πολίτες, η αυτοδιοί-
κηση, η αντιπολίτευση ή η Κυβέρνηση σας; Θα αναλάβετε επιτέ-
λους κάποτε τις ευθύνες σας;

Ακούσαµε ότι βάλατε την Αργολίδα σε σκληρό lockdown. Τα
στοιχεία που έχει αναρτήσει ο ΕΟΔΥ για την Αργολίδα µιλούν για
τρία και τέσσερα κρούσµατα. Προφανώς έχετε κάπου άλλα στοι-
χεία, τα οποία εµείς δεν βλέπουµε, γιατί φαντάζοµαι ότι δεν ξύ-
πνησε κάποιος µια µέρα και τρελάθηκε και είπε: «Θα βάλω την
Αργολίδα σε σκληρό lockdown». Κάπου στηρίζονται οι άνθρωποι.
Αλλά ποιος τα έχει τα στοιχεία; Ο ΕΟΔΥ αν τα είχε, θα τα είχε
αναρτήσει. Άρα υπάρχουν κάπου αλλού. Πού; Στην πολιτική προ-
στασία; Ποιος τα έχει; Και πραγµατικά αισθάνοµαι και εκτιµώ ότι
και τα µέλη της επιτροπής, οι λοιµωξιολόγοι, δεν έχουν αυτές τις
πληροφορίες πλήρεις. Άρα δεν έχουν τη δυνατότητα να πουν
πού πρέπει να γίνουν τα τεστ, πού πρέπει να παρθούν στοχευ-
µένα µέτρα. Μπορείτε να διαβεβαιώσετε, κύριε Πρωθυπουργέ,
σήµερα τον ελληνικό λαό απ’ αυτό το Βήµα ότι υπάρχει ένα ενι-
αίο, αξιόπιστο µητρώο κρουσµάτων, το οποίο είναι προσβάσιµο
από την επιστηµονική κοινότητα; Περιµένουµε απαντήσεις και
δεσµεύσεις. 

Έρχοµαι στο κρίσιµο θέµα του εµβολιασµού. Καθαρές κου-
βέντες: Ο στόχος πρέπει να είναι ένας και µοναδικός, γρήγορος,
διαφανής, αποτελεσµατικός εµβολιασµός του συνόλου του πλη-
θυσµού. Διότι µόνο έτσι θα δηµιουργηθεί η απαραίτητη, ανοσία
για να αποκατασταθεί η οικονοµική και κοινωνική ζωή. Εµείς εί-
παµε καθαρά από την πρώτη στιγµή «ναι» στον εµβολιασµό, «ναι»
και στο πιστοποιητικό, που απαιτείται µετά από τη διεξαγωγή
του, και µάλιστα στην αγγλική γλώσσα για να διευκολύνονται οι
µετακινήσεις. Και χαίροµαι που υιοθετήσατε εγκαίρως αυτή µας
την πρόταση, που σας καταθέσαµε στις 8 Ιανουαρίου, και µάλι-
στα φαίνεται ότι η χώρα µας µε αυτόν τον τρόπο πρωτοπορεί.

Καταθέτω στα Πρακτικά την πρόταση που καταθέσαµε από τις
8 Ιανουαρίου για το πιστοποιητικό που πρέπει να χρησιµοποιείται
σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τις µετακινήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι σταθερή µας θέση ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση οφείλει ενω-
µένη, µε κοινές πολιτικές να αντιµετωπίσει την πανδηµία και τις
συνέπειές της. Ιδέες περί διµερούς διαπραγµάτευσης και διάρ-
ρηξης της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης είναι οι πλέον συντηρητικές
και οπισθοδροµικές µπορεί να ακουστούν. Και οφείλουµε να
διεκδικήσουµε την αποτροπή οποιασδήποτε προσπάθειας διµε-
ρούς διαπραγµάτευσης. Αν το επιτρέψουµε αυτό, τότε θα
έχουµε αποδεχθεί την ανισότητα στην καρδιά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οµολογώντας ότι το κάθε κράτος µέλος είναι αφηµένο
στη µοίρα του και µόνο του απέναντι στους νόµους µιας ασύδο-
της ελεύθερης αγοράς.

Έχοντας διαπιστώσει την προσπάθεια σύναψης διµερών συµ-
φωνιών της Γερµανίας µε ιδιωτικές φαρµακευτικές εταιρείες,
θέλω να καταστήσω σαφές ότι αυτό υπονοµεύει τις αρχές και τις
αξίες της Ευρώπης που οραµατιζόµαστε. Κι εγώ αναρωτιέµαι
γιατί δεν καταδικάσατε σήµερα απερίφραστα αυτή τη στάση της
Γερµανίας, όπως και τι σηµαίνουν οι νυχτερινές σας τροπολογίες
που εµείς δεν µείναµε να τις νοµιµοποιήσουµε, γιατί δεν είναι δυ-
νατόν τόσο σοβαρά θέµατα να µην µπορούµε να τα συζητήσουµε
ανοιχτά και έγκαιρα µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει εξασφαλίσει τον αριθµό των εµβο-
λίων που χρειάζονται για τα κράτη-µέλη. Κι αυτό που πρέπει όλοι
µας να δούµε από εδώ και πέρα είναι πώς οι χώρες θα πιέσουµε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή τις εται-
ρείες, ώστε να µην υπάρχουν καθυστερήσεις ούτε στα χρονο-
διαγράµµατα παράδοσης. 

Και αυτό είναι που πρέπει να κάνετε κατά προτεραιότητα,
κύριε Μητσοτάκη, να πιέσετε και εσείς από τη µεριά σας, για να

τελειώσει γρηγορότερα αυτός ο εφιάλτης. 
Κρίσιµο επόµενο ζήτηµα αποτελεί το πού θα γίνει τελικά ο εµ-

βολιασµός. Δύο µήνες τώρα η Κυβέρνηση διαφηµίζει στα κανά-
λια ότι θα γίνουν χίλια δεκαοκτώ εµβολιαστικά κέντρα. Τα
περισσότερα κέντρα γνώριζαν και ποια θα είναι και είχαν ξεκινή-
σει και διαδικασίες να προετοιµαστούν. Γίνονταν και έργα. 

Βγήκε ο Πρωθυπουργός και µίλησε για οκτώ χιλιάδες εµβο-
λιασµούς την ηµέρα. Μετά ανέβασε τον αριθµό στους είκοσι χι-
λιάδες εµβολιασµούς. Στη συνέχεια, βγήκε χτες η επίσηµη
εγκύκλιος του Υπουργείου και είδαµε µε έκπληξη ότι αποκλείεται
από τη διαδικασία του εµβολιασµού η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας που κατ’ εξοχήν κάνει τους εµβολιασµούς σε κάθε χώρα.
Μάλιστα, εργαζόµενοι των κέντρων υγείας που είχαν οριστεί ως
εµβολιαστικά κέντρα και είχαν αρχίσει να παίρνουν οδηγίες για
το πώς πρέπει να λειτουργήσουν, µετακινούνταν µε υπόδειξη του
Υπουργείου και εµβολιάζονται στα νοσοκοµεία. Πρωτάκουστο! 

Οι εµβολιασµοί, λοιπόν, οργανώνονται µόνο από τα νοσοκο-
µεία. Αυτό, κατά τη γνώµη µας, είναι πολύ µεγάλο λάθος, διότι
πριν απ’ όλα περιορίζονται οι δυνατότητες, γιατί το προσωπικό
των νοσοκοµείων θα ασχολείται περισσότερο –ίσως και µόνο- µε
τον εµβολιασµό, ενώ θα πρέπει να ασχολείται και µε τον COVID-
19 γιατί δεν έχουµε τελειώσει, αλλά και µε τις άλλες ασθένειες
που δεν σταµάτησαν να υπάρχουν στην Ελλάδα. Ή µήπως όλα
τα άλλα περιστατικά θα πρέπει να διοχετεύονται από δω και πέρα
µονάχα στον ιδιωτικό τοµέα;

Από την άλλη πλευρά δηµιουργεί πρόβληµα ιδιαίτερα µε τους
υπερήλικες, γιατί τα περισσότερα νοσοκοµεία που υποδεικνύον-
ται είναι πολύ µακριά από τα σπίτια τους. Έπρεπε, λοιπόν, να
έχουν προετοιµαστεί τα εµβολιαστικά κέντρα για τα οποία µιλού-
σαν, έπρεπε να έχουν προσλάβει προσωπικό εάν δεν επαρκεί το
προσωπικό της πρωτοβάθµιας, για να µπορέσει ο εµβολιασµός
να είναι αποτελεσµατικός, γρήγορος, να προστατεύσει την υγεία
των πολιτών, χωρίς να τους ταλαιπωρεί. Αυτό µέχρι σήµερα δεν
το είδαµε. Και, βέβαια, έπρεπε να υπάρξει και διαφάνεια.

Χρειάζονται έργα, κύριε Πρωθυπουργέ. Δηµιουργήστε εµβο-
λιαστικά κέντρα, αξιοποιώντας την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Κι αν δεν επαρκεί, πάρτε έγκαιρα µε σύµβαση ιδιώτες
γιατρούς και νοσηλευτές. 

Παράλληλα, δηµιουργήστε επιτέλους Παρατηρητήρια. Ο
ΕΟΔΥ δεν έχει ακτίνες δικές του σε ολόκληρη τη χώρα. Χρειάζε-
ται, λοιπόν, σε επίπεδο πρωτοβάθµιας σε κάθε περιφέρεια να
υπάρξουν Παρατηρητήρια που θα δίνουν στοιχεία για την ανοσία
του πληθυσµού, είτε µετά τον εµβολιασµό, είτε όσων έχουν νο-
σήσει, για να έχουµε την καθαρή εικόνα του τι συµβαίνει σε κάθε
περιφέρεια και σε κάθε νοµό. Και, βεβαίως, πρέπει να γίνονται
και οι περίφηµοι δειγµατοληπτικοί έλεγχοι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Έρχοµαι στο επίµαχο θέµα του ρυθµού των εµβολιασµών.
Έχουµε παραλάβει έως τώρα διακόσιες σαράντα πέντε χιλιάδες
εµβόλια και σύµφωνα µε τα χθεσινά στοιχεία έχουµε κάνει εβδο-
µήντα χιλιάδες εξακόσιους ενενήντα οκτώ εµβολιασµούς. Έως
το τέλος του µήνα θα παραλάβουµε ακόµα εκατόν ογδόντα χι-
λιάδες από τη «PFIZER». Αυτήν τη στιγµή, όµως, έχουµε χαµηλό
ρυθµό εµβολιασµού, ο οποίος τελικά λειτουργεί εις βάρος και
της υγείας των πολιτών, αλλά και της οικονοµίας. Και δεν κατα-
νοώ γιατί. Εµβόλια υπάρχουν και αυτά σε συνδυασµό µε το
ασφαλές άνοιγµα, εάν το ακολουθούσατε ως επιλογή, θα µπο-
ρούσαν να δώσουν µεγάλη ανάσα σε πολλές περιοχές της
χώρας, οξυγόνο και στην κοινωνία και στην οικονοµία. Γιατί, λοι-
πόν, δεν εµβολιάζετε µε πιο γρήγορους ρυθµούς; Καταθέτω
τους σχετικούς πίνακες που δείχνουν ότι είµαστε εξαιρετικά χα-
µηλά σε σχέση µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες στον ρυθµό
εµβολιασµού, ενώ έχουµε εµβόλια.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά τους προ-
αναφερθέντες πίνακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρα-
κτικών της Βουλής)

Επιµένουµε, τέλος, ότι απαιτείται διαφάνεια στη σειρά εµβο-
λιασµού, ενηµέρωση σε πραγµατικό χρόνο για την υλοποίηση
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του προγράµµατος κατά κατηγορία και εµβολιαστικό κέντρο, µε
αριθµούς και αναλυτική περιγραφή των ευάλωτων οµάδων του
πληθυσµού που θα εµβολιαστούν κατά προτεραιότητα. Αυτές
είναι οι δικές µας προτάσεις, αξιοποιήστε τις, αλλά κυρίως -το
επαναλαµβάνω για τρίτη φορά- όχι άλλα λάθη σε βάρος της
υγείας των πολιτών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την πανδηµία η ιστορία δεν
πάτησε φρένο. Άλλαξε ταχύτητα. Ζούµε και θα ζήσουµε κοσµο-
γονικές αλλαγές. Ήδη αλλάζει η ζωή µας στην καθηµερινότητα,
στις σχέσεις µας. Τίποτα δεν θα µείνει το ίδιο. Βρισκόµαστε στον
κυκλώνα µιας σαρωτικής αλλαγής που αφορά όλο τον πλανήτη,
κάθε χώρα, κάθε κοινωνία, κάθε κόµµα, κάθε συλλογικότητα,
κάθε πολίτη. Γι’ αυτό και χρειάζεται σχέδιο και δράσεις σε όλα
τα επίπεδα. Το εµβόλιο από µόνο του δεν αρκεί για την πολυπό-
θητη ελευθερία. Είναι το βαρύ µας πυροβολικό, αλλά το πεζικό,
οι στρατιώτες είναι ένα καλά οργανωµένο και αποτελεσµατικό
Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε την πρωτοβάθµια φροντίδα στην
πρώτη γραµµή. Δεν θα κουραστώ να το επαναλαµβάνω. Δεν θα
σταµατήσω να υπερασπίζοµαι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που
είναι ο εγγυητής της δηµόσιας υγείας.

Δεν µπορεί και δεν αντέχει να µείνει για πολύ ακόµα η κοινωνία
µας κλειδωµένη στα σπίτια της. Κάθε καθυστέρηση ή ολιγωρία
κοστίζει. Κάθε lockdown φέρνει έναν βαρύ λογαριασµό, κοστίζει
σε χαµένες δουλειές, σε «λουκέτα», σε περικοπές. Κοστίζει σε
απλήρωτους λογαριασµούς, υποχρεώσεις που µας περιµένουν
όλες µαζί στη γωνία σε λίγους µήνες. Κοστίζει στα δηµόσια τα-
µεία, στη λειτουργία του δηµοσίου, σε γραφειοκρατία, καθυστε-
ρήσεις, σε απλήρωτες συντάξεις, χαµένες αποζηµιώσεις για
τους αγρότες. Κοστίζει στις ανθρώπινες σχέσεις, στα παιδιά,
στις οικογένειες, ενδοοικογενειακή βία. Κοστίζει στη δηµοκρατία,
τις ελευθερίες, τα δικαιώµατα όλων µας, αλλά ιδιαιτέρως των πιο
αδύναµων και των πιο ευάλωτων.

Γι’ αυτό είµαστε εδώ, για να στηρίξουµε και να εγγυηθούµε µε
τον δικό µας αγώνα το αίτηµα κάθε πολίτη να βγει όρθιος από
αυτήν τη δοκιµασία, χωρίς άλλες απώλειες και να πάρει πίσω τη
ζωή του µε ασφάλεια. Αυτός είναι ο λόγος τιµής, το συµβόλαιο
του κινήµατός µας µε την ελληνική κοινωνία, να την ξανακάνουµε
ισχυρή, να τη σηκώσουµε ψηλότερα, όχι να την πληγώσουµε, όχι
να τη φοβίσουµε, όχι να τη διαιρέσουµε, όχι να την κρατήσουµε
όµηρο, αλλά να την απελευθερώσουµε και να της δώσουµε πίσω
δίκαια τις θυσίες που έχει κάνει µέχρι σήµερα, για να αντέξει
αυτή η χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Αυτή είναι η αποστολή της προοδευτικής διακυβέρνησης.

Αυτό είναι το αίτηµα που σιγοβράζει µέσα στο µυαλό και στις
καρδιές των πολιτών που αρχίζουν και αναζητούν αυτήν την πο-
λυπόθητη νέα αλλαγή. Και είµαστε εδώ, το Κίνηµα Αλλαγής, για
να ανταποκριθούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να τακτο-
ποιηθεί το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Κυρίες και κύριοι, την ίδια
συζήτηση µε το ίδιο ακριβώς θέµα, τη διαχείριση της πανδηµίας,
κάναµε και πριν από δύο µήνες. Τι το καινούργιο επικαλέστηκε η
Κυβέρνηση για να στηρίξει τις πολιτικές επιλογές της, οι οποίες
συνεχίζουν να έχουν τραγικές συνέπειες για τον λαό µας;

Ο µαζικός εµβολιασµός του πληθυσµού συνολικά απέχει πολύ
ακόµα από το να είναι µαζικός και δεν µπορεί να κουκουλώσει
τις παλινωδίες και τις τεράστιες ευθύνες της Κυβέρνησής σας.
Δύο µήνες µετά η εξάπλωση της πανδηµίας συνεχίζεται ενώ ήδη
έχετε αρχίσει να µιλάτε για τρίτο κύµα χωρίς καλά-καλά να έχει
περάσει το δεύτερο. «Η Ελλάδα τα έχει καταφέρει καλύτερα σε
σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες», αυτό είναι το µόνιµο κυβερ-
νητικό επιχείρηµα στην κριτική που σας κάνουµε για την άρνησή
σας να προχωρήσετε στη θωράκιση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, σε µαζικά τεστ του πληθυσµού, στη λήψη αναγκαίων µέ-
τρων προστασίας στους χώρους δουλειάς, σε µέσα µαζικής µε-

ταφοράς, στα σχολεία και τις σχολές. 
Αυτά µπορεί να τα λέτε βέβαια σε άλλους εδώ µέσα που ούτε

στα λόγια αµφισβητούν αυτό το σύστηµα που πάνω από τα κέρδη
βάζει πάλι τα κέρδη, που εξωραΐζει την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις
αντιλαϊκές δεσµεύσεις της. Μην τα λέτε, λοιπόν, αυτά σε εµάς
γιατί οι θέσεις και οι προτάσεις του ΚΚΕ δεν στριµώχνονται σε
αυτά τα στενά όρια, σε αυτές τις λεγόµενες αντοχές της καπιτα-
λιστικής οικονοµίας. Έρχονται σε σύγκρουση µε την ανάπτυξη των
κερδών των λίγων, έχουν στο επίκεντρο τις πραγµατικές ανάγκες
των πολλών. Γι’ αυτό και δεν ψάχνουµε να βρούµε σε ποιο σηµείο
του καπιταλιστικού κόσµου υπάρχουν οι λιγότερες απώλειες σε
ανθρώπινες ζωές, πού δεν έχει φρακάρει το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, πού οι γιατροί δεν εξαναγκάζονται να κάνουν επιλογές
ασθενών για τις ΜΕΘ. Γιατί παντού από τη Βρετανία, µε ένα σύ-
στηµα υγείας που θεωρούνταν πρότυπο και επιδεικνυόταν µάλι-
στα µε καµάρι από το βρετανικό κράτος, µέχρι τη Σουηδία του
πολυδιαφηµιζόµενου σκανδιναβικού µοντέλου, η κατάσταση είναι
τραγική. Παντού, από τη Γερµανία µέχρι την Ισπανία και την Πορ-
τογαλία της δήθεν προοδευτικής διακυβέρνησης που τελευταία
ξανασερβίρεται και στην Ελλάδα σαν ξινισµένο φαγητό, σε όλες
τις χώρες οι λαοί βιώνουν τα αποτελέσµατα της πολιτικής της εµ-
πορευµατοποίησης, της ιδιωτικοποίησης του τοµέα της υγείας,
την οποία στη χώρα µας όλοι σας εδώ µέσα χωρίς εξαιρέσεις ακο-
λουθήσατε. 

Όλες οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις διαχειρίζονται την πανδηµία
µε πυξίδα όχι τις ανάγκες των λαών τους που δοκιµάζονται
σκληρά, αλλά κυρίως τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων
τους. Το ίδιο ισχύει και µε τη δική σας Κυβέρνηση, σε όλους ανε-
ξαιρέτως τους τοµείς. Κριτήριό σας στη διαχείριση της πανδη-
µίας δεν είναι οι πραγµατικές ανάγκες του λαού, γι’ αυτό δεν
προχωρήσατε σε µαζικές προσλήψεις υγειονοµικών, σε πολλές
νέες ΜΕΘ, σε πραγµατική επίταξη του ιδιωτικού τοµέα υγείας
που οι ίδιοι οι υγειονοµικοί σάς λένε από την αρχή αυτής της πε-
ριπέτειας. Αντίθετα, παρουσιάζετε µια εικονική πραγµατικότητα,
η οποία όµως δεν µπορεί να κρύψει ούτε τις ελλείψεις ούτε το
γεγονός ότι το δηµόσιο σύστηµα υγείας έχει µετατραπεί σε σύ-
στηµα µιας νόσου, µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τις συνολικές ανάγ-
κες στην υγεία του λαού. 

Κι όταν δεν µπορείτε να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα,
όταν στριµώχνεστε, ρίχνετε αλλού την ευθύνη. Αυτό ακριβώς κά-
νατε για να δικαιολογήσετε, για παράδειγµα, τον αριθµό των
ασθενών µε κορωνοϊό που καταλήγουν εκτός ΜΕΘ. Στοχοποι-
ήσατε τους γιατρούς που µήνες τώρα δίνουν τη µάχη σε δύσκο-
λες συνθήκες τις οποίες εσείς και οι προηγούµενοι από εσάς, µε
την εγκληµατική πολιτική σας, δηµιουργήσατε. Κριτήριό σας δεν
είναι η προστασία των εργαζοµένων, γιατί αλλιώς θα είχατε του-
λάχιστον προχωρήσει σε µαζικούς ελέγχους σε χώρους δου-
λειάς, θα είχατε επιβάλει µέτρα υγιεινής και ασφάλειας σε
αυτούς τους χώρους που αποδεδειγµένα έχουν πλέον µετατρα-
πεί σε εστίες υπερµετάδοσης. Για να µην πούµε για τα µαζικά
τεστ στον πληθυσµό, που δεν κάνετε, µέτρο που από την πρώτη
στιγµή έπρεπε να είχατε εφαρµόσει. 

Κριτήριό σας, επίσης, δεν είναι οι ανάγκες των µαθητών, των
οικογενειών τους και των εκπαιδευτικών. Ανοίξατε τα δηµοτικά
και τα νηπιαγωγεία µε τους ίδιους όρους που τα κλείσατε. Εκτός
αν µας πείτε πως η µοναδική επιστηµονική οδηγία ήταν τα ανοι-
χτά παράθυρα το καταχείµωνο. Την ίδια στιγµή, τα πανεπιστήµια
παραµένουν πάνω από έναν χρόνο κλειστά, τα γυµνάσια και τα
λύκεια για µήνες. Η θέση των φοιτητών είναι στις σχολές, στα
µαθήµατά τους, των µαθητών στα σχολεία τους, µε όλα τα µέτρα
προστασίας. Έχει ήδη χτυπήσει το καµπανάκι για τις συνέπειες,
όχι µόνο τις µορφωτικές, στα νέα παιδιά. Όλη σας η πρεµούρα
ήταν να φέρετε καινούργιο εξεταστικό σύστηµα για τα πανεπι-
στήµια και να εγκαταστήσετε αστυνοµικές δυνάµεις καταστολής
µέσα σε αυτά. Στα κλειστά πανεπιστήµια! Αλλά αυτοί είστε.

Τα κριτήριά σας για τη διαχείριση της πανδηµίας δεν είναι επι-
στηµονικά, είναι πολιτικά, οικονοµικά, επιχειρηµατικά και δεν πε-
ριµέναµε την οµολογία της Κυβέρνησης διά στόµατος του
Υπουργού Ανάπτυξης ότι ως κυβέρνηση αγνοήσατε υποδείξεις
λοιµωξιολόγων για επιβολή καραντίνας πριν τον εορτασµό του
Αγίου Δηµητρίου στη Θεσσαλονίκη, για να βγάλουµε αυτό το
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συµπέρασµα που σας είπα πριν. Και µάλιστα, όταν λίγες µέρες
µετά απαγορεύσατε και τις εκδηλώσεις για το Πολυτεχνείο, παρ’
όλο που γνωρίζατε πως θα γίνουν µε όλα τα υγειονοµικά µέτρα
και παρά το γεγονός ότι δεν υπήρχε και καµµία σχετική απόφαση
της επιτροπής των ειδικών.

Κριτήριό σας δεν είναι οι πραγµατικές ανάγκες των εργαζοµέ-
νων. Απόδειξη ότι µέσα στην πανδηµία ετοιµάζεστε να προχωρή-
σετε στις ανατροπές του αιώνα σε ό,τι αφορά εργατικά,
εργασιακά, συνδικαλιστικά δικαιώµατα ούτε φυσικά κριτήριό σας
είναι οι ανάγκες των αυτοαπασχολούµενων, των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων, που λέτε µάλιστα ότι είστε και στο πλευρό τους. Μάλ-
λον έχετε µπερδέψει τα δισεκατοµµύρια και τα άλλα δωράκια που
µοιράζετε σε διάφορους επιχειρηµατικούς οµίλους, µε τα µικρο-
ποσά που µε το στανιό δίνετε στους χιλιάδες αυτοαπασχολούµε-
νους, που βρίσκονται σήµερα στα όρια της καταστροφής. 

Διαφηµίζετε το πρόγραµµα επιστρεπτέας προκαταβολής ως το
βασικό όπλο για τη στήριξη των επαγγελµατιών. Ξέρετε όµως ότι
οι περισσότεροι δεν εντάχθηκαν στις τρεις πρώτες φάσεις του µέ-
τρου, ενώ και τώρα, στην τέταρτη και στην πέµπτη φάση που δε-
ήσατε να διευρύνετε κάπως τα κριτήρια, τα ποσά που δίνονται δεν
αρκούν στοιχειωδώς για να καλύψουν τις υποχρεώσεις µιας µι-
κρής επιχείρησης, πόσω µάλλον να ζήσουν και τις οικογένειές
τους. Μάλιστα, αποκλείσατε τους επαγγελµατίες από το επίδοµα
ειδικού σκοπού, που τους είχατε χορηγήσει την άνοιξη. Μήπως
δεν έχετε συναίσθηση του όγκου των προβληµάτων, ειδικά εκεί
που τα περιοριστικά µέτρα έχουν γενικευµένο χαρακτήρα; Γιατί
λέτε να ξεσηκώθηκαν οι επαγγελµατοβιοτέχνες στη δυτική Αττική,
στην Κοζάνη και αλλού; Γιατί διαµαρτύρονται οι επαγγελµατίες
στο εµπόριο και στην εστίαση; Πείτε καθαρά τι θα γίνει µε τα χρέη
τους. Στα χρέη της προηγούµενης κρίσης, αποτέλεσµα βέβαια και
της δικής σας φοροληστρικής πολιτικής, νέα χρέη έχουν προστε-
θεί και προστίθενται συνεχώς, αφού οι αναστολές που ψηφίσατε
έχουν ηµεροµηνία λήξης. Τι θα κάνετε; Τι λέει το κυβερνητικό σας
έργο; Θα µου πείτε, ρητορικό το ερώτηµα. 

Εν µέσω πανδηµίας σπεύσατε να νοµοθετήσετε νέο Πτωχευτικό
Κώδικα, προετοιµάζοντας µαζικά κατασχέσεις και πλειστηρια-
σµούς, δεσµεύοντας ακόµα και µέρος του εισοδήµατος για να µη
χάσουν και κανένα ευρώ οι τράπεζες. 

Λέτε για δεύτερη ευκαιρία. Στην πράξη, όµως, τους καταδικά-
ζετε σε αιώνια οµηρία. Τι µένει τελικά απ’ αυτήν την πολιτική σας
για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις; Μένουν τα σκωτσέζικα ντους
των συνεχόµενων περιοριστικών µέτρων, τα άνοιξε-κλείσε, µε click
away και click in shop. Ηµίµετρα δηλαδή, στα οποία καταφεύγετε
συνεχώς, δέσµιοι µιας πολιτικής, αυτής δηλαδή που εφαρµόζετε,
για την ίδια τη διαχείριση συνολικά της πανδηµίας. 

Η κανονικότητα που υπόσχεστε στους αυτοαπασχολούµενους,
στους επαγγελµατίες είναι κενό γράµµα, όχι µόνο γιατί η πανδηµία
έχει ακόµα πολύ δρόµο, αλλά και γιατί οι αβεβαιότητες και η κρίση
στην οικονοµία της χώρας και διεθνώς δεν θα ξεπεραστούν αναί-
µακτα. Θα αποδειχθεί κακοτράχαλος ο δρόµος για χιλιάδες µικρές
επιχειρήσεις και τα ευχολόγιά σας και οι δηλώσεις συµπάθειας
είναι και πάλι απατηλές. 

Γι’ αυτό και απαιτούµε εδώ και τώρα να πάρετε ουσιαστικά
µέτρα στήριξης, ιδιαίτερα για εκείνες τις κατηγορίες που έχουν
πραγµατική ανάγκη. Σε όσους έχουν ετήσιο εισόδηµα κάτω των
12.000 ευρώ να αποδοθεί εδώ και τώρα µηνιαίο επίδοµα ικανό να
επιβιώσουν. Να νοµοθετηθεί εδώ και τώρα γενναία διαγραφή
χρεών, τόκων, προσαυξήσεων, αλλά και του 30% του χρέους σε
εφορία και τράπεζες. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα κατα-
θέσει αυτές τις µέρες ανάλογη, αντίστοιχη πρόταση νόµου γι’
αυτό. 

Κριτήριό σας δεν είναι οι ανάγκες του λαού, ακόµα και στο θέµα
του εµβολιασµού, γι’ αυτό και το πρόγραµµα προχωρά µε πολύ
αργούς ρυθµούς, µε ανεπαρκή εµβολιαστικά κέντρα και περιορι-
σµένο αριθµό εµβολίων. Γιατί αυτό επιβάλλουν οι συµβάσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις φαρµακευτικές εταιρείες. Οι αποφά-
σεις που παίρνονται από τις κυβερνήσεις και στο πλαίσιο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, παίρνονται πάλι µε κριτήρια πολιτικά και
επιχειρηµατικά και όχι µε κριτήρια επιστηµονικά για την προστασία
της δηµόσιας υγείας. 

Πώς αλλιώς µπορεί να ερµηνευθεί το γεγονός ότι δεν λαµβά-

νονται όλα εκείνα τα µέτρα για να υπάρχει προµήθεια όλων των
διαθέσιµων εµβολίων που είναι αποτελεσµατικά και ασφαλή; Πώς
αλλιώς µπορεί να ερµηνευθεί το γεγονός ότι τα κράτη-µέλη δε-
σµεύονται ότι δεν θα έχουν το δικό τους σχέδιο για προµήθεια εµ-
βολίων, τη στιγµή µάλιστα που υπάρχουν φωνές ότι ισχυρά κράτη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι η Γερµανία, έχουν ήδη προ-
χωρήσει σε δικές τους διµερείς συµφωνίες; 

Πώς αλλιώς µπορεί να ερµηνευθεί το γεγονός ότι η Κοµισιόν
αρνείται να δώσει στη δηµοσιότητα τις συµβάσεις που έχει υπο-
γράψει µε τις διάφορες εταιρείες, κάτι το οποίο, όπως ξέρετε, το
ζήτησε η ευρωκοινοβουλευτική οµάδα του ΚΚΕ; Και ποια, παρα-
καλώ, ήταν η απάντηση που έλαβε από την Κοµισιόν; Ότι πρέπει,
λέει, να διαφυλαχθεί η εµπιστευτικότητα των διαπραγµατεύσεων
µε τις εταιρείες, ότι η αγορά φαρµάκων και εµβολίων είναι µια ιδι-
αιτέρως ανταγωνιστική αγορά, απάντησαν, και ότι πρέπει συνεπώς
να προστατευθούν ευαίσθητες επιχειρηµατικές πληροφορίες. 

Ακούστε, δηλαδή, να φρίξετε και να µάθει κι ο ελληνικός λαός
τι γίνεται πίσω από τις πλάτες του. Είναι ενδεικτική η προσχηµα-
τική διαδικασία - παρωδία στην περίπτωση της σύµβασης µε µία
µόνο εταιρεία που, όπως ανακοινώθηκε από την Κοµισιόν, δίνεται
για διάβασµα από τους Ευρωβουλευτές, σε ένα αποµονωµένο
δωµάτιο για κάποιες ώρες και µάλιστα ούτε καν όλη η σύµβαση,
αλλά κατ’ επιλογή της εταιρείας κάποια µεµονωµένα µικρά απο-
σπάσµατά της. 

Ποιο είναι το συµπέρασµα; Πάνω από όλα η προστασία του
ανταγωνισµού, των απορρήτων, των συµφερόντων των εται-
ρειών, γεγονός που υπονοµεύει και την ίδια τη διαδικασία του
αναγκαίου εµβολιασµού. Και γιατί την υπονοµεύει; Γιατί πολύ
απλά η άρνηση δηµοσιοποίησης των συµβάσεων σε ένα τόσο
ευαίσθητο ζήτηµα δεν συµβάλλει στο να αντιµετωπίζεται η επι-
φύλαξη ή και ο φόβος που υπάρχει. 

Αντίθετα, τροφοδοτεί όλες τις αντιεπιστηµονικές και ανορθο-
λογικές αντιλήψεις γύρω από τα εµβόλια. Τροφοδοτεί ακόµα και
αποπροσανατολιστικές αντιπαραθέσεις για τα εµβόλια, για τα
φάρµακα, που ανεξαρτήτως προθέσεων -ακόµα και άγνοιας- δεν
είναι απαλλαγµένες όµως από την αντιπαράθεση µεταξύ διαφό-
ρων φαρµακοβιοµηχανιών και των δορυφόρων τους, ανάλογα µε
τα ιδιαίτερα βέβαια συµφέροντά τους. 

Απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα, που είναι ζητήµατα για τη σω-
τηρία της ανθρώπινης ζωής, η Κυβέρνηση πρέπει να πάρει θέση.

Για ποιον λόγο δεν επιδιώκει να προµηθευτεί αυτοτελώς όλα
τα εµβόλια που έχουν πιστοποιηθεί ως ασφαλή και αποτελεσµα-
τικά, ανεξάρτητα της χώρας παραγωγής τους, προκειµένου να
επιτευχθεί ο έγκαιρος και µαζικός εµβολιασµός του πληθυσµού;

Όπως επίσης, πρέπει να πάρουν θέση και άλλες πολιτικές δυ-
νάµεις που συµφωνούν µε αυτό το πλαίσιο και χρόνια τώρα κο-
ροϊδεύουν τον λαό ότι δήθεν έξω από την Ευρωπαϊκή Ένωση η
χώρα µας, ο λαός µας, θα είναι τάχα αποµονωµένος.

Και αποδεικνύεται ότι τελικά αποµονωµένοι είµαστε µέσα στην
ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είµαστε αποµονωµένοι, γιατί ο ελ-
ληνικός λαός, αλλά και οι υπόλοιποι λαοί της Ευρώπης και όλου
του κόσµου συνολικά αποξενώνονται πάνω από όλα από τα ίδια
τα επιτεύγµατα της επιστήµης και της τεχνολογίας που υπάρ-
χουν στον εικοστό πρώτο αιώνα, γιατί η παραγωγή και η διανοµή
των εµβολίων, όπως προηγουµένως η ταχύτητα της επιστηµονι-
κής έρευνας και της έγκρισής τους, καθορίζονται µε κριτήριο τα
κέρδη, τους γεωπολιτικούς ανταγωνισµούς, την πατέντα, τα εµ-
πορικά απόρρητα και τα παζάρια µε τις διάφορες φαρµακοβιο-
µηχανίες και όχι µε κριτήριο την ανάγκη προστασίας της ζωής
και της υγείας των λαών.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας υπογραµµίζει ξανά την
ανάγκη όλα τα εµβόλια που πιστοποιούνται ως ασφαλή, ως απο-
τελεσµατικά, να αξιοποιηθούν για την προστασία της υγείας και
της ζωής του λαού. Το φάρµακο, το εµβόλιο δεν µπορεί και δεν
πρέπει να είναι εµπόρευµα, αλλά κοινωνικό αγαθό και µόνο. Και
αυτό µπορεί να επιτευχθεί µόνο µε την κοινωνικοποίηση των µο-
νοπωλίων, µε τον λαό δηλαδή να είναι πραγµατικός ιδιοκτήτης
όλων αυτών που παράγει, απαλλαγµένος από το αδηφάγο καπι-
ταλιστικό κέρδος και το κυνήγι των διαφόρων επικίνδυνων αντα-
γωνισµών.

Αυτό, βέβαια, καθόλου δεν σηµαίνει ότι αρκούν και µόνο τα
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εµβόλια για να υποκαταστήσουν τα χάλια που υπάρχουν στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Ακόµα και για να υλοποιήσεις ένα πρό-
γραµµα µαζικού εµβολιασµού, όπως είναι αυτό που απαιτείται
για την αντιµετώπιση αυτής της πανδηµίας, χρειάζεται πρώτα
από όλα να διαθέτεις δηµόσια πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας µε
υποδοµές και όλο το απαραίτητο, το αναγκαίο προσωπικό.

Δυστυχώς, όµως, όλοι όσοι κυβερνήσατε αυτόν εδώ τον τόπο
απαξιώσατε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, γιατί αποτε-
λούσε -λέει- κόστος, όπως το θεωρείτε εσείς δηλαδή και το
οποίο, βέβαια, φορτώσατε στις πλάτες των λαϊκών οικογενειών.

Και όµως, η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας θα µπορούσε να
προσφέρει πάρα πολλά και να σώσει πραγµατικά ανθρώπινες
ζωές, κυρίως, βέβαια, αλλά όχι µόνο την περίοδο αυτή της παν-
δηµίας.

Ωστόσο η Κυβέρνησή σας φρόντισε στον κρατικό προϋπολο-
γισµό για την υγεία το 2021 να περικόψει από την ήδη υποχρη-
µατοδοτούµενη πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας επιπλέον 96
εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2020. Και το ερώτηµα είναι
πώς θα ανταπεξέλθει στο τεράστιο έργο του εµβολιασµού, µε
ποιο προσωπικό, µε ποιες υποδοµές θα πραγµατοποιηθεί αυτό
το πρόγραµµα του µαζικού εµβολιασµού.

Με την υπάρχουσα κατάσταση και τις εµβολιαστικές ασκήσεις
που έχουν αποσταλεί στα κέντρα υγείας έχουν ήδη προκύψει µια
σειρά από ζητήµατα τα οποία καταγγέλλουν οι ίδιοι οι υγειονο-
µικοί και οι φορείς τους, όπως ένας µόνο γιατρός να είναι υπεύ-
θυνος για πάρα πολλούς ταυτόχρονα εµβολιασµούς, όπως
ακατάλληλοι χώροι εµβολιασµών, όπως ακατάλληλοι χώροι ανα-
µονής όσων εµβολιάζονται και λοιπά.

Μέχρι στιγµής τα εµβολιαστικά κέντρα στελεχώνονται µε
«µπαλώµατα», δηλαδή µε ανακύκλωση του ιατρικού και υγειονο-
µικού νοσηλευτικού προσωπικού και µετακινήσεις από τα απο-
δεκατισµένα κέντρα υγείας και τα διάφορα νοσοκοµεία. Και
µιλάµε για ένα πρόγραµµα εµβολιασµού το οποίο θα πρέπει να
επαναλαµβάνεται και όχι µόνο για τη δεύτερη δόση, αλλά και για
το επόµενο χρονικό διάστηµα και για τα επόµενα χρόνια.

Η έλλειψη, όµως, της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας έγινε
ακόµα πιο ορατή αυτούς τους µήνες της πανδηµίας, όπου το σύ-
στηµα υγείας έχει µετατραπεί σε σύστηµα µιας νόσου. 

Έτσι, πάρα πολλοί ασθενείς µε καρδιαγγειακά νοσήµατα, δια-
βήτη, παχυσαρκία, νοσήµατα του αναπνευστικού, καρκίνο κ.ο.κ.,
οι οποίοι είναι πολύ υψηλού κινδύνου και έχουν χειρότερη πρό-
γνωση, έχουν καθυστερήσει ή ακόµη και έχουν διακόψει την πα-
ρακολούθησή τους στα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκοµείων, µε
αποτέλεσµα να απορυθµίζονται και, τελικά, να διατρέχουν αυξη-
µένο κίνδυνο να προσβληθούν από κορωνοϊό, µε συνέπεια να
χρειάζονται νοσηλεία, διασωλήνωση κ.λπ.. 

Ένα καλά οργανωµένο και στελεχωµένο σύστηµα πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας θα µπορούσε και θα έπρεπε να καλύπτει
αυτούς τους ασθενείς, οι οποίοι παραµένουν αβοήθητοι, εκτός
βέβαια αν έχουν χρήµατα, πολλά χρήµατα, για να καταφύγουν
στον ιδιωτικό τοµέα. Δυστυχώς, τέτοια παραδείγµατα έχουµε
πάρα πολλά ήδη από το πρώτο κύµα πανδηµίας. 

Βεβαίως, θα µπορούσαµε να µιλήσουµε για τις υπηρεσίες που
θα µπορούσε να προσφέρει ένα καλά οργανωµένο σύστηµα
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας στην ίδια την αντιµετώπιση της
πανδηµίας, ώστε να µην «στενάζουν» τα ήδη επιβαρυµένα νοσο-
κοµεία µας. Στη δική µας πρόταση η πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας κατέχει ξεχωριστή θέση, γιατί ιεραρχούµε τις ανάγκες του
λαού µας και στον τοµέα της υγείας.

Κυρίες και κύριοι, κάποια στιγµή, αργά ή γρήγορα, αυτός ο ιός
θα γιατρευτεί. Αυτό που δεν γιατρεύεται είναι αυτό το σάπιο σύ-
στηµα, το οποίο εσείς υπηρετείτε. Γι’ αυτό χρειάζεται, λέµε
εµείς, αγώνας διαρκείας για την προστασία της υγείας. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία, για να δώσω χαρά και στο
Προεδρείο µε τη συνέπεια στον χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Γενικέ Γραµµατέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω δύο ανακοινώσεις
προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-
σεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουρ-

γείου Εξωτερικών: «Καθορισµός του εύρους της αιγιαλίτιδας
ζώνης στη θαλάσσια περιοχή του Ιονίου και των Ιονίων Νήσων
µέχρι το ακρωτήριο Ταίναρο της Πελοποννήσου». 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 18 Ιανουαρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 283/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Έκτακτη ενί-
σχυση στους ιδιοκτήτες τουριστικών καταλυµάτων και λοιπών
επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στους χειµερινούς - ια-
µατικούς προορισµούς».

2. Η µε αριθµό 273/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Καµίνη προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Αποκατά-
σταση της διαφάνειας στα στατιστικά στοιχεία που αφορούν το
άσυλο και την έκβαση των αιτηµάτων ασύλου πολιτών Συρίας».

3. Η µε αριθµό 282/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γιάννη Δελή προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Εγνατία Οδός».

4. Η µε αριθµό 289/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πάγωµα
αιολικών πάρκων εντός του δικτύου «NATURA 2000»».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 284/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πιερίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ελισάβετ
(Μπέττυς) Σκούφα προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, µε θέµα: «Εκκρεµότητα στην εκκαθάριση εργοσή-
µων των ετών 2017, 2018 και 2019».

2. Η µε αριθµό 274/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά των εργαζοµένων της πρώτης
γραµµής στην αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού και
ένταξη της νόσου COVID-19 στον εθνικό κατάλογο επαγγελµα-
τικών ασθενειών».

3. Η µε αριθµό 290/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Θεσσαλο-
νίκη: Διεθνής Έκθεση Θεσσαλονίκης (ΔΕΘ) όπως Ελληνικό. Από
Μητροπολιτικό Πάρκο σε Μητροπολιτική Κερδοσκοπία Γης».

4. Η µε αριθµό 285/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου
Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απαξίωση του
Νοσοκοµείου Βόλου η απόφαση της διοίκησης για τον νέο ορ-
γανισµό».

5. Η µε αριθµό 277/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αυτοτελής φορολό-
γηση εφηµεριών ιατρικού προσωπικού νοσοκοµείων, κέντρων
υγείας, ΕΚΑΒ και όλων των υγειονοµικών µονάδων».

6. Η µε αριθµό 291/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Καταγγε-
λίες για µηχανοκίνητο αθλητισµό (motocross) εντός δρυµών και
προστατευόµενων περιοχών».

7. Η µε αριθµό 286/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ανδρέα Ξαν-
θού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα προβλήµατα στη
διαθεσιµότητα εµβολίων στην Ευρώπη και η ανάγκη άρσης του
καθεστώτος της «πατέντας» σε συνθήκες πανδηµίας».

8. Η µε αριθµό 278/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η µυωπική στρατηγική των τρα-
πεζών στραγγαλίζει τις ελληνικές επιχειρήσεις». 
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9. Η µε αριθµό 287/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου
(Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Ανάγκη αναβάθµισης των πέντε ανισόπεδων κόµβων του
Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ) στην περιοχή του Ηρα-
κλείου».

10. Η µε αριθµό 279/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιβράβευση στην πράξη των υγει-
ονοµικών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (ΕΣΥ)».

11. Η µε αριθµό 288/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Ραγ-
κούση προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Νέα περιβαλλοντική αδικία στο Σχιστό Περάµατος, Κερατσινίου
- Δραπετσώνας. Εν µέσω έξαρσης της πανδηµίας, µε αντισυνταγ-
µατική νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας αδειοδοτήθηκε σταθµός µεταφόρτωσης απορριµ-
µάτων, ενώ µε απόφαση του Περιφερειάρχη Αττικής προχωρά δη-
µιουργία µονάδας επεξεργασίας απορριµµάτων, µολονότι
εκκρεµεί η αναθεώρηση του Περιφερειακού Σχεδίου Διαχείρισης
Αποβλήτων (ΠΕΣΔΑ) Αττικής, καθώς και ο νέος νόµος για την ανα-
κύκλωση».

12. Η µε αριθµό 280/11-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Κίνδυνος άδικης φο-
ρολόγησης λόγω µη κάλυψης του προβλεπόµενου ορίου ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1902/371/19-11-2020 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Σοβαρότατες ευθύνες για την εκρηκτική αύξηση
των κρουσµάτων COVID-19 στη Θεσσαλονίκη».

2. Η µε αριθµό 1596/10-11-2020 ερώτηση του Βουλευτή Αργο-
λίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Προετοιµασία για τον εµβολιασµό κατά του
COVID-19».

3. Η µε αριθµό 1432/340/4-11-2020 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Παραµένει σε εκκρεµό-
τητα η ταυτοποίηση της πηγής δυσοσµίας στο πολεοδοµικό συγ-
κρότηµα Βόλου».

4. Η µε αριθµό 2430/7-12-2020 ερώτηση του Βουλευτή Βοιωτίας
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Μέτρα
στήριξης για την θωράκιση µονάδων κλειστής φροντίδας ηλικιω-
µένων-γηροκοµείων εν µέσω κορωνοϊού».

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να πω το εξής. Γιατί µέχρι το Ταίναρο; Δεν κατάλαβα. Τα

Κύθηρα δεν είναι ελληνικά; Δεν µπορούν να έχουν δώδεκα ναυτικά
µίλια; Ρωτώ για το νοµοσχέδιο που προαναγγέλλετε, κύριε Πρό-
εδρε. Είναι η παγκόσµια πρωτοτυπία µιας ελληνικής Κυβέρνησης,
που κάνει ΑΟΖ αλά καρτ, δώδεκα ναυτικά µίλια αλά καρτ. Όλα τα
κάνουµε αλά καρτ. 

Πάµε στη σηµερινή µας κουβέντα, η οποία, ειλικρινά, είναι τόσο
κουραστική που και ο κόσµος αποκλείεται να µας δει. Και το λέω,
διότι µου θυµίζει το «ήλθον, είδον και απήλθον». Έρχονται, µιλάνε,
φεύγουν και τελείωσε η ιστορία. Ούτε ο Πρωθυπουργός είναι εδώ
ούτε ο κ. Τσίπρας ούτε η κ. Γεννηµατά ούτε ο κ. Κουτσούµπας
ούτε ο κ. Βαρουφάκης. 

Είναι µια τραγωδία αυτή η Βουλή, δυστυχώς. Και τραγωδία
γιατί; Γιατί δεν αντιλαµβανόµαστε, αφού µιλάµε για πανδηµία, ότι
είναι υποχρέωση του καθενός εξ ηµών να παρευρίσκεται την ώρα
που µιλάει κάποιος Αρχηγός, τουλάχιστον κατά το ήµισυ; Είναι µια
εθνική διαδικασία στο ελληνικό Κοινοβούλιο να απαξιώνει ο ένας

Πρόεδρος τον άλλον. 
Πάµε στα υπόλοιπα. 
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ξέρετε γιατί αποτύχατε στην

ιστορία µε την πανδηµία; Γιατί δεν πείσατε. Δεν είστε πειστικοί
για όσα λέτε. Δεν πείσατε τον ελληνικό λαό ότι όλα αυτά που
λέτε τα εννοείτε. Και είναι γεγονός ότι ήσασταν ανέτοιµοι. 

Κανείς Πρωθυπουργός δεν θα µπορούσε να φέρει εις πέρας
µόνος του µια τέτοια πανδηµία και φαντάζοµαι ότι δεν υπήρξε
τις τελευταίες δεκαετίες τέτοιο πρόβληµα στη χώρα. Εξ αυτού
και µόνο, όµως, θα έπρεπε ο Πρωθυπουργός µαζί µε τους υπό-
λοιπους Αρχηγούς των κοµµάτων και τους ειδικούς εµπειρογνώ-
µονες να σταθούµε όλοι µαζί από κοινού απέναντι στο θέµα.
Δυστυχώς, ανέλαβε µόνος του την ευθύνη και θα αναλάβει και
µόνος του την αποτυχία αυτής της πανδηµίας που έρχεται. 

Και το λέω αυτό γιατί είχαµε ολιγωρίες, µισές αλήθειες, διά-
θεση επιβολής αυστηρών µέτρων χωρίς κανείς να ερωτηθεί, ούτε
τα ελληνικά κόµµατα ούτε οι πολίτες. Συνέπεια όλων αυτών: η
διαρκής αµφισβήτηση του ελληνικού λαού για τις όποιες αποφά-
σεις της Κυβέρνησης. Αναφέροµαι στα lockdown, αναφέροµαι
στη µάσκα, αναφέροµαι ακόµη και στο εµβόλιο. Γιατί; Γιατί πολύ
απλά µε παλινωδίες, µε έλλειψη συντονισµού, µε αυτοδιαψεύσεις
επιστηµόνων που άλλα έλεγαν στην επιτροπή, άλλα στα κανάλια,
άλλα λέει ο Υπουργός, όλα αυτά είχαν µία συνέπεια, να µην είστε
πιστευτοί. Πώς θα ακολουθήσουν τον ηγέτη της χώρας, τον
Πρωθυπουργό -γιατί κάθε Πρωθυπουργός είναι ηγέτης της
χώρας µας- οι υπόλοιποι, και θα πιστέψουν ότι όλα αυτά που λέει
αυτός και οι Υπουργοί του, όλα αυτά που πρεσβεύει αυτός και
οι εµπειρογνώµονες είναι τα σωστά; 

Θα σας αποδείξω γιατί αποτύχατε. Θα σας αποδείξω ότι είστε
µια αποτυχηµένη Κυβέρνηση και έπρεπε να ήταν ο Πρωθυπουρ-
γός εδώ για να το αποδείξω. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός πριν από λίγα λεπτά εδώ µας είπε
ότι είναι 3 δισεκατοµµύρια το κόστος του κάθε µήνα lockdown.
Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός το είπε πριν από λίγα λεπτά ότι είναι 3
δισεκατοµµύρια. Σας διαβάζω τη δήλωση του Υπουργού, του κ.
Σταϊκούρα, στις 5 Νοεµβρίου του 2020, πριν λίγους µήνες.
«Πάνω από 2,3 δισεκατοµµύρια το κόστος του lockdown». Άλλο
2,3 δισεκατοµµύρια κι άλλο 3 δισεκατοµµύρια. Είναι 700 εκατοµ-
µύρια διαφορά. Και δεν είναι µόνο αυτό. Μισό λεπτό. Έχω πα-
ρόµοια δήλωση του κ. Σταϊκούρα, του Υπουργού σας, τον
Σεπτέµβριο του 2020. «Στο 2,5%-3% του ΑΕΠ το µηνιαίο κόστος
του lockdown». Το 3% του ΑΕΠ επί 186 δισεκατοµµύρια ΑΕΠ µάς
κάνει 5 δισεκατοµµύρια τον µήνα. Ο Πρωθυπουργός µας λέει 3
δισεκατοµµύρια, 5 δισεκατοµµύρια µας είπε ο Υπουργός του µια
φορά και 2,6 δισεκατοµµύρια την άλλη. 

Πώς θα γίνετε πιστευτοί, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Πώς
θα γίνει πιστευτός ο Πρωθυπουργός, όταν οι σύµβουλοί του του
δίνουν λάθος στοιχεία  και οι Υπουργοί του δεν ξέρουν τι τους
γίνεται; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μήνα µε τον µήνα αλλάζουν!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ποιον µήνα; Το ΑΕΠ ένα είναι. Δεν αλλάζει µε τον µήνα! Τι είναι
αυτά που λέτε, κύριε Χατζηδάκη; Το ΑΕΠ αλλάζει κάθε µήνα; Τι
είναι αυτά που λέτε; Πείτε τα πουθενά αλλού! Πείτε τα στον
Υπουργό σας, ο οποίος από οικονοµία δεν το ‘χει πολύ. Ζητώ συγ-
γνώµη, αλλά έτσι εκθέτει τον Πρωθυπουργό της χώρας. 

Ήρθε ο Πρωθυπουργός εδώ και µε ένα στόµφο πρωθυπουρ-
γικό µας είπε για 3 δισεκατοµµύρια. Ε, δεν είναι 3 δισεκατοµµύρια!
Είναι 5 δισεκατοµµύρια! Όταν ξεκινάς, λοιπόν, µε ένα lockdown
και λες ότι είναι 3 δισεκατοµµύρια, ενώ είναι 5 δισεκατοµµύρια,
ξεκινάς στραβά. Τέλος! Δεν αλλάζει αυτό. Δεν αλλάζει.

Πάµε και στα υπόλοιπα. 
Πρόθυµος ο Πρωθυπουργός µίλησε για ψηφιοποίηση των πι-

στοποιητικών των εµβολίων. Έχει πολλή και έντονη προθυµία, έν-
τονη, το αντιλαµβάνοµαι, στο να εµβολιαστούν όλοι οι Έλληνες.
Ωραία. Δεν ξέρει ο Πρωθυπουργός, δεν του είπαν οι εµπειρογνώ-
µονες, ότι υπάρχουν άνθρωποι που δεν µπορούν να κάνουν το εµ-
βόλιο διότι είναι ευπαθείς οµάδες, έχουν διάφορα αυτοάνοσα
νοσήµατα; Και το λέει η «PFIZER». Αυτοί οι άνθρωποι δεν θα µπο-
ρούν να πάνε ένα ταξίδι ποτέ; Δεν θα πάνε στη Γερµανία ένα τα-
ξίδι; Δεν θα πάνε στη Γαλλία; Δεν είναι ρατσισµός αυτό; Επειδή
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έχω ένα αυτοάνοσο νόσηµα και δεν µπορώ να κάνω το εµβόλιο,
δεν θα ταξιδέψω εγώ; 

Και έρχεται µετά ο Μακρόν, έρχεται ο Ρουµάνος Πρόεδρος, έρ-
χεται ο Καναδός και τον «αδειάζουν».  Γιατί αυτή η σπουδή εκ µέ-
ρους της ελληνικής Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού σώνει
και καλά να εµβολιαστούν όλοι οι Έλληνες και σώνει και καλά να
βγάλουν και πιστοποιητικό; 

Και δεν είναι µόνον αυτό. Ακούστε. Το χειρότερο απ’ όλα είναι
ότι ήρθε εδώ ο Πρωθυπουργός ως «γιατρός» και µας είπε ότι το
εµβόλιο είναι ασφαλές. Είπε ότι είναι καλό και ασφαλές και το εγ-
γυάται ο Έλληνας Πρωθυπουργός. Δεν του είπε κανένας γιατρός
από αυτούς που διαθέτει ότι ένα εµβόλιο ή ένα φάρµακο για να
είναι ασφαλές χρειάζεται τρία χρόνια τουλάχιστον για να πιστο-
ποιηθεί ότι είναι ασφαλές; Τρία χρόνια χρειάζονται! Το λέει ο Παγ-
κόσµιος Οργανισµός Υγείας εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Γιατί οι
παρενέργειες εµφανίζονται και µετά από πέντε χρόνια. Δεν εµφα-
νίζονται αµέσως. 

Θα δώσω κι ένα παράδειγµα, την υπόθεση του Contergan. Είναι
µια ολόκληρη ιστορία το Contergan. Ένα φάρµακο είναι που πε-
ριέχει µια ουσία µέσα η οποία είναι λίγο δύσκολο να την πεις.
Ακούστε όµως. Αυτή η ιστορία του φαρµάκου Contergan ήταν από
τη Γερµανία. Σε όλο τον κόσµο πουλιόταν το φάρµακο και η εται-
ρεία εγγυόταν ότι είναι όλα ασφαλή. Τα παιδιά των εγκύων που
συλλάµβαναν µετά από δύο χρόνια έβγαιναν χωρίς χέρια και
χωρίς πόδια. Δεν ήταν αρτιµελή. Αν δεν το ξέρετε, να πείτε στον
Πρωθυπουργό να το ψάξει. Ήταν το φάρµακο Contergan.

Η εταιρεία αποζηµίωσε, µετά από τριάντα χρόνια δικαστικών
αγώνων βεβαίως, τους ανθρώπους, γιατί είχαν πιστοποίηση τα
κράτη ότι είναι ασφαλές. Και ερωτώ εγώ εσάς: Αν οι παρενέργειες
βγουν µετά από τρία χρόνια; Ένα ερώτηµα είναι αυτό. Και σήµερα
το «BLOOMBERG» λέει για παρενέργειες του εµβολίου της
«PFIZER» στη Νορβηγία. Παρενέργειες! Οι νορβηγικές αρχές µι-
λούν για κίνδυνο λόγω εµβολιασµού σε άτοµα άνω των ογδόντα
ετών. 

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρωθυπουργός κ.
Κυριάκος Μητσοτάκης)

Ήρθε ο Πρωθυπουργός και τον ευχαριστώ για την τιµή που µας
κάνει.

Όταν σήµερα το «BLOOMBERG» µιλά για παρενέργειες, κύριοι,
πώς βγαίνουµε και λέµε ότι είµαστε σίγουροι πως είναι ασφαλές;
Σήµερα το είπε το «BLOOMBERG», κύριε Ξανθέ. Αν δεν κάνω
λάθος, είστε γιατρός. Πριν από λίγα λεπτά είπε ότι στη Νορβηγία,
στο νορβηγικό κράτος είκοσι τρία άτοµα εµφάνισαν έντονες πα-
ρενέργειες από τα εµβόλια που έκαναν. Και αφορά κυρίως άτοµα
άνω το ογδόντα ετών που έκαναν το εµβόλιο. Το είπε το
«BLOOMBERG». Θα το καταθέσω για τα Πρακτικά. Εδώ είναι. Μην
νοµίζετε πως λέω ό,τι θέλω. Το «BLOOMBERG» το αναφέρει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Σε πόσους εµβολιασµένους; Έχει σηµα-
σία!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Σε είκοσι τρεις από τους χίλιους την τελευταία εβδοµάδα.

Ακούστε, κύριε Ξανθέ, µία ζωή να χαθεί, γιατρέ µου…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ µη διακό-

πτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Κύριε Ξανθέ, εγώ σας µιλάω ευγενικά. Μην το κάνετε αυτό. Εκτί-
θεστε τώρα. Σας µιλάω πολύ ευγενικά. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Στο Ισραήλ δεκατρία άτοµα –
«Jerusalem Post», σηµερινό, δεν τα λέω εγώ, θα το καταθέσω για
τα Πρακτικά- εµφάνισαν παρενέργειες από το εµβόλιο στο πρό-
σωπο. 

Δεν λέω να µην κάνουµε εµβόλιο. Το πρόβληµα µε εσάς είναι
άλλο, ότι έχετε γίνει υπέρµαχοι του εµβολίου. Υπέρµαχοι! Δεν είναι
η λύση το εµβόλιο. Υπάρχουν κι άλλες λύσεις. Υπάρχουν τα φάρ-
µακα, το φάρµακο. Θα σας τα πω σε λίγο.

Έχω να κάνω µία πολύ απλή ερώτηση στον Πρωθυπουργό. Μας
είπε ότι ζήτησε δωδεκάµισι εκατοµµύρια εµβόλια. Τόσα είναι.
Κάτω από δεκαοκτώ ετών δεν µπορεί να κάνει κάποιος εµβόλιο.
Ακούστε, είναι είκοσι πέντε εκατοµµύρια, αλλά είναι για δωδεκά-
µισι εκατοµµύρια πληθυσµό, γιατί είναι διπλές οι δόσεις. Οκτώ

εκατοµµύρια θέλουµε να εµβολιάσουµε, γιατί κάτω από δεκαοκτώ
ετών δεν εµβολιάζονται οι άνθρωποι. Το λέει και η «PFIZER». Δεν
θα εµβολιαστούν. Έτσι δεν είναι; Άρα οκτώ εκατοµµύρια. Τα υπό-
λοιπα τεσσερισήµισι επί 15 ευρώ, 67,5 εκατοµµύρια ευρώ, γιατί
τα δίνουµε; Γιατί παίρνετε είκοσι πέντε εκατοµµύρια; Πάρτε είκοσι.
Ποιος είναι ο λόγος να πάρουµε πλεονάζον απόθεµα; Για πείτε
µου. Είναι 67.000.000 ευρώ. Εξήντα επτά εκατοµµύρια ευρώ,
30.000 κάνουν οι ΜΕΘ, δείτε πόσες ΜΕΘ κάνουµε. Δείτε πόσες
ΜΕΘ! Απλά µαθηµατικά είναι, απλή αριθµητική. 

Όµως, στην Κυβέρνηση -δεν ξέρω, ο Πρωθυπουργός έχει κα-
κούς συµβούλους, δεν µπορώ να το καταλάβω διαφορετικά, ειλι-
κρινά το λέω αυτό- είναι απλοχέρηδες µόνο στα πρόστιµα. Σε
αυξήσεις µισθών δεν είστε απλοχέρηδες. Σε επιδόµατα πραγµα-
τικά για να δώσουµε εργασία, δεν είστε. Στα πρόστιµα είστε απλο-
χέρηδες, όµως. 

Ακούστε. Ολλανδία: Βασικός µισθός 1.700 ευρώ, 90 ευρώ το
πρόστιµο για τη µάσκα. Γερµανία: Βασικός µισθός 1.500, 150
ευρώ για τη µάσκα. Ελλάδα: Βασικός µισθός 500, 500 για τη
µάσκα. Γιατί; Γιατί τέτοια απλοχεριά µόνο στα πρόστιµα και στην
τιµωρητική διάθεση που έχει το κράτος απέναντι στον πολίτη;
Έτσι ο πολίτης µισεί το κράτος, το απεχθάνεται, δεν το θέλει. Τον
οδηγούµε σε µια εξωστρέφεια από την κοινωνικοποίηση εντός του
κράτους. Είναι λάθη.

Επίσης, επειδή δεν ξέρω γιατί οι Υπουργοί κυρίως της Νέας Δη-
µοκρατίας φωνασκούν και αλαλιάζουν πόσο επιτυχηµένη είναι η
Κυβέρνηση, πάλι έχω δηµοσίευµα από το «BLOOMBERG». Η Ελ-
λάδα πεντηκοστή µεταξύ πενήντα τριών ανεπτυγµένων και ανα-
πτυσσόµενων χωρών είναι τελευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Μάλιστα, εδώ λέει και κάτι πολύ εύστοχο, το οποίο το προσπερ-
νάµε. Αναφέρει ότι η Ελλάδα είναι από τις χειρότερες χώρες να
ζει κάποιος εν µέσω κορωνοϊού. 

Έτσι καταντήσαµε την Ελλάδα, από τις χειρότερες χώρες να ζει
κάποιος εν µέσω κορωνοϊού. Αυτό είναι τιµητικό για την Κυβέρ-
νηση και για την Ελλάδα; Για την Ελλάδα λέω εγώ. Αφήστε την
Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση θα έρθει, θα κάτσει, θα ξανακάνει εκλο-
γές σε λίγο καιρό, θα ξαναβγεί, µπορεί να µην ξαναβγεί. Για την
Ελλάδα µας! Και λέει: Η Ελλάδα έχει δύο πρωτιές. Αυστηρότερο
lockdown από όλες τις χώρες και µικρότερη κινητικότητα πολιτών.
Αυτά τα αναφέρει το «BLOOMBERG».

Αυτά είναι επιτυχίες; Αν δεν το πιστεύετε, θα καταθέσω για τα
Πρακτικά το δηµοσίευµα του «BLOOMBERG». Θα τα δώσω όλα
µαζί στο τέλος. 

Πάµε τώρα στις υπόλοιπες αντιφάσεις, στις οποίες έπεσαν οι
Υπουργοί κυρίως, γιατί αυτοί συµβουλεύουν τον Πρωθυπουργό,
οι σύµβουλοί του και οι Υπουργοί του. 

Πριν από πολλά χρόνια ο δικός σας γενάρχης, ο ιδρυτής του
κόµµατός σας, έλεγε: «Ποιος κυβερνά αυτό τον τόπο;». Σήµερα,
ξέρετε, είναι επίκαιρο το µήνυµα αυτό, αλλά µε άλλη ερώτηση:
«Ποιος αποφασίζει για αυτόν τον τόπο; Οι επιστήµονες ή η Κυβέρ-
νηση;». 

Εδώ πρέπει να δούµε κάποια στιγµή αυτά ακριβώς που συµβαί-
νουν. Τη µία µας λέει ο ένας Υπουργός: «Οι επιστήµονες µας λένε
και µετά αποφασίζουµε». Μετά, όταν βλέπουν ότι υπάρχει πρό-
βληµα, λένε: «Οι επιστήµονες αποφασίζουν και εµείς τους
ακούµε». Μετά βγαίνει ο Πρωθυπουργός εδώ και λέει: «Μια φορά
δεν τους ακούσαµε –και την κατέθεσε εδώ αυτήν τη φορά- και βά-
λαµε αυστηρό lockdown».

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είπε τέτοιο πράγµα ποτέ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Το είπε λίγο πριν ο κύριος Πρωθυπουργός. Δεν ήσασταν εδώ,
κύριε Χατζηδάκη. Είπε: «Μια φορά δεν ακούσαµε την επιτροπή και
µάλιστα επιβάλαµε περισσότερα lockdown». Μην µε αναγκάζετε
να κάνουµε διάλογο. Το είπε ο Πρωθυπουργός. Μην τον διαψεύ-
δετε. Το είπε εδώ.

Πάµε στην ουσία. Βατόπουλος, ο δικός σας άνθρωπος: «Εµείς
εισηγούµαστε, η Κυβέρνηση αποφασίζει». Γώγος για κοµµωτήρια
και «νυχάδικα»: «Δεν ρωτήθηκε η επιτροπή». Σας λέω τι λένε οι άν-
θρωποι. Γώγος: «Αιφνιδιαστήκαµε από την απόφαση της Κυβέρ-
νησης να ανοίξει τα σχολεία».  Επιστήµονές σας. Καθηγητής
Τσαγκρής: «Η Κυβέρνηση θα αποφασίσει αν θα προχωρήσει σε
άνοιγµα». Ο Αθανάσιος Εξαδάκτυλος, Πρόεδρος του Πανελλήνιου
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Ιατρικού Συλλόγου, γνωστός, τάχθηκε κατά του ανοίγµατος των
σχολείων τη Δευτέρα που µας πέρασε. Λαζανάς, µέλος της επι-
τροπής λοιµωξιολόγων: «Πολιτική η απόφαση η µη συνταγογρά-
φηση των τεστ COVID». Ο Κικίλιας έλεγε ότι ήταν απόφαση των
ειδικών. Σας δείχνω, λοιπόν, τις αντικρουόµενες δηλώσεις. 

Εδώ είναι όλες οι δηλώσεις, θα τις καταθέσω στα Πρακτικά, να
τις έχετε, από δικά σας site είναι της Νέας Δηµοκρατίας, τα συµ-
παθή σας site, αυτά που εµάς µας υβρίζουν όλη τη µέρα. Εµείς,
όµως, θα συνεχίσουµε να καταθέτουµε προτάσεις. Θα τις ανα-
πτύξω στη δευτερολογία µου.

Τώρα θα σας πω τα λάθη. Χθες είδα έναν Πρωθυπουργό που οι
Υπουργοί του τον εξέθεσαν και οι εµπειρογνώµονες µε τις αντι-
φατικές τους δηλώσεις τον έκαναν να φαίνεται ότι -θα το πω ευ-
θέως- δεν είναι σοβαρός, ότι παγιδεύεται από τέτοιου δηλώσεις,
ανατροπές.

Να πω και για τον κ. Κασαπίδη που τον ξέρω προσωπικά. Εξαί-
ρετος άνθρωπος, έντιµος ο περιφερειάρχης, εντιµότατος. Πείτε
µου, όµως, τι θα πει στην κοινωνία του ο άνθρωπος όταν από τον
Νοέµβριο µεταφέρετε τα κρούσµατα τον Ιανουάριο; Θα µου πείτε:
Λάθος. Μα, όταν έχετε επιτελικό κράτος; Όταν λέτε και φωνάζετε
ότι τα κάνετε όλα σωστά; 

Αυτά τα λάθη, λοιπόν, επειδή είναι συνεχή, δηµιουργούν στον
ελληνικό λαό την πεποίθηση ότι κάτι δεν πάει καλά και ότι δεν
είστε πιστευτοί. Αυτό είναι το πρόβληµα, ότι η Κυβέρνηση δεν έχει
γίνει πιστευτή από τα διαρκή της λάθη. Είχαµε µεταφορά κρου-
σµάτων, λοιπόν, από τον Νοέµβρη στον Γενάρη. Και αυτό θα το
καταθέσω στα Πρακτικά. 

Συνεχίζουµε. Λινού, καθηγήτρια Επιδηµιολογίας. Εξαίρετη και
η κ. Λινού. Λέει στο «MEGA»: «Κλείνουν περιοχές χωρίς να έχουµε
τα στοιχεία των κρουσµάτων». Κύριοι συνάδελφοι, να τα ακούτε
αυτά. Η κ. Λινού τα λέει αυτά. Δική τους είναι, της επιτροπής. Στο
«MEGA»: «Η χώρα υπολείπεται στα θέµατα διαφάνειας πανδη-
µίας». Η κ. Λινού τα λέει αυτά. Στην επιτροπή σας είναι. 

Προσπαθώ να σας δείξω ότι το πρόβληµα δεν είναι ένας που
κυβερνά τον τόπο. Είναι όλοι οι οµόκεντροι κύκλοι γύρω από τον
έναν. Αυτό είναι το πρόβληµά µας. Υπάρχει αντιφατικότητα των
όποιων δηλώσεων εµπειρογνωµόνων, γιατρών, Υπουργών. Πώς
θα πιστέψει ο θείος µου ο Στέλιος στον Παλιό Μυλότοπο Γιαννι-
τσών ή στον Αξιό Γιαννιτσών οι συγγενείς µου ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση ό,τι λέει το εννοεί και ό,τι εννοεί το κάνει και είναι σωστό;
Δεν θα  σας πιστέψουν ποτέ.

Συνέντευξη του Πρωθυπουργού για τα εµβόλια. Μίλησε για δύο
εκατοµµύρια. Μετά είπε ο Κικίλιας ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χι-
λιάδες. Είναι αντιφάσεις. Άλλο είναι όµως δύο εκατοµµύρια και
άλλο ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες. Ο Πρωθυπουργός λέει
δύο εκατοµµύρια εµβόλια, ο Κικίλιας, ο Υπουργός, το απόγευµα
είπε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες. 

Επίσης, δεν θα πω ούτε για τα νοσοκοµεία και για τα χίλια δε-
καοκτώ εµβολιαστικά κέντρα που θα είχαµε, τώρα πάµε στα νο-
σοκοµεία. Θα πω, όµως, το εξής: Κάνατε µία φιέστα, κύριε
Πρωθυπουργέ, όταν ήρθαν τα εµβόλια µε το φορτηγό «Ο Μπάµ-
πης». Στην αρχή τα φέρατε µε σειρήνες, µε ιστορίες. Εντάξει, θα
πω ότι ήταν µία επικοινωνιακή, αν θέλετε, µπαρούφα. Το λέω. 

Στην Κόρινθο, όµως, -ειλικρινά το λέω αυτό- τα πήγατε µε ανα-
πηρικό καροτσάκι. Να η εικόνα! Ναι, δυστυχώς. Σας εκθέτουν
αυτά, όµως, εσάς προσωπικά. Όλοι αυτοί οι γύρω, οι ανίκανοι, οι
πληµµελώς ασκούντες τα καθήκοντά τους εκθέτουν εσάς. Και
δείτε πώς µεταφέρονται τα εµβόλια στη Νορβηγία, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Σε τριπλό ψυγείο. Να η εικόνα! Στη Γαλλία η παραλαβή
έγινε από την επικεφαλής φαρµακείου του κράτους στο Παρίσι,
από κανέναν Υπουργό Χαρδαλιά, από κανέναν Κικίλια. Πήγατε εκεί
µε µπάντες. Καλά που δεν πήρατε και τα F-16 µαζί. Αδιανόητα
πράγµατα!

Όλα αυτά τι δείχνουν; Ότι πάνω εκεί που πρέπει να σχεδιά-
σουµε σοβαρά, για την επικοινωνία θυσιάζουµε την ουσία. Αυτό
είναι το πρόβληµα. 

Επίσης, η κυρία που βλέπετε εδώ µε το πουλοβεράκι είναι ο «κ.
Τσιόδρας» της Νορβηγίας, δεν είναι κανένα τυχαίο πρόσωπο. Θα
τα καταθέσω στα Πρακτικά και αυτά. Η σοβαρότητα από τη σο-
βαροφάνεια απέχει ένα µικρό βήµα. Αυτό είναι το πρόβληµα. 

Επίσης, λέτε σε ογδονταπεντάχρονους –δεν µπορώ εγώ να φαν-

ταστώ τον πατέρα µου, µια χαρά είναι στα µυαλά του ο άνθρωπος,
να είναι καλά, να ζήσει άλλα πενήντα χρόνια- µε βάση την οδηγία
που βγάλατε να µπει στο ίντερνετ, να δώσει τα στοιχεία του ή να
τρέχει στο ΚΕΠ και να πάρει σειρά προτεραιότητας για τον εµβο-
λιασµό. Ογδόντα εφτά χρονών άνθρωποι. Αυτά δεν γίνονται. Εκ-
θέτετε µία ολόκληρη Κυβέρνηση από τέτοιες ανοητολογίες ή να
το πω διαφορετικά από τέτοιες ανοησίες. Και εκθέτετε ανθρώ-
πους έτσι, αλλά και πολίτες.

Επίσης, στις 9.45’ είπε ο εκλεκτός κ. Γεραπετρίτης: «Η επιτροπή
έκρινε ότι δεν πρέπει να ανοίξουν τα σχολεία». Στις 11.28’, δύο
ώρες µετά, η Πελώνη είπε: «Δεν είναι βέβαιο ότι θα ανοίξουν τα
σχολεία». Στις 13.11’ η Υπουργός Παιδείας είπε: «Ανοίγουν τη Δευ-
τέρα δηµοτικά και νηπιαγωγεία». Ε, πείτε µου τώρα µέσα σε λίγες
ώρες δεν γίνεται έτσι να εκθέτουν έναν άνθρωπο, ο ένας µε τον
άλλο να διαψεύδονται. Είναι µια Κυβέρνηση. Είναι λάθη επί λαθών. 

Δεν τα κάνατε καλά όλα, κύριε Πρωθυπουργέ µου, όχι εσείς,
αλλά οι σύµβουλοί σας και οι Υπουργοί σας. Δεν τα κάνατε καλά,
δυστυχώς.

Επίσης, θα το πω διαφορετικά, αν είχαµε στήσει µια σωστή παι-
δεία, θα µπορούσαµε να έχουµε ολοήµερο σχολείο, από το πρωί
µέχρι το µεσηµέρι. Τι θα µπορούσαµε να κάνουµε, λοιπόν; Το από-
γευµα, από τις 17.00’ µέχρι τις 21.30’ ανοίγουµε -µε click away θέ-
λετε, παραλαβή εκτός- το λιανεµπόριο και ανοίγουµε την εστίαση
για αυτές τις πέντε ώρες, για να δουλέψουν οι άνθρωποι.

Υπάρχουν εστιάτορες εκεί στο Παλιό Φάληρο, κύριε ναύαρχε,
ένα σωρό ψαροταβέρνες είναι ερηµητήρια, κλειστά. Και πληρώ-
νουν δηµοτικά τέλη, πληρώνουν ρεύµα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν πληρώνουν!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Από τον Μάρτιο και µετά πλήρωναν, κύριε. Τώρα τελευταία η Κυ-
βέρνηση αποφάσισε να κάνει την κίνηση.

Αλλά θα σας πω το εξής: Γιατί να πληρώσω ρεύµα, γιατί να πλη-
ρώσω ασφαλιστική εισφορά αφού δεν δουλεύω; Αυτό σας λέω.
Γιατί να έχω πέντε αυτοκίνητα στην εταιρεία µου και να πληρώνω
τα τέλη κυκλοφορίας και τα ασφάλιστρα, ενώ δεν τα κινώ; Αυτός
ο άνθρωπος που έχει το εστιατόριο ή την ψαροταβέρνα θα κλείσει,
είναι βέβαιο. Ας τους ανοίξουµε τέσσερις-πέντε ώρες το από-
γευµα.

Αλλά εβδοµήντα χρόνια δεν πέτυχε η Ελλάς να έχει ολοήµερο
σχολείο, να ανοίγει το πρωί και να τελειώνει το µεσηµέρι. Αυτή
είναι η ουσία. Εδώ να µιλήσουµε σοβαρά όλα τα κόµµατα για το
επόµενο που µπορεί να έρθει, µακάρι να µην έρθει ποτέ άλλη παν-
δηµία. Αλλά µε ποιους να µιλήσουµε σοβαρά όταν έρχονται όλοι
εδώ για να κάνουν σπέκουλα κοµµατική, να εκθέσουν τον Πρωθυ-
πουργό να πάρει ένα 2% ο άλλος, να υπεραµυνθεί ο Πρωθυπουρ-
γός να παραµείνει στο 40% που του λένε οι δηµοσκοπήσεις; Δεν
γίνεται έτσι πολιτική. Αυτή είναι η κακή πολιτική δεκαετιών της
χώρας. 

Εµείς προτάσεις λέµε συγκεκριµένες. Αυτή είναι η διαφορά µας,
ότι µπήκαµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε λογική, µε µέτρο. Και
αν νοµίζουν κάποιοι ότι χτυπώντας ο ένας τον κ. Τσίπρα και άλλος
τον κ. Μητσοτάκη θα πάρουν µπόνους κοµµατικό, να ξέρουν ότι
πάνω από το κόµµα υπάρχει η πατρίδα και η Ελλάδα, υπάρχει η
υγεία των Ελλήνων, υπάρχει η υγεία των ανθρώπων. 

Ας τα αφήσουµε λίγο απ’ έξω αυτά αφού µιλάµε για πανδηµία,
έτσι λέει ο Πρωθυπουργός, έτσι λένε και οι υπόλοιποι. Πανδηµία
δεν έχουµε, που σηµαίνει είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα; Ας βρούµε
µια κοινή συνισταµένη όλοι. Ας βρούµε να προτείνουµε πράγµατα.

Και αυτό που κάνετε, κύριε Πρωθυπουργέ, είναι λάθος. Αντί να
συζητήσουµε όλοι µαζί ξαφνικά αποφασίζετε να συζητήσουµε στη
Βουλή, εντάξει. Ενώ έπρεπε να συζητήσουµε κατ’ ιδίαν προτάσεις,
όπως το κάνατε στο παρελθόν. Την προηγούµενη φορά το κάνατε
αυτό. Τώρα γιατί δεν το κάνετε δεν ξέρω. Ίσως µε τον ανασχηµα-
τισµό έχετε άλλη άποψη πλέον.

Πάµε στα υπόλοιπα. Και επειδή λέγατε για την παιδεία, η
Υπουργός Υγείας του Λουξεµβούργου δήλωσε: «Τα παιδιά στο
σχολείο µας κάθονται ένα-ένα και εναλλάξ» δηλαδή ζιγκ-ζαγκ.
Δουλεύουν κανονικά τα σχολεία τους. Κι εδώ δουλεύουν, αλλά
πώς; Όχι πρωί-απόγευµα. Ενώ αν είχαµε φτιάξει κράτος δοµη-
µένο, σοβαρό, συγκροτηµένο θα µπορούσε το απόγευµα η Κυ-
βέρνηση να αποφασίσει ανοίγω το λιανεµπόριο, ανοίγω τα
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εστιατόρια για πέντε ώρες όχι παραπάνω, να κινηθεί λίγο η αγορά. 
Σας µιλάω ως επιχειρηµατίας τώρα. Θα κλείσουν µαγαζιά. Θα

µείνουν άνεργοι οικογενειάρχες και δεν θα έχουν να ταΐσουν τα
παιδιά τους, το καταλαβαίνουµε αυτό; Εδώ κάθε µήνα θα πληρω-
νόµαστε εµείς. Αυτοί οι άνθρωποι δεν θα έχουν να φάνε.

Η εστίαση έχει εξακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους, κύριε Πρω-
θυπουργέ, εξακόσιες χιλιάδες ψυχούλες είναι. Εξακόσιες χιλιάδες
εργαζόµενοι ζουν από την εστίαση και αυτή έναν χρόνο δεν είναι
ανοιχτή. Πώς θα επιβιώσουν; Με τα ψίχουλα που τους δίνουµε;
Όχι ότι έχουµε, δεν έχετε χρήµα στον κορβανά, το καταλαβαίνω.
Πού θα τα βρούµε; Γιατί πολλούς εδώ να λένε «δώσε, δώσε.
δώσε». Ναι, που θα τα βρούµε έχει σηµασία. Έχουν πρόταση; Όχι.
Άρα δεν µπορούµε να δώσουµε. Στα λόγια δίνουν όλοι. 

Εγώ έχω µερικές προτάσεις συγκεκριµένες πού µπορεί να
βρούµε χρήµατα. Σε λίγο θα τις πω και εύχοµαι ο Πρωθυπουργός
να τις υλοποιήσει.

Έπειτα βγαίνει η κ. Παγώνη και λέει το εξής: «Δεν έχει καµµία
λογική µια τέτοια απαγόρευση. Δεν γνωρίζω ποιος έδωσε εντολή,
ποιος έχει πει κάτι τέτοιο για το ψάρεµα και κυνήγι». Για ποιον
λόγο ο ψαράς, που κάθεται στην παραλία µόνος του, ναύαρχέ
µου, εκεί στο Φάληρο και ψαρεύει, να µην µπορεί να ψαρέψει; Ή
ο κυνηγός, που πάει στα όρη και στα βουνά; Κολλάει ο κορωνοϊός
µε το κυνηγητικό; Και το λέει η κ. Παγώνη. 

Δεν καταλάβατε. Όταν η Κυβέρνηση αποφασίζει και λέει απο-
φασίζουν οι εµπειρογνώµονες, αλλά οι εµπειρογνώµονες λένε ότι
αποφασίζει η Κυβέρνηση ο κόσµος δεν πείθεται! Βγαίνει η κ. Πα-
γώνη και λέει: «Οι ειδικοί δεν ενέκριναν τη λειτουργία «αγορά
εντός»». 

Αυτά όλα σας τα λέω για έναν λόγο. Αν θέλετε να γίνετε πειστι-
κοί ως Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός να µην εκτίθεται καθηµε-
ρινά εδώ µε αυτά που του λέτε ή εµείς να µην εκτιθέµεθα στον
κόσµο, γιατί αυτά που λέει ο καθένας µας µένουν και υπάρχουν,
να σοβαρευτούµε επιτέλους και το λέω µετά λόγου γνώσεως. 

Ακούστε εδώ. Ανοίγετε µε click away. Βγαίνει ο Άδωνις ο φίλος
µου –τον ξέρω από δεκαοκτώ χρονών τον Άδωνι- και λέει «το click
away τεράστια επιτυχία, µπράβο» και το µεσηµέρι το κλείνετε. 

Και σας λέω εγώ το εξής: Click away σηµαίνει ότι εγώ, ο µαγα-
ζάτορας, έχω βάλει στην αποθήκη στοκαρισµένο εµπόρευµα για
να πουλήσω, γιατί µου είπε η Κυβέρνηση ότι µπορώ να πουλήσω.
Παρήγγειλα, προµηθεύτηκα, πλήρωσα. Κι έρχεται το µεσηµέρι και
µου το κλείνετε και έχω σε εκκρεµότητα παραγγελίες. Αυτός ο
Υπουργός που το έκανε πρέπει να κρεµαστεί ανάποδα  διασταλ-
τικά το λέω- γιατί σκοτώνει την οικονοµία, σκοτώνει τον µαγαζά-
τορα, σκοτώνει αυτόν που άνοιξε µε την αισιοδοξία ότι το µαγαζί
του θα πουλήσει δέκα ευρώ. Σας λέω τα πολύ απλά. Τη ζηµιά που
κάνατε δεν την καταλαβαίνετε. Και είναι ζηµιά µεγάλη.

Και το χειρότερο ξέρετε ποιο είναι; Η ζηµιά στην οικονοµία µπο-
ρεί µε δουλειά, µε σχέδιο να διορθωθεί. Στη διάβρωση, όµως –
ακούστε- της σοβαρότητας του πολιτικού συστήµατος, αλλά και
της φερεγγυότητός του δεν επουλώνεται η πληγή εύκολα. Και έχει
διαβρωθεί πάρα πολύ η φερεγγυότητα του πολιτικού συστήµατος
από τέτοια λάθη, χοντροειδή λάθη και παιδαριώδη πολλές φορές.

Πάµε στο επόµενο. Γερµανία. Επειδή είπε ο κ. Ξανθός, τον
οποίο εκτιµώ πάρα πολύ, αν και έχει κάνει µερικά λεκτικά ατοπή-
µατα και ασχολείται πολύ µε τη δουλειά µου, θα καταθέσω στα
Πρακτικά γι’ αυτόν κυρίως το έντυπο του Υπουργείου Υγείας της
Γερµανίας. Εδώ είναι, θα σας το καταθέσω µετά. Στα γερµανικά
είναι. Δεν ξέρω αν ξέρετε γερµανικά. Εγώ ξέρω και θα σας κάνω
και µετάφραση, αν θέλετε. 

Λέω το εξής: Αντίθετα µε το ελληνικό έντυπο, το γερµανικό, κύ-
ριοι συνάδελφοι, αναφέρει µία προς µία τις παρενέργειες. Ποιες
είναι; Να σας πω εγώ; Αντιδράσεις στο σηµείο της ένεσης: 84%.
Κόπωση: 62%. Κεφαλαλγία: 55%. Μυικός πόνος: 38,3%. Ρίγη:
31%. Πόνος στις αρθρώσεις: 23%. Πυρετός: 14,2%. Συχνότητα
παρενεργειών: 0,5% µετά τη δεύτερη δόση. Λιγότερο συχνές σε
συµµετέχοντες ηλικίας πενήντα πέντε ετών και πάνω. Αυτά. Λέει
και άλλα για εγκύους κ.λπ.. Εδώ είναι. Θα σας το δώσω, για να
δείτε.

Εγώ το επαναλαµβάνω και λέω ότι η Ελληνική Λύση δεν είναι
εναντίον κανενός εµβολίου. Έχω κάνει εγώ και µαντού. Στη Γερ-
µανία –εγώ εκεί µεγάλωσα- κάναµε εµβόλια. Αλλά δεν µπορώ να

βγω θεσµικά εγώ ως Βελόπουλος -όταν η δική µου ερευνητική
οµάδα των ιατρών στο κόµµα µού λέει ότι δεν είµαστε 100% βέ-
βαιοι- να πιέσω να πειστεί ο τελευταίος πολίτης να κάνει ένα εµ-
βόλιο. Αν και µία ζωή αφαιρεθεί, θα είµαι ηθικά υπεύθυνος. Δεν
θα το κάνω ποτέ µου.

Και από την άλλη, µε ενοχλεί, κύριε Ξανθέ –είστε επιστήµονας
βέβαια- η δαιµονοποίηση που επιχειρείτε της άλλης άποψης. Διότι,
εγώ δεν είµαι βέβαιος ότι όλοι οι επιστήµονες τα λένε καλά. Στο
ελληνικό Κοινοβούλιο το 2007, το 2008, µου έλεγαν οι επιστήµονες
ότι θα λιώσουν οι πάγοι, ότι η Αθήνα θα γίνει λιµνοθάλασσα, ότι η
γη θα γίνει όπως η σελήνη από την τρύπα του όζοντος. Η επιστήµη
είναι δυναµική, δεν είναι στατική. Αλλάζουν τα δεδοµένα. Άρα πρέ-
πει να είµαστε προσεκτικοί. Διότι, αν παίρναµε την επιστήµη τη ση-
µερινή σε σχέση µε την αυριανή, είναι τελείως διαφορετικά τα
πράγµατα. Παραδείγµατος χάριν η Γη γυρίζει. Τότε έλεγαν ότι δεν
γυρίζει. Μετά από λίγο καιρό έλεγαν ότι γυρίζει. Το εννοώ αυτό
που σας λέω. Άρα, λοιπόν, πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί οι
πολιτικοί, όταν βγαίνουµε και λέµε ότι είµαστε 100% σίγουροι ότι
ένα εµβόλιο είναι ασφαλές, γιατί 100% σηµαίνει 100%. Αυτό λέει
η Ελληνική Λύση.

Το κορµί, το σώµα του ανθρώπου είναι δικό του και το κάνει ο
καθένας ό,τι θέλει σε οποιαδήποτε έκφανση της προσωπικής του
αναφοράς. Δεν µπορεί στο κορµί του ενός Έλληνα να τον πιέσεις
να κάνει κάτι που δεν θέλει. Ελευθερία έχουµε. Αυτό λέµε, τίποτα
άλλο. Ο καθένας µπορεί να το κάνει, αν θέλει. Δεν απαγορεύεται.
Αλλά δεν θα επιβάλουµε σε κανέναν να το κάνει µε το ζόρι. Αυτό
λέει η Ελληνική Λύση.

Και πάµε στο επόµενο θέµα: Αλληλεγγύη. Σας έχω πει χίλιες
φορές, κύριε Πρωθυπουργέ, και στη Νέα Δηµοκρατία: Σταµατή-
στε να µιλάτε για ευρωπαϊκή αλληλεγγύη. Δεν υπάρχει, κύριε
Πρωθυπουργέ. Εσείς ήσασταν µετανάστης ως µικρό παιδί στη
Γαλλία, αλλά εγώ ήµουν στη Γερµανία, κύριε Πρωθυπουργέ. Η
γερµανική Κυβέρνηση, οι Γερµανοί πολίτες έχουν µάθει να κοιτάνε
πρώτα τη Γερµανία και µετά όλους τους άλλους. Σας το λέω, γιατί
µεγάλωσα εκεί. Πού σηµαίνει τι; Δεν υπάρχει ευρωπαϊκή αλληλεγ-
γύη. Υπάρχει γερµανική επιβολή. Αυτή είναι η αλήθεια. Και η Γερ-
µανία το απέδειξε για µια ακόµη φορά, όταν προσπαθεί
παρασκηνιακά να πάρει µόνη της εµβόλια. Το επιχείρησε και η Κύ-
προς µε το Ισραήλ, κύριε Πρωθυπουργέ, ή κάνω λάθος; Το επι-
χείρησε. Άρα εσείς γιατί προσκολλάστε µόνο στις ευρωπαϊκές και
όχι, αν θέλετε, καµιά φορά και σε διαφορετικές επιλογές; 

Αν υπήρχε αλληλεγγύη, κύριε Πρωθυπουργέ, θα ήταν το γερ-
µανικό πολεµικό ναυτικό εδώ στο Αιγαίο, θα ήταν τα πολεµικά αε-
ροσκάφη της Ολλανδίας, της Ισπανίας και θα πολεµούσαν µε τους
Τούρκους, θα τους αναχαίτιζαν. Ε, δεν υπάρχει! Τι να κάνουµε
τώρα; Να κοροϊδεύουµε τους Έλληνες; Μακάρι να υπήρχε.

Μια τέτοια Ευρώπη τη θέλουµε όλοι, αλλά είναι η Ευρώπη των
συµφερόντων δυστυχώς, των προσωπικών κρατικών ή ατοµικών
συµφερόντων, που έχουν υπερκεράσει το σύνολο της Ευρωπαϊ-
κής Ενώσεως. Εµείς δεν τρέφουµε αυταπάτες. Να την αλλάξουµε
την Ευρώπη στο καλύτερο, ναι. Έτσι, ξεκάθαρα πράγµατα, αλλά
άλλο το ένα άλλο το άλλο. 

Επίσης, τι έκανε το Ισραήλ; Εγώ είµαι από τους λάτρεις, κύριε
Πρωθυπουργέ, του Ισραήλ ως κράτους, γιατί είδα τι έκανε στην
αγροτική οικονοµία, τι έκανε στα µεταλλαγµένα προϊόντα, στα
υβρίδια τα µεταλλαγµένα, τι έκανε µε το τείχος για να µην έχει λα-
θροµετανάστες, τι έκανε µε την άµυνά του, ένα µικρό κράτος, παι-
διά, µε εχθρούς συνολικά γύρω-γύρω. Τέτοιο κράτος θέλω να
έχω, να φυλάει τον πολίτη,  να τον προστατεύει, µε ασφάλεια και
υγεία. Τι έκανε; Πήγε και πήρε κατευθείαν εµβόλια, κατευθείαν.
Αφού πιστεύετε στο εµβόλιο, αφού η Νέα Δηµοκρατία πιστεύει
στο εµβόλιο και τα υπόλοιπα κόµµατα -εµείς έχουµε επιφυλάξεις-
τι έπρεπε να κάνετε; Ό,τι έκανε το Ισραήλ. 

Τι είπε ο Υπουργός Οικονοµικών του Ισραήλ; Λέει το εξής, ακού-
στε. Θέλω να µε ακούει ο κ. Βρούτσης που ήταν Υπουργός Εργα-
σίας. Ο Υπουργός Οικονοµικών του Ισραήλ σε δήλωσή του είπε:
«Το lockdown κοστίζει 5 δισεκατοµµύρια τον µήνα. Αγοράσαµε 9
εκατοµµύρια εµβόλια, διπλά τα λεφτά, 30 δολάρια, µας κάνουν
540 εκατοµµύρια ευρώ. Ναι, αλλά θα αποφύγουµε τα lockdown».
Έχει δίκιο. Αν είναι να κερδίσω εγώ 5 δισεκατοµµύρια κάθε µήνα
από lockdown και όντως το εµβόλιο είναι ασφαλές, αφού λέτε ότι
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είναι ασφαλές εσείς, έπρεπε να πάρετε εµβόλια παραπάνω. Αυτό
σας λέω. Ούτε αυτό κάνατε. Δηλαδή ακόµη και τη «σηµαία» σας
για το εµβόλιο δεν το κάνατε σωστά. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μα, πριν είπατε ότι πήραµε περισ-
σότερα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Εµείς δεν τα παραλάβαµε, κύριε ναύαρχε. Δεν καταλαβαίνετε τι
σας λέω; Το παραλάβατε; Το Ισραήλ τα παρέλαβε, κάνει εµβόλια.

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, το κάνει συνέχεια, υποβολέας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Άλλο «παραγγέλνω κάτι» και άλλο «παραλαµβάνω». Το ίδιο είναι;
Ο Χριστός και η Παναγία!

Νοέµβριο - Δεκέµβριο λέγατε ότι θα πάρετε δύο εκατοµµύρια.
Κύριε Ξανθέ, δύο εκατοµµύρια δεν έλεγαν ότι θα πάρουν;  Μας
είπε ο κ. Κικίλιας ότι θα έχουµε τον Δεκέµβριο δύο εκατοµµύρια
εµβόλια. Έτσι είχε πει πριν µερικούς µήνες, «τα έχουµε έτοιµα».
Εγώ σας λέω ότι δεν τα παραλάβατε. Ακόµη και σε αυτό που λέτε
ότι είναι µείζον για εσάς, το κάνετε λάθος. Αυτό σας είπα. Γιατί
εξανίσταστε; Δεν καταλαβαίνω. Για ποιον λόγο;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Με συγχωρείτε, δεν το κατάλαβα. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Εντάξει, κύριε ναύαρχέ µου, ανθρώπινο είναι αυτό. 
Πάµε στην ουσία. Λοιπόν, δεν θα πω για τα τεστ. Όσα παρα-

πάνω τεστ κάνεις, τόσα περισσότερα κρούσµατα έχεις, είναι λο-
γικό. Θες να µικρύνεις τα κρούσµατα; Μικραίνεις τον αριθµό των
τεστ. Είναι τα γνωστά αυτά που κάνουν, οι λαθροχειρίες και τα πε-
ρίεργα που πολλές φορές φαίνονται ή δεν φαίνονται. 

Ακούστε όµως τι περίεργο συµβαίνει. Πήρα την ΕΛΣΤΑΤ. Η ΕΛ-
ΣΤΑΤ είναι η αρχή όχι η κυβερνητική, αλλά της πολιτείας. Από την
πρώτη µέχρι την τριακοστή πέµπτη βδοµάδα του 2019 και του
2020, των δύο ετών, είχαµε σχεδόν ίδιους θανάτους. Ίδιους ακρι-
βώς. Το 2019 και το 2020 έχουµε ίδιους θανάτους ακριβώς. Δεν
είναι λίγο περίεργο; Θα καταθέσω στα Πρακτικά την ΕΛΣΤΑΤ, εδώ
είναι. Το γιατί ας µας το εξηγήσει η Κυβέρνηση. Δεν µπορεί µε κο-
ρωνοϊό να µην έχω παραπάνω νεκρούς, χωρίς κορωνοϊό το 2019
να έχω ίδιους νεκρούς µε το 2020, το ίδιο ακριβώς διάστηµα. Πού
οφείλεται οι επιστήµονες έπρεπε να απαντήσουν, εγώ όχι. Εγώ το
λέω. Θα το καταθέσω. 

Επίσης, γιατί δεν πιστεύουν οι πολίτες; Ακούστε λίγο. Βγαίνουν
δηµοσιογράφοι από τους λίγους βέβαια, που µπορεί να διαφωνή-
σει κάποιος µαζί τους, ο κ. Τράγκας ας πούµε, και λένε διάφορα
στοιχεία το πρωί. Διάβασα εγώ από τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Και βλέπω
τώρα εγώ καθηγήτρια Ιατρικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθη-
νών στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» να είναι πρόεδρος του ινστιτούτου τάδε κ.λπ.,
για να µην εκθέσουµε και ανθρώπους, και να παίρνει 400.000 ευρώ
και να βγαίνει κάθε µέρα για να µου λέει «κάνε εµβόλιο». Στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ», καθηγήτρια πανεπιστηµίου. Αυτά τα βλέπουν και οι πο-
λίτες. 

Όταν ένας επιστήµονας που αγαπάει τον Έλληνα και θέλει να
επιβάλει το εµβόλιο έχει πάρει τετρακόσια χιλιάρικα σε έναν χρόνο
από διάφορα πραγµατάκια, όπως και ο Τσιόδρας και οι υπόλοιποι
που τα παίρνουν, δεν θα γίνουν πιστευτοί. Θα πιστεύουµε ότι είναι
αργυρώνητοι. Θα πιστεύουµε ότι το κάνουν επί µισθώ. Αυτά σας
λέω ότι είναι λάθη. Βάλτε άλλους επιστήµονες που δεν τα πήραν
τουλάχιστον. Τετρακόσια χιλιάρικα σε οκτώ µήνες η κυρία να παίρ-
νει και να βγαίνει και να λέει µετά: «Κάντε εµβόλιο»; Είναι λάθη.
Είναι λάθη, διότι η γυναίκα του Καίσαρα πρέπει και να φαίνεται και
να είναι τίµια. 

Πάµε στο επόµενο. Θα µιλήσω για τη µάσκα. Δεν ξέρω αν πι-
στεύετε εσείς ότι η µάσκα κάνει τη δουλειά που λέτε, αλλά έχω
τον κ. Κωνσταντίνο Γκουσιούτα, καθηγητή Μηχανικών Περιβάλ-
λοντος Πανεπιστηµίου Καλιφόρνιας, ο οποίος λέει: «Περιορισµένη
η προστασία της µάσκας σε κλειστούς χώρους». Έκανε ολόκληρη
διάλεξη στις Ηνωµένες Πολιτείες, βγήκαν πολλοί καθηγητές και
είπαν το ίδιο πράγµα. 

Δεν είναι πανάκεια η µάσκα. Μπορεί να είναι και επικίνδυνη σε
έναν βαθµό πολλές φορές, όταν δεν χρησιµοποιείται σωστά. Είναι
σαν το πιστόλι. Το πιστόλι σού δίνει ασφάλεια. Αν το χρησιµοποι-
ήσεις λάθος, είναι επικίνδυνο. Γι’ αυτό λέω ότι η µάσκα δεν είναι
πανάκεια. 

Επίσης, αυτή η πρεµούρα µε τη µάσκα αρχίζει και µε προβλη-
µατίζει. Εγώ έµαθα ότι στη Γερµανία η µάσκα δεν είναι υποχρεω-
τική, κύριε Ξάνθε, δεν ήταν. Τον Σεπτέµβριο, τον Οκτώβριο, τον
Νοέµβριο, τον Δεκέµβριο η µάσκα ήταν υποχρεωτική µόνο στις
πλατείες. Όταν είχε πολύ κόσµο έπρεπε να φοράς µάσκα. Έξω,
στους δρόµους δεν φορούσες µάσκα. Το ίδιο ίσχυε και στην Ολ-
λανδία. Δεν κατάλαβα γιατί εδώ πρέπει να φοράς παντού µάσκα. 

Να σας πω εγώ, γιατί εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ δεν το λέτε: Οι φίλοι
µας έκαναν εργοστάσια, κύριε Ξάνθε. Πρέπει να πουλήσουµε τις
µάσκες. Οι µάσκες πρέπει να πουληθούν. Και για να πουληθούν,
πρέπει να είναι παντού υποχρεωτικές οι µάσκες. Το καταλάβατε,
κύριε Ξάνθε; Δεν µπορεί στη Γερµανία να ισχύουν άλλα πράγµατα.
Δεν µπορεί στη Γερµανία ο άνθρωπος να κυκλοφορεί ελεύθερα
χωρίς µάσκα και να πηγαίνει µόνο στην πλατεία µε µάσκα. Αυτά
που σας λέω είναι παραδείγµατα ευρωπαϊκά. 

Το πρόβληµα στην Ελλάδα είναι το εξής: Ελέγχετε τα κανάλια.
Τα κανάλια παρουσιάζουν ό,τι εσείς θέλετε. Αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα. Παρουσιάζουν ό,τι η Κυβέρνηση θέλει και λέει. Κάθε
µέρα ακούω από το πρωί µέχρι το βράδυ στον «ΣΚΑΪ» και στα άλλα
κανάλια: «Ζήτω η Νέα Δηµοκρατία! Ζήτω η Νέα Δηµοκρατία!».
Είναι ενοχλητικό -ειλικρινά το λέω αυτό- για τη δηµοκρατία. Δυ-
στυχώς, αυτή είναι η αλήθεια. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Το λέτε εσείς αυτό; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Το λέω εγώ. Εγώ πληρώνω για να βγω, κύριε. Εγώ πληρώνω από
την τσέπη µου. Επιχειρηµατίας είµαι. Και πλήρωνα και πριν. Πλη-
ρώνω και τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Στον «ΣΚΑΪ», όµως, εσείς δεν πληρώνετε. Δίνετε διαφηµίσεις από
τα χρήµατα του ελληνικού λαού. Εγώ από την τσέπη µου βγάζω
για να πηγαίνω στα περιφερειακά κανάλια. Δεν είναι το ίδιο. Από
την τσέπη µου βγάζω και πληρώνω 120.000 ευρώ τιµολογηµένα
στα περιφερειακά κανάλια. Πόσα δίνει η Νέα Δηµοκρατία ως
κόµµα ή ο Αρχηγός της ως πρόσωπο για να βγαίνει κάθε µέρα στα
κανάλια; Τίποτα. Δίνει διαφηµίσεις από τα χρήµατα του ελληνικού
λαού. 

Και σας παρακαλώ πάρα πολύ, µην το κάνετε αυτό, γιατί θέλω
να σας απαντάω, γιατί σας σέβοµαι πολύ. 

Πάµε στα υπόλοιπα για να κλείσω. 
Αρχίζω και αναρωτιέµαι για την οικονοµία εάν πραγµατικά η Κυ-

βέρνηση γνωρίζει τι κάνει. Γιατί το λέω αυτό; Με δάνεια παράγεις
χρέος. Το έχω πει χίλιες φορές. Το επαναλαµβάνω για χιλιοστή
πρώτη φορά. Και δεν λέτε στον ελληνικό λαό ότι αυτά που δίνετε
τώρα, τα επιδόµατα, είναι λάθος πολιτική. Και θα σας πω γιατί το
λέω αυτό. Είναι φιλοσοφική η διαφοροποίησή µας και ιδεολογική. 

Λέω, λοιπόν το εξής: Βγαίνει ο κ. Σκυλακάκης, ο Υπουργός και
λέει: «Δανειζόµαστε για να τα βγάλουµε πέρα» -και ορθώς- «και
δίνουµε λεφτά για να βοηθήσουµε την οικονοµία». Αυτά τα λεφτά
είναι δανεικά. Κάποια στιγµή θα κληθούµε να τα επιστρέψουµε.
Καταλαβαίνετε τι κάνετε; Σε µία ήδη πτωχευµένη χώρα, χρεοκο-
πηµένη χώρα, ενάµιση χρόνο δεν κάναµε το παραµικρό, ώστε να
κάνουµε τοµές στην οικονοµία για να παράγουµε πλούτο, όπως
έκανε το Ισραήλ που έκανε σχεδιασµό και δανειζόµαστε και δί-
νουµε. 

Η επόµενη γενιά, λοιπόν, το παιδί το δικό µου που είναι είκοσι
ενός ετών, το εγγόνι σας, το ανίψι σας θα κληθεί να πληρώσει τα
λεφτά αυτά µε τόκο. Αν αυτό λέγεται σωστή οικονοµική πολιτική,
κάνετε λάθος. Αν αυτό λέγεται λογική οικονοµική πολιτική, κάνετε
έγκληµα. Αυτά σας λέει η Ελληνική Λύση. 

Επίσης, µε τα επιδόµατα δεν λύνεις κανένα πρόβληµα. Τι έχει
πει η Ελληνική Λύση δεκάδες φορές; Δώστε τα επιδόµατα στις
εταιρείες να προσλάβουν κόσµο. Επιδοτείτε την ανεργία, όχι την
εργασία. Κάνετε λάθη ιδεολογικά. Την επιδοτείτε την ανεργία. Και
θα σας πω το γιατί. 

Κύριε Βρούτση µου, φύγατε από το Υπουργείο σας. Ξέρω τι σας
λέω. Σας µιλάει ένας επιχειρηµατίας, ούτε ο εφοριακός ούτε ο κα-
θηγητής πανεπιστηµίου. Επιδοτήστε την εργασία. Κάνετε λάθος. 

Επίσης, το χρέος της χώρας είναι 340 δισεκατοµµύρια. Ξεπέ-
ρασε τα 240 δισεκατοµµύρια το ιδιωτικό ληξιπρόθεσµο. Μόλις 31
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δισεκατοµµύρια είναι τα ταµειακά διαθέσιµα. Καµπανάκια χτυ-
πάνε. Το ΑΕΠ καταρρέει καθηµερινά. Δεν παράγουµε τίποτα.
Μέσα σε δέκα χρόνια χάσαµε -ακούστε- το 25% του ΑΕΠ µας. Και
σε έναν χρόνο µε τον COVID χάσαµε άλλα δέκα. Ξέρετε τι σηµαί-
νει αυτό; Το έχετε καταλάβει; Η Ρουµανία -το έλεγα και χθες- την
οποία την περνούσαµε πριν δώδεκα χρόνια στο ΑΕΠ, µας έχει ξε-
περάσει. Έχει φτάσει τα 246 δισεκατοµµύρια, τα 247 δισεκατοµ-
µύρια. Γιατί γίνεται αυτό; Διότι άρχισε να παράγει και να
δηµιουργεί. 

Όσον αφορά την ανεργία, να σας πω απίστευτα πράγµατα. Δεν
θα πω για τα µνηµόνια, γιατί κουράστηκα. Εδώ είναι: Σεπτέµβριος
του 2020, η ανεργία στο 16,1%, δεύτερη θέση στην Ευρώπη. Νο-
έµβριος του 2020: η ανεργία των νέων στο 33%, δεύτερη θέση
στην Ευρώπη. Εδώ δεν προσµετρώνται οι φοιτητές, οι οποίοι ξέ-
ρετε ότι δεν λογίζονται, όπως και οι µακροχρόνια άνεργοι δεν προ-
σµετρώνται. Αυτό σηµαίνει ότι η ελληνική κοινωνία
αποσαρθρώνεται κυριολεκτικά. 

Όταν υπάρχει ανεργία, αυξάνεται η εγκληµατικότητα, αυξάνον-
ται οι εξαρτησιογόνες ουσίες- ρωτήστε καθηγητές-, αυξάνονται
πολλά πράγµατα που δεν πρέπει να αυξάνονται σε µια κοινωνία
ευνοµούµενη.

Πρέπει να δώσουµε λύση στο πρόβληµα της ανεργίας, να
βρουν δουλειά τα παιδιά µας. Έφυγαν εξακόσιες χιλιάδες Ελλη-
νόπουλα. Αν τα βάζαµε και αυτά στην ανεργία, θα ήµασταν στο
30%. Εξακόσιες χιλιάδες, ο ανθός της ελληνικής κοινωνίας έφυγε,
τους διώξαµε –για να µην πω «τους διώξατε» -δυστυχώς βάζω και
εµένα µέσα- και πρέπει να επιστρέψουν πίσω τα παιδιά αυτά. Πρέ-
πει να γυρίσουν πίσω τα εξακόσιες χιλιάδες Ελληνόπουλα, γιατί –
επαναλαµβάνω- είναι ο ανθός της ελληνικής κοινωνίας, το αύριό
µας. 

Είµαστε η τελευταία στην οικονοµική ευηµερία στις ευρωπαϊκές
χώρες για δεύτερη συνεχή χρονιά. Ορίστε. Θα τα καταθέσω και
αυτά στα Πρακτικά. 

Σας τα λέω όλα αυτά γιατί θα έρθει κάποια στιγµή που θα φύγει
η πανδηµία. Το πρόβληµα θα είναι συνολικό στην ελληνική οικο-
νοµία. Έχει αποσαθρωθεί η εστίαση, ο ελεύθερος επαγγελµατίας,
ο ιδιωτικός υπάλληλος. Έχουν κονιορτοποιηθεί οι ελπίδες, τα
όνειρα και όλα αυτά που πιστεύουν οι Έλληνες. 

Πρέπει κάποια στιγµή να αλλάξουµε ρότα όλοι µας και να προ-
τείνουµε στην Κυβέρνηση και να δεχθεί ο Πρωθυπουργός, γιατί
είναι –επαναλαµβάνω- Πρωθυπουργός της Ελλάδος, όχι Πρωθυ-
πουργός της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επίσης, στη χαµηλότερη θέση στην ικανότητα καταναλωτών να
πληρώνουν λογαριασµούς και να αποταµιεύουν είναι οι Έλληνες.
Δεν µπορούν να πληρώσουν ΔΕΗ και νερό. 

Αυτά είναι τα αποτελέσµατα, τα οποία αν σωρευτούν και µε τον
COVID, έχει τελειώσει η ελληνική κοινωνία. Την τελειώσαµε, δεν
θα υπάρχουν Έλληνες. Είναι τελειωµένο και τελεσίδικο. 

Επίσης, κόψατε επιδοτήσεις αγροτών. Γιατί; Αυτοί είναι ο κινη-
τήριος µοχλός. Κόψατε επιδοτήσεις σε κτηνοτρόφους, επιδόµατα
αναπηρίας, το κοινωνικό τιµολόγιο της ΔΕΗ. Προγράµµατα για
άνω των πενήντα πέντε ετών τα κόψατε. Στους δήµους καθυστε-
ρούν και προσπαθούν µε δίµηνα και τετράµηνα να κρατήσουν
κόσµο, δεν έχουν λεφτά. Στην Κεντρική Μακεδονία µικρές επιχει-
ρήσεις βγήκαν εκτός επιδοτήσεων λόγω COVID. Αγρότισσες
χήρες περιµένουν τη σύνταξη. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο πατέρας σας και ο πατέρας µου περιµέ-
νουν τέσσερα χρόνια να πάρουν τη σύνταξή τους. Ο Χριστός και
η Παναγία! Αυτοί οι άνθρωποι που πλήρωσαν εισφορές, περιµέ-
νουν να πάρουν σύνταξη 300-400 ευρώ. Το καταλαβαίνουµε αυτό;
Το αντιλαµβανόµαστε; Το έχουµε σκεφτεί ποτέ µας; Εµείς παίρ-
νουµε κάποια χρήµατα. Ο άλλος που πλήρωσε, περιµένει να πάρει
σύνταξη, ο οποιοσδήποτε, ο στρατιωτικός, που του κόψαµε διά-
φορα και πηγαίνει στα δικαστήρια. Όλα αυτά είναι λάθη

Εσείς, κύριε, πληρωµένα τα είχατε! Πληρωµένα τα είχατε! Δεν
σας τα πήραν πίσω; Δεν σας τα έκοψαν;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μας τα γυρίσανε πίσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ. Μην

απευθύνεστε, κύριε Πρόεδρε, προσωπικά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Υπάρχουν τουλάχιστον διακόσιες εξήντα εκκρεµείς συντάξεις που

δεν πληρώθηκαν. Τουλάχιστον! Διακόσιες εξήντα χιλιάδες άνθρω-
ποι είναι. Δεν είναι νούµερο αυτό, δεν είναι ευρώ. Άνθρωποι είναι,
µονάδες, ψυχές, σώµατα, πεινασµένα στόµατα. 

Το καταλαβαίνουµε αυτό; Αυτό σας λέω. Και είµαστε επιτυχη-
µένο κράτος; Πετύχαµε; Παρά την προσπάθεια που έκανε ο
Υπουργός, τη φιλότιµη προσπάθεια του Υπουργού τότε –για να τα
λέµε και όλα- υπάρχουν εκκρεµείς συντάξεις. Αυτά τα βλέπουµε;
Δεν τα βλέπει κανένας µας; 

Και όµως υπάρχουν, παιδιά. Είναι οι παππούδες µας, οι µπαµ-
πάδες µας. Στα εξήντα δύο –λέει- προκαταβολή σύνταξης 300
ευρώ και περιµένεις σε βάθος χρόνου. Αυτά είναι ανήκουστα
πράγµατα, να πάρεις προκαταβολή από τη σύνταξή σου και να πε-
ριµένεις πότε θα έρθει η υπόλοιπη σύνταξη!

Διακόσια πενήντα επαγγέλµατα από την οικοδοµή, που έχει τελ-
µατώσει, είναι ουσιαστικά σε απόγνωση. Το καταλαβαίνουµε αυτό;
Ο ελληνικός λαός είναι σε απόγνωση.

Και θα σας πω και κάτι ακόµα. Δεν ξέρω από πού είστε, κύριε
Ξανθέ. Σας αναφέρω τα χιονοδροµικά κέντρα, κύριοι. Έχουµε Κα-
λάβρυτα, Αράχωβα, Καϊµακτσαλάν, Τρία-Πέντε Πηγάδια, Φαλακρό
Όρος, Νυµφαίο –πιο πάνω από το χιονοδροµικό στο Πισοδέρι-
που δεν λειτουργούν. Στη Γερµανία και στην Ελβετία λειτουργούν. 

Οι άνθρωποι αυτοί έκαναν αγροτουριστικές µονάδες για να επι-
βιώσουν τον χειµώνα, γιατί δεν έχουν να ζήσουν, και δεν µπορούν
να λειτουργήσουν, δεν µπορούν να δουλέψουν. Κλειστά είναι! Τα
κλείσατε! Δεν λειτουργεί τίποτα! Γιατί; Επιχειρηµατίες διαλύονται.
Επένδυσαν άλλοι δεκάδες χιλιάδες ευρώ, εκατοντάδες εκατοµµύ-
ρια -δεν ξέρω πόσα- και στο εξωτερικό δουλεύουν κανονικά. Γιατί
εκεί δουλεύουν και εδώ δεν δουλεύουν; Ποιος είναι ο λόγος; 

Βγαίνει ο Χατζηθεοδοσίου και λέει ότι µία στις τέσσερις επιχει-
ρήσεις θα κλείσει, κύριοι συνάδελφοι, τους επόµενους µήνες.
Είναι ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου Αθηνών. Εστίαση: 34% θα
κλείσουν εταιρείες, 41% στο εµπόριο. Αυτά τα νούµερα έπρεπε
να µας τροµάζουν.

Και ποιο είναι το χειρότερο; Και κλείνω εδώ. Αντί να στηρίξετε
ελληνικές επιχειρήσεις, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ακούστε τι
έγκληµα κάνετε, κύριε Υπουργέ µου, από λάθη, που δεν ελέγχατε
τους τραπεζίτες. 

Στην εταιρεία «ΚΑΛΛΙΜΑΝΗΣ», µία από τις µεγαλύτερες εται-
ρείες στην Ελλάδα συσκευασίας ψαριών κ.λπ., δεν έδιναν δάνεια
οι τράπεζες και πλέον ασφυκτιά, τελειώνει. Κοκκίνισαν τα δάνεια,
δεν της δίνουν χρηµατοδότηση. Ενώ οι τουρκικές παίρνουν, οι
γαλλικές παίρνουν, οι γερµανικές παίρνουν, αυτή δεν παίρνει!

Έτσι κάνατε πάντα και µε την «PITSOS» και µε την «ΙΖΟΛΑ» και
µε όλες τις εταιρείες της ελληνικής κλωστοϋφαντουργίας, έκλει-
σαν οι τράπεζες την στρόφιγγα, τελείωσε η εταιρεία. 

Η εταιρεία «ΚΑΛΛΙΜΑΝΗΣ» κινδυνεύει να βρεθεί σε τουρκικά
χέρια στην «DARDANEL», που είναι εταιρεία τουρκικών συµφερόν-
των, γιατί δεν της δίνουν δάνεια οι ελληνικές τράπεζες. Θα την πά-
ρουν και αυτοί οι Τούρκοι. Αν αυτό είναι σωστή οικονοµική
πολιτική, κάνετε λάθος, κάνετε εγκληµατικά λάθη.

Και από την άλλη ενηµερώνουν καταστηµατάρχες, κύριε Βα-
ρουφάκη, ότι για να διατηρήσουν το POS, ενώ το µαγαζί δεν δου-
λεύει, πρέπει να πληρώνουν τον µήνα 5,5 ευρώ. Ακούστε.
Ενηµέρωσε η Τράπεζα Πειραιώς καταστηµατάρχες που έχουν τα
γνωστά POS, που τους υποχρέωσε η πολιτεία, ότι ενώ το µαγαζί
δεν δουλεύει, κάθε µήνα πρέπει να δίνει 5,5 ευρώ τη συνδροµή
του γιατί έχει το POS. 

Και εγώ ρωτάω: Πώς θα πληρώσει το POS, αφού δεν λειτουργεί
το µαγαζί του; Πώς θα πληρώσει το µηχάνηµα POS, αφού δεν
δουλεύει το µαγαζί του; Είναι απίστευτα πράγµατα! Σας λέω τα
λάθη που κάνατε. 

Αν µας άκουγε ο Πρωθυπουργός, ειλικρινά θα ήταν πολύ καλύ-
τερα τα πράγµατα. Δεν µας ακούει. Αυτό είναι το πρόβληµα. Και
ακούει τους διάφορους χαρτογιακάδες που έχει µαζέψει δίπλα
του που του λένε ότι να ‘ναι και κάνει ότι να ‘ναι ο άνθρωπος. Δεν
φταίει σε τίποτα αυτός. Όταν έχω συµβούλους εγώ, όταν ο οικο-
νοµικός µου σύµβουλος, ο κ. Βιλιάρδος µε την οµάδα που έχει µε
τον Χριστοδουλίδη και τους υπόλοιπους µε ενηµερώνουν λάθος,
θα τα πω και λάθος αν δεν ψάξω και ο  ίδιος. Εγώ ψάχνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. Κοντεύετε να τριπλασιάσετε το χρόνο σας.
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Έχετε και δευτερολογία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Έχω. Εκεί θα πω τις προτάσεις µας.
Αν είστε χαρούµενοι που ενώ έχει κλείσει η αγορά λειτουργούν

µόνο τα ενεχυροδανειστήρια, κάτι κάνετε λάθος. Όλα τα ενεχυ-
ροδανειστήρια είναι ανοιχτά! Πάει ο Έλληνας και αφήνει την πε-
ριουσία του, το χρυσάφι του, το δαχτυλίδι του για να πάρει λίγα
ευρώ να πληρώσει την εφορία του. Αυτά είναι λάθη.

Και το τελευταίο λάθος. Λεφτά δεν έχετε για τους Έλληνες,
αλλά έχω µπροστά µου τον διαγωνισµό - φάντασµα του κ. Μη-
ταράκη. Φίλος. Ακούστε τώρα εδώ. Δίνει 6,2 εκατοµµύρια ευρώ
-να και το ΦΕΚ- σε εταιρεία συµβούλων «PLANET» για να δίνουν
συµβουλευτικές, λέει, υπηρεσίες για τη µετανάστευση. Δίνει 6,2
εκατοµµύρια ευρώ, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σε µια ιδιωτική εταιρεία,
την «PLANET» -νόµιµη εταιρεία- για να του δίνει συµβουλές του
Μηταράκη για το πού θα βάζει τα hot spots. Το καταθέτω στα
Πρακτικά.

Μέχρι χθες εγώ πίστευα ότι η Ελλάδα πηγαίνει µε αυτόµατο
πιλότο. Το πίστευα. Από σήµερα είµαι πεπεισµένος ότι η Ελλάδα
πηγαίνει µε χαλασµένο αυτόµατο πιλότο. Δυστυχώς αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Πηγαίνουµε µε χαλασµένο αυτόµατο πιλότο.
Πρέπει να το διορθώσουµε για να µη µας βρίζουν οι επόµενες
γενιές, γιατί έχουµε παιδιά και εγγόνια και ανίψια που κάποια
στιγµή θα λένε ότι αυτοί οι άνθρωποι ήταν οι δολοφόνοι της ελ-
πίδας ηµών, των παιδιών δηλαδή.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείνουµε τις πρωτο-
λογίες των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων µε την οµι-
λία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του ΜέΡΑ25,
του κ. Γιάνη Βαρουφάκη.

Ορίστε, κύριε Βαρουφάκη, έχετε το λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή χρονιά σε όλες και όλους

µε υγεία πάνω από όλα ιδίως σε αυτούς που µας ακούν, αν µας
ακούν. 

Η Κυβέρνηση εν µέσω πανδηµίας είχε τέσσερις υποχρεώσεις.
Πρώτον, αξιόπιστη διαχείριση της πληροφόρησης για την παν-
δηµία και αξιόπιστα µέτρα από τη µια µεριά, δεύτερον, ενίσχυση
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, τρίτον, οικοδόµηση ενός απο-
τελεσµατικού δικτύου κέντρων µαζικών τεστ αρχικά που µετά θα
µετατρέπονταν σε κέντρα µαζικών εµβολιασµών και θα έµεναν
ως «προίκα» στην πρωτοβάθµια περίθαλψη του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας και βεβαίως ικανό αριθµό εµβολίων για αυτά τα
κέντρα µαζικών εµβολιασµών. Αυτά ήταν τα τέσσερα που είχατε
υποχρέωση να κάνετε ως Κυβέρνηση. 

Ας τα πάρουµε ένα-ένα. Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε προ-
ηγουµένως ότι όσον αφορά τη διαχείριση της πληροφορίας εκ
µέρους της Κυβέρνησης, αλλά και όσον αφορά τον τρόπο µε τον
οποίο διαχειρίζεται τη διοχέτευση της πληροφορίας στον λαό, η
Κυβέρνηση ακολουθούσε τους επιστήµονες. Και εµείς αυτό πι-
στεύαµε στην αρχή, ότι όντως η Κυβέρνηση ακολουθούσε τους
επιστήµονες. Όµως κρίνοντας από εντυπωσιακότατες αστοχίες,
αρχίσαµε να αµφισβητούµε το κατά πόσον η Κυβέρνηση ακολου-
θούσε τους επιστήµονες. 

Και επειδή, όπως σωστά είχε πει κάποτε ο Ρόναλντ Ρήγκαν:
«Trust, but verify», «εµπιστεύσου, αλλά ήλεγξε», κάποια στιγµή
αρχίσαµε να ζητάµε -και άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- να
µας δοθούν τα Πρακτικά. Για παράδειγµα, την 1η Δεκεµβρίου
του 2020 ζήτησα εγγράφως από τον κ. Κικίλια να κατατεθούν στο
Σώµα τα Πρακτικά των συνεδριάσεων των δύο επιτροπών, της
Επιστηµονικής Επιτροπής και της Επιτροπής Υπηρεσιακών Πα-
ραγόντων για να δούµε τι γίνεται. Και αν θέλετε, να καταθέτετε
αυτά τα Πρακτικά µία ή δύο εβδοµάδες µετά, δεν µας πειράζει.

Το θέµα είναι να γνωρίζουµε όλοι ότι µπορούν κάποια στιγµή να
διαβαστούν, για να δούµε ποια είναι η σχέση αυτών που λένε οι
επιστήµονες µε αυτά που πράττει η Κυβέρνηση. 

Το ότι υπάρχει διχογνωµία µεταξύ επιστηµόνων είναι και ηλίου
φαεινότερο, αλλά και εύλογο. Όµως εµείς θέλαµε να δούµε τα
Πρακτικά. Οι επιστήµονες δεν έχουν κανένα πρόβληµα µε τη δη-
µοσιοποίηση των Πρακτικών. Εσείς έχετε πρόβληµα. Γιατί; Διότι
θέλετε να κρύψετε ότι δεν κάνετε αυτό που σας λένε οι επιστή-
µονες, ότι εργαλειοποιείτε τους επιστήµονες ως φύλλο συκής
για να κάνετε του κεφαλιού σας. Και αν θέλετε να αποδείξετε ότι
σφάλω -και εγώ θα ζητήσω συγγνώµη αν όντως σφάλω-, κατα-
θέστε τα Πρακτικά που σας ζήτησα από την 1η Δεκεµβρίου του
2020.

Εµπιστοσύνη πρέπει να υπάρχει όχι µόνο στα στοιχεία τα
οποία εσείς διυλίζετε µεταξύ σας -και καλά κάνετε-, αλλά πρέπει
να υπάρχει και η εµπιστοσύνη των πολιτών στα στοιχεία που πα-
ρουσιάζετε στους πολίτες. Εσείς χτίσατε ένα ολόκληρο πληρο-
φοριακό σύστηµα πάνω σε ένα ψηφιακό παρακράτος µε άµεσες
αναθέσεις σε «ηµετέρους». Αυτό το ψηφιακό παρακράτος που
χτίσατε δεν είναι και ό,τι καλύτερο για να εµπνεύσετε εµπιστο-
σύνη.

Άκουσα και πριν τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να το λέει, αλλά το είχα διαβάσει και εγώ και σας ρωτώ: Είναι ή
δεν είναι αλήθεια ότι στην Κοζάνη τριάντα οκτώ από τα πενήντα
τρία κρούσµατα της προηγούµενης Τρίτης ήταν από τη 12η Νο-
εµβρίου; Πείτε µας!

Περνάω από την εµπιστοσύνη στα στοιχεία, στην εµπιστοσύνη
στα µέτρα. Κοιτάξτε, η εµπιστοσύνη στα µέτρα, ιδίως όταν είναι
δρακόντεια, όπως είναι και πρέπει να είναι στη διάρκεια µιας παν-
δηµίας, εξαρτάται από δύο πράγµατα: από τη λογική τους και
από την αναλογικότητά τους. Το είπα και προηγουµένως, ισχύει
και σήµερα. Ξέρετε ότι µένω στην Αίγινα. Έρχεται, λοιπόν, ένας
συγκεκριµένος άνθρωπος κάθε φορά και µου λέει: «Πείτε στους
κυβερνητικούς, είναι δυνατόν να µη µπορώ να µπω µόνος µου
στη βάρκα µου να πάω έξω να πάρω λίγο αέρα, αλλά στο σου-
περµάρκετ που ο ένας είναι πάνω στον άλλο, πατείς µε, πατώ σε,
να είναι µια χαρά;». Όταν το πακέτο των µέτρων σας πάσχει από
λογική ασυνέπεια, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, υπονο-
µεύετε τα µέτρα σας. Δεν µπορείτε να το καταλάβετε αυτό; Είναι
τόσο δύσκολο; 

Αναλογικότητα. Άκουσα τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει ότι
θα αναθερµάνουµε, λέει, την οικονοµία βάζοντας πρόστιµο 500
ευρώ σε αυτούς που την υπονοµεύουν βγαίνοντας έξω έτσι. Και
αυτή η οριζόντια αισχρή τιµωρητικότητα, χωρίς κάποια κοινωνική
ευαισθησία τού ποιος είναι αυτός ο άνθρωπος, γιατί βγήκε, πώς
βγήκε, υπονοµεύει τα µέτρα σας, κυρίες και κύριοι της Συµπολί-
τευσης. 

Πέραν του θέµατος αυτής της αναξιοπιστίας εν δράσει η οποία
υπονοµεύει τα µέτρα, περνάµε στο δεύτερο θέµα, στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Έχετε ξοδέψει το µικρότερο ποσό στην Ευρω-
παϊκή Ένωση για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας την περίοδο της παν-
δηµίας και έχετε εγγράψει αρνητική αύξηση για το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, εσείς είπατε -και πάρα πολύ σωστά- ότι
εδώ είµαστε για να κάνουµε πολιτική αντιπαράθεση και για να
διαφωνούµε για τις πολιτικές, για υποθετικές πολιτικές που δεν
έχουν εφαρµοστεί. Όµως, είπατε ότι δεν έχουµε δικαίωµα να δια-
φωνούµε για τα νούµερα. Συµφωνώ. Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι
έχετε ξοδέψει το µικρότερο ποσό στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το
ΕΣΥ και ότι έχετε εγγράψει αρνητική αύξησή του για το 2021;
Απαντήστε µου.

Κύριε Κοντοζαµάνη, κύριε Υφυπουργέ Υγείας, διάβασα κι εγώ
αυτό που είπατε για το θέµα των ΜΕΘ. Το έθιξε και ο κ. Τσίπρας.
Αν διάβασα σωστά –προσπαθώ να είµαι όσο γίνεται πιο δίκαιος
µπορώ- είπατε ότι για τους θανάτους εκτός ΜΕΘ το σχόλιό σας
ήταν ότι δεν ήταν λόγω έλλειψης ΜΕΘ, αλλά είπατε ότι το πρό-
βληµα δεν είναι η πληρότητα, «είναι τα επιστηµονικά δεδοµένα
τα οποία έχει ο γιατρός και η κατάσταση του ασθενούς, µε τα
οποία ο γιατρός αποφασίζει την εισαγωγή ή µη εισαγωγή στη
ΜΕΘ». Αυτό είπατε. Επιτρέψτε µου να προσπαθήσω να το ερµη-
νεύσω και να το καταλάβω. Λέτε είτε ότι αυτοί που πέθαναν δεν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’ - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5867



θα είχαν βοηθηθεί αν είχαν µπει στη ΜΕΘ είτε ότι υπήρχε ΜΕΘ,
θα βοηθούσε η εισαγωγή τους στις ΜΕΘ, αλλά ο γιατρός έκανε
λάθος και φταίει που αυξήθηκε –όχι που πέθανε αναγκαστικά- η
πιθανότητα του θανάτου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας): Διαβάστε…

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ναι,
αλλά πάντως από αυτό που σας διάβασα δεν υπάρχει τρίτη εξή-
γηση, µόνο αυτές οι δύο που έχετε εδώ. 

Με άλλα λόγια, για µια Κυβέρνηση, που έχετε αρνηθεί να δείτε
τους ανθρώπους της Οµοσπονδίας των Νοσοκοµειακών Για-
τρών, της ΟΕΝΓΕ, είναι δυνατόν, και δεδοµένων κινήσεων που
έχετε κάνει όπως ΕΔΕ, όπου εγκαλείτε τους γιατρούς, που οι
αθεόφοβοι τόλµησαν να κολλήσουν τον COVID-19, το να περνάτε
την ευθύνη µε αυτού του είδους τις δηλώσεις, κοιτάξτε τι προ-
καλεί, υπονοµεύετε την εµπιστοσύνη που έχει ο πολίτης στη δυ-
νατότητα συνεργασίας της Κυβέρνησης µε τους νοσηλευτές,
τους οποίους εσείς χειροκροτάτε.

Πάµε τώρα στο δίκτυο κέντρων εµβολιασµού. Είχατε πει πάνω
από χίλια, σωστά; Πάνω από χίλια κέντρα. Εγώ σας ρωτούσα από
τον Δεκέµβριο πού θα γίνουν αυτά τα κέντρα, γιατί δεν έχετε
κάνει αυτό που έκανε η γερµανική κυβέρνηση, η οποία, πρώτον,
προσδιόρισε ποια θα είναι αυτά τα κέντρα, έβαλε ένα κονδύλι
από τον προϋπολογισµό στη στελέχωση αυτών των κέντρων και
έκανε και προσοµοίωση του εµβολιασµού πριν έρθουν τα εµβό-
λια στη Γερµανία. Σας το είχα πει, εδώ ήµασταν και εδώ ήσασταν.
Και δεν µου απαντήσατε τότε. Μου είπατε θα κάνουµε πάνω από
χίλια κέντρα. Τώρα αυτά τα χίλια κέντρα έγιναν εκατό, που είναι
νοσοκοµεία. 

Επιπλέον, πού είναι το κονδύλι, κύριε Πρωθυπουργέ, για το
µεγάλο έξοδο του µαζικού εµβολιασµού; Μιλάτε για εκατοµµύρια
εµβολιασµούς. Πού είναι το κονδύλι στον προϋπολογισµό; Τον
Δεκέµβρη το ρώτησα. Ήταν εδώ ο Υπουργός Οικονοµικών κ.
Σταϊκούρας και έθεσα το ερώτηµα: «Πού είναι στον προϋπολο-
γισµό η γραµµή που αφορά αυτό το µεγάλο κονδύλι;». Δεν υπάρ-
χει, δεν υπάρχει ούτε µία λέξη που να το θίγει και προφανέστατα
δεν έχετε τώρα δίκτυο κέντρων εµβολιασµού, αλλά στέλνετε
τους ανθρώπους στα υπάρχοντα νοσοκοµεία. Είναι δυνατόν να
στέλνετε στο «Παίδων» ηλικιωµένους να τους κάνουν εµβόλια οι
παιδίατροι, την ώρα που το «Παίδων» παύει να λειτουργεί; Αυτό
από µόνο του αρκεί. Δεν χρειάζεται να κάνω κάτι παραπάνω,
αυτή η περιγραφή που έκανα –και διαψεύστε µε ότι δεν έγινε
έτσι, αλλά το έµαθα από παιδίατρο του «Παίδων» χθες- αυτό
είναι δήλωση αποτυχίας. Πείτε ένα: «Συγγνώµη, είχαµε πει ότι θα
κάνουµε χίλια τόσα κέντρα και δεν τα κάναµε». 

Μιλήσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, για τέσσερα µεγάλα κέντρα.
Καλώς να τα κάνετε. Θα έπρεπε να είναι πιο πολλά και θα έπρεπε
να είναι επιπλέον των χιλίων κέντρων, που δεν θα κάνετε. Στη
Βρετανία µόνο το 2% των εµβολιασµών θα γίνονται από την επό-
µενη εβδοµάδα σε νοσοκοµεία. Τα υπόλοιπα είναι κέντρα εκτός
νοσοκοµείων, που έχει και µία λογική, την οποία δεν χρειάζεται
να σας την εξηγήσω, επιδηµιολογικά έχει µια λογική και δεν χρει-
άζεται να είναι κανείς επιδηµιολόγος για να το καταλάβει αυτό,
συν ότι ιδρύουν τώρα πενήντα µέγα-κέντρα, για παράδειγµα στο
ExCel Centre στο Λονδίνο, στο Millennium Point στο Μπέρµινχαµ,
στο Ashton Gate Stadium στο Μπρίστολ, που θα λειτουργούν
πρωί-βράδυ για να πιάσουν τα νούµερα, αντίστοιχα νούµερα µε
αυτά που εσείς ελπίζετε ότι θα πιάσετε, που δεν θα τα πιάσετε.
Ουσιαστικά αυτό που κάνετε είναι να κανιβαλίζετε αντί να δηµι-
ουργείτε. Κανιβαλίζετε τα νοσοκοµεία όπως το «Παίδων», αντί να
δηµιουργείτε το κέντρο των µαζικών τεστ αρχικά και µαζικών εµ-
βολιασµών τώρα, ενώ ξηλώνετε την πρωτοβάθµια, αντί να την οι-
κοδοµείτε. Κλείνετε, ουσιαστικά, αυτήν τη στιγµή κέντρα υγείας
για να γίνουν κέντρα εµβολιαστικά, τα οποία βέβαια ξέρουµε ότι
τα έχετε, έτσι κι αλλιώς, στο στόχαστρο για να κλείσουν και µα-
κροπρόθεσµα. Είναι γνωστό, ας πούµε, τι θέλετε να κάνετε µε
την Πύλη Αξιού στη Θεσσαλονίκη, που είναι στην εκλογική µου
περιφέρεια. 

Μιλάµε για ένα ξεκάθαρο κυβερνητικό εµβολιακό φιάσκο. Πε-
ρίµενα να έχετε έρθει σήµερα και να παραδεχτείτε ότι αυτό που
είχατε στο µυαλό για µαζικό εµβολιασµό δεν το πετύχατε και να

µας πείτε τι θα κάνετε για να το πετύχετε, πέραν της αναφοράς
που κάνατε στα τέσσερα κέντρα τα οποία δεν µας είπατε ούτε
πού θα είναι, εκτός του ότι είναι και πολύ λίγα.

Δεν άκουσα κάτι, κύριε Πρωθυπουργέ. Έχετε δευτερολογία,
έχετε και τριτολογία. Παρακαλώ να µας διαφωτίσετε, διότι αυτή
η ολιγωρία, αυτό το κυβερνητικό εµβολιαστικό φιάσκο έχει ση-
µαντικά θύµατα, γιατί κάθε άνθρωπος ο οποίος δεν σώζεται, ενώ
θα µπορούσε να έχει διασωθεί, είναι µία καταστροφή και µία τρα-
γωδία.

Χρησιµοποιώντας τα έγκυρα δεδοµένα του βρετανικού Υπουρ-
γείου Υγείας, το «Medicines and Healthcare Products Regulatory
Agency» -σας το λέω ξεκάθαρα, για να είµαι και συγκεκριµένος-
προσαρµοσµένα στα ελληνικά δηµογραφικά δεδοµένα, βλέ-
πουµε ότι αν καταφέρουµε τους πολίτες άνω των ογδόντα ετών,
οι οποίοι είναι οκτακόσιοι τριάντα οκτώ χιλιάδες, να τους εµβο-
λιάσουµε, θα έχουµε γλυτώσει εξήντα επτά από τους εκατό θα-
νάτους που θα είχαµε διαφορετικά. Αν εµβολιαστεί το ένα
εκατοµµύριο οκτακόσιοι τριάντα δύο χιλιάδες που είναι οι άνω
των εβδοµήντα, τότε θα σώσουµε ογδόντα οκτώ ζωές από τις
εκατό που θα χάναµε. Αν εµβολιαστούν τρία εκατοµµύρια εκατόν
τριάντα τρεις χιλιάδες που είναι όλοι οι άνω των εξήντα, τότε
αυτό το ποσοστό θα ανέβαινε στο 97%. Θα σώζαµε ενενήντα
επτά από τους εκατό που θα χάναµε.

Συνεπώς, µιλώντας για τον µέσο όρο εµβολιασµών κατά το
πρώτο εξάµηνο –αλλά αυτό περιλαµβάνει και τις προηγούµενες
µέρες του Ιανουαρίου που είχαµε τραγικά χαµηλά νούµερα εµ-
βολιασµών- αν είχαµε τριάντα δύο χιλιάδες την ηµέρα για όλο το
πρώτο εξάµηνο, θα γλιτώναµε ενενήντα επτά από τις εκατό ζωές
που µπορούµε να γλιτώσουµε. Ρίχνοντας τον µέσο όρο στις εί-
κοσι χιλιάδες τριακόσιες ογδόντα δόσεις ηµερησίως –νούµερο
που δεν έχετε φτάσει ακόµα και δεν θα φτάσετε δεδοµένου ότι
δεν έχετε χτίσει αυτό το δίκτυο των κέντρων εµβολιασµού- θα
χάσουµε άλλους εννέα από τους εκατό ανθρώπους που θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε σώσει. Κι αν ρίξετε τον µέσο όρο –που είναι
πολύ πιθανόν και έτσι φαίνεται- περίπου στις εννέα χιλιάδες, τότε
θα χάσουµε τριάντα από τους εκατό ανθρώπους που θα µπορού-
σαµε να σώσουµε.

Αυτό είναι το κόστος της αποτυχίας σας να στήσετε τα χίλια
κέντρα εµβολιασµού, για τα οποία λέγατε, προκειµένου να φτά-
σετε στον αριθµό τον οποίο ευαγγελιζόσασταν ότι θα πετύχετε.

Τι να περιµένουν οι πολίτες τώρα; Μιλήσατε για εκατοµµύρια
εµβολιασµούς τις επόµενες εβδοµάδες µέχρι τα τέλη Μαρτίου.
Από αυτά τα στοιχεία που εγώ βλέπω, θα κάνω µία πρόβλεψη.
Είχα κάνει και µία πρόβλεψη για το ΑΕΠ και, δυστυχώς, είχα
πέσει µέσα. Ελπίζω σε αυτήν την πρόβλεψη να πέσω έξω. Πραγ-
µατικά, το ελπίζω µέσα από την καρδιά µου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
15%...

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ε, ναι.
Τόσο θα έχετε, κύριε Μητσοτάκη. Αυτή τη στιγµή εκτίθεστε. Σας
είχα πει για ελάχιστη ύφεση µείον 10%, µε τάση προς το µείον
15%.

Η ύφεση θα κλείσει µε µείον 15%, κύριε Μητσοτάκη. Όταν
έλεγα για µείον 10%, εσείς και ο κ. Σταϊκούρας και γενικότερα οι
παρατρεχάµενοι λέγατε: «Τι είναι αυτά που λέει ο καταστροφο-
λόγος;». Εσείς µιλούσατε για µείον 3%. Τώρα, εσείς λέτε για
µείον 10% και εγώ σας λέω ότι τον Μάιο του 2021, ίσως και λίγο
αργότερα, όταν θα κλείσουν κάπως τα στοιχεία για το 2020, θα
είναι πιο κοντά στο µείον 15%, παρά στο µείον 10%.

Σε τελική ανάλυση, ποιος είχε µιλήσει πρώτος για µείον 10%;
Εγώ, όχι εσείς. Εσείς λέγατε «δεν ξέρουµε», όταν εγώ σας έλεγα
ότι θα είναι τουλάχιστον µείον 10%. Γι’ αυτό, σας αναγνωρίζω ως
δηµοκράτης το δικαίωµά σας να εκτίθεστε. Εκτεθείτε για άλλη
µία φορά για το θέµα του ποιος έπεσε µέσα και ποιος όχι.

Πάµε τώρα σε κάτι άλλο. Εγώ βλέπω από τους ρυθµούς της
κλιµάκωσης των εµβολιασµών ότι θα είµαστε τυχεροί αν έχουµε
οκτακόσιες χιλιάδες στο πρώτο τρίµηνο. Παραπάνω δεν σας
βλέπω ικανούς, δεδοµένου ότι αποτύχατε να στήσετε το δίκτυο
κέντρων µαζικού εµβολιασµού και τώρα µιλάτε για τέσσερα µε-
γάλα κέντρα.

Μακάρι να πετύχετε κι εγώ θα έρθω εδώ να κάνω αυτό που
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δεν κάνατε εσείς σήµερα. Σήµερα έπρεπε να έχετε πει: «Κύριε
Βαρουφάκη, διαφωνούµε σε όλα, αλλά τουλάχιστον στο θέµα
της πρόβλεψης για το ΑΕΠ πέσατε µέσα». Εγώ θα έρθω και θα
πω, αν πραγµατικά µε διαψεύσετε, ότι µε διαψεύσατε και θα το
έχω χαρεί. Είναι αναίτια απώλεια αυτό που εγώ προβλέπω, εµείς
προβλέπουµε, µε τα στοιχεία που σας έδωσα. 

Περίπου δέκα µε είκοσι άτοµα από τα εκατό που θα µπορού-
σαµε να έχουµε σώσει στο πρώτο εξάµηνο, θα τους χάσουµε
λόγω της ολιγωρίας σας, κύριε Μητσοτάκη.

Πάµε τώρα στις παραγγελίες εµβολίων. Ας µιλήσουµε λίγο για
το πλαίσιο. Εµείς ως ΜέΡΑ25, βαθιά ευρωπαϊκό κόµµα, συµφω-
νούµε απολύτως ότι σε καµµία περίπτωση δεν έπρεπε να ξεφύ-
γουµε από το ευρωπαϊκό πλαίσιο. Το ευρωπαϊκό πλαίσιο είναι
πάρα πολύ σωστό, αντίθετα, βέβαια, µε το πρώτο στάδιο -αν θυ-
µάστε- της πανδηµίας, όπου εκεί γινόταν το έλα να δεις. Ο σώζων
εαυτόν σωθήτω. Η Γερµανία απαγόρευε τις εξαγωγές ιατροφαρ-
µακευτικού υλικού στην Ιταλία. Τα θυµάστε αυτά. Κάποια στιγµή
συγκροτήθηκαν κάπως καλύτερα στις Βρυξέλλες και αποφάσι-
σαν κοινές παραγγελίες και κεντρική διανοµή που εµείς το υπο-
στηρίζουµε.

Κύριε Τσίπρα, µιας και ήρθατε να αναφερθώ σε αυτό που εί-
πατε για την πατέντα. Μου άρεσε και εµένα, όπως σας χειροκρό-
τησαν οι δικοί σας Βουλευτές, έτσι ένιωσα και εγώ, µια ανάταση,
όταν αναφερθήκατε στη ρήση του εφευρέτη του εµβολίου κατά
της πολιοµυελίτιδας. Εκείνος το έδωσε. Οι της «PFIZER» και της
«MODERNA» δεν το δίνουν όµως. Για να γίνει αυτό που λέτε, για
να ανήκουν οι πατέντες στους ανθρώπους, που έχουν την
ανάγκη αυτά τα εµβόλια για να επιζήσουν, χρειάζεται µια τερά-
στια δοµική αλλαγή σε ολόκληρο το κεφαλαιοκρατικό σύστηµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό θα κάνετε; Αν ήσασταν εσείς στη
θέση εκείνη σήµερα, αυτό θα κάνατε; Πώς θα το κάνατε αυτό;
Εδώ το βράδυ του δηµοψηφίσµατος του 2015 είπατε «ναι» σε
όλα, γιατί έτσι σώσατε τη χώρα. Δεν νοµίζω ότι θα κάνατε κάτι
διαφορετικό για να χτυπήσετε τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα της
«PFIZER» και της «MODERNA».

Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε µια λέξη, που ξέρετε, στο σπίτι
του κρεµασµένου δεν πρέπει να µιλάνε για σκοινί. Είναι το αντί-
στοιχο του σκοινιού. Μιλήσατε για το λεφτόδεντρο. Το λεφτό-
δεντρο υπάρχει. Το λεφτόδεντρο λειτουργεί συστηµατικά
καθηµερινά. Γιατί νοµίζετε ότι τα χρηµατιστήρια παγκοσµίως
αυτήν τη στιγµή βρίσκονται στο υψηλότερο επίπεδο στην ιστορία
του καπιταλισµού, την ώρα που ο καπιταλισµός είναι στα τάρ-
ταρα; Λόγω του λεφτόδεντρου, λόγω του γεγονότος ότι οι κεν-
τρικές τράπεζες τυπώνουν τρισεκατοµµύρια ευρώ και δολάρια
κάθε µέρα -αυτό είναι το λεφτόδεντρο- και τα δίνουν στους δι-
κούς τους, στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα.

Η κ. Λαγκάρντ και ο κ. Ντράγκι πόσα χρήµατα έχουν τυπώσει
από το 2015; Θα σας πω εγώ, γιατί µπορεί να µην έχετε το νού-
µερο εύκαιρο στο µυαλό σας, 5,5 τρισεκατοµµύρια ευρώ. Αν
αυτό δεν είναι λεφτόδεντρο, τότε τι είναι; Θα µπορούσατε ως
Ευρωπαϊκό Συµβούλιο να έχετε πει ότι ένα κοµµάτι από τα χρή-
µατα τα οποία τυπώνει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα εκ µέ-
ρους -υποτίθεται- των Ευρωπαίων πολιτών, θα πάνε για να
εξασφαλίσουν τις δόσεις.

Πάµε, όµως, τώρα σε κάτι το οποίο νοµίζω ότι έχει πολύ µεγα-
λύτερη σηµασία, γιατί αφορά τη διαπλοκή σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, όχι µόνο σε ελληνικό. Γνωρίζουµε πολύ καλά ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση στο πλαίσιο αυτού του κοινού συστήµατος -
το οποίο θέλουµε και εµείς στο ΜέΡΑ25 η Ελλάδα να είναι κοµ-
µάτι του- για την παραγγελία των εµβολίων, τον Σεπτέµβριο
τριακόσια εκατοµµύρια δόσεις παραγγέλθηκαν από την Ευρω-
παϊκή Ένωση από την «BIONTECH PFIZER» και τριακόσια εκα-
τοµµύρια δόσεις από την «GSK/SANOFI», τη Γαλλική, η οποία
βεβαίως δεν παρήγαγε τελικά εµβόλιο το οποίο να δουλεύει. Τί-
ποτα από την «ASTRAZENECA». Άλλο εµβόλιο που δουλεύει.
Ίσως εδώ έχει να κάνει και το Brexit. Είναι απαράδεκτο ότι η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση έπαιξε τέτοιο παιχνίδι ή επειδή η «ASTRAZE-
NECA» διασυνδέεται µε τη Βρετανία.

Καµµία σύµβαση από την Ευρωπαϊκή Ένωση για αγορά πριν
τα µέσα Νοεµβρίου. Οπότε όταν υπογράφτηκε εκ µέρους της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η σύµβαση για την αγορά, έστω και αυτών

των 300 εκατοµµυρίων δόσεων από την «BIONTECH PFIZER», η
Ευρωπαϊκή Ένωση είχε µείνει πίσω στην ουρά. Είναι τεράστια
αστοχία των Βρυξελλών αυτό. Και µε ποιο δικαίωµα δεν ασκούµε
κριτική; Εµείς εδώ ασκούµε κριτική στην Κυβέρνησή µας ως πα-
τριώτες. Ως ευρωπαϊστές έχουµε υποχρέωση να ασκήσουµε κρι-
τική στις Βρυξέλλες για αυτήν την αστοχία. Ποιο είναι το
αποτέλεσµα αυτής της αστοχίας; Το ένα εκατοµµύριο δόσεις
που έχουν ήδη µετατραπεί σε εµβολιασµούς στο Ισραήλ τις «PFI-
ZER». Το 1 εκατοµµύριο της «PFIZER» στη Βρετανία, που παρά
το Brexit το είχε πάρει πρώτη και έχουν εµβολιαστεί ένα εκατοµ-
µύριο Βρετανοί µε το γερµανικό εµβόλιο.

Αυτός ο ραγιαδισµός του µνηµονιακού σας τόξου σπάει κόκ-
καλα πλέον, κυρίες και κύριοι. Ο κ. Μάρκους Ζέντερ, Πρωθυ-
πουργός της Βαυαρίας -µπορεί να είναι και καγκελάριος της
Γερµανίας ανάλογα µε αυτά που γίνονται σήµερα στην εσωτε-
ρική ψηφοφορία εντός του CDU- λέει το εξής. Το έχω εδώ και το
µεταφράζω την ώρα που το διαβάζω. Λέει: «Δεν µπορώ να κατα-
λάβω πως είναι δυνατόν να επιτρέπεται σε πολίτες άλλων χωρών
να εµβολιάζονται τόσο γρήγορα από ένα καταπληκτικό εµβόλιο
που εξελίχθηκε στη Γερµανία. Ο χρόνος είναι πολύτιµος. Πεθαί-
νουν άνθρωποι κάθε µέρα επειδή δεν τον χρησιµοποιούµε. Εάν
το Ισραήλ, οι Ηνωµένες Πολιτείες και το Ηνωµένο Βασίλειο είναι
µπροστά από εµάς µε εµβόλια που παράγονται εδώ στη Γερµα-
νία και κερδίζουν περισσότερα οικονοµικά και εγώ δεν µπορώ να
το εξηγήσω στους Γερµανούς πολίτες». Κάνει κριτική στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Εσείς δεν µπορείτε. 

Ο ευρωπαϊσµός τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι θέλουµε να κινούµα-
στε σε ευρωπαϊκό πλαίσιο αλλά για να λειτουργεί το ευρωπαϊκό
πλαίσιο πρέπει να έχουµε τη δυνατότητα να τους κοιτάµε στα
µάτια και να τους λέµε: «Αποτύχατε, κυρίες και κύριοι, γιατί είστε
διαπλεκόµενοι». Γιατί έκαναν παραγγελία τριακοσίων εκατοµµυ-
ρίων δόσεων από τη «SANOFI» η οποία δεν παρήγαγε εµβόλια;
Είναι πολύ απλό. Διαπλοκή του γαλλογερµανικού άξονα. Μιλάµε
για ένα εµβολιαστικό σκάνδαλο της τρόικας εξωτερικού και εσω-
τερικού πλέον στην Ελλάδα. 

Πάµε τώρα στη γερµανική αποστασία. Η Γερµανία δεν έκανε
µόνο κριτική µε τον κ. Ζέντερ. Έκανε και αποστασία. Ακούστηκε
και προηγουµένως. Στις 21 Δεκεµβρίου σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα είχα πει τα εξής. Είχα θέσει ένα ερώτηµα. Κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι ο Γερµανός
Υπουργός Υγείας ο κ. Γενς Σπαν, έχει βάλει µπροστά τη διαδι-
κασία απεγκλωβισµού της Γερµανίας από την κοινή στρατηγική
και έχει βάλει µπροστά τον εθνικό σχεδιασµό για την παράδοση
στις γερµανικές αρχές εµβολίων εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης; Αν
είναι αλήθεια αυτό, εσείς τι κάνετε; Εσείς θα παραµείνετε σε
αυτά που θα σας στείλουν; Θα κάνετε κάποια ένσταση ή θα εξα-
σφαλίσετε επιπλέον εµβόλια όπως κάνει ο Γερµανός Υπουργός
Υγείας; Δεν µου απαντήσατε. Μου απαντήσατε µόνο ότι εµείς
πάµε και κάνουµε ό,τι λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ούτε κριτική κά-
νατε στη Γερµανία, ούτε καν κάνατε αυτό που έκανε η Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν, η οποία ξεκίνησε έρευνα εναντίον του κ. Γενς
Σπαν για καταστρατήγηση του κοινού πλαισίου. Πάω βέβαια
στοίχηµα ότι δεν νοµίζω να στείλουν την τρόικα από τις Βρυξέλ-
λες στο Βερολίνο να τους κλείσει τα ATM της Deutsche Bank,
αλλά αυτό είναι µια άλλη ιστορία. 

Επί της ουσίας είχατε τέσσερις υποχρεώσεις. Αξιοπιστία των
µέτρων και των στοιχείων για την πανδηµία, ενίσχυση του ΕΣΥ,
δηµόσιο δίκτυο κέντρων µαζικών τεστ αρχικά και εµβολιασµού
µετά και γρήγορο εµβολιασµό. Ήταν τέσσερις υποχρεώσεις που
οδήγησαν σε ένα τετραπλό κυβερνητικό φιάσκο. Πάµε τώρα στο
οικονοµικό κοµµάτι της πανδηµίας. Τα έχουµε πει αλλά αξίζει να
θυµηθούµε κάποια βασικά στοιχεία. 

Λέτε και ξαναλέτε, κύριε Πρωθυπουργέ, εσείς, ο κ. Σταϊκούρας
και η Κυβέρνησή σας ότι και σε αυτόν τον τοµέα της επιβράδυν-
σης της οικονοµικής πανδηµίας τα πήγατε πολύ καλά, ότι διαχει-
ριστήκατε σωστά τα κονδύλια που έχει το ελληνικό δηµόσιο, ότι
δεν τα ξοδέψατε όλα µπροστά, ότι δεν δεχθήκατε αυτό που εµείς
λέγαµε από την πρώτη στιγµή, δηλαδή ό,τι έχετε το ρίχνετε τώρα
στη φωτιά να τη σβήσετε όσο γίνεται πιο γρήγορα, ότι κρατήσατε
για να έχετε και τώρα να δίνετε. 

Είναι ακριβώς, κύριε Πρωθυπουργέ, η ίδια ανοησία µε το να
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πει κανένας: «Έχω πολλά εµβόλια τώρα. Βέβαια, δεν θα µου φτά-
σουν για όλο αυτόν τον χρόνο. Γι’ αυτό δεν θα τα κάνω όλα µαζί.
Θα αφήσω για να έχω και µετά. Με άλλα λόγια σας διαφεύγει ότι
όπως στην υγειονοµική πανδηµία έτσι και στην οικονοµική παν-
δηµία η µεταδοτικότητα και το πολλαπλασιαστικό αποτέλεσµα
είναι αυτό το οποίο σου δίνει καθήκον ως Πρωθυπουργός να ρί-
ξεις ό,τι έχεις στη φωτιά την πρώτη στιγµή. Όχι να εξοικονοµείς
εµβόλια, να εξοικονοµείς τη δυνατότητα να βοηθήσεις µαγαζιά
τα οποία θα βάλουν λουκέτο, µε αποτέλεσµα τη δηµιουργία µιας
αλυσιδωτής αντίδρασης λουκέτων που µετά θα θέλεις πολύ πε-
ρισσότερα χρήµατα για να µπορέσεις να την αντιµετωπίσεις. 

Ζητήσατε να σας κάνουµε δηµιουργικές προτάσεις. Σας
έχουµε κάνει. Μπορεί να ήταν ανόητες. Στον προϋπολογισµό,
όταν κάναµε αυτές τις προτάσεις, καλό θα ήταν να µας πείτε ότι
είναι ανόητες και να µας εξηγήσετε γιατί. Δεν το κάνατε. Θα τις
ξανακάνω τώρα, πολύ γρήγορα. 

Πρώτον, µια δηµιουργικότατη πρόταση: τις αναστολές αυτής
της περιόδου που κάνατε σε µαγαζιά, σε επιχειρήσεις που επλή-
γησαν πάνω από ένα συγκεκριµένο ποσόν, αυτές τις οφειλές,
διαγράψτε τες. Γιατί είναι δηµιουργική πρόταση αυτή; Γιατί είναι
δηµοσιονοµικά υπεύθυνη; Για τον απλούστατο λόγο ότι αυτή η
διαγραφή είναι µια επένδυση στα έσοδα του δηµοσίου του µέλ-
λοντος. Γιατί αν δεν τα διαγράψετε, θα βάλουν λουκέτο και αν
βάλουν λουκέτο θα τα διαγράψετε και δεν θα έχετε λαµβάνειν
και του χρόνου. Κάτι πιο συγκεκριµένο, που θα έπρεπε εσείς του-
λάχιστον να το καταλαβαίνετε. 

Στις µεγάλες επιχειρήσεις δώσατε κεφαλαιακή ενίσχυση -όχι
δάνεια- και πήρατε πίσω µετοχές, όπως στην «AEGEAN». Στον
µικροµεσαίο δεν το κάνετε. Του δίνετε την επιστρεπτέα και ένα
κοµµάτι θα πρέπει να σας το αποπληρώσει. Μπορεί να αναστεί-
λετε το σηµείο της αποπληρωµής, αλλά ο άλλος που κάνει τα
κουµάντα του, ξέρει ότι αυτό πρέπει να το δώσει πίσω. Αυτό µε-
γιστοποιεί τα λουκέτα. Ζητήσατε δηµιουργική πρόταση, σας την
κάναµε. Αγγλιστί είναι ένα option, µια προαίρεση. Θα µπορού-
σατε να πείτε ότι όποιος από τους µικροµεσαίους δεν µπορεί ή
δεν θέλει να τα αποπληρώσει, µπορεί να επιλέξει -χρησιµοποι-
ώντας την ίδια πλατφόρµα στην οποία µπήκε για να πάρει την
επιστρεπτέα- να δώσει προαίρεση στο δηµόσιο. Ουσιαστικά αυτό
που δίνει είναι το δικαίωµα στο δηµόσιο -το οποίο το δηµόσιο
δεν θα το χρησιµοποιήσει ποτέ-, να πάρει ένα κοµµάτι των ιδιο-
κτησιακών δικαιωµάτων της επιχείρησης. Αυτό πρακτικά τι ση-
µαίνει; Σηµαίνει ότι δεν επιστρέφει τα χρήµατα αυτά, καθώς είναι
µια κεφαλαιακή ενίσχυση έως ότου πουλήσει την επιχείρηση,
οπότε τότε θα πρέπει να αποπληρώσει το κράτος. Να µια δηµι-
ουργική πρόταση. Σκεφτείτε το. Την έχουµε πει από τον προϋπο-
λογισµό, δεν εισακουστήκαµε. Τουλάχιστον να µας πείτε αν είναι
άδικη ή λάθος.

Έρχοµαι τώρα στα δηµοσιονοµικά. Κύριε Πρωθυπουργέ, εί-
χατε το θράσος να έρθετε εδώ και να µιλήσετε για 72 δισεκατοµ-
µύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης. Εµείς τότε σας λέγαµε ότι για
το 2021 το πολύ να πάρετε 3. Το πολύ 3. Τελικά ήµασταν πολύ
κουβαρντάδες εµείς. Διότι στον προϋπολογισµό σας εγγράψατε
2,5. 

Όλη αυτή η ιστορία µε το Ταµείο Ανάκαµψης θα µείνει στην
ιστορία της Ευρωζώνης ως η στάχτη που πετάχτηκε στα µάτια
των πολιτών της Ευρώπης για να µη γίνει το ευρωοµόλογο. Είναι
µακροοικονοµικά ασήµαντο αυτό το ταµείο. Αυτά τα οποία τελικά
θα πάρετε καθαρά δεν θα πάνε σε εταιρίες που δεν έχουν καµία
απολύτως σχέση µε τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής εταιρείας,
βλέπε «FRAPORT». Για να σας δώσω µια τάξη µεγέθους, το 2021
θα πάρετε 2,5 δισεκατοµµύρια σύµφωνα µε το δικό σας προϋπο-
λογισµό και µόνο για το 2021 έχετε 11,5 δισεκατοµµύρια απο-
πληρωµές χρέους. 

Και µιας και λέµε για το χρέος. Δεν θα κάνετε µια διαπραγµά-
τευση για το χρέος; Θεωρείτε ότι το χρέος είναι βιώσιµο; Δεν
ήταν βιώσιµο πριν εκλεγείτε, αντίθετα µε αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ.
Τώρα; Τα τελευταία στοιχεία δεν είναι 440 δισεκατοµµύρια. Το
δηµόσιο χρέος είναι 364,9 δισεκατοµµύρια. Αυτό ήταν την 31η
Σεπτεµβρίου του 2020. Με την πτώση του ΑΕΠ στα 162, µιλάµε
για 225%. Σε αυτά προσθέστε και τα άλλα, κρυφά χρέη, που δεν
είναι εδώ, όπως τα 2 δισεκατοµµύρια που πήρατε. Χρέος δεν

είναι αυτό; Τα δανειστήκατε. Δεν θα τα γυρίσετε πίσω; Θα τα γυ-
ρίσετε πίσω. Τα χρήµατα των εξοπλιστικών. Τα 12 δισεκατοµµύ-
ρια που θα δώσετε στα αρπακτικά ταµεία, µέσω του «ΗΡΑΚΛΗ»,
που είναι δεδοµένο ότι θα τα δώσετε, αλλιώς δηλώστε ότι δεν
θα τα δώσετε. Δηλώστε το εδώ ότι δεν θα τα δώσετε. Μακάρι.
Αν τα βάλετε όλα αυτά, πάµε στα 237% µε 240%.

Το χρέος από µόνο του δεν έχει σηµασία, καµµία. Αυτήν τη
στιγµή θα µου πείτε: «Κοιτάξτε, πουλάµε οµόλογα δωρεάν». Δω-
ρεάν, µε µηδενικά επιτόκια. Ναι, για έναν λόγο. Ένας είναι ο
λόγος. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, η τρόικα έχει σηµατο-
δοτήσει στους χρηµατιστές: «αγοράστε τα, είµαστε εµείς από
πίσω», παρά το γεγονός ότι αυτό το κράτος είναι απολύτως πτω-
χευµένο και γι’ αυτό τα αγοράζουν. Αν αγόραζαν γερµανικό punt
θα είχαν µια απόδοση -0,8%, το συν κάτι των δικών µας οµολό-
γων, δεδοµένο ότι έχουν από πίσω την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα µια χαρά είναι.

Αυτό δεν δείχνει ότι δεν είµαστε πτωχευµένοι, δείχνει ότι είµα-
στε πτωχευµένοι, αλλά το ποιος «κρεµιέται στα µανταλάκια» στις
εφηµερίδες, όπως γινόταν το 2015, το 2014, το 2012, το 2011,
το 2010, είναι θέµα πολιτικής βούλησης της τρόικας. Αυτό ση-
µαίνει, ότι αυτή τη στιγµή είστε ένας δοτός της τρόικας Πρωθυ-
πουργός, όπως και οι προηγούµενοι. Δεν το λέω µόνο για εσάς.
Αυτό σηµαίνει. 

Και όσο πιο µεγάλο είναι το χρέος, τόσο µεγαλύτερη η δύναµη
της τρόικας, που θα έρθει κάποια στιγµή εδώ και θα σας πει:
«Έλα εδώ, έχεις µείον 15% έλλειµµα του προϋπολογισµού».
Τόσο θα έχετε -µην έχετε καµµία αµφιβολία- όταν δεν πάρετε
πίσω όλα αυτά που υποτίθεται ότι θα πάρετε πίσω. Όταν καθίσει
η µπίλια της ΕΛΣΤΑΤ, θα δείτε ότι θα είστε στο µείον 15%, για να
πάτε από το µείον 15%, όχι στο συν 1%, συν 2%, συν 3%, στο
µείον 3% να πάτε. 

Η ανάκαµψη που θα έχουµε φέτος ξέρετε τι θα είναι. Το γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά. Πιο ασθενική δεν µπορεί να γίνει. Δεν θα
αρκεί για να πάµε από το µείον 15% στο µείον 3%. Θα θέλετε
µέτρα, επικουρικές συντάξεις, κύριες συντάξεις, φόροι, θα πάτε
ξανά την προπληρωµή του φόρου εκεί που ήταν. Αυτό τι σηµαί-
νει; Σηµαίνει ότι όταν αρχίσει να ανεβαίνει ο µικροµεσαίος -ελπί-
ζουµε ότι θα φύγει αυτό το χτικιό της πανδηµίας από πάνω µας-
όταν θα αρχίσει να ανακάµπτει ο µικροµεσαίος, θα έρθει η λιτό-
τητα που θα σας έχουν επιβάλει οι τροϊκανοί, το πέµπτο µνηµό-
νιο, να τον χτυπήσει στο κεφάλι, να τον ή την ξαναρίξει στο
καναβάτσο της κρίσης. 

Θα είναι αβάσταχτο µετά από τόσα χρόνια κρίσης και µετά τη
φετινή και την περσινή χρονιά, το πέµπτο µνηµόνιο. Να µην έχετε
καµµία αµφιβολία, κύριε Μητσοτάκη, ότι θα είναι η αρχή του ψα-
ξίµατος εκ µέρους της τρόικας εσωτερικού και εξωτερικού για
τον αντικαταστάτη σας. 

Ας ρίξουµε µια µατιά τώρα γενικότερα στη διεθνή συγκυρία,
στο ευρωπαϊκό αλλά και το... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αν µπορείτε, κύριε
Βαρουφάκη, να συντοµεύσετε. Έχετε και δευτερολογία. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Δεν θα
συντοµεύσω, κύριε Πρόεδρε. Και παρακαλώ να µην παραβιάζετε
αυτήν τη διαδικασία µε τέτοιου είδους παρεµβάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δηλαδή δεν πρέπει
να δεχθούµε ότι…

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Όχι δεν
πρέπει, όταν οι προηγούµενοι µίλησαν σαράντα και πενήντα
λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έκανα ξανά παρατή-
ρηση.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Δεν σας
αναγνωρίζω το δικαίωµα να µε σταµατάτε αυτήν τη στιγµή. Εσείς
αναγνωρίζετε το δικαίωµα στον εαυτό σας να κάνετε τέτοιου εί-
δους διακρίσεις µεταξύ πολιτικών αρχηγών; Αν το αναγνωρίζετε,
πρόβληµά σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει σηµασία η διεθνής συγκυ-
ρία. Δεν ζούµε µόνοι µας, το γνωρίζουµε αυτό. Ο COVID-19 είναι
ο απογειωτής της ανισότητας και των ανισορροπιών, ανισότητας
εντός των χωρών και ανισορροπιών µεταξύ των κρατών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και γενικότερα. 

5870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ο βορράς και ο νότος αυτή τη στιγµή αποσυγκολούνται. Ήταν
που ήταν ξεχαρβαλωµένη η Ευρωπαϊκή Ένωση µακροοικονο-
µικά. Αν δείτε, αυτήν τη στιγµή στη Γερµανία, παρά τα προβλή-
µατα µε τον COVID-19, και η βιοµηχανία και οι υπηρεσίες πλέον
έχουν σχεδόν ανακάµψει, ενώ η Γαλλία βυθίζεται. Ως προς την
Ισπανία και την Ελλάδα καλύτερα να µην ψάξω να βρω ρήµα για
να περιγράψω ποια είναι η πορεία µας µακροοικονοµικά. 

Έχουµε µια δεύτερη µορφή ανισορροπιών µεταξύ βιοµηχα-
νίας και υπηρεσιών, µε τις υπηρεσίες να δέχονται το µεγαλύτερο
πλήγµα και τη βιοµηχανία να ανακάµπτει. Ξέρουµε πολύ καλά ότι
η χώρα µας δεν έχει βιοµηχανία, άρα και σε αυτό τον τοµέα εί-
µαστε σε δεινή θέση. Είµαστε στο κοµµάτι της Ευρώπης που
αποσυγκολείται, πηγαίνοντας προς τον πάτο. 

Και µια γρήγορη µατιά από την άλλη µεριά του Ατλαντικού,
γιατί και αυτό έχει σηµασία. Το αποτέλεσµα στην Τζόρτζια, όπου
ο κ. Μπάιντεν εξασφάλισε µια µικρή πλειοψηφία στη Γερουσία,
θα έχει ως αποτέλεσµα δηµοσιονοµικά την αύξηση της τονωτι-
κής ένεσης από τα 900 δισεκατοµµύρια στα 1,5 δισεκατοµµύρια. 

Παράλληλα, µια άλλη νότα. Θέλω να δείτε ότι στις Ηνωµένες
Πολιτείες θα δώσουν τελικά 2.000 δολάρια σε κάθε άτοµο. Όταν
εγώ το πρότεινα τον Μάρτιο, να γίνει αυτό από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα, εσείς κοροϊδεύατε. Καλά κάνατε. 

Τι σηµαίνει αυτή η εξέλιξη στις Ηνωµένες Πολιτείες για µας;
Σηµαίνει άµεσα ότι το ευρώ θα ενισχυθεί σε σχέση µε το δολάριο
και επειδή η βρετανική λίρα συνυφαίνεται µε το δολάριο, ο του-
ρισµός από τη Βρετανία, που ήδη πλήττεται εξαιτίας της µεγά-
λης ουράς στα αεροδρόµια λόγω Brexit, θα γίνει ακόµα πιο
δυσχερής. Σηµαίνει ακόµα ότι οι εξαγωγές µας συνολικότερα
εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ήταν µια µορφή ενίσχυσης της
ελληνικής οικονοµίας, θα µπουν σε µια καθοδική πορεία.

Γενικότερα, ο Γουόρεν Μπάφετ, ο γνωστός χρηµατιστής έχει
φτιάξει ένα δίκτυο εδώ και καιρό, που γι’ αυτόν κρούει κάποια
καµπανάκια κινδύνου όσον αφορά τα χρηµατιστήρια από τη δική
του οπτική σκοπιά, που δε µας ενδιαφέρει εµάς.

Αυτός ο δείκτης είναι ο λόγος των χρηµατιστηριακών αξιών
στον αριθµητή και του ΑΕΠ των Ηνωµένων Πολιτειών στον πα-
ρονοµαστή. Πρέπει να σας πω ότι την περασµένη βδοµάδα
αυτός ο λόγος έφθασε το υψηλότερο επίπεδο από το 1929 και
από το 2000, λίγο πριν σκάσει το «dot-com bubble», η φούσκα
του 2000.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι αν σκάσει, θα έχουµε µεγαλύ-
τερη ύφεση και αύξηση των επιτοκίων για το δηµόσιο χρέος. Και
αν δεν σκάσει, θα έχουµε µεγαλύτερη αποτελµάτωση και µεγέ-
θυνση της παρασιτικής ολιγαρχίας, η οποία αυτήν τη στιγµή κερ-
δίζει από την καλή πορεία των χρηµατιστηρίων εις βάρος της
οικονοµικής δυναµικής των µικροµεσαίων.

Διαλέξτε το δηλητήριο σας: Θέλετε να σκάσει ή δεν θέλετε να
σκάσει; Και στις δύο περιπτώσεις τα δηµοσιονοµικά της χώρας
και οι µικροµεσαίοι της χώρας θα υποφέρουν.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µία επισήµανση.
Κύριε Πρωθυπουργέ, η Κυβέρνησή σας έχει επιδοθεί σε έναν

πόλεµο εν µέσω καραντίνας µε την κοινωνία, κυρίως µε τη νεο-
λαία. Ταυτίζετε τους νεοφασίστες της «πάνω πλατείας» εδώ και
του Καπιτωλίου µε τις υποδειγµατικές συνελεύσεις των πολιτών
στην «κάτω πλατεία» τότε σε εκείνο το µοναδικό πείραµα άµεσης
δηµοκρατίας το 2011, που στόχο είχε την αντίσταση κατά της
κατάλυσης του Συντάγµατος και τη µετατροπή της χώρας σε
προτεκτοράτο της τρόικας, το οποίο έγινε.

Αν θέλετε να συγκρίνετε πραξικοπήµατα –µε ή χωρίς εισαγω-
γικά- έχετε πολλά παραδείγµατα από την πρόσφατη ιστορία: τον
διορισµό δοτού Πρωθυπουργού το 2011 από αυτή τη Βουλή και
εκείνου που κάνατε µαζί το µνηµονιακό τόξο τον Ιούλιο του 2015.

Σήµερα εσείς ως κυβέρνηση συνεχίζετε εκείνο το έργο της κα-
τάργησης της δηµοκρατικής κυριαρχίας. Ας το σκεφτούµε µαζί
τι κάνετε: Χτίζετε ένα αστυνοµικό κράτος και απαγορεύετε δια-
δηλώσεις ακόµα και επτά Βουλευτών µας στη βάση ενός παρά-
δοξου. Λέτε ότι η αστυνοµική βία δικαιολογείται, νοµιµοποιείται,
όταν εφαρµόζει τον νόµο. Ο νόµος νοµιµοποιείται επειδή βασί-
ζεται στο Σύνταγµα. Το Σύνταγµα νοµιµοποιείται επειδή εκφράζει
τον λαό.

Όµως ξεχνάτε ότι ο λαός επέβαλε το Σύνταγµα µέσα από πα-

ράνοµες πράξεις εκεί έξω στην πλατεία Συντάγµατος; Γι’ αυτό
λέγεται και πλατεία Συντάγµατος! Κάπως έτσι κλείνει ο κύκλος
του παράλογου αυταρχισµού σας.

Και ξεµπροστιάζεται µια πολύ απλή αλήθεια: Είστε µία νέα
ΕΡΕ, µία µεταµοντέρνα ΕΡΕ. Ούτε ο ριζοσπαστικός φιλελευθε-
ρισµός του Κωνσταντίνου Καραµανλή ούτε καµιά µορφή νεοφι-
λελευθερισµού δεν σας έχει αγγίξει. Χτίζετε ένα νέο
παρακράτος, ψηφιακό παρακράτος, µε τις απευθείας αναθέσεις
στους «ηµέτερους», σε αρπακτικά ταµεία που χρηµατοδοτείτε
µε δηµόσιο χρέος, στις τράπεζες που κρατικοποιείτε και ιδιωτι-
κοποιείτε µε δηµόσιο χρήµα.

Πήρατε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης το προσφυγικό και το
δώσατε στον κ. Χρυσοχοΐδη. Τώρα του παραδίδετε και τα πανε-
πιστήµια. Επενδύοντας το νεοφιλελεύθερο µίσος σας και ερχό-
µενοι να το προσθέσετε στο ακροδεξιό µίσος στους πρόσφυγες,
προσθέτετε το νεοφιλελεύθερο µίσος στο δηµόσιο πανεπιστή-
µιο.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θέλετε να δείξετε ότι πονάτε τα πανεπι-
στήµια, ότι θέλετε πειθαρχία, ότι θέλετε να χτυπήσετε, να πλή-
ξετε την αναξιοκρατία στο πανεπιστήµιο µέσα; Το θέλω και εγώ
πάρα πολύ. Καταργήστε το µεγαλύτερο φυτώριο αναξιοκρατίας,
διαπλοκής και αυταρχισµού εντός του δηµόσιου πανεπιστηµίου!
Καταργήστε τη ΔΑΠ! Από εκεί ξεκινάνε όλα και πηγαίνουν µετά
στον υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Δεν θα το κάνετε, γιατί θέλετε διαπλεκόµενο συνδικαλισµό στο

δηµόσιο, όταν σας στηρίζει και όταν σας φτιάχνει φυτώρια νεο-
λαίων που µετά πηγαίνουν και µέσω πανδηµίας διορίζονται γενι-
κοί διευθυντές νοσοκοµείων του ΕΣΥ. Όπως είχε πει ο Ρούζβελτ
για τον Σοµόζα: «Είναι µπάσταρδος, αλλά είναι δικός µας µπά-
σταρδος». Αυτό ισχύει και για τη ΔΑΠ µε εσάς.

Προσέξτε τι κάνετε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, γιατί
κάτι κάνετε τώρα µε την παιδεία -θα τα πούµε και αυτά- ξαναβά-
ζετε τη βάση του «10». Ναι, αλλά είναι λίγο δύσκολο να το κάνετε
αυτό εσείς, γιατί έχετε πέσει κάτω από το «10» σχεδόν στα πάντα
της διαχείρισης της πανδηµίας.

Να σας διαβάσω –τίποτα!- δυο γραµµούλες και κλείνω. Από το
Πανεπιστήµιο Johns Hopkins, τη EUROSTAT, και το Ινστιτούτο
V-Dem του Τµήµατος Πολιτικών Επιστηµών του Πανεπιστηµίου
του Γκέτεµποργκ στη Σουηδία έγινε µια κατάταξη των χωρών στη
βάση του σεβασµού των δηµοκρατικών προτύπων της περιόδου
της πανδηµίας. Βγήκαµε τελευταίοι µαζί µε τη Βοσνία-Ερζεγο-
βίνη και τη Σερβία. Συγχαρητήρια! Οι άριστοι των αρίστων! 

Επίσης, µείζονες περιορισµούς της ελευθερίας του Τύπου, πο-
λιτική διακρίσεων εναντίον µειονοτήτων, καταχρηστικές συµπε-
ριφορές των αρχών ασφαλείας, παρατεταµένο και
επιδηµιολογικά αβάσιµο εγκλεισµό των αιτούντων άσυλο, περιο-
ρισµούς των δηµοσιογράφων στην πρόσβαση σε πληροφόρηση,
φραστικές παρενοχλήσεις και συλλήψεις λειτουργών του Τύπου.
Αυτά λέει το Πανεπιστήµιο του Γκέτεµποργκ στη Σουηδία. 

Θα µου πείτε ότι «αυτοί οι Σουηδοί µπορεί να είναι και κοµµου-
νιστές, σοσιαλδηµοκράτες». Ωραία, ας τους αφήσουµε αυτούς.
Πάµε στο World Economic Forum, στα δικά σας τα παιδιά, τους
συνοδοιπόρους σας, τους συντρόφους σας του Νταβός; Ξέρετε
ότι έβγαλαν την ειδική έκθεση ανταγωνιστικότητας για το 2020.
Ποιοι ήταν κυβέρνηση το 2020; Εσείς. 

Στους έντεκα κύριους τοµείς για να µπορέσει να ανακάµψει
µία χώρα από την πανδηµία το World Economic Forum βαθµο-
λόγησε την Ελλάδα κάτω από τον µέσο όρο σε όλους εκτός από
έναν, όπου πιάσαµε µόλις τον µέσο όρο. 

Στον τοµέα «οι δηµόσιοι θεσµοί έχουν σταθερές αρχές λει-
τουργίας και µακροπρόθεσµο όραµα;» ο µέσος όρος 60, 46,3%
εσείς. 

Στον τοµέα «φορολογική πολιτική» ο µέσος όρος 50, 42,6
εσείς. 

Στον τοµέα «εκσυγχρονισµός της εκπαίδευσης» 56,3 ο µέσος
όρος, 38,7 εσείς. 

Στον τοµέα «επεξεργασία της εργατικής νοµοθεσίας και της
κοινωνικής προστασίας» µέσος όρος 61,4, εσείς 47,6. 

Στον τοµέα «διεύρυνση της φροντίδας για τους ηλικιωµένους,
τα παιδιά, τη βελτίωση της υποδοµής του συστήµατος υγείας»
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47,8 ο µέσος όρος, στον πάτο της βαθµολογίας η Ελλάδα µε
24,73. 

Στον τοµέα «µακροπρόθεσµες επενδύσεις και ισχυροποίηση
σταθερότητας» µε µέσο όρο το 69,2, 68,3 εσείς. 

Στον τοµέα «πολιτική ανταγωνισµού», για το οποίο κόπτεστε -
και αυτά είναι στοιχεία των φίλων σας, των συνοδοιπόρων σας,
των συντρόφων σας, όχι κανενός αριστερού, σοσιαλδηµοκράτη,
πράσινου- 62 ο µέσος όρος, 49 εσείς. 

Στον τοµέα «έρευνα και καινοτοµία που µπορεί να δηµιουργή-
σει νέες αγορές του αύριο» 41,6 ο µέσος όρος, 25,31 εσείς. 

Στον τοµέα «παροχή κινήτρων στις επιχειρήσεις» -νεοφιλελεύ-
θερο κόµµα είσαστε- 62,2 ο µέσος όρος, 59,8 η Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Η Ελλάδα είναι η µοναδική χώρα που, σύµφωνα µε τους δι-
κούς σας συνοδοιπόρους του Νταβός, στους έντεκα τοµείς πιά-
νει τον µέσο όρο µόνο στον ένα τοµέα. 

Παρουσιάζεστε ως άριστοι στη διαχείριση -το κάνατε και σή-
µερα, κύριε Πρωθυπουργέ- όταν το µόνο που σας ενδιαφέρει
είναι να είστε ευχάριστοι µε την ολιγαρχία και τα συµφέροντα.
Και τα δύο δεν γίνεται. Είτε θα είστε άριστοι είτε θα είστε ευχά-
ριστοι στους ολιγάρχες. Επιλέξτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχοντας ολοκληρώ-

σει τον πρώτο κύκλο των οµιλητών µε τις πρωτολογίες τους πάµε
στις δευτερολογίες, µε πρώτο οµιλητή τον Πρωθυπουργό κ. Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν θα σταµατήσει ποτέ να µε αιφνιδιάζει ο βαθµός αυταρέ-
σκειας και αλαζονείας του κ. Βαρουφάκη, ο οποίος και σήµερα
ακόµα αναφέρεται στη διαδροµή προ του 2015 χωρίς να έχει
καµµία απολύτως συναίσθηση των τεράστιων προσωπικών του
ευθυνών για το γεγονός ότι η χώρα έφτασε στο χείλος της χρε-
οκοπίας, µας φορτώθηκε ένα αχρείαστο τρίτο µνηµόνιο, χρεο-
κόπησαν οι τράπεζές µας, επειδή ήθελε να παίξει το δικό του
δήθεν παιχνίδι αντίστασης µε την τρόικα, σε συνεργασία µε τον
κ. Τσίπρα, ο οποίος την τελευταία στιγµή έκανε τη δικιά του προ-
σωπική «κωλοτούµπα», και µε τη στήριξη της Νέας Δηµοκρατίας
κράτησε την Ελλάδα στην Ευρώπη. Να δούµε πού θα ήµασταν
τώρα, αν είχαµε ακολουθήσει αυτές τις ωραίες πολιτικές του κ.
Βαρουφάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά τα έχουµε πει πολλές φορές, απλά είναι η σειρά των οµι-

λητών πάντα τέτοια όπου παίρνω τον λόγο µετά τον τελευταίο
οµιλητή στον κύκλο των πρωτολογιών. 

Έρχοµαι τώρα στις απαντήσεις µου σε αυτά τα οποία άκουσα
από τους υπόλοιπους πολιτικούς αρχηγούς και ξεκινώ µε την το-
ποθέτηση του κ. Τσίπρα. Στα πρώτα δύο λεπτά της τοποθέτησής
σας, κύριε Τσίπρα, είχα προς το παρόν τη εντύπωση ότι θα µπο-
ρούσατε να ξεφύγετε από το συνηθισµένο πλαίσιο αντιπαράθε-
σης και να επιχειρήσουµε σε αυτήν την Αίθουσα να κάνουµε µία
ουσιαστική συζήτηση, µε τεκµηριωµένη κριτική, µε στοιχεία και
µε γόνιµες προτάσεις από πλευράς Αντιπολίτευσης. Μιλήσατε
µάλιστα για µία νέα συνείδηση συλλογικότητας, η οποία είµαι βέ-
βαιος ότι υπάρχει στην κοινωνία και θα ήταν καλό κάποια στιγµή
να αποτυπωθεί κι εδώ πέρα εντός του Κοινοβουλίου. Αυτό, όµως,
ήταν µόνο στα δύο πρώτα λεπτά.

Μετά επιστρέψατε, στα υπόλοιπα πενήντα επτά λεπτά, στον
γνωστό σας εαυτό και οπλιστήκατε, για ακόµα µία φορά στο
λόγο σας, µε όλα τα κλισέ του µειοψηφικού εαυτού του κόµµα-
τός σας. Υπερβολές, ανακρίβειες, επιλεκτικά στοιχεία -θα τα τεκ-
µηριώσω όλα αυτά τα οποία λέω- και βέβαια παντελής έλλειψη
οποιασδήποτε ουσιαστικής, δηµιουργικής πρότασης, πέραν κά-
ποιων αυτονόητων γενικολογιών που θα ταίριαζαν ενδεχοµένως
σε έκθεση παιδιού γυµνασίου, αλλά πάντως δεν αρµόζουν σε Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τέως Πρωθυπουργό, ο
οποίος έχει κυβερνήσει τη χώρα για τεσσεράµισι χρόνια. 

Έρχοµαι, λοιπόν, για να απαντήσω συγκεκριµένα σε αυτά τα
οποία είπατε. Οι προτάσεις σας, κύριε Τσίπρα, εξαντλήθηκαν στο
να κάνουµε παραπάνω προσλήψεις στο ΕΣΥ -µας το έχετε πει
πολλές φορές- στο να κάνουµε περισσότερα τεστ, στο να κά-

νουµε πιο γρήγορους εµβολιασµούς. Πάµε, λοιπόν, να τα δούµε
ένα-ένα. Και, βέβαια, µας ασκήσατε και πάλι κριτική για το γεγο-
νός ότι δήθεν εµείς σε αυτήν την Αίθουσα δεν έχουµε κάνει καµ-
µία απολύτως αυτοκριτική. Αναφερθήκατε πάλι στο περιστατικό
της Θεσσαλονίκης, αποµονώνοντας ένα συγκεκριµένο συµβάν
για το οποίο σε αυτήν την Αίθουσα έχω δώσει απαντήσεις και λέ-
γοντας για άλλη µια φορά ανακρίβειες για το τι ακριβώς ειπώ-
θηκε από αυτό το Βήµα. 

Όταν µίλησα στη Βουλή, στην πιο δύσκολη στιγµή της πανδη-
µίας, στις αρχές Δεκεµβρίου -γιατί δεν κρύφτηκα, ήρθα εδώ
πέρα στη Βουλή να ενηµερώσω την Εθνική Αντιπροσωπεία για
το τι ακριβώς συνέβη τον περασµένο Νοέµβριο- ανέλαβα και το
µερίδιο των ευθυνών που µου αναλογούσαν. Είπα συγκεκριµένα,
λοιπόν, και το ξαναλέω, έχοντας κάνει τότε την αυτοκριτική µου
τι θα µπορούσαµε να κάνουµε διαφορετικά. Θα µπορούσαµε να
είχαµε επιβάλει τη χρήση µασκών παντού νωρίτερα, να περιορί-
σουµε τη βραδινή διασκέδαση νωρίτερα απ’ ό,τι το κάναµε και,
ενδεχοµένως, στη Θεσσαλονίκη θα έπρεπε κάποιες ηµέρες νω-
ρίτερα να πάρουµε πιο δραστικά µέτρα. 

Και είπα ότι δεν είδα, όµως, κανέναν από την Αντιπολίτευση να
τα εισηγείται αυτά! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είχατε ζητήσει, κύριε Τσίπρα, εσείς ή οποιοδήποτε στέλεχός

σας να κλείσει η Θεσσαλονίκη νωρίτερα; Το είχατε κάνει; Απαν-
τήστε και τώρα αν θέλετε.  Απαντήστε και τώρα, αν το είχατε πει.
Όχι, δεν το είχατε πει. Γιατί θέλατε να είστε αρεστός και στους
µαγαζάτορες και ταυτόχρονα να ασκείτε κριτική εκ του ασφα-
λούς, εκ των υστέρων. 

Η αλήθεια είναι πολύ συγκεκριµένη για το τι έγινε στη Θεσσα-
λονίκη και θα το ξαναπώ, δεν έχω δυσκολία. Υπήρχαν, όντως, κά-
ποιοι λοιµωξιολόγοι και κάποιοι  τοπικοί παράγοντες -όχι τα
στελέχη της Αντιπολίτευσης- οι οποίοι πράγµατι ζητούσαν να
κλείσει η Θεσσαλονίκη νωρίτερα. Η εισήγηση, όµως, της επιτρο-
πής λοιµωξιολόγων δεν ήταν αυτή. Και αυτό είναι απολύτως κα-
ταγεγραµµένο και επίσηµο και δεν το έχει διαψεύσει κανένα από
τα στελέχη, από τους επιστήµονες οι οποίοι συµµετέχουν στην
επιτροπή λοιµώξεων. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και ξέρετε γιατί τα στοιχεία αυτά µπορούν να επιβεβαιωθούν

µε βάση τα πραγµατικά δεδοµένα; Διότι την έξαρση των κρου-
σµάτων την είδαµε αργότερα, κύριε Τσίπρα.  

Κι έρχεστε εδώ πέρα σε αυτήν την Αίθουσα και ισχυρίζεστε ότι
τάχα δεν θέλετε να κάνετε πολιτική πάνω στους νεκρούς και κά-
νετε ακριβώς το ανάποδο, αλλά το κάνετε και µε χυδαίο τρόπο.
Διότι έρχεστε και επικαλείστε ένα χρονικό σηµείο. Ποιο είναι
αυτό; Επικαλείστε την τελευταία εβδοµάδα του Νοεµβρίου και
την πρώτη εβδοµάδα του Δεκεµβρίου, όπου πράγµατι η χώρα
ήταν πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο σε θανάτους. Είναι αυτό
το διάγραµµα εδώ, κύριε Τσίπρα. Μόνο που δείξατε το µισό, για
ακόµα µία φορά. 

Εδώ πέρα, πράγµατι, ήµασταν πάνω από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Σε όλο, όµως, το υπόλοιπο διάστηµα ήµασταν καλύτερα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως καλύτερα είµαστε και τώρα,
κύριε Τσίπρα.

Το να το αποµονώνετε, λοιπόν, σε µία περιπέτεια η οποία κρα-
τάει ένα χρόνο, µία εβδοµάδα, όπου όντως τα πράγµατα στη
χώρα µας πήγαν χειρότερα και να στέκεστε µε επιµονή σε αυτό
ακριβώς το στοιχείο, για να καταδείξετε δήθεν ανικανότητα της
Κυβέρνησης, δεν είναι απλά άδικο, είναι παντελώς αναξιοπρε-
πές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι αναξιοπρεπές, είναι κατώτερο των περιστάσεων και σί-

γουρα δεν τιµάτε µε αυτόν τον τρόπο και τον αγώνα των υγει-
ονοµικών, οι οποίοι σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες έδωσαν
τον καλύτερο εαυτό τους, για να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν
αυτήν την πρωτοφανή κρίση και δεν απαντάτε και στο βασικό ζη-
τούµενο, ότι εδώ πέρα δεν έχουµε κανονικές καταστάσεις, αλλά
έχουµε µία πανδηµία η οποία χτυπάει µία φορά τα εκατό χρόνια.
Δείξτε µου µία χώρα στην Ευρώπη, η οποία δεν κλήθηκε να δια-
χειριστεί µία αντίστοιχη αύξηση κρουσµάτων σε κάποια συγκε-
κριµένη χρονική στιγµή. 
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Και έρχεστε εδώ πέρα και επικαλείστε δηλώσεις οι οποίες έγι-
ναν στη Βουλή, ότι το lockdown θα κρατήσει τρεις εβδοµάδες,
όταν πρώτος εγώ σε κάθε δηµόσια τοποθέτηση έλεγα ότι δεν
µπορούµε να κάνουµε ακριβείς εκτιµήσεις µε µία πανδηµία, η
οποία εξακολουθεί να µας αιφνιδιάζει όλους µας, όχι µόνο εµάς.
Και, πράγµατι, θα ήταν ευχής έργον εάν το δεύτερο lockdown
µπορούσε να κρατήσει τρεις εβδοµάδες. Δυστυχώς, αναγκαστή-
καµε να κρατήσει περισσότερο, διότι πολύ απλά τα κρούσµατα
δεν έπεσαν µε την ταχύτητα µε την οποία θα θέλαµε. 

Όταν, λοιπόν, πρώτος, από την αρχή της πανδηµίας, έχω πει
ότι δεν υπάρχει καµµία σταθερά, ότι επαναξιολογούµε τα στοι-
χεία σε τακτά χρονικά διαστήµατα, ότι είµαστε υποχρεωµένοι
όλοι µας να αναθεωρούµε τις απόψεις µε βάση τα δεδοµένα, έρ-
χεστε εσείς και στέκεστε σε ένα συγκεκριµένο χρονικό σηµείο,
για να καταδείξετε ότι µία αλλαγή στρατηγικής συνιστά αστοχία
της Κυβέρνησης. 

Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες έκαναν το ίδιο. Η Γερµανία έρχεται
και λέει τώρα ότι µπορεί να είναι σε lockdown µέχρι τον Απρίλιο.
Μα, δεν είδα να άσκησε κάποιος κριτική στη Γερµανία, στην Καγ-
κελάριο ότι είπε κάτι διαφορετικό σήµερα από αυτό το οποίο είπε
πριν από δεκαπέντε ηµέρες. Μα, άλλαξαν τα δεδοµένα. Τόσο δύ-
σκολο είναι να το καταλάβετε αυτό; Δηλαδή, τόσο εµποτισµένος
είστε από την ανάγκη να ασκείτε συνέχεια κριτική στην Κυβέρ-
νηση, που δεν µπορείτε πια να δείτε αντικειµενικά τι συµβαίνει
και να αναγνωρίσετε ότι αυτή δεν είναι πανδηµία Μητσοτάκη,
είναι πανδηµία COVID, είναι πανδηµία που χτυπάει όλες τις
χώρες του κόσµου; Και όσο κι αν σας είναι δυσάρεστο -γιατί
αυτό εκπέµπετε κάθε φορά που µιλάτε-το γεγονός ότι σε αρκετά
επίπεδα τα έχουµε καταφέρει καλύτερα από τις υπόλοιπες ευ-
ρωπαϊκές χώρες, είναι καλό για την Ελλάδα. Μπορεί να µην κολ-
λάει στο δικό σας αντιπολιτευτικό αφήγηµα, αλλά είναι καλό για
την Ελλάδα.

Το γεγονός ότι σήµερα -κοιτάξτε λίγο εδώ, κύριε Τσίπρα- η Ελ-
λάδα είναι η µόνη χώρα, µαζί µε τη Δανία και τη Φινλανδία, η
οποία έχει δείκτη θετικότητας κάτω του 4%, είναι καλό για την
πατρίδα µας, γιατί είναι αυτό το οποίο µας επιτρέπει στη συνέ-
χεια να δώσουµε αυτά τα στοιχεία στους ειδικούς, για να πάρουν
τις αποφάσεις για ένα σταδιακό άνοιγµα. Διότι για να φτάσουµε
σε αυτό το σηµείο, έπρεπε όλη η κοινωνία να καταβάλει µια µε-
γάλη προσπάθεια και ένα µεγάλο τίµηµα. 

Επιτέλους καταλάβετε -και εδώ θα συµφωνήσω µε την αρχική
τοποθέτηση της κ. Γεννηµατά- ότι είµαστε όλοι µαζί σε αυτήν την
περιπέτεια. Είµαστε όλοι µαζί! Και, τουλάχιστον, εάν θέλετε να
ασκήσετε κριτική, να τη συνοδεύετε και από τεκµηριωµένες προ-
τάσεις. 

Αυτή η ιστορία γύρω από το ΕΣΥ και από τη δήθεν νεοφιλε-
λεύθερη εµµονή της Κυβέρνησης να µην στηρίξει το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, σας έχει γίνει µία ψύχωση. Έλα, όµως, που αυτή
η Κυβέρνηση είναι αυτή που διπλασίασε τις κλίνες στις µονάδες
εντατικής θεραπείας και τα κρεβάτια. Έχετε δώσει κάποια εξή-
γηση γιατί εσείς ως κυβέρνηση παραδώσατε πεντακόσια πε-
νήντα επτά κρεβάτια; Γιατί παραδώσατε πεντακόσια πενήντα
επτά κρεβάτια εσείς που νοιάζεστε τόσο πολύ για το ΕΣΥ; Γιατί;
Για απαντήστε µου. Γιατί επί δικών σας ηµερών έπρεπε κάποιος
να περιµένει δεκαπέντε και είκοσι ηµέρες σε µία συνηθισµένη
επιδηµία γρίπης, για να µπει σε εντατική θεραπεία; Γιατί έγιναν
όλα αυτά;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Επί δικών σας ηµερών έγιναν όλα αυτά! Ναι! Και ήρθε µια κεν-

τροδεξιά κυβέρνηση και πήγε τα πεντακόσια πενήντα επτά κρε-
βάτια στα χίλια τριακόσια και θα πάνε και στα χίλια πεντακόσια.
Και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση και έκανε προσλήψεις στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας! Αυτή η Κυβέρνηση ενίσχυσε τα νοσοκοµεία!

Πηγαίνετε στα νοσοκοµεία της περιφέρειας. Δεν σας λένε οι
εργαζόµενοι στα νοσοκοµεία ότι κάθε νοσοκοµείο ενισχύθηκε µε
επικουρικό προσωπικό, ένα µέρος του οποίου θα µονιµοποιηθεί;
Δεν σας το λένε αυτό; Και όταν ζητάτε όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης παραπάνω προσλήψεις, πιστεύετε ότι υπάρχουν σή-
µερα διαθέσιµοι αναισθησιολόγοι στη χώρα οι οποίοι θα
µπορούσαν να προσληφθούν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Υπάρ-
χουν; Για πείτε µου, υπάρχουν σήµερα γιατροί, τους οποίους δεν

έχουµε προσλάβει; Υπάρχουν νοσηλευτές σήµερα διαθέσιµοι
συµπληρωµατικοί, οι οποίοι θα µπορούσαν να προσληφθούν και
δεν έχουν προσληφθεί; Για πείτε µου πού είναι αυτοί οι αναισθη-
σιολόγοι οι οποίοι δεν µπορούν να προσληφθούν στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας; Μην κουνάτε µε αγανάκτηση τα χέρια σας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ! Δεν δια-

κόπτουµε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αναγνωρίστε την πραγµατικότητα και δεχτείτε τα δεδοµένα έτσι
όπως αποτυπώνονται.

Έρχοµαι τώρα στο δεύτερο ζήτηµα, στο ζήτηµα των τεστ.
Εκεί πραγµατικά δεν κατάλαβα την τοποθέτησή σας. Θεωρείτε
τα rapid test αναξιόπιστα; Πείτε το ανοιχτά, αν τα θεωρείτε ανα-
ξιόπιστα. Θεωρείτε εγκεκριµένα τεστ από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, τα οποία µας δίνουν τη δυνατότητα µε µεγάλη ταχύτητα
να έχουµε δεδοµένα, τα οποία µπορούµε να αξιοποιήσουµε για
να λαµβάνουµε µέτρα σε τοπικό επίπεδο, αναξιόπιστα; Τεστ µε
99% ακρίβεια; Θεωρείτε ότι δεν είναι χρήσιµα για να µπορούµε
να συµπεράνουµε επιδηµιολογικά και να παρακολουθούµε την
πορεία της πανδηµίας; Γιατί µε τον δικό σας λόγο αυτήν τη
στιγµή υπονοµεύετε µία εθνική προσπάθεια η οποία γίνεται, να
µπορέσουµε να πείσουµε συµπολίτες µας να προσέρχονται στα
σηµεία όπου κάνουµε τα τεστ, για να µπορούµε να έχουµε αρ-
κετή τυχαία δειγµατοληψία για να µπορούµε να βγάζουµε συµ-
περάσµατα;

Η Ελλάδα είναι στον µέσο όρο. Κοίταξε εδώ πέρα. Δεν θα σας
τα πει ο κ. Ξανθός διαφορετικά. Είναι σοβαρός άνθρωπος. Τα
ίδια θα σας πει. Η Ελλάδα είναι στον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ως προς τα τεστ που κάνουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τέσσερις χιλιάδες…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριε

Γιαννούλη!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Γιαννούλη µου, µεταξύ της δικής σας άποψης και του
ECDC, νοµίζω ότι όλοι θα ταχθούν µε τον ECDC, όχι µε τη δική
σας άποψη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά δεν είναι δικά µου στοιχεία. Είναι ευρωπαϊκά στοιχεία.
Τα τεστ, λοιπόν, είναι χρήσιµα και θα σας ζητήσω ακόµα µία

φορά να υποστηρίξετε την προσπάθεια την οποία κάνουµε, διότι
µε αυτόν τον τρόπο µόνο µπορούµε πράγµατι να εντοπίζουµε τις
επιδηµίες εν τη γενέσει τους και να παίρνουµε περιοριστικά
µέτρα σύντοµα, έτσι ώστε να µην χρειάζεται στη συνέχεια να
παίρνουµε οριζόντια µέτρα, τα οποία προφανώς έχουν µεγάλο
κοινωνικό και οικονοµικό κόστος.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των εµβολιασµών. Εάν κατάλαβα
καλά, η κριτική η οποία ασκείται συνολικά από την Αντιπολίτευση
-άκουσα προσεκτικά και την κ. Γεννηµατά- είναι γιατί δεν πάµε
πιο γρήγορα. Πάµε όσο γρήγορα µας επιτρέπουν οι δόσεις τις
οποίες παραλαµβάνουµε. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα εµβόλια
που κάνουµε αυτήν τη στιγµή είναι εµβόλια διδοσικά. Κατά συ-
νέπεια, δεν µπορούµε να ξοδέψουµε όλα τα εµβόλια τα οποία
έχουµε στη διάθεσή µας σήµερα.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Το γνωρίζουµε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Σας είπαµε νού-
µερα, ότι έχετε εµβόλια να κάνετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Περιµένετε, µισό λεπτό, κυρία Γεννηµατά. Θα εξηγήσω
ακριβώς τι εννοώ.

Δεν µπορούµε να ξοδέψουµε όλα τα εµβόλια τα οποία έχουµε
σήµερα, διότι δεν γνωρίζουµε µε βεβαιότητα εάν οι εταιρείες
µπορούν να τηρήσουν τις παραδόσεις για τις οποίες έχουν δε-
σµευθεί. Σήµερα µόλις πληροφορήθηκα δυστυχώς…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πε-

ριµένετε να ακούσετε.
Η «PFIZER» ενηµέρωσε την Ευρωπαϊκή Ένωση και όλα τα

κράτη-µέλη ότι δυστυχώς θα λάβουµε λιγότερα εµβόλια από
αυτά τα οποία είχαµε προγραµµατίσει για τον επόµενο µήνα.
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Όλες οι ευρωπαϊκές χώρες. Εάν είχαµε προχωρήσει µε πολύ µε-
γαλύτερη ταχύτητα προεξοφλώντας ότι θα λαµβάναµε τα εµβό-
λια της «PFIZER» υπήρχε ο σοβαρός κίνδυνος να µην έχουµε να
κάνουµε τη δεύτερη δόση σε αυτούς που κάναµε την πρώτη. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτή είναι µία σύνθετη άσκηση και
έχω κάθε λόγο, κυρία Γεννηµατά, να προχωρήσουµε όσο πιο
γρήγορα γίνεται.

Σε αυτό θα συµφωνήσουµε, αλλά δεν µπορούµε να θέσουµε
σε κίνδυνο τη διαθεσιµότητα της δεύτερης δόσης και δεν µπορώ
να είµαι σίγουρος αυτήν τη στιγµή µε την ανασφάλεια η οποία
υπάρχει στην εφοδιαστική αλυσίδα ότι οι εταιρείες θα τηρήσουν
τις δεσµεύσεις τις οποίες µας έχουν κάνει για τον αριθµό εµβο-
λίων που θα µας παραδώσουν.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ευρύτερο ζήτηµα το οποίο αφορά την
ευρωπαϊκή διαπραγµάτευση και τη στάση άλλων κρατών-µελών,
για να απαντήσω και στον κ. Βαρουφάκη, ο οποίος έκανε µία ανα-
φορά στη στάση συγκεκριµένα της Γερµανίας.

Κοιτάξτε να δείτε, η Ευρωπαϊκή Ένωση όντως καθυστέρησε
στην αδειοδότηση των δύο εµβολίων τα οποία έχουν αυτήν τη
στιγµή εγκριθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Αυτό είναι µία αλήθεια.
Καθυστέρησε η Ευρώπη παρ’ ότι όλοι µας και σε επίπεδο συµ-
βουλίου πιέσαµε την Κοµισιόν να κινηθεί πιο γρήγορα. Καταλα-
βαίνετε ότι εµπλέκονται είκοσι επτά οργανισµοί φαρµάκων, είναι
πιο βαρύ πιο γραφειοκρατικό για την Ευρώπη να εγκρίνει ένα εµ-
βόλιο απ’ ό,τι είναι για κάθε ανεξάρτητο κράτος, όπως είναι οι
Ηνωµένες Πολιτείες ή όπως είναι το Ηνωµένο Βασίλειο.

Όµως θέλω να είµαι απολύτως σαφής. Εάν υπάρχουν χώρες -
και αποδειχθεί- οι οποίες έχουν παραβιάσει την ευρωπαϊκή συµ-
φωνία και έχουν αγοράσει πρόσθετα εµβόλια εις βάρος των
υπόλοιπων κρατών-µελών, αυτό είναι κάτι το οποίο είναι απολύ-
τως κατακριτέο και θα καταδικαστεί πολιτικά σε περίπτωση που
επιβεβαιωθεί. Δεν έχει επιβεβαιωθεί ακόµα. Είµαι πολύ συγκεκρι-
µένος, αναφέροµαι στη Γερµανία, διότι υπάρχει αυτή η φηµολο-
γία ότι η Γερµανία έχει αγοράσει πρόσθετες δόσεις πέρα και
πάνω από το ευρωπαϊκό πλαίσιο. Είναι κάτι το οποίο το ερευνά
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Έχω κάνει σαφή ερώτηση και δεν έχω λάβει ακόµα ξεκάθαρη
απάντηση για το αν αυτό ισχύει. Σε περίπτωση που ισχύει, και το
απεύχοµαι, θα είναι σίγουρα ένα χτύπηµα στην προσπάθεια ευ-
ρωπαϊκής αλληλεγγύης από τη µεγαλύτερη ευρωπαϊκή χώρα,
εάν αποδειχθεί ότι έχει παραβιάσει το ενιαίο πλαίσιο. Σίγουρα θα
είναι µια πράξη η οποία είναι καταδικαστέα.

Από εκεί και πέρα, όµως, το χρονοδιάγραµµα του εµβολια-
σµού µπορεί να προχωρήσει µόνο µε βάση τα διαθέσιµα εµβόλια.
Και προφανώς και δεν έχουµε ανοίξει ακόµα όλα τα κέντρα εµ-
βολιασµού, διότι πολύ απλά δεν έχουµε αυτήν τη στιγµή αρκετά
εµβόλια για να τα αξιοποιήσουµε.

Θα γνωρίζετε φαντάζοµαι, κυρία Γεννηµατά, ότι το εµβόλιο
της «PFIZER» πρέπει να αποθηκεύεται σε εξαιρετικά χαµηλές
θερµοκρασίες. Αυτό καθιστά την εφοδιαστική αλυσίδα πάρα
πολύ περίπλοκη. Δεν πρόκειται, λοιπόν, να στείλουµε εµβόλια πε-
ριορισµένου αριθµού σε σηµεία τα οποία δεν µπορούν στη συ-
νεχεία να τα αξιοποιήσουν, αν δεν είµαστε απολύτως βέβαιοι ότι
αυτά τα εµβόλια θα αξιοποιηθούν και καµµία δόση δεν θα πάει
χαµένη.

Σε κάθε περίπτωση, εγώ θα δεχθώ ότι αντικείµενο µελλοντικής
κριτικής, διότι σήµερα επαναλαµβάνω είµαστε περίπου στον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο, µετά από δεκαπέντε ηµέρες εµβολιασµού,
θα είναι η ταχύτητα του εµβολιασµού. Νοµίζω ότι όλοι µας
έχουµε κάθε λόγο να συµφωνούµε ότι όσο πιο γρήγορα εµβο-
λιάσουµε τον πληθυσµό, τόσο πιο γρήγορα θα χτίσουµε το τοί-
χος ανοσίας.

Υπάρχει, όµως, µία πραγµατικότητα, η οποία έχει να κάνει µε
τη διαθεσιµότητα αυτή καθαυτή των εµβολίων και εκεί είµαστε
εξαρτηµένοι από τις συµφωνίες που έχουµε κάνει σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. 

Και µιας και αναφέρθηκε και ο κ. Τσίπρας στην περιβόητη συ-
ζήτηση για την ευρωπαϊκή πατέντα, αυτό είναι είδηση περυσινή,
κύριε Τσίπρα. Η Ευρώπη αποφάσισε να κινηθεί διαφορετικά και
να αγοράσει εµβόλια από τις εταιρείες κεντρικά. Αυτό το οποίο
δεν είπατε είναι ότι η πρότασή σας να παράγονται, δήθεν τα εµ-

βόλια στην Ελλάδα, έχοντας εξασφαλίσει την ευρωπαϊκή πα-
τέντα, διότι αυτό είπατε έξω από το Προεδρικό Μέγαρο, είναι µία
πρόταση παντελώς ανεφάρµοστη.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Μίλησα εγώ για την Ελλάδα; Διαβάστε την πρό-
τασή µας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
τα πείτε µετά.

Εξάλλου η ίδια η ελληνική φαρµακοβιοµηχανία ήρθε και σας
εξήγησε γιατί αυτό δεν µπορεί να γίνει. Άρα, ας είστε λίγο πιο
προσεκτικός όταν πετάτε τέτοια πυροτεχνήµατα σε µία δύσκολη
συγκυρία, όπου οφείλουµε όλοι να ενηµερώσουµε τον ελληνικό
λαό µε ευκρίνεια και κυρίως, µε πειστικότητα.

Έρχοµαι, λοιπόν, και πάλι να πω ότι το να επανερχόµαστε στην
πιο δύσκολη στιγµή της πανδηµίας που αφορούσε την εποχή του
Νοεµβρίου και του Δεκεµβρίου, αδικεί την προσπάθεια που κά-
ναµε από τότε. Ουδέποτε αρνήθηκα σε αυτήν την Αίθουσα ότι ο
Νοέµβριος ήταν εξαιρετικά δύσκολος. Το γνωρίζουµε όλοι. Και
γνωρίζουµε πόσο τραυµατικό και πόσο επώδυνο είναι για όλους
µας να βλέπουµε τα νούµερα των διασωληνωµένων και των συµ-
πολιτών µας που χάνουν τη ζωή τους να ανεβαίνουν µέρα µε τη
µέρα. 

Αναφέρθηκα, κύριοι της αντιπολίτευσης, στο ότι έγινε µετά τον
Νοέµβριο και τον Δεκέµβριο και τον Ιανουάριο και στο γεγονός
ότι σήµερα καταφέραµε επιτέλους αυτό το δεύτερο κύµα να το
ελέγξουµε. Και αυτό είναι το οποίο επιτρέπει πια στους ειδικούς
µας να συναινέσουν και να επιτρέψουν το άνοιγµα του λιανεµπο-
ρίου σε ολόκληρη τη χώρα. Αυτή είναι η απόφαση, την οποία
µόλις ενηµερώθηκα ότι πήρε η επιτροπή των εµπειρογνωµόνων.
Σε εβδοµαδιαία βάση θα επιτηρούµε τα δεδοµένα και αποτελεί
σίγουρα µια σηµαντική ανάσα, συνολικά για την οικονοµία, το γε-
γονός ότι µπορούµε να επανέλθουµε µε πολύ αυστηρά µέτρα
προστασίας σε ένα πλαίσιο οικονοµικής κανονικότητας. Κάναµε
όλοι µαζί αυτή την προσπάθεια να ελέγξουµε το οξύτατο δεύ-
τερο κύµα, για να µπορέσουµε να φτάσουµε στο σηµείο να ανοί-
ξουµε πάλι µε πολλή προσοχή την οικονοµική δραστηριότητα. 

Θέλω, όµως, και πάλι να είµαι απολύτως σαφής. Κάθε άνοιγµα,
είτε είναι άνοιγµα σχολείων είτε είναι άνοιγµα οικονοµικής δρα-
στηριότητας -άνοιγµα λιανεµπορίου- εγκυµονεί κάποιους κινδύ-
νους. Μέχρι στιγµής, δεν έχουµε καµµία ουσιαστική ένδειξη ότι
το λιανεµπόριο είχε ουσιαστική συνεισφορά στη µεταδοτικότητα
του ιού, όταν ήταν ανοιχτό. Η καλύτερη απόδειξη γι’ αυτό είναι
τα σουπερµάρκετ, τα οποία λειτουργούσαν καθ’ όλη τη διάρκεια
του εξαµήνου. Μέχρι στιγµής δεν έχουµε καταφέρει να εντοπί-
σουµε καµµία συρροή η οποία να σχετίζεται µε σουπερµάρκετ,
είτε σε εργαζόµενους είτε σε πελάτες σουπερµάρκετ. Και αυτό
είναι κάτι το οποίο είναι εξαιρετικά ενθαρρυντικό. 

Μιλήσατε και µιλάτε επανειληµµένα για τα µέσα µαζικής µετα-
φοράς και µας λέτε ότι δεν έχουµε κάνει απολύτως τίποτα, όταν
σας έχουµε πει και έχουµε δώσει πολλές φορές στη δηµοσιότητα
τα στοιχεία για το πόσα λεωφορεία έχουν προστεθεί και στην
Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ειδικά για τη Θεσσαλονίκη, θα έπρεπε να είστε πάρα πάρα

πολύ προσεκτικοί, διότι όλοι γνωρίζουµε την άθλια κατάσταση
στην οποία µας δώσατε τον ΟΑΣΘ µε ελάχιστα λεωφορεία, τα
οποία αυτήν τη στιγµή ουσιαστικά έχουµε ενισχύσει και θα ενι-
σχύσουµε ακόµα περισσότερο. 

Όµως, µιας και θέλουµε να µιλάµε µε επιστηµονικά δεδοµένα
και επιµένετε, κύριε Τσίπρα, να µιλάτε για συµπολίτες µας οι
οποίοι στοιβάζονται στα µέσα µαζικής µεταφοράς, πρέπει να σας
πω ότι δεν έχει υπάρξει καµµία επιστηµονική έρευνα η οποία να
συνδέει γρήγορη διασπορά του ιού µε τα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς. Αν υπάρχει, εδώ πέρα είµαστε να τη δούµε και να την αξιο-
λογήσουµε. Αλλά ως επιστήµονας, ως άνθρωπος απόφοιτος του
Πολυτεχνείου, ως ένας άνθρωπος ο οποίος θα έπρεπε να στηρί-
ζει την ανάλυσή του σε πραγµατικά δεδοµένα, ας συµφωνή-
σουµε επιτέλους και ας ενηµερώνουµε την ελληνική κοινωνία
πού βρίσκονται οι πραγµατικοί κίνδυνοι.

Προφανώς και όπου υπάρχει ο οποιοσδήποτε συνωστισµός,
εγκυµονούν κάποιοι κίνδυνοι. Γι’ αυτό και επιµένουµε τόσο πολύ
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στη χρήση της µάσκας, στις αποστάσεις. Και γι’ αυτό και λέµε
ότι, όταν ανοίξει µε το καλό το λιανεµπόριο, θα πρέπει να είµαστε
όλοι διπλά προσεκτικοί. Και δεν είναι σίγουρο αυτήν τη στιγµή
ότι το άνοιγµα του λιανεµπορίου δεν θα συνοδευτεί από κάποια
αύξηση των κρουσµάτων. Η ειλικρινής απάντηση είναι ότι δεν
γνωρίζουµε. Η απάντηση, όµως, ταυτόχρονα είναι ότι µε βάση
τα δεδοµένα τα οποία έχουµε σήµερα, οι ειδικοί κρίνουν ότι είναι
ένα λελογισµένο ρίσκο το οποίο µπορούµε να πάρουµε. 

Αντί, λοιπόν, να ερχόµαστε σε αυτήν την Αίθουσα και να αν-
ταλλάσσουµε κατηγορίες, συχνά χωρίς επιχειρήµατα και χωρίς
στοιχεία, ας ενώσουµε εδώ πέρα όλοι τη φωνή µας µε την ίδια
την κοινωνία, η οποία αυτήν τη στιγµή αντιλαµβάνεται την ανάγκη
να επανέλθουµε σε µια οικονοµική κανονικότητα, γνωρίζει όµως
ταυτόχρονα ότι, καθ’ όλη αυτή τη διάρκεια και µέχρι να χτίσουµε
το τείχος ανοσίας, θα πρέπει να προσέχουµε και θα πρέπει να
προσέχουµε διπλά. 

Και η αλήθεια είναι –και εκεί θα συµφωνήσω µε τον κ. Βαρου-
φάκη- ότι δεν έχουν όλοι οι εµβολιασµοί την ίδια σηµασία ως
προς τη µελλοντική επιβάρυνση συµπολιτών µας και την πιθανό-
τητα να νοσηλευτούν. 

Ο λόγος για τον οποίο ξεκινάµε από τους πιο ηλικιωµένους και
από τους πιο ευάλωτους είναι ακριβώς διότι αυτοί επιβαρύνουν
δυσανάλογα το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δεν υπάρχει, λοιπόν, ένα
τείχος ανοσίας το οποίο πρέπει να χτίσουµε. Υπάρχουν ουσια-
στικά δύο τείχη ανοσίας. Το ένα και το αυτονόητο τείχος ανοσίας
είναι όταν θα φτάσουµε να έχουµε εµβολιάσει το 60%-70% όλου
του ελληνικού πληθυσµού, έτσι ώστε να µπορούµε πια µε ασφά-
λεια να πούµε ότι αφήσαµε την πανδηµία πίσω µας. Υπάρχει και
ένα δεύτερο τείχος ανοσίας, όµως, στο οποίο µπορούµε να φτά-
σουµε πιο νωρίς και το οποίο ενδεχοµένως να είναι πιο σηµαν-
τικό, και αυτό αφορά τον εµβολιασµό των συµπολιτών µας οι
οποίοι, σε περίπτωση που αρρωστήσουν, έχουν αυξηµένη πιθα-
νότητα να καταλήξουν στο νοσοκοµείο, ο µη γένοιτο, να χάσουν
τη ζωή τους. Γι’ αυτό και επιµένουµε τόσο πολύ στον εµβολιασµό
των ηλικιωµένων και των πιο ευάλωτων. 

Σας διαβεβαιώ ότι θα κάνουµε ό,τι περνά από το χέρι µας τα
εµβόλια τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας να γίνονται όσο το δυ-
νατόν γρηγορότερα, όχι µόνο στα κέντρα τα οποία έχουµε δρο-
µολογήσει, αλλά -όπως έχω πει- και σε µαζικά κέντρα
εµβολιασµού. Σε πρώτη φάση δροµολογούµε τέσσερα. Αν κρί-
νουµε ότι χρειάζονται περισσότερα, εδώ πέρα είµαστε να τα
φτιάξουµε. Είναι κάτι το οποίο έχουµε σχεδιάσει, είναι κάτι το
οποίο µπορούµε να υλοποιήσουµε και σε αυτήν την προσπάθεια
θα πρέπει να είµαστε όλοι συνοδοιπόροι και όλοι αρωγοί.

Και βέβαια, σε υπονοούµενα και αµφιβολίες, κύριε Βελόπουλε,
σχετικά µε την αποτελεσµατικότητα και την ασφάλεια των εµβο-
λίων, ας είµαστε λίγο προσεκτικοί. Καταλαβαίνω γιατί θέλετε να
κλείνετε το µάτι στους αντιεµβολιαστές. Είναι ένα ακροατήριο
πολιτικό το οποίο ενδεχοµένως σας ενδιαφέρει, αλλά δεν πρέπει
να ξεχνάτε ότι εκτός από αυτούς οι οποίοι είναι απολύτως απο-
φασισµένοι να µην κάνουν το εµβόλιο -και είναι δικαίωµά τους
αυτό προφανώς, έχουµε πει ότι το εµβόλιο δεν θα είναι υποχρε-
ωτικό- υπάρχει και ένα σηµαντικό ποσοστό συµπολιτών µας οι
οποίοι αυτήν τη στιγµή έχουν ακόµα επιφυλάξεις και τους οποί-
ους πρέπει να πείσουµε, µε βάση πραγµατικά δεδοµένα και όχι
αναπαράγοντας φήµες του διαδικτύου, µόνο και µόνο για να κά-
νετε εσείς τη δική σας κοµµατική εκµετάλλευση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα για τη

δική του δευτερολογία ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδος Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προοδευτική
Συµµαχία. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ακούγοντας τη δευτεροµιλία του κ. Μητσοτάκη,
φαντάζοµαι όχι µόνο εγώ, αλλά και η πλειοψηφία των πολιτών,
το κύριο συναίσθηµα ήταν ανασφάλεια, διότι είδα έναν Πρωθυ-
πουργό ο οποίος έχει χάσει την ψυχραιµία του και µε έναν λόγο
διχαστικό, επιθετικό, καθόλου ψύχραιµο άρχισε να επιτίθεται στα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Το ΚΚΕ το αφήσατε, δεν ξέρω,
ίσως εκ παραδροµής. Σίγουρα αν ήταν εδώ ο κ. Κουτσούµπας,

και σε αυτόν θα κάνατε επίθεση. Σας ακούσαµε να επιτίθεστε,
λέγοντας, ότι εµείς δεν σας λέµε προτάσεις, ότι εµείς σας κά-
νουµε κριτική, ενώ εσείς τα έχετε κάνει όλα σωστά και έχετε
κάνει, ας πούµε, µια εξαιρετική δουλειά και εµείς είµαστε αυτοί
που δεν την καταλαβαίνουν. 

Και θυµήθηκα και µια ωραία έκφραση που λέγαµε κάποτε στις
εσωκοµµατικές διαδικασίες, όσοι έχουν περάσει από το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα θα τη θυµούνται: «Θεέ µου, φύλαγέ µε από την
κριτική, γιατί από την αυτοκριτική φυλάγοµαι µόνος µου». Να
σας φυλάµε από την κριτική, γιατί  από την αυτοκριτική έχετε
τρόπο: δεν κάνετε αυτοκριτική. Όλα σωστά τα κάνετε! 

Και φτάσατε στο σηµείο να υψώσετε τόσο πολύ τους τόνους
που είναι προφανές ότι δεν αρµόζει σε έναν άνθρωπο που αυτήν
τη στιγµή έχει τη µεγάλη ευθύνη. Σε εσάς έλαχε ο κλήρος, έτσι
είναι τα πράγµατα στη ζωή. Όταν είσαι Πρωθυπουργός, µπορεί
να βρεθείς απέναντι σε δύσκολες καταστάσεις. Και η στάση, το
ύφος και ο τρόπος που αντιµετωπίζετε τη συζήτηση στη Βουλή
προδίδει σ’ εµένα την ανησυχία ότι είστε σε µια πολύ µεγάλη
πίεση και άρα, δεν έχετε καθαρό µυαλό να πάρετε αποφάσεις. 

Είπατε εδώ ότι είµαστε χυδαίοι, επειδή σας είπαµε ότι δεν είναι
δυνατόν να έρχεστε και να µας φέρνετε χάρτες για να µας δεί-
ξετε ότι είναι πράσινο οι πέντε χιλιάδες νεκροί και να λέτε ότι
ήταν επιτυχία. Δηλαδή στους πόσους νεκρούς εσείς θεωρείτε
ότι είναι αποτυχία; Και µας λέτε ότι είναι χυδαίο αυτό που κά-
νουµε εµείς και όχι αυτό που κάνετε εσείς. 

Εν τοιαύτη περιπτώσει, -εγώ ειλικρινά µιλώ- είναι έξω από το
πλαίσιο της λογικής τούτη την ώρα να επιλέγετε εσείς να σηκώ-
σετε µε αυτόν τον τρόπο τους τόνους και µάλιστα σε µία Αντιπο-
λίτευση που συνολικά στα κρίσιµα ζητήµατα -που το πιο κρίσιµο
ζήτηµα όλων, ξέρετε, είναι το θέµα τού να πείσουµε τους συµ-
πολίτες µας για την ανάγκη των περιοριστικών µέτρων και για
την ανάγκη του εµβολιασµού, αυτό είναι το πιο κρίσιµο θέµα που
αντιµετωπίζει µία κυβέρνηση στην κατάσταση της πανδηµίας- όχι
µόνο έχει βάλει πλάτη σε αυτό, αλλά ήµασταν όλοι υποδειγµατι-
κοί. Και έρχεστε να κάνετε συγκρίσεις και να πείτε: «Ναι, αλλά
στην Ευρώπη…». 

Έχετε ακούσει οµολόγους σας στην Ευρώπη πώς απαντούν
και πώς απευθύνονται στους πολίτες; Όχι κουνώντας το δά-
χτυλο. Ακούσατε το διάγγελµα της Καγκελαρίου Μέρκελ την πα-
ραµονή της Πρωτοχρονιάς που µίλησε για τις µεγάλες
δυσκολίες; Ακούσατε δηλώσεις άλλων οµολόγων σας που µιλούν
για λάθη και για παραλείψεις και για αποτυχία; Δεν µπορεί να
υπάρχει επιτυχία σε όλη την Ευρώπη όταν έχουµε αυτόν τον
αριθµό των νεκρών. Εσείς, όµως, εδώ µιλάτε µε αλαζονεία, επι-
θετικότητα και διχαστικό ύφος.

Εν τοιαύτη περιπτώσει, η µεγαλύτερη ανησυχία µου προήλθε
από τη δήλωσή σας τώρα, ότι δεν ξέρουµε εάν οι εταιρείες θα
τηρήσουν τις προθεσµίες. Και δύο µέρες πριν, σας άκουγα στη
συνέντευξη που δώσατε στον κ. Χατζηνικολάου να λέτε µε κατη-
γορηµατικό τρόπο, όπως και στη δήλωση που κάνατε από την
Πορτογαλία, ότι έχουµε υπερεπάρκεια σε εµβόλια και ότι θα τη-
ρηθούν οι προθεσµίες και ότι µην ανησυχείτε και ότι µέχρι τέλος
Μαρτίου θα έχουµε εµβολιάσει δύο εκατοµµύρια ανθρώπους.

Και σήµερα έρχεστε και λέτε ότι δεν εµβολιάζουµε, γιατί δεν
έχουµε εµβόλια και δεν ξέρουµε εάν θα τηρηθούν οι προθεσµίες.
Και µας κάνετε και επίθεση όταν σας λέµε: «Πάρτε πρωτοβουλίες
στην Ευρώπη για να λυθεί αυτό το θέµα». Ήταν -λέει- «last year»
η επιστολή που στείλατε µαζί µε τον κ. Μόσιαλο για το ζήτηµα
της πατέντας. Τι «last year»; Εδώ είναι το πρόβληµα. Και το πρό-
βληµα, προφανώς, δεν είναι µόνο ελληνικό. Είναι ευρωπαϊκό το
πρόβληµα. Όταν αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζει η Ευρώπη συνο-
λικά -προφανώς και η Ελλάδα- ένα κρίσιµο θέµα µε την επάρκεια
των εµβολίων, δεν µπορείτε εσείς να έρχεστε και να µας επιτίθε-
στε όταν καταθέτουµε µία πρόταση και σας λέµε: «Πάρτε πρω-
τοβουλία ευρωπαϊκή». Να έρθετε να το συζητήσουµε πρέπει, όχι
να επιτίθεστε. 

Δεν ξέρω αν το έχετε κατανοήσει. Νοµίζω το είπε µε ενδιαφέ-
ροντα τρόπο και η κ. Γεννηµατά και ο κ. Βαρουφάκης στο θέµα
των εµβολιασµών. Ο χρόνος -σας το είπα κι εγώ- είναι κρίσιµο
µέγεθος. Διότι εάν καταφέρουµε στους επόµενους τρεις µήνες,
που είναι οι κρίσιµοι χειµερινοί µήνες, που κάθε ιός έχει πολύ αυ-
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ξηµένη µεταδοτικότητα -προφανώς και ο κορωνοϊός- να εµβο-
λιάσουµε τουλάχιστον τους ανθρώπους που είναι στον µεγάλο
κίνδυνο, στη ζώνη υψηλού κινδύνου θνησιµότητας, επειδή είναι
µεγάλης ηλικίας, αν το καταφέρουµε αυτό, όσο πιο γρήγορα το
καταφέρουµε, τόσο περισσότερους ανθρώπους θα σώσουµε, θα
διατηρηθούν εν ζωή. Διότι το ποσοστό θνητότητας των ηλικιών
άνω των εβδοµήντα ετών, άνω των εξήντα πέντε ετών είναι πάρα
πολύ υψηλό. Όσο πιο γρήγορα, λοιπόν, γίνεται ο εµβολιασµός,
τόσο περισσότερους ανθρώπους σώζουµε. 

Είναι, λοιπόν, ανοησία να λες και να δηλώνεις ότι µην ανησυ-
χείτε, έχουµε επάρκεια σε εµβόλια διότι έχουµε προαγοράσει
αρκετά και θα µας περισσέψουν και µετά να έρχεσαι στη Βουλή
και να λες δεν είµαι βέβαιος ότι θα τηρήσουν οι εταιρείες τις συµ-
φωνίες τους σε σχέση µε τις προθεσµίες παράδοσης. Διότι το
ζήτηµα είναι να εµβολιάσεις γρήγορα, όχι να εµβολιάσεις και να
έχεις «κάβα» -και µάλιστα υποθετική- εµβολίων στο τέλος της
χρονιάς για τον επόµενο χρόνο. Θα χαθούν άνθρωποι από αυτό.
Ανασφάλεια αισθάνθηκα ακούγοντάς σας. 

Και βεβαίως γίνεται η ίδια κριτική διαρκώς για να αποδείξετε
ότι εσείς τα έχετε κάνει εξαιρετικά, ενώ εµείς ήµασταν αυτοί οι
οποίοι δεν ενισχύσαµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Κύριε Μητσοτάκη, εµείς δεν κυβερνήσαµε σε συνθήκες παν-
δηµίας. Μάλιστα, κυβερνήσαµε σε συνθήκες εξαιρετικά δυσµε-
νείς δηµοσιονοµικά. Βγάλαµε τη χώρα από το µνηµόνιο. Είχαµε
την τρόικα πάνω από το κεφάλι µας να βρίσκεται µε το µαστίγιο
-και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, δεν αντιλέγω, ακούστε όµως
το επιχείρηµά µου- και να µας λένε: πρέπει να έχετε 3,5% πλεό-
νασµα. 

Όµως οι προηγούµενες µνηµονιακές κυβερνήσεις προχώρη-
σαν σε µια σωρεία απολύσεων. Εκεί δηµιουργήθηκε το τεράστιο
έλλειµµα που υπάρχει σήµερα σε ιατρικό και υγειονοµικό προ-
σωπικό συνολικά και σε νοσηλευτές στα δηµόσια νοσοκοµεία.
Έβαζαν 5ευρω στην είσοδο. 

Εµείς είχαµε µια άλλη πολιτική. Με δυσκολία µεγάλη καταφέ-
ραµε και αυξήσαµε τον προϋπολογισµό. Καταφέραµε και δώ-
σαµε δωρεάν πρόσβαση στην υγεία σε εκατοµµύρια
ανασφάλιστους συµπολίτες µας. Καταφέραµε και αυξήσαµε
κατά εκατόν είκοσι τις κλίνες. Αυτά κάναµε εµείς την περίοδο των
µνηµονίων. 

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, διαρκώς επιχαίρετε, πανηγυρίζετε
για τα αποτελέσµατα της αύξησης των κλινών, που και εκεί τα
φουσκώνετε, διότι βάζετε στην ίδια λίστα και τα δηµόσια νοσο-
κοµεία και τα ιδιωτικά, τις κλίνες των ιδιωτικών, των στρατιωτι-
κών, αλλά δεν έχει σηµασία. Όµως όλα αυτά έγιναν µετά την
πανδηµία. 

Πείτε µου σας παρακαλώ: Έστω και ένα κρεβάτι, έστω και µία
κλίνη εντατικής θεραπείας αυξήσατε από την 8η Ιουλίου που ήρ-
θατε στην κυβέρνηση µέχρι τις αρχές Μαρτίου του 2020 που ξε-
κίνησε η  πανδηµία; Από τις 8 Ιουλίου του 2019 µέχρι τις αρχές
Μαρτίου του 2020 έστω και ένα κρεβάτι –ένα κρεβάτι!- αυξήσατε;
Όχι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και προφανώς δεν αυξήσατε, διότι το πρόγραµµά σας ,αυτό

µε το οποίο κατήλθατε στις εκλογές, ήταν η ιδιωτικοποίηση των
νοσοκοµείων, συµπράξεις δηµόσιου - ιδιωτικού και θέλατε να αλ-
λάξετε και τα νοµικά πρόσωπα, να τα κάνετε νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου. Αυτό είναι το πρόγραµµά σας!

Κουνάτε σε εµάς το δάχτυλο εδώ; Τι θέλετε να συγκρίνετε;
Ότι ξαφνικά προσχωρήσατε σε απόψεις σοσιαλιστικές, σοσιαλ-
δηµοκρατικές, ενώ είστε ο κύριος εκφραστής του νεοφιλελεύθε-
ρου ρεύµατος ιδεών στην πολιτική ζωή του τόπου εδώ και
χρόνια; Αυτό είστε και το λέτε, άλλοτε περήφανα. Τώρα τι σας
έπιασε; 

Και εν τοιαύτη περιπτώσει, να σας ενηµερώσει κάποιος γιατί
εγώ πράγµατι βρίσκοµαι διαρκώς στα νοσοκοµεία, επισκέπτοµαι
εννοώ –όχι γι’ άλλους λόγους ευτυχώς- και συνοµιλώ διαρκώς
όλο το τελευταίο διάστηµα µε εργαζόµενους, µε διοικήσεις –όλοι
οι άνθρωποι κάνουν µια εξαιρετικά δύσκολη δουλειά αυτές τις
ώρες- και προφανώς µε γιατρούς και νοσηλευτές, όχι σε περι-
βάλλον ασφάλειας υγειονοµικής, µε αστυνοµικούς να κρατάνε
µακριά τους συνδικαλιστές. Μιλάω µε όλους και ακούω και κρι-

τική, ακούω για τα πεπραγµένα τα δικά µας. 
Εσείς δεν το ακούτε αυτό, γιατί είπαµε ότι έχετε δυσανεξία

στην κριτική. Καθαρίζεται ο χώρος, πριν επισκεφθείτε. Μια-δυο
φορές έχετε επισκεφθεί. 

Τι σας λένε, λοιπόν; Ότι είναι ευχαριστηµένοι, που δεν έχετε
πληρώσει τις υπερωρίες, που δεν έχετε δώσει ένα επίδοµα, που
έχετε δηµιουργήσει δύο ταχύτητες στους ανθρώπους, στις αµοι-
βές, όταν καλούσατε ιδιώτες γιατρούς να παίρνουν 2.000 κα-
θαρά και οι υπόλοιποι να είναι από το πρωί µέχρι το βράδυ και
να δίνουν τη µάχη στην πρώτη γραµµή και να παίρνουν 1.200 οι
επικουρικοί και όταν το µόνο που κάνατε ήταν να προχωρήσετε
σε µία εξαγγελία µονιµοποίησης µόνο των επικουρικών, οι οποίοι
είναι µέσα στις ΜΕΘ; Λες και οι υπόλοιποι επικουρικοί ή οι νοση-
λευτές που είναι στα ΤΕΠ, στα Τµήµατα Επειγόντων Περιστατι-
κών, ή είναι σε κλινικές COVID δεν είναι αντιµέτωποι µε τον ιό,
δεν είναι στην πρώτη γραµµή του πολέµου, της µάχης! Μάλλον
ιδέα δεν έχετε του τι συµβαίνει στα νοσοκοµεία και έχετε και την
έπαρση να έρχεστε να µας κουνάτε το δάχτυλο!

Βεβαίως, είπατε και κάτι σωστό και αµέσως µετά είπατε και
ένα µεγάλο λάθος. Το σωστό ποιο είναι; Ότι όντως υπάρχει πρό-
βληµα στο να βρούµε συγκεκριµένες ειδικότητες. Δεν υπάρχει
προσφορά. Είπατε, λοιπόν, ότι υπάρχει αυτό το θέµα µε τους
αναισθησιολόγους, που είναι µια συγκεκριµένη ειδικότητα, και
ότι υπάρχει και για τους νοσηλευτές. Ε, δεν είναι έτσι. Προφανώς
και στους νοσηλευτές δεν υπάρχει πρόβληµα προσφοράς. Μπο-
ρούµε να βρούµε. 

Όµως, ποιο είναι εδώ το θέµα; Και να συζητήσουµε σοβαρά,
επί της ουσίας, αυτό το θέµα. Πώς µπορεί να αλλάξει αυτό; Πώς
µπορεί να αντιµετωπιστεί αυτό το πρόβληµα προσφοράς σε συγ-
κεκριµένες ειδικότητες; Δεν είναι τώρα αυτό το πρόβληµα, είναι
παλαιότερο, εγώ θα το δεχθώ. Εγώ ως Πρωθυπουργός επισκε-
πτόµουν τη Γερµανία, τη Σουηδία, τη Μεγάλη Βρετανία και µου
έλεγαν από τις ελληνικές κοινότητες ότι αν πας σε δηµόσια νο-
σοκοµεία σε αυτές τις χώρες, ακούς γιατρούς να µιλάνε ελλη-
νικά, παιδιά δικά µας από τα δηµόσια πανεπιστήµια, που φεύγουν
µετανάστες στο εξωτερικό ως επιστήµονες. 

Κατά τη γνώµη µου το πρόβληµα αυτό αντιµετωπίζεται µονάχα
µέσα από µια ουσιαστική ανασυγκρότηση, στήριξη, αναβάθµιση
και ενίσχυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας που δεν περνάει
µονάχα µέσα από τα κρεβάτια ΜΕΘ, αλλά περνάει και µέσα από
τις προσλήψεις και µέσα από την αλλαγή του µισθολογίου και τη
δηµιουργία κινήτρων σε γιατρούς, νέους επιστήµονες να µην
φεύγουν από τη χώρα µας και να πηγαίνουν στο εξωτερικό, αλλά
να µένουν στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Είστε διατεθειµένος για πρώτη φορά να κάνουµε µια τέτοια
πολύ ουσιαστική συζήτηση; Είστε διατεθειµένος να προχωρή-
σουµε συναινετικά, αν θέλετε, στην αναβάθµιση του µισθολο-
γίου, να δοθούν κίνητρα, να ενισχύσουµε µε γιατρούς, να
ενισχύσουµε µε προσωπικό; Όχι. Όχι, γιατί δεν είναι στο πρό-
γραµµά σας. Στο πρόγραµµά σας είναι να δίνετε δυνατότητες
στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια. Άλλωστε γι’ αυτόν τον λόγο και τα
αφήσατε εκτός πανδηµίας και δεν τα ανοίξατε όταν η Θεσσαλο-
νίκη στέναζε και είχαµε φτάσει στο 100% πληρότητα στις µονά-
δες εντατικής θεραπείας στα δηµόσια νοσοκοµεία και αφήνατε
τις µεγάλες ιδιωτικές µονάδες αλώβητες, κλειστές, να µην δέ-
χονται COVID περιστατικά. Κι όταν ανοίξατε κάποιες µικρές,
κάτω από πίεση, δεν στείλατε ούτε ένα περιστατικό σε αυτές,
µόνο πληρώσατε αδρά. Γιατί αυτή είναι η αντίληψή σας.

Και το ίδιο κάνει και η κ. Κεραµέως µε τα κολέγια, που είναι η
Υπουργός των κολεγίων και όχι της παιδείας. Μέσα σε µια νύχτα
εδώ έφερε την τροπολογία για να εξισώσει το πτυχίο του µηχα-
νικού και του οικονοµολόγου και να µπορούν να µπαίνουν στο
Τεχνικό Επιµελητήριο και στο Οικονοµικό Επιµελητήριο απόφοι-
τοι κολεγίων τριετούς φοίτησης. Για αυτά τα συµφέροντα εσείς
εργάζεστε. Αυτή είναι η ιδεολογία σας βέβαια, εντάξει, αλλά µην
µας παρουσιάζετε εδώ και τον σοσιαλιστή, κύριε Μητσοτάκη.
Έλεος!

Ας προχωρήσουµε. Αναφερθήκατε στα rapid test και στα PCR.
Δεν θα απαντούσα, αλλά το θεωρώ κρίσιµο αυτό. Δεν αναφέρο-
µαι στην επίθεση που µου κάνατε. Σας παρακαλώ να µιλήσετε µε
σοβαρούς γιατρούς, λοιµωξιολόγους και στατιστικολόγους για

5876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτό. Ο τρόπος µε τον οποίο διεξάγετε την ανίχνευση του ιού
στην κοινότητα είναι λάθος, οδηγεί σε λάθος συµπεράσµατα και
στο τέλος της ηµέρας σε λάθος αποφάσεις ή σε λάθος συµβου-
λές, ακόµα και τους επιστήµονες, διότι αυτήν τη στιγµή δεν ακο-
λουθείτε το παράδειγµα άλλων χωρών και εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και εκτός όµως της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ξέρετε υπάρχουν κάποιες χώρες οι οποίες είχαν πολύ θετικά
αποτελέσµατα στην αντιµετώπιση του ιού, αλλά δεν είναι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν πρέπει να δούµε τι έκαναν εκεί, να ψά-
ξουµε τι ακριβώς έκαναν; Στη Νότια Κορέα, για παράδειγµα, λένε
όλοι ότι ήταν η κορυφαία αντιµετώπιση της πανδηµίας µέσα από
µαζικά και στοχευµένα τεστ ανίχνευσης της εστίας επώασης του
ιού και τοπικά lockdown εκεί όπου υπάρχει πρόβληµα.

Όταν εσείς πηγαίνετε µέσα από την τυχαία µέθοδο δειγµατο-
ληψίας δεν πρόκειται να εντοπίσετε πραγµατικά πού βρίσκεται
ο ιός ούτε να έχετε µια πλήρη εικόνα επιδηµιολογική του φορτίου
της χώρας και έτσι οι επιστήµονες ή δεν θα σας πουν τίποτα ή
θα σας πούνε πράγµατα τα οποία δεν θα έχουν στόχευση. 

Όσο για το θέµα των µοριακών τεστ και των rapid test, γιατί
παραφράζετε αυτό που είπα; Δεν είπα ότι είναι άχρηστα τα rapid
test . Είπα, όµως, ότι η αναλογία στην καθηµερινή δειγµατοληψία
πρέπει να είναι καταφανώς υπέρ των µοριακών. Δεν τα λέω εγώ,
δεν είµαι γιατρός, πολιτικός µηχανικός έχω σπουδάσει, αλλά
αυτές τις µέρες διαρκώς συνοµιλώ µε επιστήµονες. Η ευαισθη-
σία των PCR τεστ είναι στο 95%, των rapid test είναι στο 70%.
Αυτό κάτι λέει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Έχουν 99% ευαισθησία.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εντάξει. Ωραία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Mην τον βάζετε να λέει ανακρίβειες. Τον εκθέτετε µε αυτά που
του λέτε, κύριε Ξανθέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Βγάζετε ποσοστά θετικότητας χαµηλά
µε µειωµένης ευαισθησίας τεστ. Αυτή είναι η λαθροχειρία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τον
εκθέτετε µε αυτά που του λέτε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εντάξει, κύριε Μητσοτάκη, εσείς δεν έχετε
εκτεθεί καθόλου αυτές τις µέρες και ώρες. Ας µε εκθέτει εµένα
ο κ. Ξανθός µε αυτά που µου λέει.

Εν πάση περιπτώσει, αν έχετε διαφορετική άποψη, αν έχετε
τεκµηριωµένη διαφορετική θέση, ας την πείτε. Όµως εγώ θα
ήθελα να κάνετε µία σύγκριση, διότι, ξέρετε, έχει µεγάλη σηµα-
σία και το πόσα συνολικά τεστ κάνεις για να µετρήσεις τα κρού-
σµατα, κάτι που είπα και στην πρώτη οµιλία µου. Διότι εγώ δεν
µπορώ να δεχτώ ότι η Ελλάδα έχει τόσο µεγάλο αριθµό θνητό-
τητας ανά κρούσµα, ανά αριθµό κρουσµάτων. Όταν υποεκτιµάς
τον αριθµό των κρουσµάτων, εξαιτίας της αδυναµίας προσδιο-
ρισµού των τεστ και δεν έχεις συνολική εικόνα, τότε µπορείς να
βρεθείς σε τέτοια οξύµωρα φαινόµενα. Δείτε, για παράδειγµα,
τον αριθµό θνητότητας σε σύνολο κρουσµάτων που έχει η Πορ-
τογαλία και δείτε και τον αριθµό, το ποσοστό που έχει η Ελλάδα.
Είναι τριπλάσιο και διπλάσιο από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. Αυτά
κάτι λένε. Πάµε, όµως, παρακάτω. 

Κύριε Μητσοτάκη, αναφερθήκατε στο ζήτηµα της Θεσσαλονί-
κης κάνοντας πάλι µία, ας µου επιτραπεί ο όρος, «λαθροχειρία»,
να αναφερθείτε στην τοποθέτησή σας στη Βουλή ρίχνοντας την
ευθύνη στην Αντιπολίτευση. Η Αντιπολίτευση, δηλαδή, δεν σας
είπε, τα κόµµατα δεν σας είπαν να κλείσετε, τα κόµµατα που δεν
έχουν ούτε την εικόνα του επιδηµιολογικού φορτίου ούτε καν επί-
σηµη πρόσβαση στις συνεδριάσεις της επιτροπής των λοιµωξιο-
λόγων, διότι αρνείστε επιµόνως να δίνετε τα πρακτικά στα
πολιτικά κόµµατα, να έχουµε εικόνα, να διαβάζουµε. Και δεν λέω
να τα δώσετε δηµόσια. 

Για πείτε µου, γιατί το αρνείστε αυτό; Τι φοβάστε από αυτό;
Εγώ καταλαβαίνω µία άποψη που λέει ότι αν αυτά δηµοσιοποι-
ούνται στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ενδεχοµένως να δηµιουρ-
γήσουν κινδύνους κατατροµοκράτησης των πολιτών κ.λπ..
Μάλιστα! Οι εκπρόσωποι των κοµµάτων, λοιπόν, να έχουν τη δυ-
νατότητα πρόσβασης σε αυτά. Ούτε αυτό το θέλετε. Άρα ο

φόβος σας δεν είναι η ενηµέρωση των πολιτών. Ο φόβος σας
είναι µη τυχόν και δούµε τις µεγάλες αντιφάσεις των πολιτικών
σας αποφάσεων, διότι η τακτική σας όλο αυτό το διάστηµα είναι
να φορτώνετε ευθύνες στην επιτροπή των λοιµωξιολόγων, για
να ξεφορτωθείτε δικές σας πολιτικές ευθύνες.

Στη Θεσσαλονίκη, λοιπόν, είπατε στη συνέντευξη που δώσατε
στον κ. Χατζηνικολάου ότι δεν είχαµε εικόνα, διότι να, η καµπύλη
των κρουσµάτων. Στα µέσα Νοέµβρη είχε αύξηση η καµπύλη των
κρουσµάτων, πού να καταλάβουµε τι συνέβαινε; Στις 15 Οκτώ-
βρη τα κρούσµατα ήταν πενήντα έξι. Στις 20 Οκτώβρη ήταν εκα-
τόν είκοσι πέντε, υπερδιπλασιασµός. Δεν είχατε εικόνα; Και
φυσικά στις 31 Οκτώβρη έφτασαν τα οκτακόσια τριάντα εννέα. 

Αφήνω τις δηλώσεις Γεωργιάδη, ο οποίος είτε έχει πει ακριβώς
την αλήθεια, οπότε µάλλον ο εισαγγελέας θα έχει πολλή δουλειά
να κάνει, είτε για άλλη µία φορά είπε µία από τις γνωστές του
ανοησίες στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, στα τηλεοπτικά παρά-
θυρα και διστάζετε να το πείτε. Πείτε το! Πείτε ότι είπε µια ανοη-
σία. Δεν µπορεί να τον καλύπτετε, αλλά ταυτόχρονα να είναι και
όλα ok, να είναι όλα εντάξει.

Κύριε Μητσοτάκη, έχω την αίσθηση ότι ο βασικός τρόπος, η
βασική έγνοια σας, η βασική µέθοδος για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας δεν είναι η πρόληψη, αλλά η καταστολή. Και το λέω
αυτό, διότι εκεί που είστε πάρα πολύ αποτελεσµατικοί, πολύ απο-
φασιστικοί και αυστηροί είναι στα µέτρα και στην τήρησή τους.
Ενδεχοµένως αυτό να αδικεί τον κ. Κοντοζαµάνη και τον κ. Κικί-
λια, αλλά µάλλον η πανδηµία αντιµετωπίζεται µε τον κ. Χρυσο-
χοΐδη και όχι µε τον Υπουργό Υγείας.

Το λέω αυτό γιατί σήµερα ανακοινώσατε ότι το ατοµικό πρό-
στιµο για την παραβίαση µέτρων πηγαίνει από τα 300 στα 500
ευρώ. Και αναρωτιέµαι τι ακριβώς εξυπηρετεί αυτή η απόφαση.
Είναι δηλαδή θέµα χρηµάτων η µη τήρηση των µέτρων; Είναι
µικρό το πρόστιµο των 300 ευρώ για τον µέσο πολίτη και τώρα
που θα είναι αυστηρότερο, ακριβότερο, θα τα τηρεί; Δεν είναι
θέµα έλλειψης εµπιστοσύνης σ’ εσάς, αλλά είναι θέµα ότι ήταν
µικρό το πρόστιµο των 300 ευρώ. Έχετε εικόνα τι σηµαίνει για
έναν εργαζόµενο, ο οποίος µε τα µέτρα στήριξής σας παίρνει
534 ευρώ, για µια αστοχία στον χρόνο, για παράδειγµα, που µπο-
ρεί να βρεθεί να γυρνάει στις 21.20’ στο σπίτι του, να πρέπει να
πληρώσει 500 ευρώ, ενώ παίρνει 534 για να βγάλει τον µήνα;
Κάντε το 534, µην το αφήνετε 500, για να µην έχετε και πάρε-
δώσε, όσα παίρνει τόσα να δίνει. Είναι λογική αυτή; Δεν το κατα-
λαβαίνω. 

Εντάξει, για εσάς ενδεχοµένως η «ανεµελιά» της Πάρνηθας,
τα 500 ευρώ αν τα πληρώνατε -που δεν θα τα πληρώσετε- µπορεί
να µην έλεγε και κάτι -και για µένα, δεν το λέω για εσάς, για εµάς
που είµαστε εδώ στη Βουλή- διότι έχουµε έναν µηνιαίο µισθό που
µπορούµε να πληρώσουµε 500 ευρώ. Ξέρετε, όµως, όπως κι
εσείς διαπιστώσατε σε µια τοποθέτησή σας στην τηλεόραση, ότι
η συντριπτική πλειοψηφία -κάνατε µια ανακάλυψη και µπράβο
σας- των Ελλήνων είναι «εξαρτηµένοι» από τον µισθό τους και
είναι «εξαρτηµένοι» κι από το επίδοµα πολλοί, το επίδοµα των
534. Δεν ισχύει ό,τι ισχύει για µας. Δεν µπορώ να καταλάβω λοι-
πόν αυτήν την απόφαση και νοµίζω ότι δεν είναι µεµονωµένη
απόφαση, αλλά σηµατοδοτεί το πνεύµα µε το οποίο αντιµετωπί-
ζετε τα πράγµατα. Σηµατοδοτεί, αν θέλετε, και το αίσθηµα αδι-
κίας που υπάρχει αυτήν τη στιγµή στην πλειοψηφία των Ελλήνων
πολιτών. Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Γενικευµένο το αίσθηµα αδι-
κίας. Ο µέσος πολίτης αισθάνεται ασφυκτικά, γιατί για να πάει
στο περίπτερο πρέπει να στείλει sms και όταν η ώρα είναι 21.00’
δεν µπορεί να πάει, διότι αν πάει θα πρέπει να πληρώσει 500
ευρώ πρόστιµο. Την ίδια στιγµή, όµως, που αυτός δεν µπορεί να
πάει στο περίπτερο, αυτός ο οποίος δεν έχει πολύ µεγάλη έγνοια
τα χρήµατα µπορεί να πάει ή µπορεί να κάνει και διακοπές χρι-
στουγεννιάτικες στο Ντουµπάι, σαν να µην τρέχει τίποτα, κι όταν
γυρνάει να κάτσει ένα Σαββατοκύριακο στο σπίτι, κι αν κάτσει.
Διότι υποσχεθήκατε ότι θα βάλετε καραντίνα, αλλά δεν βάλατε,
µόνο δυο-τρεις µέρες. Αυτό είναι το αίσθηµα, το αίσθηµα αδικίας
που αισθάνεται σήµερα ο µέσος πολίτης. Δεν σας λέµε ότι τα
µέτρα δεν είναι χρήσιµα και αναγκαία. Αναγκαία είναι, αλλά πρέ-
πει να ισχύουν για όλους, και όχι να αυξάνετε το πρόστιµο στους
φτωχοδιαβόλους και να είσαστε άνετοι και ασύδοτοι απέναντι σε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΒ’ - 15 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 5877



αυτούς που µας κουνάνε και το δάχτυλο, κάνοντας διακοπές χρι-
στουγεννιάτικες στη χλιδή και φέρνοντας και τον κορωνοϊό, εν-
δεχοµένως, κάποιοι από αυτούς. 

Θέλω να πω δυο λόγια, γιατί το υποσχέθηκα, για το ζήτηµα
της οικονοµίας. Ήταν εξαιρετικά εύστοχη η διατύπωση, ότι µοι-
άζει λίγο αυτό το οποίο κάνετε στην οικονοµία, δηλαδή η από-
φασή σας να µην προχωρήσετε σε εµπροσθοβαρή µέτρα
στήριξης, µε τον εµβολιασµό. Είναι ίδιου µεγέθους ανοησία να
έχεις ένα µεγάλο αριθµό εµβολίων και να λες δεν βιαζόµαστε.
Το ίδιο λέτε και µε την οικονοµία: Δεν βιαζόµαστε, θα τα σπατα-
λήσουµε στο µέλλον, θα τα ξοδέψουµε στο µέλλον. Και για
όσους δεν µπορούν να το κατανοήσουν αυτό, θα δώσω ένα άλλο
παράδειγµα, το παράδειγµα ενός οχήµατος που είναι σε κίνηση.
Όσο είναι σε κίνηση είναι πολύ πιο εύκολο να το σπρώξεις, να
πάει πιο γρήγορα. Όταν είναι σταµατηµένο είναι πολύ µεγαλύ-
τερη η δύναµη η οποία απαιτείται, πόσω δε µάλλον όταν έχει αρ-
χίσει να έρχεται προς τα πίσω. Έτσι είναι και η οικονοµία, έτσι
είναι και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Γι’ αυτό σας µιλήσαµε για
την ανάγκη εµπροσθοβαρών µέτρων στήριξης. Θα χρειαζόµα-
σταν πολύ πιο λίγα να δαπανήσουµε για να διατηρήσουµε σε κί-
νηση την ελληνική οικονοµία.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Όταν κινείται το αυτοκίνητο δεν
χρειάζεται να το σπρώχνεις, πάει µόνο του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εδώ είµαστε και για-
τροί και µηχανικοί.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εσείς ήσασταν ναύαρχος, εξ όσων γνωρίζω,
οπότε για τη θάλασσα να µιλήσουµε και όχι για αυτοκίνητα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και δήµαρχος πετυ-
χηµένος.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Και δήµαρχος, ναι. Οπότε να µιλήσουµε για
απορριµµατοφόρα ίσως.

Η οικονοµία, λοιπόν, θα είναι το µεγάλο θέµα συζήτησης
όλους τους επόµενους µήνες µετά την αρχή του τέλους και όχι
το τέλος της πανδηµίας, διότι ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας
µας είπε ότι δεν τελειώνουµε µε την πανδηµία το 2021. Θα είναι
το µεγάλο θέµα, διότι οι πολίτες θα βρεθούν σε ένα απόλυτο
κενό, ιδιαίτερα οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις είναι αυτές που έχουν πληρώσει το βαρύτερο τί-
µηµα και θα πληρώσουν ακόµα περισσότερο το επόµενο διά-
στηµα. Και, βεβαίως, όταν πληρώνουν το τίµηµα οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, το πληρώνουν και οι εργαζόµενοι που δουλεύουν
σε αυτές. Είναι χιλιάδες και θα βρεθούν άνεργοι, όταν θα έρχον-
ται τα λουκέτα το ένα µετά το άλλο.

Το 2020 είχαµε τη βαθύτερη ύφεση στην Ευρώπη. Και, βε-
βαίως, το επιχείρηµά σας είναι ενδιαφέρον. «Μα, παντού υπάρχει
η πανδηµία. Ο Μητσοτάκης είναι η πανδηµία;». Ναι, παντού επι-
κρατεί πανδηµία, αλλά υπάρχουν και συγκρίσεις. Παντού πανδη-
µία είχαν στην Ευρώπη, αλλά δεν είχαν βαθύτερη ύφεση παντού.
Εδώ είχαµε.

Εν πάση περιπτώσει, είµαστε εξαιρετικά ανήσυχοι γιατί εκα-
τοντάδες χιλιάδες µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις και εργαζό-
µενοι θα βρεθούν σε κατάσταση ασφυξίας. 

Αξίζει να σας πω για ένα λεπτό τα στοιχεία που παραθέτει το
Επαγγελµατικό Επιµελητήριο Αθηνών. Λέει ότι εννέα στις δέκα
επιχειρήσεις που απασχολούν µέχρι έξι εργαζόµενους, καταγρά-
φουν ήδη σοβαρότατες ζηµιές. Τέσσερις στις δέκα επιχειρήσεις
στην εστίαση και το εµπόριο δηλώνουν πολύ πιθανόν ότι θα κλεί-
σουν. Μιλάµε για τέσσερις στις δέκα! Οι µισές επιχειρήσεις στην
εστίαση θα αναγκαστούν να προβούν σε απολύσεις. Τρεις στις
δέκα επιχειρήσεις αδυνατούν να ικανοποιήσουν σωρευµένες
οφειλές. Μέσα στην πανδηµία, λένε, δηµιουργήθηκαν νέα χρέη
προς εφορία και ασφαλιστικά ταµεία ύψους 8,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, ενώ τα προηγούµενα «παγωµένα» χρέη τους στις τράπε-
ζες είναι 30 δισεκατοµµύρια ευρώ. Όλα αυτά, µάλιστα, τη στιγµή
που φέτος τα Χριστούγεννα ο τζίρος περιορίστηκε κατά 70% στο
λιανεµπόριο, σύµφωνα µε τα στοιχεία τα δικά τους.

Κοιτάξτε, κύριε Μητσοτάκη, αυτά είναι στοιχεία πραγµατικά
τραγικά. Ειλικρινά, δεν µπορώ να κατανοήσω τη σπουδή σας
µέσα σε αυτό το κλίµα να έρχεστε και να ψηφίζετε εδώ τον νέο

Πτωχευτικό Κώδικα που τον παρουσιάσατε κιόλας ως τη µεγάλη
δεύτερη ευκαιρία. Όµως, αφού είναι η µεγάλη δεύτερη ευκαιρία,
γιατί το τρενάρετε διαρκώς και παίρνετε παρατάσεις και δεν µας
δίνετε αυτή τη δεύτερη ευκαιρία; Είναι µεγάλη η υποκρισία σας.

Μάλιστα, δεν είναι µόνο ο Πτωχευτικός Κώδικας, ο οποίος εν
πάση περιπτώσει, ακόµα και αν εφαρµοστεί τον Ιούνη, θα είναι
εξαιρετικά δυσµενής σε ένα κλίµα λουκέτων και οικονοµικής
ασφυξίας για την αγορά, τους µικροµεσαίους, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες, τους επιχειρηµατίες, αλλά ήρθε κιόλας εδώ εν
κρυπτώ ο κ. Τσιάρας –και αυτό σας καταλογίζω ιδιαίτερα, ότι ήρ-
θατε δηλαδή στα µουλωχτά, όπως η κ. Κεραµέως να κάνει το
ρουσφετάκι στους «κολλεγιάρχες»- µε µία τροπολογία, µε την
οποία ουσιαστικά πετάτε εκτός προστασίας όσους πολίτες έχουν
προσφύγει στον νόµο Κατσέλη και περιµένουν δικαστικές απο-
φάσεις. 

Επιλέξατε σε αυτές τις συνθήκες να άρετε την προστασία τους
και, µάλιστα, όταν σας πιάσαµε µε τη γίδα στην πλάτη και βγήκε
η αρµόδια τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αχτσιόγλου και έβγαλε ανα-
κοίνωση και αναδείχθηκε σε αρκετές εφηµερίδες πρωτοσέλιδο
το θέµα -είναι σοβαρό θέµα, είναι δεκάδες χιλιάδες- ήρθατε εδώ
άρον-άρον πάλι στα κρυφά να φέρετε απλά µία τροπολογία δε-
καπέντε ηµερών, προκειµένου να προλάβουν αυτοί οι άνθρωποι
να µπουν σε µία πλατφόρµα, που τους ζητάνε ένα κάρο πράγ-
µατα για να µπουν στις επόµενες δεκαπέντε µέρες.

Νοµίζω ότι αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό θέµα και θα ήθελα
στην τριτοµιλία σας να δώσετε κάποιες εξηγήσεις γι’ αυτό, διότι
δεν µπορεί σε συνθήκες διάλυσης της οικονοµίας να µην δίνεις
ασπίδα προστασίας σε αυτούς τους ανθρώπους που στα συσ-
σωρευµένα χρέη τους βλέπουν τώρα και τα χρέη του κορωνοϊού.
Απαιτούµε να σταµατήσετε αυτήν την απαράδεκτη µεθόδευση.

Και επειδή µας είπατε ότι δεν καταθέτουµε προτάσεις -προ-
φανώς δεν τις ακούτε-, θέλω να σας επαναλάβω τρεις προτά-
σεις, κρίσιµες, που αφορούν την οικονοµία και ιδιαίτερα την
επιχειρηµατικότητα. 

Η πρώτη αφορά τη µετατροπή της επιστρεπτέας ενίσχυσης σε
µη επιστρεπτέα. Ουκ αν λάβοις παρά του µη έχοντος. Συνοµιλή-
στε µε επαγγελµατικές ενώσεις, µε εµποροβιοτέχνες, µε εµπο-
ρικούς συλλόγους, τους εκπροσώπους τους. Συνοµιλήστε.
Πολλοί από αυτούς ανήκουν στο κόµµα σας, θα σας πουν.

Η δεύτερη και κρισιµότερη αφορά την προοπτική της µικρο-
µεσαίας επιχειρηµατικότητας στη χώρα, αν δεν θεωρείτε ότι είναι
µια ευκαιρία να την εξοντώσετε. Προχωρήστε στη συνολική ρύθ-
µιση του ιδιωτικού χρέους στα πρότυπα της ρύθµισης που κά-
ναµε εµείς µόλις βγήκαµε από τα µνηµόνια και αφορούσε τα
ασφαλιστικά ταµεία και την κάναµε για τους επιχειρηµατίες, τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις και τους αυτοαπασχολούµενους.
Προέβλεπε εκατόν είκοσι δόσεις και µερική διαγραφή της βασι-
κής οφειλής. Θεσµοθετήστε την κάλυψη των ασφαλιστικών ει-
σφορών για τη διατήρηση των θέσεων και σχέσεων εργασίας και
για την περίοδο µετά την άρση του lockdown. 

Και αποσύρετε επιτέλους αυτόν τον πτωχευτικό νόµο, αντί να
του δίνετε διαρκείς παρατάσεις, διότι όσο διαρκεί -και θα διαρ-
κέσει αρκετούς µήνες, ίσως και χρόνια- η οικονοµική κρίση, θα
είναι η «ταφόπλακα» για τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. 

Ακούστε, λοιπόν, αυτές τις θέσεις και τις προτάσεις, διότι θα
τις βρείτε ούτως ή άλλως µπροστά σας.

Δύο εκτός ύλης παρατηρήσεις θα κάνω και κλείνω. Η αξιοπι-
στία, κύριε Μητσοτάκη, είναι κρίσιµο θέµα. Αυτό είναι το πρό-
βληµα και όχι ότι δεν έχετε ακριβά πρόστιµα. Αλλά την αξιοπιστία
σας ως πολιτικός, εσείς και η παράταξή σας, δεν την έχετε χάσει
µόνο µέσα από τη διαχείριση της πανδηµίας.

Είδα χθες την πολύ ενδιαφέρουσα συνάντησή σας µε τον
Υπουργό Εξωτερικών της Βόρειας Μακεδονίας. Δεν τολµήσατε
ούτε καν να αναφέρετε το όνοµα της χώρας στην προηγούµενη
συνεδρίαση εδώ στη Βουλή και από τον εκνευρισµό σας κατα-
φερθήκατε µε άστοχους χαρακτηρισµούς στον Βουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ τον κ. Φίλη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Χθες, λοιπόν, είπατε ότι είναι ανάγκη η πλήρης εφαρµογή της

Συµφωνίας των Πρεσπών και µπράβο σας. Σας θυµίζω ότι στις
25-1-2019 σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, από αυτό εδώ το Βήµα ως
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Αρχηγός της Αντιπολίτευσης δηλώνατε: «Η Συµφωνία των Πρε-
σπών αποτελεί εθνική ήττα. Έχει ήδη ακυρωθεί στη συνείδηση
του λαού. Είναι ένα εθνικό λάθος που προσβάλλει την αλήθεια
και την ιστορία της πατρίδας µας». Χθες εσείς είπατε αυτά και ο
Υπουργός των Εξωτερικών έκανε ένα πολύ ενδιαφέρον tweet, ο
κ. Δένδιας, ο οποίος έγραψε: «Αυτό που είναι ξεκάθαρο στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών είναι η σαφήνεια για το τι έχει συµβεί στην
αρχαιότητα. Οι συµπατριώτες σας -αναφέρεται στους πολίτες
της Βόρειας Μακεδονίας- δεν ήταν στην εκστρατεία του Μεγά-
λου Αλεξάνδρου».

Όταν, όµως, εµείς εδώ επί µήνες υπερασπιζόµασταν την αλή-
θεια, διότι λέγαµε ότι εθνικό είναι το αληθές και λέγαµε ότι αυτή
η συµφωνία εξασφαλίζει την αρχαία πολιτισµική κληρονοµιά της
ελληνικής Μακεδονίας µάς λέγατε ψεύτες. Σήµερα σπεύδετε µε
πόδια και χέρια να εφαρµοστεί αυτή η συµφωνία. Καλά κάνετε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Από αυτό εδώ το Βήµα σας είχα πει κάτι: Η ιστορία τιµά αυ-

τούς που τη γράφουν, όχι αυτούς που σέρνονται πίσω της.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και τώρα τον λόγο
έχει η κ. Φωτεινή Γεννηµατά για τη δευτερολογία της, η Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος Κίνηµα Αλλαγής.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Πριν ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τη δευτερολογία
µου και επειδή ενηµερωθήκαµε ότι ο κ. Ερντογάν εκδήλωσε τη
βούλησή του να συναντηθεί µε τον κ. Μητσοτάκη, θα ήθελα να
κάνω απλώς µια παρατήρηση. Μία τέτοια συνάντηση θα µπο-
ρούσε να είναι χρήσιµη στην κατάλληλη στιγµή και µε την κατάλ-
ληλη προετοιµασία έτσι ώστε να µην εξελιχθεί σε φιάσκο, µε
απαράβατο, όµως, όρο ότι θα έχει σταµατήσει οποιαδήποτε προ-
κλητική ενέργεια και επιθετικότητα της Τουρκίας σε βάρος της
χώρας µας. Αυτό είναι κάτι που θεωρώ ότι θα πρέπει να συµφω-
νηθεί σε αυτήν την αίθουσα µεταξύ όλων των πολιτικών αρχη-
γών. 

Συνεχίζω για το θέµα που συζητάµε από το πρωί. Φοβάµαι
πραγµατικά ότι µε τις εµµονές σας, κύριε Μητσοτάκη, θα επανα-
λάβετε τα λάθη που έχετε κάνει µέχρι σήµερα. Είναι λάθη που
έχουν δυστυχώς οδυνηρές συνέπειες, τραγικές συνέπειες.
Έχουν κοστίσει σε ανθρώπινες ζωές και φυσικά έχουν πολύ µε-
γάλο βάρος και επιπτώσεις στην κοινωνική και την οικονοµική
ζωή της χώρας. Είµαι ακόµα πιο θορυβηµένη µετά από τα όσα
µας περιγράψατε σε σχέση µε τα εµβόλια. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκαθαρίσω το εξής: Έχω µιλήσει µε τον
Υπουργό Υγείας και ξέρετε ότι δεν µιλώ ποτέ τυχαία. Μιλώ πάντα
µε νούµερα και µε τεκµηριωµένες προτάσεις. Γνωρίζω ότι η επι-
λογή της Κυβέρνησης είναι να µην εξαντλήσει τα εµβόλια ακρι-
βώς επειδή χρειάζονται δύο δόσεις και επειδή δεν µπορείτε να
εµπιστευτείτε µε ποιους ρυθµούς θα έρθουν τα επόµενα από τις
εταιρείες. Συµφωνώ ότι είναι σωστή επιλογή να εξασφαλίζετε
πως θα υπάρχει δεύτερη δόση για όσους έχουν εµβολιαστεί
µέχρι σήµερα. Όµως σύµφωνα µε τα στοιχεία που εσείς δίνετε,
έχετε προµηθευτεί µέχρι σήµερα διακόσιες σαράντα πέντε χιλιά-
δες εµβόλια και έχετε κάνει εβδοµήντα χιλιάδες εµβολιασµούς.
Αυτό σηµαίνει ότι έχετε τη δυνατότητα να εµβολιαστούν τουλά-
χιστον άλλοι πενήντα χιλιάδες άνθρωποι και δεν το έχετε κάνει,
ενώ µπορούσατε να το έχετε κάνει µέχρι σήµερα. Μιλάω για τα
εµβόλια που έχετε πει ότι έχετε παραλάβει. 

Είχατε πει ότι µέχρι το τέλος αυτού του µήνα θα πάρετε περί-
που άλλα εκατόν ογδόντα χιλιάδες από τη «PFIZER» και αναρω-
τιέµαι αν αυτά είναι που λέτε ότι δεν θα πάρετε. Αυτά που θα
παίρνατε µέχρι το τέλος αυτού του µήνα. Μιλήσατε για τον άλλον
µήνα. Μιλάτε για τα εκατόν ογδόντα χιλιάδες µέχρι το τέλος
αυτού του µήνα; Αυτά θα καθυστερήσουν; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτή είναι η εικόνα που έχουµε αυτήν τη στιγµή.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ωραία.

Σε κάθε περίπτωση µπορείτε να επιταχύνετε για πενήντα χι-
λιάδες ακόµα συνανθρώπους µας σύµφωνα µε αυτά που έχετε
ήδη παραλάβει. Εγώ γι’ αυτό σας µίλησα και ακριβώς επειδή

είναι φανερό ότι καθυστερεί η πολυπόθητη ανοσία, αυτό σηµαί-
νει ότι πρέπει να διορθώσουµε ό,τι λάθη έχουµε εντοπίσει µέχρι
σήµερα ότι υπήρξαν στην αντιµετώπιση του δεύτερου κύµατος,
διότι εσείς πρώτος έχετε µιλήσει για τον κίνδυνο τρίτου κύµατος. 

Η καθυστέρηση, λοιπόν, άφιξης των εµβολίων σε συνδυασµό
µε τον κίνδυνο ενός τρίτου κύµατος σηµαίνει ότι το βάρος, εκτός
από τον ταχύτερο εµβολιασµό εξαντλώντας ό,τι έχουµε µέχρι
σήµερα, πρέπει να δοθεί στη σωστή οργάνωση του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας, της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, των
τεστ, της σωστής ιχνηλάτησης και όλων αυτών για τα οποία επι-
µένουµε όλο αυτό το διάστηµα. 

Το γράφηµα που µας δείξατε και η αναφορά σας για την από-
τοµη αύξηση των κρουσµάτων τον Νοέµβριο ήταν εντελώς ατυ-
χής. Δεν υπάρχει καµµία απότοµη αύξηση νοσηλευοµένων και
διασωληνωµένων. Απλώς υπήρχε διασπορά στην κοινότητα που
σας ξέφυγε. Και προφανώς σας ξέφυγε διότι κάνατε πολύ λιγό-
τερα τεστ απ’ ό,τι χρειαζόταν. Δεν παρακολουθήσατε και δεν εί-
δατε τα καµπανάκια εγκαίρως για να µπορέσετε να προετοιµα-
στείτε. Γι’ αυτό είµαστε, λοιπόν, τόσο επίµονοι σήµερα. Για να µην
δούµε µία νέα αύξηση κρουσµάτων τους επόµενους µήνες και
τρέχετε πάλι εκ των υστέρων να δικαιολογήσετε τα αδικαιολό-
γητα. Γιατί το κόστος τότε θα είναι πάρα πολύ µεγάλο. 

Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι χρειάζονται τα µαζικά τεστ. Δεν θα
µπούµε τώρα σε µια συζήτηση που είναι επιστηµονική. Πράγµατι
τα rapid αντιγόνου όλοι λένε ότι είναι αποτελεσµατικά και αξιό-
πιστα. 

Το θέµα δεν είναι τα rapid. Το θέµα είναι η πιστοποίηση των
εργαστηρίων, διότι δεν κάνουν όλοι rapid αντιγόνου. Γι’ αυτό σας
µίλησα πριν για πιστοποίηση. Το δηµόσιο κάνει rapid αντιγόνου
από ό,τι είµαι σε θέση να γνωρίζω. Εκεί, όµως, που θα κριθείτε
είναι στη µεθοδολογία. Κι εγώ αναρωτιέµαι ποιος σας έχει συ-
στήσει αυτήν τη µεθοδολογία, για να βγάλετε συµπεράσµατα για
το επιδηµιολογικά φορτίο της κάθε περιοχής. 

Διότι, εκεί υπάρχει αµφισβήτηση. Καταλαβαίνω ότι υπάρχουν
περιοχές, που οι κάτοικοι αρνούνται να κάνουν το τεστ, αλλά
πρέπει να βρείτε άλλους τρόπους, κύριε Πρωθυπουργέ, για να
έχουµε σοβαρά επιδηµιολογικά δεδοµένα και να µπορούµε να
πάρουµε σοβαρές και αξιόπιστες αποφάσεις, για τα µέτρα που
έγκαιρα πρέπει να παίρνονται για να προστατευθεί η υγεία του
πληθυσµού. 

Θα έπρεπε να είναι µαζικά και επαναλαµβανόµενα τα τεστ και
δεν γίνεται αυτό. Γίνεται τυχαία, γίνεται µία φορά στην πλατ-
φόρµα, µε όποιον επιθυµεί να έρθει και να δοκιµάσει την τύχη
του. Έτσι δεν έχουµε αξιόπιστα αποτελέσµατα και αυτό πρέπει
να το παραδεχθείτε και πρέπει να δείτε πώς θα το διορθώσετε.

Μιλήσαµε για τους ανθρώπους που χάνουν τη ζωή τους πολ-
λές φορές πριν φτάσουν στη µονάδα εντατικής θεραπείας.
Εκτός από τα ποσοστά σε σχέση µε τα διαπιστωµένα κρούσµατα,
που αναφέρθηκε στη συζήτηση µέχρι τώρα, υπάρχει και ένα
άλλο σοβαρό κενό και είναι το ότι δεν υπάρχουν σαφείς οδηγίες
για τη νοσηλεία και την περίθαλψη των ανθρώπων που αντιµετω-
πίζουν τη νόσο στο σπίτι τους, µε αποτέλεσµα πολλές φορές να
φτάνουν καθυστερηµένα στα νοσοκοµεία και κάτω από πολύ δύ-
σκολες συνθήκες. Είναι και αυτό ένα τεράστιο πρόβληµα και ένα
κενό που πρέπει να καλύψετε. 

Δώστε ξεκάθαρες οδηγίες στους ιδιώτες παθολόγους, πνευ-
µονολόγους, που ο καθένας από µόνος του προσπαθεί να κατα-
λάβει πώς πρέπει να αντιµετωπίσει ένα περιστατικό στο σπίτι,
πριν φτάσει στο νοσοκοµείο. Πολλές φορές φτάνει αργά και γι’
αυτό έχουµε και αυτά τα αποτελέσµατα. Φροντίστε να ενισχύ-
σετε τα περιφερειακά νοσοκοµεία, διότι υπήρχε τεράστιο πρό-
βληµα, ακόµα και µε το οξυγόνο. Το γνωρίζετε και αυτό.

Σας είπα και στην πρωτολογία µου πως εάν δεν αναγνωρι-
στούν τώρα τα λάθη, δεν θα διορθωθούν. Θα τα ξαναβρούµε
µπροστά µας και αυτό είναι αδιανόητο όταν µιλάµε για τη ζωή
των ανθρώπων. 

Ίσως να ζητάω πολλά από µια Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σε σχέση µε την καλύτερη οργάνωση του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας και της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Διότι
ήσασταν ένας από τους βασικούς πολέµιους του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας. Δεν είναι τυχαίο ότι τα δηµόσια νοσοκοµεία απου-
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σιάζουν από τον κυβερνητικό σχεδιασµό για τη διάθεση των
πόρων του Ευρωπαϊκού Ταµείου Ανάκαµψης. Στην πρόταση του
κ. Σκυλακάκη δεν περιλαµβάνεται στον σχεδιασµό σας η στήριξη
του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Στα σχέδιά σας ήταν πάντα ο
κατακερµατισµός του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και η παρά-
δοσή του στα ιδιωτικά συµφέροντα. 

Απέναντι σε αυτό το σχέδιο, υπάρχει το σχέδιο για το νέο ΕΣΥ
του Κινήµατος Αλλαγής, ένα αναγεννηµένο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας που απαιτεί πριν απ’ όλα µια µεγάλη αύξηση χρηµατοδό-
τησης και από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά και από τους
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης. Και είναι βέβαιο ότι µετά από
αυτήν την κρίση που βιώνει ο ελληνικός λαός, το πρόγραµµα για
το νέο ΕΣΥ θα είναι κοµβικό στις επιλογές του στις επόµενες
εκλογές, όποτε και αν γίνουν αυτές, κύριε Πρωθυπουργέ.

Περιορίστηκα στην πρωτολογία µου -µέχρι τώρα και στη δευ-
τερολογία µου- στα ζητήµατα της πανδηµίας, στο ασφαλές
άνοιγµα, στον εµβολιασµό και στην ενίσχυση του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, γιατί είναι προφανές ότι η υγεία και η ζωή είναι
πάνω απ’ όλα. 

Ισχύουν, όµως, στο έπακρο όλες οι προτάσεις που έχουµε κα-
ταθέσει όλο αυτό το διάστηµα, οι οποίες είναι πολύ συγκεκριµέ-
νες, πολύ στοχευµένες, είναι ρεαλιστικές και άµεσα
εφαρµόσιµες για την ενίσχυση της κοινωνίας και των επιχειρή-
σεων. Και θα συνεχίσουµε να πιέζουµε γι’ αυτές γιατί δεν θέ-
λουµε να συζητάµε πάνω σε ερείπια. Το έχουµε πει πάρα πολλές
φορές. Έχουµε διψήφια ύφεση. Αυτό σηµαίνει ότι θα έχουµε µα-
ζική ανεργία, θα έχουµε λουκέτα στα µαγαζιά και στις επιχειρή-
σεις. Όταν η πανδηµία θα υποχωρήσει, θα είµαστε αντιµέτωποι
µε µια άλλη Ελλάδα. 

Χρειάζονται, λοιπόν, άµεσα µέτρα στήριξης. Αυτά που εξαγ-
γείλατε σήµερα είναι πάλι πολύ λίγα, πολύ αργά. Εµείς ζητάµε
πολύ συγκεκριµένες παρεµβάσεις, γενναία µέτρα για το λιανεµ-
πόριο και για την εστίαση, µε µη επιστρεπτέα κατά 70% προκα-
ταβολή, µε κριτήριο τη µείωση του κύκλου εργασιών των
επιχειρήσεων. 

Ζητάµε γενναία ρύθµιση, κύριε Πρωθυπουργέ, των οφειλών
των επιχειρήσεων. Δεν θα πατήσουµε ένα κουµπί µια µέρα και
ξαφνικά οι επιχειρήσεις που είναι τόσους µήνες κλειστές θα κα-
ταφέρουν να ανταποκριθούν στις συσσωρευµένες υποχρεώσεις
όλων αυτών των µηνών. Άρα ζητάµε: Γενναία ρύθµιση, εκατόν εί-
κοσι δόσεις, 30% κούρεµα των οφειλών για τους συνεπείς και να
εξετάσουµε ακόµα και απάλειψη των προστίµων και των προσαυ-
ξήσεων για τους συνεπείς, στις ρυθµίσεις που θα γίνουν. 

Επιδότηση 100% των ασφαλιστικών εισφορών όταν θα ανοί-
ξουν οι επιχειρήσεις, για να µην βρεθούµε µπροστά σε µαζική
ανεργία, αλλά µε δέσµευση ότι θα τηρηθούν οι θέσεις εργασίας
και οι συµβάσεις των εργαζοµένων. Ένταξη στα µέτρα στήριξης
και των αγροτών και των κτηνοτρόφων. Είναι οι φτωχοί συγγενείς
µέχρι σήµερα του συστήµατος. 

Χορήγηση 100% του µισθού των εργαζοµένων, µε όριο τα
1.000 ευρώ το µήνα σε επιχειρήσεις που µένουν κλειστές µε κρα-
τική εντολή. Στη χορήγηση επιδόµατος ανεργίας αναφερθήκατε,
αλλά σε όλους τους ανέργους εγγεγραµµένους στον ΟΑΕΔ.
Εσείς αυτή τη στιγµή αφήνετε έξω από τις ρυθµίσεις σας τρια-
κόσιους σαράντα χιλιάδες µακροχρόνια άνεργους και πολλούς
εποχικούς του τουρισµού. 

Πρέπει επιτέλους να συνεννοηθείτε µε τον ΟΑΕΔ -ο αρµόδιος
Υπουργός- και να δώσετε συγκεκριµένες κατευθύνσεις για το
πώς θα εφαρµοστεί η σηµερινή σας εξαγγελία για τις παρατά-
σεις στα επιδόµατα ανεργίας, σε περιπτώσεις που έχουν ήδη πα-
ραταθεί. Μην αφήνετε ανθρώπους που ζουν στα όρια της
φτώχειας στο έλεος της γραφειοκρατίας. Κανένας δεν πρέπει να
µείνει απροστάτευτος αυτήν τη στιγµή µέσα στην κρίση. 

Επανέρχοµαι στο θέµα των υγειονοµικών που νοσούν κατά τη
διάρκεια των καθηκόντων τους από τον κορωνοϊό. Υπάρχουν ήδη
κάποιοι που έχουν χάσει τη ζωή τους και υπάρχουν ήδη κάποιοι
που έχουν υποστεί σηµαντικές βλάβες στην υγεία τους. Δεν
υπάρχει καµµία πρόβλεψη για να αντιµετωπιστούν ως θύµατα
εργατικού ατυχήµατος και υπάρχει σοβαρότατο θέµα για τις οι-
κογένειες αυτών που έχουν χαθεί ήδη και για τους ίδιους τους
ανθρώπους που έχουν αυτή τη στιγµή πρόβληµα και δεν µπο-

ρούν να εργαστούν. Σας το θέσαµε και την προηγούµενη φορά.
Σας είδα να το σηµειώνετε. Καµµία πρόβλεψη δεν έχει υπάρξει.
Χρειάζεται άµεση ρύθµιση.

Και βέβαια χρειάζεται να µπει ένα τέλος στον κυνισµό και στην
αναλγησία. Παγώστε τους πλειστηριασµούς τώρα και παγώστε
τους µε νόµο. Να έχετε το θάρρος να φέρετε εδώ, στη Βουλή,
τον νόµο και να τον ψηφίσουµε όλοι. Μην κρύβεστε πίσω από τις
υπουργικές αποφάσεις του lockdown για τη λειτουργία των δι-
καστηρίων και παγώνετε εµµέσως, µε αυτόν τον τρόπο, τους
πλειστηριασµούς. Καθαρές κουβέντες! Όχι τα πάντα για τις τρά-
πεζες και τα funds. Μέσα σε αυτή την κατάσταση µπορεί οι άν-
θρωποι να χάσουν τα σπίτια τους, την πρώτη τους κατοικία; 

Και αρκετά τώρα πια µε τον ν 3869, που θυµήθηκε και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που δεν τον ψήφισε ποτέ και µόνο στα λόγια τον θυµάται.
Δεν έχετε φέρει ποτέ εγγράφως µια τροπολογία για να ζητήσετε
την ενεργοποίησή του. 

Σε κάθε περίπτωση έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο που θα πρέ-
πει η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει τα θέµατα της πανδηµίας µε
σοβαρότητα και υπευθυνότητα. Θα πρέπει να αναλάβετε τις ευ-
θύνες σας για τα λάθη που έχετε κάνει µέχρι σήµερα και εγκαί-
ρως να αντιµετωπίσετε τα προβλήµατα και τα κενά που σας
έχουµε αναδείξει όλοι, ο καθένας µε τον τρόπο του. Όλοι προ-
σπαθούµε από αυτό το Βήµα να συµβάλουµε για το καλύτερο. 

Κλείνω, όπως ξεκίνησα την πρωτολογία µου. Είµαστε όλοι από
την ίδια πλευρά. Απέναντι στον θάνατο, κύριε Πρωθυπουργέ, όλοι
µαζί δίνουµε τη µάχη. Δεν κάνει επιλογές για το ποιος θα ζήσει και
ποιος θα πεθάνει. Η αγωνία όλων µας και η συνεισφορά µας είναι
να τα καταφέρουµε µε λιγότερα θύµατα, µε λιγότερες απώλειες
σε ανθρώπινες ζωές και λιγότερα ερείπια στην οικονοµία.

Ακούστε µας! Υιοθετείστε τις θετικές προτάσεις, διορθώσετε
τα λάθη σας, γιατί αυτά τα λάθη κοστίζουν σε ανθρώπινες ζωές
και δεν πρέπει να επαναληφθούν. 

Σας ευχαριστώ .
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει τώρα ο κ.
Δηµήτριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για τη δευτερολογία
του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Οι λέξεις, κύριε Μητσο-
τάκη, έχουν χάσει το νόηµά τους. Δεν αλλάζετε το µόνιµο µοτίβο
σας να λέτε ότι τα έχετε καταφέρει καλύτερα από άλλες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με αυτό το σαθρό επιχείρηµα απαν-
τάτε στην κριτική που σας ασκούµε γιατί δεν έχετε θωρακίσει το
δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Διότι σήµερα δεν είµαστε στα χρόνια της χολέρας, που είπατε
στην πρωτολογία σας, κύριε Μητσοτάκη, ούτε του «έρωτα στα
χρόνια της χολέρας», για να θυµηθούµε και τον Γκαµπριέλ Γκαρ-
σία Μάρκες και το βιβλίο του. Είµαστε στα χρόνια της τέταρτης
βιοµηχανικής επανάστασης.

Τα ίδια ακριβώς λέγατε και την περίοδο του πρώτου κύµατος
της πανδηµίας. Όµως, τα στοιχεία του δευτέρου κύµατος σάς
διέψευσαν πλήρως.

Το πρόβληµα, βέβαια, είναι ότι το τίµηµα της πολιτικής σας το
πλήρωσε ο ελληνικός λαός µε την υγεία του και µε τη ζωή του,
το πλήρωσαν και οι υγειονοµικοί µε τις άθλιες συνθήκες όπου
καλέστηκαν να συνδράµουν σε αυτόν τον αγώνα ζωής. Πρακτικά
τους αφοπλίσατε λόγω της υποστελέχωσης και των τεράστιων
ελλείψεων σε εξοπλισµό.

Η κατάσταση στην οποία βρέθηκε η βόρεια Ελλάδα -και όχι
µόνο, βέβαια- µιλάει από µόνη της.

Σταµατήστε, λοιπόν, να πιπιλάτε αυτήν την καραµέλα και να
κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε τι ακριβώς σας λέµε και κάνοντας,
µάλιστα, µακάβριες συγκρίσεις.

Αν η χώρα µας διαφέρει σε κάτι από άλλες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, αυτό είναι οι αγώνες που έγιναν για την υπερά-
σπιση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, αγώνες που και
συκοφαντήθηκαν και λοιδορήθηκαν και πολεµήθηκαν, όµως σή-
µερα φαίνεται η µεγάλη αξία τους, η σηµασία τους, γιατί εάν δεν
είχαν γίνει και αυτοί οι αγώνες, τα πράγµατα θα ήταν πολύ χει-
ρότερα.
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Εξακολουθείτε, επίσης, να παρουσιάζετε την εικονική σας
πραγµατικότητα. Σας είπαµε ότι έχετε κάνει το σύστηµα υγείας
σύστηµα µιας νόσου εδώ και έναν χρόνο, αφού η αύξηση των
κλινών νοσηλείας και των κλινών ΜΕΘ για τους ασθενείς µε κο-
ρωνοϊό προέκυψε από την αφαίρεσή τους από τις ανάγκες νο-
σηλείας και θεραπείας όλων των υπολοίπων ασθενειών.
Προσπαθήσατε να καλύψετε τις µεγάλες ανάγκες σε προσωπικό
όχι µε προσλήψεις, αλλά κυρίως µε περιοδεύοντες υγειονοµι-
κούς από νοσοκοµείο σε νοσοκοµείο, από πόλη σε πόλη, από πε-
ριοχή σε περιοχή.

Σας το ξαναλέµε: Γιατί δεν προσλαµβάνετε εδώ και τώρα µε
µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας τους υγειονοµικούς τουλά-
χιστον από το πρόγραµµα «ΟΑΕΔ 4000», που εδώ και πολλά χρό-
νια δίνουν τη µάχη µέσα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και τους
κρατάτε ακόµα σε οµηρία, ανανεώνοντας κάθε τόσο τις συµβά-
σεις τους και αν, λες και δεν διακινδυνεύουν και αυτοί την υγεία
τους, δεν διακινδυνεύουν τη ζωή τους, καθώς φυσικά και των οι-
κογενειών τους καθηµερινά;

Δεσµευθείτε επιτέλους τουλάχιστον σε αυτό σήµερα µετά από
αυτή τη συζήτηση από το πρωί! Πάλι µας απαντάτε: «Πού να
βρούµε χρήµατα; Δεν υπάρχουν χρήµατα».

Και για να έχουµε το καλό ερώτηµα, πόσες ΜΕΘ θα µπορού-
σαν, αλήθεια, να φτιαχτούν και πόσοι γιατροί θα µπορούσαν να
προσληφθούν µε ένα Rafale από αυτά που µόλις χτες ψηφίσατε
για να αγοραστούν και να πληρωθούν αδρά από τον ελληνικό
λαό εν µέσω πανδηµίας, δυστυχώς, από σχεδόν όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, πλην ΚΚΕ και ΜέΡΑ25;

Δεν λέµε για όλα τα Rafale, µιλάµε για ένα µόνο, γιατί εδώ και
χρόνια απέναντι στις ανάγκες του λαού απαντάτε όλες οι κυβερ-
νήσεις «δεν υπάρχουν «λεφτόδεντρα»». Πώς γίνεται, όµως, να
υπάρχουν αυτά τα «λεφτόδεντρα» όταν πρόκειται, για παρά-
δειγµα, για εξοπλισµούς, που µάλιστα δεν έχουν και καµιµά
σχέση µε την πραγµατική άµυνα της χώρας µας και να µην υπάρ-
χουν για νοσοκοµεία, να µην υπάρχουν για γιατρούς, νοσηλευ-
τές, για σχολεία, για εκπαιδευτικούς;

Πάµε παραπέρα. Πάρτε τα χέρια σας από τα εργασιακά και
συνδικαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµένων. Στρώνετε το έδα-
φος για να «παίξουν µπάλα» οι µεγάλοι όµιλοι µε το κτύπηµα το
οκταώρου, την καθήλωση των µισθών, την απογείωση της επαί-
σχυντης ευεξιλίας, τις νέες αλλαγές σε ασφαλιστικό, το χτύπηµα
της συνδικαλιστικής δράσης. 

Τολµάτε, µάλιστα, να ανακοινώνετε σήµερα ότι θα βάλετε και
άλλα πρόστιµα στους εργαζόµενους. 500 ευρώ είπατε. Θα τα αυ-
ξήσετε, δηλαδή. Σχεδόν έναν µισθό. Όµως δεν σας είδαµε να βά-
ζετε πρόστιµα σε καµία µεγάλη επιχείρηση που δεν παίρνει
µέτρα προστασίας για τους εργαζοµένους που απασχολεί. Ούτε
καν ελέγχους τούς κάνετε. Κυνηγάτε µόνο τους µεροκαµατιάρη-
δες.

Παίρνετε µέτρα καταστολής και αστυνόµευσης στα πανεπι-
στήµια, που τα κρατάτε κλειστά εδώ και έναν χρόνο. Την ίδια ώρα
η Κυβέρνηση έδωσε στη δηµοσιότητα και αυτό το νέο αντιδρα-
στικό νοµοσχέδιο Κεραµέως - Χρυσοχοΐδη. Είναι αντιδραστικό,
είναι άδικο -το ξαναλέµε- η πανεπιστηµιακή λειτουργία να βρί-
σκεται υπό συνεχή παρακολούθηση.

Είναι αντιδραστικότατο να ταυτίζονται οι συλλογικά αποφασι-
σµένες µορφές πάλης των φοιτητών, των εργαζοµένων, των πα-
νεπιστηµιακών µε διάφορες παραβατικές συµπεριφορές, που
άλλωστε είναι και εξαιρέσεις και εντελώς περιθωριακές. 

Είναι αντιδραστικό και άδικο να µπαίνουν και άλλοι φραγµοί
σε σπουδές των νέων, που αναγκάζονται να δουλεύουν για να τα
βγάλουν πέρα αυτοί και οι οικογένειές τους. 

Είναι παντελώς αντιδραστικό, εκτός από άδικο, να ανακοινώνετε
αλλαγές στον τρόπο πρόσβασης στα ΑΕΙ, βάζοντας περισσότερα
εµπόδια στα παιδιά, να περιορίζετε επιλογές των µαθητών. 

Υποκριτικά κλαίγεστε για το µορφωτικό τους επίπεδο, αλλά
και εσείς και οι προηγούµενοι το είχατε και το καταντάτε ακόµα
χειρότερα, ψυχοφθόρο εξεταστικό κέντρο. 

Ξέρετε ότι η αντίδραση και το άδικο, µόνο προσωρινά µπο-
ρούν να επικρατήσουν. Ποτέ δεν στεριώνουν, γιατί υπάρχει αν-
τίσταση, υπάρχουν δηµοκρατικές συλλογικές διαδικασίες,
υπάρχουν αγώνες. 

Κυρίες και κύριοι, τελευταία ακούγονται και διάφορα «ωραία»
για διαπραγµάτευση µε τις φαρµακοβιοµηχανίες, για αγορά της
πατέντας από άλλα κράτη για να αυξηθεί η παραγωγή των εµβο-
λίων. Το ακούσαµε κι εδώ σήµερα κάπως. 

Η πατέντα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πάει µαζί, ξέρετε, µε την ιδιο-
κτησία των µονοπωλίων του φαρµάκου και του εµβολίου, της
έρευνας, της παραγωγής, της διανοµής, της πώλησης αυτών των
εµπορευµάτων. Το ξέρετε ασφαλώς. 

Όπως πάντα και για όλα, όµως, εφευρίσκετε προτάσεις που
αντιστοιχούν στο «και η πίτα ολόκληρη και ο σκύλος χορτάτος».
Μυαλό δεν βάζετε. Σας το λέµε και από εδώ υπεύθυνα. Δεν δι-
δαχτήκατε τίποτα από την προηγούµενη κυβερνητική σας θητεία,
που µε αυτήν τη λογική τού «ήξεις αφήξεις» πορευόσασταν και
µας φέρατε ξανά µνηµόνια, όπως και οι προηγούµενοι από εσάς. 

Δυστυχώς, αυτήν την ικανότητά σας τη διαφηµίζετε και προσ-
δοκάτε προφανώς και την επιβράβευσή σας από κάποιους οµί-
λους. Κοροϊδεύετε για µια ακόµη φορά τον κόσµο ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση και η αγορά µπορούν να λειτουργήσουν µε
κριτήριο τα πραγµατικά συµφέροντα των λαών. 

Εµείς, πάντως, κύριε Μητσοτάκη, δεν είµαστε ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος και σήµερα διά του Προέδρου του σφύριξε αδιάφορα
όταν του είπατε: «Τι ζητάτε; Κρατικοποιήσεις;». 

Ναι, εµείς λέµε να κρατικοποιηθούν, καθαρά και ξάστερα. Και
εδώ µέσα το λέµε και στον ελληνικό λαό το λέµε. Να κοινωνικο-
ποιηθούν οι φαρµακοβιοµηχανίες λέµε, γιατί µόνο έτσι το φάρ-
µακο µπορεί να γίνει πραγµατικά δηµόσιο αγαθό και όχι
εµπόρευµα, όπως είναι σήµερα. 

Πράγµατι, είναι τόσο µεγάλη η ευθύνη σας, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, για τους ηλικιωµένους που αναθέτετε στους ίδιους, δη-
λαδή στην ατοµική ευθύνη υπέργηρων ανθρώπων, να φροντίζουν
οι ίδιοι να µετακινηθούν για να εµβολιαστούν. 

Ουσιαστικά φροντίζετε ώστε αυτοί οι συνάνθρωποί µας να µην
µπορούν να εµβολιαστούν, αφού πολλοί από αυτούς ζουν µόνοι
τους ή πολύ περισσότερο έχουν πολλαπλά προβλήµατα υγείας.

Πού είναι η στελέχωση των κέντρων υγείας που έπρεπε να κά-
νετε; Πού είναι  η δηµιουργία και η στελέχωση των κινητών µο-
νάδων για τον αναγκαίο κατ’ οίκον εµβολιασµό; Ξεχάσαµε, όµως,
ότι αυτό για σας αποτελεί πάντα κόστος. Το λεγόµενο κοινωνικό
κράτος σας το θεωρεί κόστος. Αντί να προσαρµόζετε το σύ-
στηµα υγείας στις λαϊκές ανάγκες, εσείς το κάνετε ανάποδα.
Προσαρµόζετε και στριµώχνετε τις ανάγκες του λαού µας στα
όρια αυτού του περιορισµένου και µε τεράστιες ελλείψεις συ-
στήµατος υγείας, που όλοι σας έχετε βάλει το χέρι σας για να
δηµιουργηθεί. 

Όσο κι αν σας ενοχλούν, όσο και αν δεν σας αρέσουν αυτά
που σας λέµε, εµείς είµαστε εδώ για να επιτελούµε αυτόν το
ρόλο. Το ΚΚΕ είναι η ψυχή, είναι η καρδιά και ο νους του σκληρά
δοκιµαζόµενου από τις πολιτικές σας ελληνικού λαού, που συνε-
χίζει να αγωνίζεται και να στέκεται όρθιος µέσα σε πάρα πολύ
δύσκολες συνθήκες. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε και για την ακρίβεια της τηρήσεως του χρόνου. 
Καλείται στο βήµα ο κ. Βελόπουλος,  ο Πρόεδρος της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδος της Ελληνικής Λύσης. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα ξεκινώντας -δεν είναι εδώ ο Πρωθυπουργός- να του

δώσω µια συµβουλή που την πήρα από τον Λάο Τσε. «Ο καλύτε-
ρος ηγέτης είναι εκείνος που οι άλλοι ίσα που καταλαβαίνουν την
ύπαρξή του. Όταν η δουλειά τελειώσει και ο στόχος επιτευχθεί,
θα πουν «το κάναµε µόνοι µας, όλοι µαζί»». Στη δευτερολογία
του ο Πρωθυπουργός ξεπέρασε και τον εαυτό του, τον χειρό-
τερο παλαιοκοµµατικό Πρωθυπουργό που θα µπορούσαµε να
δούµε. 

Ήρθαµε όλοι να του δώσουµε προτάσεις. Κουνούσε το δά-
χτυλο σε κάθε Αρχηγό κόµµατος και εξαπέλυε µοµφές µε έναν
τρόπο που δεν τον περίµενα, γιατί πιστεύω ότι ο Έλληνας Πρω-
θυπουργός είναι και αξιοπρεπής και νέος πολιτικός. Δυστυχώς,
όµως, ξεπέρασε τα όρια. Και το λέω µε πολλή συµπάθεια, αν και
απουσιάζει. 
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Το να αφήνει έωλες αιχµές, το να δείχνει µε το δάχτυλο -και
θα αναφερθώ σε εµάς- την Ελληνική Λύση, ένα κόµµα που δεν
έχει δώσει ποτέ καµµία αφορµή τουλάχιστον εντός Κοινοβου-
λίου, ότι δεν επιχειρηµατολογεί, ένα κόµµα το οποίο αντιγράφει
πολλές φορές η Νέα Δηµοκρατία -και είναι καλό αυτό ως ένα
βαθµό γιατί δέχεται προτάσεις- αλλά να µιλάει για ψηφοθηρία ο
κύριος Πρωθυπουργός σε σχέση µε το εµβόλιο, σε σχέση µε τη
ζωή και το θάνατο δηλαδή, το θεωρώ τυµβωρυχία  από την
πλευρά του. 

Κύριε Μητσοτάκη, δεν είστε εδώ, αλλά «στο σπίτι του κρεµα-
σµένου δεν µιλάνε για σκοινί». Και το λέω για όλους στη Νέα Δη-
µοκρατία. Μιλάει η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός
-ακούστε τώρα- για δήθεν ψηφοθηρία από µέρους µας, όταν το
ίδιο το κόµµα του προεκλογικά για το σκοπιανό αποκαλούσε
«προδότες» τους συριζαίους και σήµερα εφαρµόζει πιστά τη
Συµφωνία των Πρεσπών που είναι προδοτική µε άλφα και ωµέγα.
Είναι ντροπή να µιλάει η Νέα Δηµοκρατία!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Μιλάει η Νέα Δηµοκρατία και ο κύριος Πρωθυπουργός, ο
οποίος προεκλογικά κατηγορούσε τον ΣΥΡΙΖΑ ότι έχει πολυµε-
λές υπουργικό συµβούλιο, έλεγε και δεσµευόταν στον ελληνικό
λαό ότι θα έχει είκοσι πέντε Υπουργούς και έχει πενήντα εννιά.

Ο κύριος Πρωθυπουργός, ο οποίος βολεύει καθηµερινά, ψη-
φοθηρικά, µετακλητούς υπαλλήλους παντού, γιατί θέλει λεγεω-
νάριους και πραιτοριανούς  για την επόµενη µέρα των εκλογών
για να µπορεί να επανεκλεγεί, µιλάει για ψηφοθηρία. 

Μιλάει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία και ρωτώ τους καλούς ψη-
φοφόρους της και τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας: Συµ-
φωνούν µε τη δήλωση του κ. Δένδια, που ο ίδιος τόνισε ότι
υπάρχει και πρέπει να υπάρξει πλήρης και πιστή εφαρµογή της
«ιστορικής» Συµφωνίας των Πρεσπών; Η «προδοτική» έγινε «ιστο-
ρική»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν, λοιπόν, µιλάµε για ψηφοθηρία, θα του το πω πολύ λαϊκά,

γιατί εγώ είµαι από χωριό. Είµαι από τον Αξό Γιαννιτσών, κατά
το ήµισυ από τον πατέρα µου και από τον Παλιό Μυλότοπο από
τη µητέρα µου. Θα του το πω χωριάτικα και λαϊκά. Κύριε Πρω-
θυπουργέ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, «µην ξύνεστε στη γκλί-
τσα του τσοπάνη»! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάρτε το πρόστιµο των 500 ευρώ πίσω, που αποκάλυψα εγώ,

τώρα! Και είµαι βέβαιος ότι ο Πρωθυπουργός το πρόστιµο των
500 ευρώ θα το πάρει πίσω σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όλοι, πιστεύω ότι συµφωνούµε εδώ µέσα, ακόµα και οι Βου-

λευτές οι αξιοπρεπείς της Νέας Δηµοκρατίας, ότι 500 ευρώ πρό-
στιµο σε έναν Έλληνα που παίρνει 435 ευρώ κι αν τα παίρνει -το
τετράωρο δεν είναι τόσο- και ζει µε επιδόµατα, είναι δυσβάστα-
χτο ποσό. Και το λέω και το επαναλαµβάνω ότι στη Γερµανία
είναι 90 ευρώ και 150 στην Ολλανδία. Και το είπαµε πρώτοι και
το καταγγείλαµε από εδώ.

Είχα έρθει ήρεµος, απλά να κάνω εποικοδοµητική κριτική. Δυ-
στυχώς, ο Έλλην Πρωθυπουργός άφησε για ακόµα µία φορά αιχ-
µές ότι χρησιµοποιήσαµε στοιχεία από το διαδίκτυο. Αν βολεύει
τη Νέα Δηµοκρατία τα στοιχεία να τα δίνει µόνο τον «ΣΚΑΪ», κάνει
λάθος. Ο «ΣΚΑΪ» είναι δικό τους κανάλι. Οληµερίς και ολονυχτίς
ό,τι λέει η Νέα Δηµοκρατία αναπαραγάγει έτσι κι αλλιώς. Είναι
δικαίωµά τους. Ας είναι καλά τα λεφτά που δώσαµε για τις δια-
φηµίσεις, κυρία Γεννηµατά. Είναι πολλά τα λεφτά. Είναι εκατοµ-
µύρια ευρώ. ΠΑΣΟΚ δεν βλέπω τώρα τελευταία στον «ΣΚΑΪ». Τι
γίνεται; Ούτε απ’ έξω δεν περνάτε κι εσείς; Γιατί απαγορευτικό
έχουµε κι εµείς. Όχι τίποτε άλλο. Ούτε απ’ έξω δεν περνάµε.
Μόνο η Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή, από τη Συγγρού και δεξιά οι
ταµπέλες γράφουν «Νέα Δηµοκρατία προς «ΣΚΑΪ»», για να µη χα-
θούν οι Βουλευτές της, γιατί πηγαίνουν καθηµερινά.

Έχω µπροστά µου, λοιπόν, το δηµοσίευµα του
«BLOOMBERG». Όχι του «ΣΚΑΪ», του «BLOOMBERG»! «Εικοσι-
τρείς νεκροί -δεκατρείς σε νεκροψία, διερευνώνται οι λόγοι- µετά
το εµβόλιο.». Είναι το πρώτο στοιχείο. Θα το καταθέσω για τα
Πρακτικά. Διαδίκτυο, ε; 

Εµβόλιο στο Ισραήλ. «Jerusalem Post», η κορυφαία εφηµερίδα
του Ισραήλ. «Δεκατρία άτοµα µε παράλυση προσώπου µετά το
εµβόλιο.». Θα το καταθέσω και αυτό για τα Πρακτικά.

Δεν ήθελα να κλιµακώσω, κύριε Πρωθυπουργέ. Καλώς ήλθατε.
Όµως θα µε αναγκάσετε να καταθέσω τα στοιχεία.

Ο επικεφαλής των Υπηρεσιών Δηµόσιας Υγείας του Υπουρ-
γείου Υγείας, ο Σαρόν Ράιτ Πράις πριν από µία ώρα λέει -το δη-
µοσίευµα της «Jerusalem Post», το οποίο θα καταθέσω και πάλι
εδώ- το εξής: «Το 17% των σοβαρά ασθενών που νοσηλεύονται
σήµερα είναι ασθενείς που έκαναν το εµβόλιο.». Είναι σηµερινό
δηµοσίευµα. «Τεσσεράµισι χιλιάδες άτοµα έχουν διαγνωστεί µε
κορωνοϊό µετά τη λήψη της πρώτης δόσεως, τριακόσιοι εβδο-
µήντα πέντε έχουν νοσήσει λόγω της νόσου. Διακόσιοι σαράντα
τέσσερις νοσηλεύονται την πρώτη εβδοµάδα µετά τον εµβολια-
σµό, εκατόν είκοσι τέσσερις τη δεύτερη εβδοµάδα. Επτά ασθε-
νείς δεκαπέντε ηµέρες µετά τη λήψη του εµβολίου.». Ο ειδικός,
ο Τσιόδρας του Ισραήλ είναι ο άνθρωπος. Και έχουν πάρει εµβό-
λια. Και έχουν κάνει µαζικά εµβόλια.

Μη µου λέτε ότι δεν έχουν παρενέργειες. Δεν λέω ότι είναι επι-
κίνδυνο το εµβόλιο, αλλά εγώ τουλάχιστον δεν βεβαιώνω ότι
είναι ασφαλές, όταν βλέπω ότι υπάρχουν παρενέργειες. Και δεν
µπορώ να οδηγήσω έναν λαό να πάει να κάνει ένα εµβόλιο, όταν
έχω και την επιφύλαξη αυτή. Και το επαναλαµβάνω: Ψηφοθηρία
η Ελληνική Λύση δεν θα κάνει ποτέ, ούτε θα λαϊκίσει. Πάντα θα
επιχειρηµατολογεί, πάντα θα κάνει προτάσεις καλοπροαίρετα,
κύριε Πρωθυπουργέ. Καλοπροαίρετα πάντοτε. Και βλέπετε ότι
είµαστε πολύ προσεκτικοί.

Στη Βραζιλία πέθανε εθελοντής. Το ανακοίνωσε η Υγειονοµική
Υπηρεσία της Βραζιλίας. Δηµοσίευµα της «Washington Post», όχι
Βελόπουλος. 

«Πρώτο Θέµα», η δική σας εφηµερίδα, κύριε Πρωθυπουργέ,
το δικό σας site. «Πρώτο Ψέµα» είναι βασικά, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει. Επικαλούµαι το «Πρώτο Ψέµα» το δικό σας. Λέει: «Νο-
σοκόµα θετική σε COVID τρεις εβδοµάδες µετά τον εµβολιασµό
µε το εµβόλιο της «PFIZER».». Εδώ είναι το δηµοσίευµα. 

Όλα αυτά τα κατέθεσα, γιατί δεν ήθελα στην πρωτολογία µου
να αναφερθώ µε λεπτοµέρεια στην επιφύλαξη, που είναι λογική,
από τη δική µας πλευρά. Δεν είναι δική µου άποψη. Έχουµε την
κ. Αθανασίου, η οποία είναι εξαίρετη γιατρός. Έχουµε γιατρούς
στο κόµµα µας, κύριοι συνάδελφοι, οι οποίοι µας λένε το ίδιο
πράγµα. Αν δεν είσαι βέβαιος 100%, δεν µπορείς να βγεις -πολι-
τικό πρόσωπο, Πρόεδρος κόµµατος, Πρωθυπουργός- να οδηγή-
σεις τον ελληνικό λαό µε το ζόρι να πάει να κάνει εµβόλιο.

Και αφού είναι προαιρετικό, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί στεί-
λατε άρον-άρον την επιστολή στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Για πείτε
µου εσείς. Αφού θέλετε να είναι προαιρετικό. Προαιρετικό µε πι-
στοποίηση ότι έκανα το εµβόλιο, δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει! Ή
θα είναι προαιρετικό ή θα είναι υποχρεωτικό. Αποφασίστε για να
µάθει και ο ελληνικός λαός. Εγώ επαναλαµβάνω ότι το σώµα του
καθενός είναι δικό του.

Είπε ο Πρωθυπουργός -τον άκουσα µε προσοχή, ευχολόγιο-
«εύχοµαι, ελπίζω η Γερµανία να µην παρεκτράπη». Κακή πληρο-
φόρηση πρέπει να έχει ο Πρωθυπουργός. Κύριε Πρωθυπουργέ,
έχετε κακή πληροφόρηση. Όχι παρεκτράπη. Πήρε εµβόλια. Έχω
σχέση µε τη Γερµανία. Απ’ ό,τι φαίνεται, γνωρίζω τη Γερµανία
καλύτερα από εσάς. Πήρε παραπάνω εµβόλια. Και είπατε ότι αν
αποδειχθεί, θα αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Θα τους κά-
νουν «ντα»; Τι θα τους κάνουν; Την Μέρκελ; Τη Γερµανία; Πι-
στεύει κανείς εδώ µέσα ότι µπορεί να τιµωρηθεί η Γερµανία του
«ντίζελ-γκέιτ», η Γερµανία της Deutsche Bank µε τις µοχλεύσεις,
µε τη µεγαλύτερη διαφθορά στην Ευρώπη, που αν πας 1 εκατοµ-
µύριο ευρώ σε τράπεζα γερµανική δεν σε ελέγχει από πού τα
βρήκες. Δεν ζητάει «πόθεν έσχες».

Κυρία Γεννηµατά, αν πάρετε αύριο 1 εκατοµµύριο ευρώ -δεν
έχετε, φαντάζοµαι, αλλά λέω- ή 10 εκατοµµύρια ευρώ µε βαλίτσα
και πάτε να τα καταθέσετε, δεν θα σας ρωτήσει η γερµανική τρά-
πεζα από πού τα βρήκατε. Εδώ, αν ο Έλληνας πάει 100 ευρώ ή
200 ή 500 ή 1.000, θα τον ρωτήσουν από πού τα βρήκε.

Αν, λοιπόν, έτσι νοµίζει ο Πρωθυπουργός ότι µπορούµε να κά-
νουµε σοβαρά συναινετική πολιτική και διάλογο κόσµιο, κάνει
λάθος. Δεν µπορεί να κουνάει το δάκτυλο σε κανέναν από εµάς,
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γιατί ούτε την κ. Γεννηµατά ρώτησε, ούτε τον κ. Τσίπρα ρώτησε,
ούτε τον κ. Κουτσούµπα, ούτε τον κ. Βαρουφάκη, ούτε εµένα
ποτέ ρώτησε ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση ποια είναι η
πρότασή µας, έστω δι’ αλληλογραφίας. Δεν λέω να µαζευτούµε.
Yπάρχει και ο κορωνοϊός. Mην κολλήσουµε µεταξύ µας. Δι’ αλ-
ληλογραφίας, όµως. Ας πει: «Στείλτε µου τις προτάσεις γρα-
πτώς». Δεν το έκανε ποτέ.

Άκουσα και το περίεργο σήµερα: Στα σουπερµάρκετ, λέει, δεν
κολλάει. Στα λεωφορεία δεν κολλάει. Υπάρχουν µελέτες, λέει.
Δεν κολλάει. Μελέτες δεν µας έφερε, όµως. Εγώ του δίνω στοι-
χεία και τα αµφισβητεί. Πώς να µην αµφισβητήσω τα στοιχεία
που µου λέει; Στο λιανεµπόριο κολλάει, αφού δεν κολλάει στα
σουπερµάρκετ; Στο κυνήγι κολλάει; Στο ψάρεµα κολλάει; Στις
εκκλησίες κολλάει; Μελέτες υπάρχουν για όλα αυτά; Όχι. Πώς
να δεχτώ, λοιπόν, εγώ χωρίς µελέτες ό,τι µου λέει η Κυβέρνηση,
η οποία όπως τη βολεύει λέει για τις µελέτες;

Κύριε Πρωθυπουργέ, ειρήσθω εν παρόδω, σας παρακαλώ
πάρα πολύ δώστε εντολή στις υπηρεσίες σας να επιστρέψουν τα
παράβολα των κυνηγών πίσω. Πλήρωσαν παράβολα για να πά-
ρουν άδεια κυνηγιού. Είναι 150, 200 ευρώ, κύριε Πρωθυπουργέ.
Διακόσιες χιλιάδες άνθρωποι είναι. Πήρατε τα παράβολα, τους
απαγορεύετε να πάνε για κυνήγι. Δώστε τα παράβολα πίσω.
Δώστε τα λεφτά πίσω. Γιατί δεν τα δίνετε πίσω; Έχω άδικο, κυρία
Γεννηµατά; Δεν έχω άδικο. Διακόσια ευρώ πληρώνεις για να πά-
ρεις άδεια κυνηγιού. Δεν επιτρέπει στον κυνηγό, κύριε Βαρου-
φάκη, το κράτος να κυνηγήσει. Γιατί να µην πάρει το παράβολό
του πίσω; Έχω άδικο, κύριε Σκανδαλίδη µου; Σαν τον κλέφτη
είναι το κράτος. Όταν τα παίρνει, δεν τα δίνει πίσω. Όταν τα χρω-
στάει, όµως, τον κυνηγάει να του πάρει το σπίτι, το αυτοκίνητο,
να τα πάρει όλα.

Κύριε Πρωθυπουργέ, εγώ θα σας κάνω µερικές ερωτήσεις και
θέλω να µου απαντήσετε προσεκτικά στην ιδεολογία σας. Είναι
αλήθεια -ερώτηση είναι- ότι υπάρχει εντολή, συµφωνία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για πλήρη ασυλία των εταιρειών που κά-
νουν τα εµβόλια για να µην υπάρχει ποινική και αστική ευθύνη;
Ναι ή όχι; Αυτό θέλω να µας πείτε. Έχουν δηλαδή απαίτηση,
απαίτησαν και υπέγραψε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή να έχουν ασυ-
λία για τυχόν παρενέργειες; Ναι ή όχι; Έχει συµφωνήσει και η
χώρα µας σε αυτό, αν ισχύει; 

Γιατί ζήτησαν οι γιατροί ασυλία, κύριε Πρωθυπουργέ; Έστειλε
επιστολή ο πρόεδρος του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου και
ζήτησε ασυλία όλων των γιατρών λόγω της πανδηµίας. Αυτό ση-
µαίνει ότι και αυτοί δεν είναι βέβαιοι για το τι µπορεί να συµβεί.
Ισχύει αυτό; Ναι ή όχι; 

Επίσης, γράφτηκε στον γερµανικό τύπο σήµερα ότι οι µεγάλες
ασφαλιστικές εταιρείες, κύριε Σκανδαλίδη, ζητούν αλλαγή των
ασφαλιστηρίων συµβολαίων, ώστε αν έχεις κάνει το εµβόλιο και
συµβεί κάτι, να µην αποζηµιωθείς. Αυτά είναι εξελίξεις που έρ-
χονται. Και περιµένει ο Πρωθυπουργός από εµένα να βγω δηµο-
σίως και να πω «κάντε το εµβόλιο»; Σοβαρά µιλάµε τώρα, αν δεν
είµαι βέβαιος 100% για κάτι; Πώς µπορώ να το κάνω εγώ αυτό; 

Επίσης, εγώ περίµενα να µας φωνάξει όλους µας και να µας
πει ο Πρωθυπουργός ότι βρέθηκε ένα φάρµακο το οποίο υπάρχει
στο Νοσοκοµείο «Παπανικολάου». Ο επικεφαλής της µονάδας
µεταµόσχευσης ανοσοποιητικών αιµοποιητικών κυττάρων υπο-
στηρίζει ότι υπάρχει φάρµακο σε ελληνικό νοσοκοµείο. Χρειάζον-
ταν 250 χιλιάδες ευρώ. Βρέθηκαν, µου είπαν εχθές, τα λεφτά.
Έπρεπε εσείς προσωπικά να σηκώσετε το τηλέφωνο να τον φω-
νάξετε στο γραφείο σας, να του δώσετε και δύο Υπουργούς πα-
ραµάσχαλα να τους πάρει σαν τσάντες και να κάνουν έρευνα. Αν
υπάρχει πραγµατικά φάρµακο και µπορεί να γίνει έρευνα, γιατί
η Ελλάδα να µην έχει τη δυνατότητα; Έλεγε ο κ. Τσίπρας για την
πατέντα. Εγώ δεν θέλω πατέντα, αφού µπορούµε να κάνουµε
φάρµακο. Σας λέω και ποιο νοσοκοµείο είναι: Νοσοκοµείο «Γε-
ώργιος Παπανικολάου», ο επικεφαλής της µονάδας µεταµόσχευ-
σης αιµοποιητικών κυττάρων.

Άλλη ερώτηση: Γιατί πρέπει σώνει και καλά να πάρω εγώ το
εµβόλιο που είναι MRNA; Υπάρχει και το «SPUTNIK», το ρωσικό
εµβόλιο. Κακό είναι; Το έχει πάρει η Ουγγαρία, το έχουν πάρει
και άλλες ευρωπαϊκές χώρες, το πήρε η Κίνα, το πήρε η Ινδία.
Πήραν από την εταιρεία αυτή 1 δισεκατοµµύριo διακόσια εκα-

τοµµύρια εµβόλια. Εµείς γιατί σώνει και καλά πρέπει να πάρουµε
από τη «PFIZER»; Για πείτε µου. Γιατί σώνει και καλά, κύριε Πρω-
θυπουργέ, η «PFIZER»; Γιατί;

Και επειδή, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν έχουµε συχνά τη χαρά
να σας βλέπουµε στη Βουλή, γιατί Πρωθυπουργός είστε, έχετε
πάρα πολλές δουλειές είναι δεδοµένο αυτό, δεν µπορούµε να
έχουµε και την απαίτηση, θέλω να σας πω κάτι.

Κύριε Πρωθυπουργέ, εγώ επιµένω και το λέω: Μην κάνετε διε-
ρευνητικές επαφές µε την Τουρκία, µε την ατζέντα της Τουρκίας.
Μην κάνετε διερευνητικές επαφές χωρίς να διεκδικεί κάτι η Ελ-
λάδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το «δεν διεκδικούµε», που δεν είναι δική σας ρήση, είναι ρήση

δεκαετιών, είναι µια λαθεµένη ρήση που µας οδήγησε σε
«γκρίζα» Ίµια, «γκρίζα» Κύπρο, Αµµόχωστο κ.λπ.. Μην πάτε σε
διερευνητικές.

Και, επίσης, θα το ξαναπώ ακόµη µια φορά γιατί είστε οπαδός
της Χάγης, µην πηγαίνετε στη Χάγη. Η Χάγη δεν έχει ούτε την
ισχύ ούτε και τη δυνατότητα να επιβάλλει όποια απόφασή της,
παράδειγµα Κίνα - Φιλιππίνες, κύριε Πρωθυπουργέ. Δικαιώθηκαν
οι Φιλιππίνες, αλλά η Κίνα ως ισχυρή χώρα λέει «δεν µε νοιάζει,
κάνω ό,τι θέλω εγώ», κύριε Σκανδαλίδη. Μην εναποθέτουµε την
εθνική µας κυριαρχία στη Χάγη, είναι λάθος.

Επίσης, αν θέλετε να πάτε, κύριε Πρωθυπουργέ, θα σας το πω
ευθέως, για να το καταλάβει ο κόσµος τι σηµαίνει διµερείς επα-
φές. Εγώ έχω ένα χαρτί µε δέκα διεκδικήσεις. Η Ελλάς έχει ένα
χαρτί µε µηδέν διεκδικήσεις. Στο τραπέζι τίθενται, παίρνουν και
οι δυο υπ’ όψιν τους τις διεκδικήσεις και γίνεται µία de facto ανα-
γνώριση των όποιων διεκδικήσεων. Άρα µιλάµε πλέον µετά για
αναγνώριση από την πλευρά µας των όποιων αναίτιων, προκλη-
τικών, σοβινιστικών διεκδικήσεων. 

Τον Αποστολίδη βάλατε, κύριε Μητσοτάκη; Αυτός δεν ήταν µε
τον Οτσαλάν; Ο Αποστολίδης ο διπλωµάτης δεν ήταν µε τον
Οτσαλάν, που απέτυχε; Ήταν στην Κένυα. Για ψάξτε το λίγο.
Αυτόν βάλατε υπεύθυνο; Καλός άνθρωπος, µια χαρά, αλλά απέ-
τυχε µια φορά µε τον Οτσαλάν. Τον ξαναπαίρνετε τώρα; Για
ψάξτε το λίγο αν είναι ο ίδιος.

Ο Αποστολίδης δεν είναι, κύριε Τσίπρα; Αυτόν έχουν.
Δεν τον θυµάστε κύριε Σκανδαλίδη; Δικός σας άνθρωπος ήταν,

του ΠΑΣΟΚ. Μην ξεχνάτε. Ξεχνάτε. Δεν είναι κακό να θυµάστε
που και που. Να µην ξεχνάµε.

Η µοναδική µας διαφορά, κύριε Πρωθυπουργέ είναι –σας το
διαβάζω αυτούσια- «ο καθορισµός της νησιωτικής υφαλοκρηπί-
δας και της περί αυτήν θαλάσσιας ζώνης» τίποτα άλλο. Και δεν
πρέπει να είµαστε ευλύγιστοι και ολίγιστοι. Πρέπει να είµαστε
ισχυροί και ενωµένοι όλοι οι αρχηγοί των κοµµάτων µία γροθιά
απέναντι σε αυτά που θέλει να επιβάλλει ο Ερντογάν.

Αυτό που πρέπει να καταλάβει ο Έλληνας Πρωθυπουργός, θα
το πω ακόµη µια φορά γιατί επιµένω και θα επιµείνω, είδατε σή-
µερα, κύριε Πρωθυπουργέ, τα παιδιά της οµάδας PLAISIOBOTS,
έτσι δεν είναι, τα παιδιά της ροµποτικής; Καλά κάνατε. Τα παιδιά
αυτά εφεύραν κάτι εξαιρετικό. 

Αυτό σηµαίνει τι όµως; Ότι έχουµε δυνατότητες ως χώρα να
πάρουµε τα παιδιά αυτά να τα κάνουµε εµείς οδηγούς µιας νέας
τεχνολογίας, να τους πριµοδοτήσετε. Δώστε κονδύλια. Σας λέω
σχεδίασαν ένα ροµποτικό µπαστούνι για τη διευκόλυνση των µε-
τακινήσεων ανθρώπων που έχουν πρόβληµα όρασης.

Αντί, λοιπόν, να τους αγκαλιάσουν οι κυβερνώντες και να τους
πάρουν και να τους πουν ελάτε να το κάνουµε µαζί παραγωγή,
να κάνουµε εξαγωγή, εντάξει, τους είδε ο Πρωθυπουργός τυ-
πικά, θεσµικά, και καλά έκανε, και τελειώνει εδώ η ιστορία.

Το πρόγραµµα «ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ», κύριε Πρωθυπουργέ, είπα
στον κ. Στεφανή, είναι αντι-drone, ελληνικό, το οποίο κατασκευά-
ζεται. Λέγεται «ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ». Δείτε το γιατί είναι σηµαντικό. Σας
λέω και προτάσεις τώρα.

Επίσης να πάτε, κύριε Πρωθυπουργέ, στο Κιλκίς. Σας παρα-
καλώ πάρα πολύ, υπάρχει µια οµάδα νέων παιδιών πανεπιστη-
µίου που κατασκευάζουν drone stealth, κύριε Πρωθυπουργέ.
Αυτά τα δύο-τρία πραγµατάκια µπορούν να γίνουν µαζική παρα-
γωγή, να γίνει εξαγωγή, να µπορούµε να πάρουµε συνάλλαγµα,
να µπορούµε να έχουµε δική µας παραγωγή. Αυτό λέµε, όπως
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ΕΑΒ. Υπάρχουν συγκεκριµένες προτάσεις, κύριε Πρωθυπουργέ,
αλλά δεν το κάνετε. Ειδικά για το Κιλκίς κακώς που δεν πηγαί-
νετε. Να πάτε.

Επίσης, ακούστε, να σας πω και το όνοµα του κυρίου στο Πα-
πανικολάου. Ο Αχιλλέας Αναγνωστόπουλος είναι επικεφαλής.
Δώστε χρήµατα να γίνει έρευνα στο Παπανικολάου. Γιατί; Να σας
πω, κύριε Σκανδαλίδη µου. Διότι η «BIOTECH» για να βγάλει το
εµβόλιο τον Ιούνιο πήρε δάνειο 122 εκατοµµύρια ευρώ από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, αλλά και 358 εκατοµµύρια
ευρώ από τη Γερµανία.

Γιατί να µην πάρει ο Πρωθυπουργός τη δική µας εταιρεία, λέω
εγώ, µια οµάδα ανθρώπων στο Παπανικολάου να δώσει 10, 20,
30 εκατοµµύρια για την έρευνα και να βγάλουµε το φάρµακο
εµείς και να βγάζουµε λεφτά; Εγώ το κοιτώ και επιχειρηµατικά,
πιστέψτε µε. Να βγάλει λεφτά το κράτος.

Κακό είναι, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί δεν το κάνουµε; Γιατί κοι-
µούνται.

Επίσης, θα το πω ευθέως και κλείνω εδώ, γιατί φοβόµαστε,
κύριε Πρωθυπουργέ; Θα δώσω εγώ µια διέξοδο βαλβίδας, µία
βαλβίδα που αν το κάνετε θα είστε ίσως ο µοναδικός Πρωθυ-
πουργός, µετά τον κ. Τσίπρα που έκανε το «ναι» «όχι», που θα
κάνετε κάτι πραγµατικό για το εµβόλιο. 

Δηµοψήφισµα. Κάντε ένα δηµοψήφισµα για το πιστοποιητικό.
Κάντε ένα δηµοψήφισµα για το εµβόλιο. Δεν κάνατε για το Σκο-
πιανό εξεταστική. Δεν κάνατε δηµοψήφισµα. Δεν κάνατε διερευ-
νητικές, µια µάζωξη των πολιτικών αρχηγών, κάντε ένα
δηµοψήφισµα για κάτι τουλάχιστον. Τι πιο καλό να πει ο ελληνι-
κός λαός «θέλω» ή «δεν θέλω», λαϊκή ετυµηγορία λέγεται έµ-
µεση.

Και επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ, και το λέω για να το καταλά-
βετε, βγαίνει η Ελβετία και λέει θα πάει σε δηµοψήφισµα για το
εµβόλιο. Η Ελβετία σε δηµοψήφισµα, το ανακοίνωσε σήµερα η
Ιατρική Ρυθµιστική Αρχή της Ελβετίας. Αν δεν τα πιστεύει ο Πρω-
θυπουργός να του τα δώσω, ελβετικός τύπος, να το καταθέσω
κι εδώ. Δεν είναι fake news ούτε διαδίκτυο. Ό,τι καταθέτει η Ελ-
ληνική Λύση πάει στα Πρακτικά και τα έγγραφα, για να µην νοµί-
ζουν κάποιοι ότι διασπείρουµε διάφορες ειδήσεις.

Κύριε Πρωθυπουργέ, θα σας πω το εξής: Για τα πανεπιστήµια
καλά κάνετε. Άκουσα τον κ. Βαρουφάκη. Δεν ξέρω αν το είπατε
εσείς ή ο κ. Κουτσούµπας. Το θέµα δεν είναι να βάλεις αστυνοµία
στα πανεπιστήµια. Όχι. Μακάρι, να µην υπήρχε αστυνοµία παγ-
κοσµίως. Το θέµα είναι γιατί φτάσαµε να χρειαζόµαστε στα πα-
νεπιστήµια αστυνοµία. Για ποιο λόγο τα παιδιά µας δεν έχουν
αγωγή να αντιληφθούν ότι το κτήριο που λέγεται πανεπιστήµιο
δεν είναι δικό τους, είναι όλων των Ελλήνων και πρέπει να το σέ-
βονται; Είναι θέµα αγωγής και παιδείας. 

Εικόνες είναι αυτές; Εγώ έχω την χαρά να πηγαίνω στη Γερ-
µανία συχνά. Πηγαίνεις σε πανεπιστήµιο στη Γερµανία, κύριε Τσί-
πρα, και χαίρεσαι, γιατί είναι πεντακάθαρο, πιο καθαρό και από
την ελληνική Βουλή. 

Εδώ, λοιπόν, φταίµε όλοι µας που δεν δείξαµε στα παιδιά µας
ότι το πανεπιστήµιο δεν είναι χώρος για να δέρνει ο ένας τον
άλλον, δεν είναι χώρος για να κοµµατικοποιούνται. Κι αν θέλετε
να κάνετε ένα καλό στα πανεπιστήµια όλοι και ο Πρωθυπουργός,
αύριο το πρωί να καταργήσει τη ΔΑΠ. Έξω τα κόµµατα από τα
σχολεία, έξω οι κοµµατικές κόντρες, για να ησυχάσει το πανεπι-
στήµιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είναι µία λύση. Άλλο πολιτικοποιούµαι ως άνθρωπος, ως νεο-

λαίος, ως φοιτητής και άλλο κοµµατικοποιούµαι και δέρνω τον
συµφοιτητή µου. Δεν είναι το ίδιο πράγµα. Πιστέψτε µε. Δεν είναι
το ίδιο πράγµα.

Και από την άλλη, θα το πω: Θα αποτύχει το µέτρο, γιατί δεν
έχει την έξωθεν καλή µαρτυρία, δεν έχει τη δική µας άποψη, να
συµφωνήσουµε όλοι σοβαρά. Και το κυριότερο, χίλιοι αστυνοµι-
κοί δεν φτάνουν για τα πανεπιστήµια, κύριε Πρωθυπουργέ, ειλι-
κρινά. Δυστυχώς, µε χίλια άτοµα δεν µπορούµε να κάνουµε
δουλειά. Μην κοροϊδευόµαστε. Αν έχεις εκατόν πενήντα κτήρια
από τέσσερις βάρδιες, τελειώσαµε, είναι επτακόσια - οκτακόσια
άτοµα. Δεν καταλάβατε τι σας λέω. Δεν γίνεται έτσι. Εδώ, µέσα
από την κοινωνικοποίηση των παιδιών µας, από την αρωγή, την

αγωγή τους πρέπει να καταλάβουν ότι πρέπει να προστατεύουν. 
Να πω ένα παράδειγµα. Στο σχολείο θυµάµαι εγώ ότι στο δη-

µοτικό, στο γυµνάσιο παίρναµε δωρεάν τα βιβλία και στο τέλος
τα σχίζαµε όλοι. Στη Γερµανία υποχρεούσαι να το επιστρέψεις,
ο µαθητής υποχρεούται να το επιστρέψει, κύριε ναύαρχε, την
επόµενη χρονιά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κι αν το έχει γράψει;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Να το επιστρέψει, σου λέω. Το προσέχεις. Αλλιώς, το πληρώνεις.
Έτσι µαθαίνεις. Αλλιώς, δεν γίνεται.

Τα παίρναµε τζάµπα, κύριε Σκανδαλίδη, και τα σκίζαµε στους
δρόµους, όταν τελείωνε η περίοδος του Ιουνίου. Έτσι µαθαίνει το
παιδί τι σηµαίνει νόρµα, τι σηµαίνει οδηγία, τι σηµαίνει «πρέπει να
κάνει», να σέβεται τον δηµόσιο πλούτο. Αυτά ως δική µας άποψη.

Κλείνοντας, θα κάνω µερικές προτάσεις, κύριε Πρωθυπουργέ,
τις οποίες πρέπει να τις δείτε σοβαρά ως φιλελεύθερος. Γιατί
είστε φιλελεύθερος. Έτσι πιστεύω κι εγώ.  

Θα πρέπει να ξέρετε ότι ως φιλελεύθερος δεν επιδοτείς ποτέ
την ανεργία. Εσείς επιδοτείτε την ανεργία. Εγώ επιµένω ότι πρέπει
τα χρήµατα που δίνονται για την ανεργία να δίνονται για την ερ-
γασία. Δηλαδή, κάνετε µια πλατφόρµα και λέτε: Πόσες εταιρείες
µπορούν να απασχολήσουν χίλια άτοµα, δυο χιλιάδες άτοµα, τρεις
χιλιάδες άτοµα; Αυτές οι εταιρείες να προσλάβουν και το κράτος
να πληρώσει νέες προσλήψεις –όχι τις υπάρχουσες-, για να πλη-
ρώσει κανονικά και ασφάλιστρο. Γιατί µπορεί κάποια στιγµή να
είναι καλός ο υπάλληλος και να τον κρατήσουµε. Γιατί όχι;

Επίσης, κύριε Πρωθυπουργέ, εγώ επιµένω στα δάνεια. Πρέπει
να κάνετε κούρεµα πραγµατικά δανείων ή να κάνετε bad bank. Το
λέγαµε από την πρώτη στιγµή.

Κύριε Βαρουφάκη, να σας ενηµερώσω, για να είµαι ακριβοδί-
καιος, ότι το 10% το είπε ο κύριος δίπλα σας πρώτη φορά, ο κ. Βι-
λιάρδος. Σας άκουγα προηγουµένως. Δεν το είπατε εσείς πρώτος.
Το είπε ο κ. Βιλιάρδος, ο οποίος όµως, επειδή είναι έντιµος άν-
θρωπος και νουνεχής, δεν λέει τίποτα. Αλλά το 10% το είπαµε
εµείς από τον Απρίλιο µήνα, όταν ξεκίνησε η ιστορία βλέποντας
τα µέτρα.

Θα πω το εξής. Από το Ταµείο Ανάκαµψης, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, πείτε µου γιατί να πάνε  τα λεφτά στις ανεµογεννήτριες;
Για πείτε µου. Να πάνε στο ηλεκτρικό αυτοκίνητο στη Θεσσαλο-
νίκη. Ελληνική εταιρεία το κατασκευάζει. Δώστε χρήµατα εκεί και
αυτό είναι πράσινη ανάπτυξη, να παράγω εγώ στη χώρα µου το
αυτοκίνητο και να το κάνω εξαγωγή. Διότι η ανεµογεννήτρια είναι
γερµανικής κατασκευής και όταν έχω 100 ευρώ και τα 60 τα δίνω,
για να παράγω το προϊόν, δηλαδή εισαγωγή, έχουν φύγει και τα
60. Ποιος θα τα πάρει; Οι Γερµανοί. Η Ευρωπαϊκή Ένωση τα δίνει,
οι Γερµανοί τα παίρνουν. Δεν είναι ανάπτυξη αυτό. Το φουρφου-
ράκι µε δυο θέσεις εργασίας δεν είναι ανάπτυξη.

Επίσης, αυτό µε τις επιστρεπτέες προκαταβολές, χωρίς τραπε-
ζικά κριτήρια και αυστηρούς όρους, αυτό που γίνεται είναι σφαγή.
Δείτε το, κύριε Πρωθυπουργέ. Αναστολή φορολογικών ασφαλι-
στικών υποχρεώσεων. 

Θα το ξαναπώ ακόµη µια φορά. Μου έχετε κλείσει δύο µαγαζιά,
που είµαι επιχειρηµατίας. Εγώ, όµως, πρέπει να πληρώσω και
ασφαλιστικές εισφορές, να πληρώνω και ΔΕΗ και τέλη κυκλοφο-
ρίας για τα αυτοκίνητά µου και ασφάλιστρα αυτοκινήτου. Πώς θα
λειτουργήσω εγώ; Χρειάζοµαι πάλι τα πάγια έξοδα να τα πλη-
ρώσω. Δεν γίνεται να λειτουργήσουν έτσι οι επιχειρήσεις. Δεν γί-
νεται. Σας το λέω ως επιχειρηµατίας. Δεν γίνεται να
λειτουργήσουν οι επιχειρηµατίες έτσι.

Kαι το λιανεµπόριο τελειώνει, πεθαίνει. Τελειώνουµε οικονοµικά.
Ας το καταλάβουµε. Άκουγα τον κ. Βαρουφάκη -είχε δίκιο σ’ αυτό-
ότι µετά έρχεται το µεγάλο τσουνάµι, διότι θα κλείσουν πολλοί.
Θα κλείσουν και θα µείνουν άνεργοι πολλοί συνάνθρωποί µας. Το
καταλαβαίνουµε αυτό; Θα τον αναγκάσετε να ψάχνει να βρει
λεφτά και δεν θα µπορεί να τα βρει ο Πρωθυπουργός. Πού θα τα
βρει να τα µοιράσει στα ταµεία ανεργίας; Δεν υπάρχουν τα λεφτά.
Άρα, λοιπόν, πρέπει να κάνετε ένα πρόγραµµα, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ένα σχέδιο ανασυγκρότησης. Δεν γίνεται έτσι. 

Επίσης, διακόσιες σαράντα δόσεις σε όλους, τέλος. Δεν υπάρ-
χει χρήµα στην αγορά. Και οι αυτοκινητιστές. Κύριε Πρωθυ-
πουργέ, έµαθα ότι τα Υπουργεία σας τους αυτοκινητιστές τους

5884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



παρατήσανε. Οι οδηγοί µεταφορών δεν δουλεύουν οι άνθρωποι
και δεν έχουν πάρει ούτε ένα βοήθηµα. Είναι ελεύθεροι επαγγελ-
µατίες. Ούτε ένας. Οι ταξιτζήδες. Να δούµε τι κάνουµε µε τους
ταξιτζήδες. Οι άνθρωποι δεν έχουν δουλειά. Τι κάνουµε; Συγκε-
κριµένες αγροτικές οµάδες, κτηνοτροφικές οµάδες. 

Όλα αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, σας τα λέω µε καλοπροαίρετη
διάθεση. Δεν έχουµε τίποτα να χωρίσουµε όλοι οι πολιτικοί αρχη-
γοί. Μας χωρίζει ένα πράγµα, οι κοµµατικές αγκυλώσεις και -το
επαναλαµβάνω- η παλαιοκοµµατική αντίληψη. Πρέπει επιτέλους
να καταλάβουµε ότι πρέπει να αναδιατάξουµε τη λογική µας. 

Δεν µπορεί η χώρα µας, κύριε Αθανασίου, να έχει τριάντα δύο
ανεξάρτητες αρχές, όταν το Σύνταγµα ζητάει πέντε. Πέντε, κύριε
Πρωθυπουργέ, µε ακούτε; Τριάντα δύο ανεξάρτητες αρχές. Το
Σύνταγµα µας ορίζει πέντε, κύριε Τσίπρα. Ξέρετε πόσα εκατοµµύ-
ρια τον χρόνο είναι; Τετρακόσια µε εξακόσια εκατοµµύρια ευρώ
στις παραπάνω ανεξάρτητες αρχές για χίλια τριακόσια άτοµα,
τόσα είναι. Οι απαντήσεις των Υπουργείων σ’ εµένα. Ξέρετε τι νού-
µερα είναι αυτά, τετρακόσια ή πεντακόσια εκατοµµύρια τον χρόνο
να πηγαίνουν για χίλια τριακόσια άτοµα; Είµαστε µε τα καλά µας;
Κατάργηση όλων των ανεξάρτητων αρχών και η Βουλή να αποφα-
σίζει δια του Προέδρου, να κάνουµε τη δουλειά τους εµείς. Τόσο
δύσκολο είναι;

Επίσης, ζητήστε λεφτά. Χαίροµαι που το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους, κύριε Πρωθυπουργέ, είπε αυτό που σας έλεγα πριν από
εννιά µήνες από τη «NOVARTIS» να πάρουµε τα 3 δισεκατοµµύρια.
Εγώ δεν θέλω να µπει κανένας φυλακή. Να φέρουν πίσω τα κλεµ-
µένα λεφτά. Η «NOVARTIS» να φέρει τα κλεµµένα 3 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ, να τα µοιράσουν στον Έλληνα τον φτωχό, τον άστεγο,
αυτόν που δεν έχει πού την κεφαλήν κλίναι, αυτόν που του παίρ-
νουν το σπίτι, επειδή χρωστάει 10 χιλιάρικα, κύριε Πρωθυπουργέ.
Αυτόν θέλω να στηρίξουµε. 

Επίσης, γιατί δεν κάνουµε κάτι για το «Dieselgate», κύριε Πρω-
θυπουργέ; Το έχει πει ο κ. Βιλιάρδος δεκαπέντε φορές. Το «Diesel-
gate» είναι ένα µεγάλο σκάνδαλο. Στην Αµερική έχουν πληρώσει
εκατοµµύρια ευρώ πρόστιµο οι Γερµανοί για τις «µαµουνιές» που
κάνουν. Ζητώ συγγνώµη για την έκφραση, αλλά έτσι είναι. Πάνε
και πειράζουν τα λογισµικά για να φαίνεται ότι καίει λιγότερο ο κι-
νητήρας τους και έτσι είναι ανταγωνιστικά τα προϊόντα τους. Κά-
νανε «µαµουνιές», κάνανε κοµπίνες. Οι Αµερικανοί τους τσάκωσαν.
Γιατί δεν ελέγχουµε εµείς πώς, τι, να πάρουµε τα λεφτά και εµείς;
Γιατί δεν το κάνει κανένας Υπουργός; Γιατί δεν κινεί τη διαδικασία
κανένας εισαγγελέας; 

Όλα αυτά, κύριε Πρωθυπουργέ, γιατί εγώ τι ζητάω; Οµόνοια,
οµοψυχία και κυρίως -θα το πω ευθέως- αλήθεια. Να είµαστε ειλι-
κρινείς εδώ µέσα. Να είµαστε 100% βέβαιοι για ό,τι λέµε. Γι’ αυτό
και η Ελληνική Λύση ήρθε εδώ µε σοβαρότητα και µέτρο να κατα-
θέτει προτάσεις κάθε φορά και στοιχεία που την επιβεβαιώνουν,
όχι αίολα επιχειρήµατα, όχι αντιπολίτευση για να κάνω αντιπολί-
τευση στον Πρωθυπουργό, αλλά για να τον τσιγκλήσω, αν θέλετε,
ως βουκέντρα για να δει πού είναι η σωστή διαδροµή µήπως κάνει
λάθος ο άνθρωπος. 

Αυτό κάνει η Ελληνική Λύση και αυτό θα κάνουµε και για τον κ.
Τσίπρα, αν ξανακυβερνήσει, την κ. Γεννηµατά. Για όποιον κυβερ-
νάει αυτό θα κάνουµε, µέχρι ο ελληνικός λαός να µου δώσει µια
τετραετία και να κυβερνήσει επιτέλους η Ελληνική Λύση, που είναι
η µοναδική λύση, η πραγµατική λύση για τον τόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος

Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. 
Πάντως, κύριε Βελόπουλε, την εποχή εκείνη στην Κένυα πρέ-

σβης ήταν άλλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Όχι, κύριε Πρόεδρε. Πάλι το «Πρώτο Θέµα» διαψεύδετε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πρέσβης στην Κένυα

ήταν άλλος. Το ξέρω γιατί ήταν από την πατρίδα µου. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ανέλαβε, λέω, τη διαδικασία. Αυτό είπα εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εγώ µιλάω για τον
πρέσβη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δεν είπα για πρέσβη εγώ. Είπα ότι ανέλαβε τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, ωραία. 
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης,

Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του ΜέΡΑ25. 
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρωθυπουργέ, πέραν των

αντεγκλήσεων µεταξύ µας, έχει πολύ µεγάλη σηµασία τις επό-
µενες µέρες ο ρυθµός εµβολιασµού να φτάσει τις σαράντα-πε-
νήντα χιλιάδες την ηµέρα, έτσι ώστε να γλιτώσουµε τουλάχιστον
είκοσι από τους εκατό που θα µπορούσαµε να γλιτώσουµε το
επόµενο εξάµηνο µέσα από τον εµβολιασµό. 

Αναφερθήκατε σ’ έναν τεράστιο αριθµό. Μακάρι! Εγώ το
θεωρώ φύσει αδύνατο να το κάνετε, δεδοµένου ότι δεν έχετε
στήσει το δίκτυο κέντρων µαζικού εµβολιασµού. Εύχοµαι να µου
αποδείξετε ότι µπορείτε να το κάνετε τις επόµενες ηµέρες. Εµείς
θα σας στηρίξουµε, όπως στηρίξαµε από την αρχή τα περιορι-
στικά µέτρα, από τον Μάρτιο. Μιλάµε για ανθρώπους που πεθαί-
νουν αναίτια, που µπορούµε να τους σώσουµε αυτήν τη στιγµή.
Είναι έγκληµα να µην τους σώσουµε. Σε αυτό θα έχετε τη στή-
ριξή µας. 

Από την άλλη µεριά, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εν µέσω
φουρτούνας, όταν συνειδητοποιείς ότι ο καπετάνιος δεν ξέρει τα
βασικά τεχνικά χαρακτηριστικά του πλοίου, κύριε ναύαρχε, και
δεν ξέρει καν την πορεία που έχει χαράξει το πλοίο, εκείνη τη
στιγµή δεν σου δηµιουργείται και το καλύτερο συναίσθηµα
ασφάλειας. Έχουµε έναν Πρωθυπουργό που νοµίζει ότι η χώρα
βρέθηκε στο χείλος της χρεοκοπίας το 2015.

Κύριε Μητσοτάκη, η χώρα πτώχευσε το 2010. Γι’ αυτό έχουµε
τα µνηµόνια. Δεν τα έχουµε, γιατί ο κ. Παπανδρέου ξαφνικά απο-
φάσισε ότι θέλει να πάρει ένα τεράστιο, το µεγαλύτερο δάνειο
στην ανθρώπινη ιστορία, σε απόλυτες τιµές, όχι σε σχετικές
τιµές. Ο κ. Παπανδρέου δεν ήθελε κάτι τέτοιο. Το έκανε, γιατί η
χώρα πτώχευσε. Τι σηµαίνει ότι πτώχευσε ένα κράτος; Σηµαίνει
ότι δεν µπορεί να αποπληρώνει το χρέος του. Αυτό σηµαίνει. Και
πήγε έτσι υπό όρους, όχι εποπτείας, αλλά χρεοδουλοπαροικίας
στην τρόικα. Αυτό έγινε το 2010. Τότε, τα έλεγε το κόµµα σας.
Εσείς µπορεί όχι. Άλλοι στο κόµµα σας τότε το έλεγαν. 

Όσο για την επίσηµη χρεοκοπία, για να µιλήσουµε λίγο τε-
χνικά, πότε έγινε; Το 2012 δεν έγινε; Πότε πυροδοτήθηκαν τα
CDS; Τι σηµαίνει πυροδότηση των CDS; Σηµαίνει ότι η παγκό-
σµια χρηµατοπιστωτική αγορά κρίνει ότι το κράτος σου πτώ-
χευσε επίσηµα. Δύο φορές έγινε το 2012. 

Οπότε πραγµατικά πιστεύετε ότι το 2015 βρεθήκαµε στο χεί-
λος της χρεοκοπίας; Όχι. Στον πάτο της χρεοκοπίας ήµασταν.
Γι’ αυτό εκλεγήκαµε τότε όλοι µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο ελληνικός
λαός δεν έγινε ξαφνικά ριζοσπαστικά Αριστερός. Μας εξέλεξε,
επειδή είχατε ρίξει τη χώρα στον πάτο -όχι λίγο πριν ή λίγο µετά-
της χρεοκοπίας. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, είπατε κάτι, στο οποίο θα συµφωνήσω
απολύτως. Το τόνισα και στην πρωτολογία µου. Θα το πω και
τώρα. Εδώ µέσα έχουµε υποχρέωση να διαφωνούµε πολιτικά,
πολιτισµένα βεβαίως, αλλά δεν έχουµε δικαίωµα να διαφωνούµε
για τα νούµερα. Το είπατε. Δεν το είπατε; Ε, µπορούµε να συµ-
φωνήσουµε για τα νούµερα της χρεοκοπίας; Διότι η χρεοκοπία
ξεκίνησε το 2010, αλλά συνεχίζεται και σήµερα. 

Κύριε Τσίπρα, δεν µας βγάλατε από κανένα µνηµόνιο. Το τέ-
ταρτο το ονοµάσατε «αντιµνηµόνιο». Ωραία. Αυτό είναι ένα πολύ
καλό package, ρετουσάρισµα. Είµαστε, όµως, στο πιο µακρύ
µνηµόνιο που πάει µέχρι το 2060 µε «ενισχυµένη επιτήρηση», το
είπατε, αντί για Τρόικα. Όπως η CIA δεν µιλάει πλέον για βασα-
νιστήρια. Μιλάει για ενισχυµένη ανάκριση. Αυτά, όµως, είναι επι-
κοινωνιακά ζητήµατα. Επί της ουσίας, κι εσείς βρίσκεστε σε
τροϊκανική διαδικασία. Εδώ, πάτε και παρακαλάτε να σας αφή-
σουν να δώσετε λίγο από εδώ, λίγο από εκεί. Δεν παρακαλάει η
Ιταλία. Δεν παρακαλάει η Ισπανία. Εσείς παρακαλάτε. Και δεν
σας κρίνω γι’ αυτό. Κληρονοµήσατε το τέταρτο µνηµόνιο και
πάτε ολοταχώς για το πέµπτο. Γιατί πάτε για το πέµπτο; Διότι
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στον πάτο της χρεοκοπίας είµαστε από το 2010. Τόσο πολύ
απλά. 

Να συµφωνήσουµε στα νούµερα; Διότι είναι τα νούµερα της
ΕΛΣΤΑΤ. Δεν είναι δικά µου. Δεν είναι τα νούµερα του Βαρου-
φάκη. 

Το 2010, λίγο πριν σκάσει το κανόνι, ήµασταν στα 240 δισεκα-
τοµµύρια ΑΕΠ και είχαµε ένα χρέος -θυµάστε οι του ΠΑΣΟΚ- πε-
ρίπου 299 δισεκατοµµύρια µε 300 δισεκατοµµύρια. Το εισόδηµα
ήταν 240 δισεκατοµµύρια και γύρω στα 300 δισεκατοµµύρια το
χρέος. 

Το 2015, όταν εγώ πήγα στο Υπουργείο Οικονοµικών εσείς µου
παραδώσατε, η Κυβέρνησή σας τότε, ένα εισόδηµα που είχε πάει
από τα 240 δισεκατοµµύρια στα 175 δισεκατοµµύρια. Γι’ αυτό
µπήκαµε εµείς στη Βουλή. Διότι χρεοκοπήσατε όλοι µαζί εσείς,
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Και ξέρουµε πολύ καλά το αλισβε-
ρίσι που γινόταν πριν µε τη χρηµατοδότηση της ολιγαρχίας και
τη χρηµατοδότηση ενός απίστευτου φαγοποτιού. Εσείς τα λέτε
και οι δικές σας εφηµερίδες τα παραδέχονται. 

Παραδώσατε, λοιπόν, ένα ΑΕΠ 175 δισεκατοµµύρια και ένα
χρέος 319 δισεκατοµµύρια, αν θυµάµαι, όταν πήγα στο Υπουρ-
γείο. Από 240 δισεκατοµµύρια είχε πάει στα 175 δισεκατοµµύρια
το ΑΕΠ και το χρέος είχε πάει από τα 300 δισεκατοµµύρια -το
PSI το κούρεψε, µετά ξανανέβηκε- στα 320 δισεκατοµµύρια. 

Ένα χρόνο µετά, στα τέλη του 2015, µε όλα αυτά που συνέβη-
σαν, το ΑΕΠ ήταν εκεί στα 175, το χρέος ήταν εκεί στα 310-320.
Εσείς το παραλάβατε γύρω στα 185, 188, 183 –µε τα µαγειρέ-
µατα που κάνατε-, δηλαδή είχε ανέβει κάπως, υποτυπωδώς, από
το 2015, µέχρι που ξεκινά πανδηµία. Ξεκινά η πανδηµία και πάµε
στα 162. Και το χρέος µας είναι 368 δισεκατοµµύρια, µε τα δικά
σας στοιχεία, µε τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών και
του ΟΔΔΗΧ, 31 Σεπτεµβρίου 2020 –το είπα και πριν.

Με άλλα λόγια, είµαστε πολύ πιο πτωχευµένοι σήµερα απ’ ό,τι
ήµασταν το 2015, το 2014, το 2012 και βεβαίως το 2010. 

Ο µόνος λόγος που σας επιτρέπουν να λέτε ότι όλα πάνε καλά
και να δανείζεστε άνετα και µε µηδενικό επιτόκιο είναι επειδή η
χρεοδουλοπαροικία είναι τόσο πολύ βαθιά, που ουσιαστικά σας
έχουν αναλάβει το χρέος, αλλά υπό όρους συστηµατικής απο-
τελµάτωσης της ελληνικής κοινωνικής οικονοµίας και υπό όρους
που δεν σας επιτρέπουν να ξοδέψετε δώδεκα δεκάρες στο
εθνικό σύστηµα υγείας.

Ή και εσάς –απευθυνόµενος στον ΣΥΡΙΖΑ- πάλι δεν σας επέ-
τρεπαν. Εσείς είχατε µια διαφορετική αντιµετώπιση. Ξοδέψατε
κάποια περισσότερα σε αυτό, αλλά µιλάµε για απειροελάχιστες
διαφορές εντός του ζουρλοµανδύα του µνηµονίου του τρίτου,
του τέταρτου και του πέµπτου, που πάµε τώρα. 

Κύριε Μητσοτάκη, στην πρωτολογία µου αναφέρθηκα σε συγ-
κεκριµένες προτάσεις που έχουµε κάνει και για το δίκτυο των
κέντρων εµβολιασµού, που µετά θα µπορούσε να είναι µια προ-
ίκα για την πρωτοβάθµια περίθαλψη του ΕΣΥ, και για το θέµα των
ληξιπρόθεσµων οφειλών που αναστέλλετε, που σας είπα να τις
κουρέψετε, γιατί έτσι κι αλλιώς δεν θα τα πάρετε αυτά τα χρή-
µατα. Και αν θα κουρέψετε τα δηµόσια έσοδα διαχρονικά, µεσο-
πρόθεσµα ούτε καν µακροπρόθεσµα, θα είναι µεγαλύτερα. 

Σας είπα για την επιστρεπτέα για το κοµµάτι που είναι να επι-
στραφεί να µην το διαγράψετε, αλλά µετατρέψτε το σε ένα op-
tion, σε µία δυνατότητα του δηµοσίου, ουσιαστικά, να κάνει
συµφωνία µε τον µικροεπιχειρηµατία «εάν ρεφάρεις και το που-
λήσεις µου τα δίνεις, αλλιώς δεν µου τα δίνεις». Δεν µου απαν-
τήσατε σε αυτό. Πάλι η µπάλα στην κερκίδα του 2015. 

Σας είχα πει πριν τα Χριστούγεννα, στον προϋπολογισµό, ότι
το ΜέΡΑ25 καταθέτει επίσηµη πρόταση η Βουλή να ανοίξει το
φάκελο της χρεοκοπίας και των µνηµονίων, όλων των µνηµονίων
από το 2010 µέχρι σήµερα, και όλοι µας, όσοι είχαµε συµµετοχή
σε αυτή τη διαδικασία, να πρέπει να απαντήσουµε, για να συµ-
φωνήσουµε τουλάχιστον –δεν θα συµφωνήσουµε πολιτικά, κύριε
Μητσοτάκη- στα νούµερα. 

Δεν µπορείτε εσείς να λέτε ότι το 2015 βρεθήκαµε στο χείλος
της χρεοκοπίας, όταν βρεθήκαµε στον πάτο από το 2014 και το
2013 και το 2012. Να ξέρουµε ποια είναι τα νούµερα. Μπορούµε
να συµφωνήσουµε στα νούµερα; Γιατί αν συµφωνήσουµε στα
νούµερα, µετά θα βελτιωθεί η ποιότητα του διαλόγου µας γι’

αυτό που συνεχίζεται. Γιατί αυτό που γίνεται σήµερα και θα γί-
νεται και αύριο και θα γίνεται και όλη τη δεκαετία του ‘20 –µπαί-
νουµε σε µία ζοφερή, νέα χαµένη δεκαετία χρεοδουλοπαροικίας,
που η πανδηµία κάνει χειρότερη-, αυτή η πληγή είναι ανοιχτή, η
πληγή της δεκαετίας του ‘10 και θα επεκταθεί και στη δεκαετία
του ‘20. 

Όπως η Βουλή άνοιξε τον Φάκελο της Κύπρου και δεν συµφώ-
νησαν όλοι, αλλά τουλάχιστον κάποια βασικά στοιχεία, κάποια
δεδοµένα –όπως είπατε και εσείς- ήταν κοινά και µπορέσαµε να
συµφωνήσουµε τουλάχιστον σε αυτά και µετά να διαφωνήσουµε
για όλα τα άλλα, σας το λέω να το κάνουµε. 

Εσείς δεν υποσχόσασταν –απειλούσατε, για την ακρίβεια- ότι
θα κάνετε εξεταστική για το 2015, για εµένα, για τον κ. Τσίπρα
κ.λπ.; Εγώ προσωπικά σας κάνω την πρόταση: Ανοίξτε τον φά-
κελο της χρεοκοπίας και όλων των µνηµονίων, και του πρώτου
και του δεύτερου και του τρίτου και του τέταρτου και αυτού που
θα µας φέρετε εσείς σύντοµα, ελέω της τρόικας, της ενισχυµέ-
νης εποπτείας. 

Όσο δεν το κάνετε αυτό, εκτίθεστε κάθε φορά που σας λέµε
κάτι για ληξιπρόθεσµες οφειλές, για τα κόκκινα δάνεια, για τη
δηµόσια εταιρεία διαχείρισης χρέους κι εσείς λέτε «α, το 2015...».
Πάψτε το αυτό. Δεν είναι ποιότητα κοινοβουλευτικού διαλόγου.
Ανοίξτε τον φάκελο της χρεοκοπίας, αν θέλετε. Μέχρι τότε σιω-
πήστε. 

Θέλω να κλείσω –και δεν πρόκειται να «εκµεταλλευθώ» άλλο
την ευγένειά σας, κύριε Πρόεδρε- λέγοντας ότι είναι µια δύσκολη
στιγµή τόσο για τους ανθρώπους που υποφέρουν, για τους αν-
θρώπους στα νοσοκοµεία, τους νοσηλευτές, τους γιατρούς, για
όλους µας και χρειάζεται αυτή η εθνική ενότητα για την οποία
πολλοί έχετε καλέσει. 

Ας το δούµε λίγο έτσι ενωµένοι. Καθώς ερχόµουν εδώ για να
πάρω το λόγο, µου ήρθε στο µυαλό η πάρα πολύ δύσκολη –πιο
δύσκολη από τη σηµερινή- συγκυρία κατά τη διάρκεια του πολέ-
µου και της κατοχής. Και θυµήθηκα ότι υπήρξαν κάποιες χρονι-
κές στιγµές που ο δηµοκρατικός κόσµος παγκοσµίως άρχισε να
βλέπει φως στο τούνελ. Ήταν τότε µε το Ελ Αλαµέιν που γύρισε
ο πόλεµος, το Στάλινγκραντ, τότε που άρχισαν να γίνονται οι συ-
ζητήσεις στο Μπρέτον Γουντς για τον µεταπολεµικό κόσµο. Η
δηµοκρατική κοινότητα παγκοσµίως άρχισε δηλαδή κάπου εκεί
από 1943, 1944 και µετά να ελπίζει για την έξοδο και να σχεδιάζει
την έξοδο. Εµείς εκείνη την περίοδο αρχίσαµε να µπαίνουµε στον
αδελφοκτόνο εµφύλιο πόλεµο. 

Πολύ φοβάµαι ότι κάτι αντίστοιχο θα γίνει τώρα µε το εµβόλιο
να είναι ένας πραγµατικός φάρος µέσα στο σκοτάδι. Και θα γίνει
πραγµατικός φάρος εάν επισπεύσετε τις διαδικασίες του εµβο-
λιασµού, όπως σας λέµε. Άλλες χώρες, όπως η Κίνα, η Γερµανία,
ακόµα και οι Ηνωµένες Πολιτείες ακόµα και το Ηνωµένο Βασί-
λειο, το οποίο διαχειρίστηκε το πρώτο µέρος της κρίσης χειρό-
τερα από ότι εµείς εδώ, βλέπουν αυτό το φως ήδη. 

Εµείς καθυστερούµε από τη µια µεριά λόγω του πολύ αργού
ρυθµού του εµβολιασµού, της µη ενίσχυσης του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, της µη δηµιουργίας πρωτοβάθµιας περίθαλψης,
δικτύου κέντρων εµβολιασµού και από την άλλη µεριά µε τη χρε-
οδουλοπαροικία που συνεχίζεται, µε το γεγονός ότι δεν έχετε
τους βαθµούς ελευθερίας για να κάνετε αυτά που πρέπει να κά-
νετε. Παράδειγµα: ΦΠΑ στο 15% -δεν είναι δυνατόν να είναι 23%-
κατάργηση πλήρης των προπληρωµών, να σταµατήσει αυτή η
ανοησία µε τον «ΗΡΑΚΛΗ» πλέον. Ξέρω ότι έχετε φίλους στο
χώρο των «αρπακτικών» ταµείων, αλλά δεν µπορείτε να θυσιά-
σετε τη χώρα, γιατί τελικά εσείς θα φύγετε και θα φύγετε βράδυ,
όπως φαίνεται, άλλη µια µνηµονιακή κυβέρνηση. Το θέµα, όµως,
είναι τι θα αφήσετε πίσω. Και θα αφήσετε δυστυχώς θύµατα που
µπορούµε να σώσουµε σήµερα και θα αφήσετε µια χαµένη δε-
καετία που θα µπορούσαµε να την σώσουµε εφόσον δεν συνεχί-
σουµε να λέµε «ναι» σε όλα, σε όλα αυτά τα οποία µας κατα-
στρέφουν. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και η σηµερινή συ-
ζήτηση κλείνει µε την τριτολογία του Πρωθυπουργού, κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη.

5886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κύριε Βαρουφάκη δεν ξέρω αν η Κυβέρνηση αυτή θα φύγει
βράδυ. Αυτό το οποίο µπορώ να σας πω είναι ότι κάθε κυβέρ-
νηση σε µια δηµοκρατική πολιτεία φεύγει ή ανανεώνει την εµπι-
στοσύνη της το βράδυ των εκλογών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό θα συµβεί και µε τη δικιά µας Κυβέρνηση. Όταν έρθει η

ώρα των εκλογών στο τέλος της τετραετίας θα θέσουµε στην
κρίση του ελληνικού λαού το έργο µας και είτε ο ελληνικός λαός
θα µας επιβραβεύσει είτε θα επιβραβεύσει κάποιον άλλον. Έτσι
λειτουργούν οι συντεταγµένες δηµοκρατίες και παρά την δε-
καετή κρίση, η οποία µας ταλάνισε και σε ένα βαθµό τα απόνερα
της ακόµα µας ταλανίζουν, η ελληνική δηµοκρατία βγήκε πιο
ισχυρή από αυτήν τη βαθιά περιπέτεια, ο κοινοβουλευτισµός
βγήκε πιο ισχυρός. Η ελληνική κοινωνία σήµερα -εκτίµησή µου
είναι αυτή, πιστεύω ότι θα συµφωνήσετε και εσείς- σε πολλές εκ-
φάνσεις της είναι πιο ώριµη από πολλές άλλες περιπέτειες. Ίσως
είναι το τραύµα της κρίσης αυτό που µας ανάγκασε να ωριµά-
σουµε βίαια. 

Η δε συζήτηση για το παρελθόν, κύριε Βαρουφάκη, έχει γίνει
και έχει γίνει εκτεταµένα. Τα νούµερα δεν χρειάζεται να τα συ-
ζητήσουµε. Είναι λίγο πολύ αυτά τα οποία αναφέρατε. Αυτό το
οποίο δεν θα µάθουµε ποτέ, γιατί δεν µπορούµε να δηµιουργή-
σουµε στο µέλλον µια πραγµατικότητα που αφορά το παρελθόν,
είναι τι θα συνέβαινε αν το 2015 τα πράγµατα είχαν πάρει διαφο-
ρετική τροχιά και η χώρα είχε βρεθεί εκτός Ευρωζώνης και εν-
δεχοµένως και εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, διότι αυτός ήταν ο
πραγµατικός κίνδυνος τον οποίον αποφύγαµε το 2015. Αυτό δεν
θα το µάθουµε ποτέ. Νοµίζω ότι όλοι έχουµε την άποψή µας για
το αν αυτό θα ήταν καλύτερο ή χειρότερο για την πορεία του
τόπου. Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτή είναι µια συζήτηση που
όσο την κάνουµε σίγουρα δεν ευνοεί και δεν τιµά ούτε εσάς ούτε
και τον κ. Τσίπρα. 

Έρχοµαι τώρα να απαντήσω και να επιχειρήσω να συνοψίσω
αυτά τα οποία άκουσα στις δευτερολογίες των αρχηγών των κοµ-
µάτων. Θα δώσω περισσότερες απαντήσεις αυτήν τη φορά στην
κ. Γεννηµατά. Θα το κάνω, διότι θεωρώ -εκτίµησή µου είναι, µπο-
ρεί να διαφωνείτε, κύριε Τσίπρα- ότι ως προς την κριτική την
οποία µας άσκησε, αλλά και τις προτάσεις τις οποίες κατέθεσε
ήταν σε ένα επίπεδο πολύ µεγαλύτερης επεξεργασίας από αυτά
τα οποία είπατε εσείς. Μερικές φορές, βλέπετε, το µέγεθος των
κοµµάτων δεν είναι κατ’ ανάγκη ανάλογο µε την ποιότητα του
πολιτικού λόγου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έψαξα να βρω και στη δευτερολογία σας εάν υπάρχουν κά-

ποιες τεκµηριωµένες προτάσεις που χρήζουν ουσιαστικής απάν-
τησης. Βρήκα µία στην οποία θα σταθώ στο τέλος της
τοποθέτησής µου.

Απαντώ, λοιπόν, στην κ. Γεννηµατά για το ζήτηµα των εµβο-
λίων. Χαίροµαι που αναγνωρίσατε, και καλό είναι να συµφωνή-
σουµε σε αυτήν την Αίθουσα, ότι πρέπει να έχουµε πάντα
επαρκείς δόσεις, για να µπορούµε να εξασφαλίσουµε τη δεύτερη
δόση. Αυτό το λέω, γιατί υπάρχουν χώρες, όπως το Ηνωµένο Βα-
σίλειο, που απέκλιναν από τη λογική έγκρισης των εµβολίων και
πάνω στην απελπισία τους, διότι αντιµετωπίζουν µία βαθύτατη
και πρωτοφανή υγειονοµική κρίση, παίρνουν το ρίσκο να εµβο-
λιάσουν όσο το δυνατόν περισσότερους συµπολίτες τους µε µία
δόση, µη γνωρίζοντας ακόµα αν θα είναι και πότε θα είναι σε
θέση να κάνουν τη δεύτερη. 

Να συµφωνήσουµε, λοιπόν, σε αυτήν την Αίθουσα ότι αυτή δεν
είναι µια στρατηγική την οποία πρέπει να ακολουθήσουµε. Διότι
το εµβόλιο έχει εγκριθεί από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Φαρµά-
κων και οι κλινικές έρευνες έχουν γίνει µε δύο δόσεις. Άρα η ελ-
ληνική πολιτεία θα έχει πάντα «κάβα», αν θέλετε, διαθέσιµα
εµβόλια, για να µπορεί να εξασφαλίσει ότι θα γίνει η δεύτερη
δόση. 

Έχετε δίκιο στα νούµερά σας, προφανώς και αυτήν τη στιγµή
έχουµε δυνατότητα και σήµερα να σταµατούσαµε να κάνουµε
ακόµα πενήντα χιλιάδες εµβόλια, θα επιχειρήσουµε να τα κά-
νουµε το συντοµότερο δυνατό. Δεν νοµίζω ότι διαφωνεί κανείς

σε αυτήν την Αίθουσα ότι πρέπει να κάνουµε τα εµβόλια το συν-
τοµότερο δυνατό. Και από τη στιγµή που ελπίζω ότι και ο Ευρω-
παϊκός Οργανισµός Φαρµάκων θα δώσει την έγκριση ότι από το
κάθε φιαλίδιο της «PFIZER» µπορούµε να βγάζουµε έξι δόσεις
και όχι πέντε, αυτό θα µας δώσει τη δυνατότητα να αυξήσουµε
ποσοστιαία και τις δόσεις τις οποίες µπορούµε να κάνουµε. 

Επίσης, θα υπάρχει πάντα και ένα σχέδιο σε περίπτωση που
κάποιος δεν εµφανιστεί για ραντεβού, να υπάρχουν άλλοι οι
οποίοι θα µπορούν να κάνουν το εµβόλιο εκείνη τη στιγµή, για
να µην πάει χαµένη καµµία δόση του εµβολίου. Είναι σηµαντικό
αυτό -το τονίζω- ειδικά για το εµβόλιο της «PFIZER», το οποίο
δεν µπορούµε να το κρατήσουµε σε συνθήκες δωµατίου για πα-
ρατεταµένο χρονικό διάστηµα. Και αυτός είναι και ο λόγος, επα-
ναλαµβάνω, που αυτήν τη στιγµή έχουµε ανοίξει λιγότερα
εµβολιαστικά κέντρα. Διότι η διανοµή του εµβολίου αυτού είναι
εξαιρετικά περίπλοκη. Το εµβόλιο της «MODERNA» έχει λίγο πιο
εύκολη διανοµή. Τα υπόλοιπα εµβόλια θα έχουν πολύ πιο εύκολη
διανοµή.

Κύριε Βαρουφάκη, για να απαντήσω στο πόσο εφικτή είναι η
εκθετική αύξηση του εµβολιασµού, την οποία νοµίζω ότι όλοι επι-
θυµούµε, θα σας πω ότι ναι, είναι εφικτή, διότι εφόσον -το τονίζω
πάντα- οι εταιρείες τηρήσουν τα χρονοδιαγράµµατά τους και µας
παραδώσουν τα καινούργια εµβόλια εντός του Μαρτίου ή εντός
του Απριλίου που περιµένουµε τις πολλές και τις µεγάλες δόσεις,
ένα τουλάχιστον από αυτά τα εµβόλια είναι εµβόλιο το οποίο
εφόσον εγκριθεί -το τονίζω- είναι µονοδοσικό και µπορεί να δια-
κινείται σε συνθήκες δωµατίου. Αυτό µας επιτρέπει πολύ ταχύ-
τερη διακίνηση και πολύ ευκολότερο εµβολιασµό από αυτόν τον
οποίο πρέπει να κάνουµε αυτή τη στιγµή µε τα εµβόλια της
«PFIZER» και σε έναν βαθµό της «MODERNA».

Και έρχοµαι στην πρωτοβάθµια φροντίδα. Είπατε κάτι το οποίο
απασχολεί και εµένα. Αρρωσταίνει κάποιος ο οποίος κάποια
στιγµή µπορεί να καταλήξει στο νοσοκοµείο. Ποια είναι τα πρω-
τόκολλα και ποια είναι η φροντίδα την οποία του προσφέρουµε
όσο είναι άρρωστος, τις πρώτες µέρες; Έχω ζητήσει -και πράγ-
µατι πρόκειται για κάτι το οποίο απασχολεί και την επιτροπή των
ειδικών λοιµωξιολόγων- να επικαιροποιήσουµε τα πρωτόκολλά
µας µε βάση το τι καλύτερο γνωρίζουµε αυτήν τη στιγµή για τα
φάρµακα τα οποία ενδεχοµένως -τονίζω, ενδεχοµένως- να δου-
λεύουν ή µπορεί να έχουν ελάχιστες παρενέργειες. Διότι πρέπει
να έχουµε τη δυνατότητα µε βάση αυτά τα οποία γνωρίζουµε και
ξέροντας ότι δεν υπάρχει θεραπεία -πρέπει να είµαστε σαφείς-
να προσφέρουµε τουλάχιστον κάποια καλύτερη περίθαλψη σε
πρώτο στάδιο σε ασθενείς που αρρωσταίνουν και την πορεία των
οποίων δεν είµαστε σε θέση να γνωρίζουµε. 

Η αλήθεια είναι ότι όταν κάναµε την εσωτερική διάγνωση του
τι δεν πήγε καλά στη Μακεδονία και είχαµε αυτόν τον τραγικό
αριθµό θανάτων για έναν µήνα, διαπιστώσαµε, δυστυχώς, ότι
πολλοί ασθενείς όχι από αστικά κέντρα, αλλά από χωριά, έφτα-
ναν στα νοσοκοµεία όταν ήταν ήδη πάρα πολύ άρρωστοι. Αυτή
είναι µια πραγµατικότητα την οποία πρέπει να αντιµετωπίσουµε,
είναι µία αλήθεια την οποία διαπιστώσαµε στην πορεία. Αυτός
είναι και ο λόγος που για ένα διάστηµα τουλάχιστον το ποσοστό
των θανάτων ήταν πράγµατι µεγαλύτερο από αυτό που περιµέ-
ναµε και πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. Και όντως το να έρχεται
κάποιος νωρίτερα στο νοσοκοµείο είναι προφανώς καλύτερο
από το να έρθει αργότερα. 

Σχετικά µε αυτήν τη συζήτηση για τις διασωληνώσεις ξέρετε,
κύριε Τσίπρα, ότι για ένα µεγάλο ποσοστό ασθενών -νοµίζω το
γνωρίζουν όλοι και ειδικά όσοι ασκούν το ιατρικό επάγγελµα- η
διασωλήνωση δεν προσφέρει κάτι, σε κάποιους, σε αρκετούς.
Το γνωρίζετε αυτό, όλοι το γνωρίζουµε, κάποιοι τυχαίνει να το
γνωρίζουν και από προσωπική εµπειρία. Η απόφαση να µην δια-
σωληνωθεί ένας ασθενής είναι απόφαση ιατρική. Ο κ. Κοντοζα-
µάνης είχε απόλυτο δίκιο που το είπε έτσι, απόλυτο δίκιο. Πολλές
φορές δε παίρνεται και σε συνεννόηση µε την οικογένεια. Και
είναι η σωστή και η υπεύθυνη απόφαση, όταν η διασωλήνωση
δεν προσφέρει κάτι ή µπορεί να προσφέρει ελάχιστες µέρες
ζωής µε πολύ µεγάλη ταλαιπωρία. Κι αυτό συµβαίνει συχνά, δεν
συµβαίνει µόνο τώρα, συµβαίνει πάντα. Το επιχείρηµά σας θα
είχε βάση, εάν υπήρχαν αιτήµατα από γιατρούς να βάλουν ασθε-
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νείς στις εντατικές και δεν υπήρχαν κρεβάτια εντατικών. Αυτό
δεν έγινε όµως και σας διαβεβαιώνω ότι αν είχε συµβεί, θα το εί-
χαµε µάθει όλοι µας. Αυτό δεν έγινε. Οι ασθενείς οι οποίοι χρει-
άστηκαν εντατική και την ώρα της κρίσης, έστω κι αν χρειάστηκε
να τους µετακινήσουµε και να τους πάµε σε άλλες περιοχές, κα-
λύφθηκαν από κρεβάτι εντατικής. Αυτό για να δώσουµε, µια και
καλή, µια απάντηση στο ζήτηµα αυτό, διότι είναι µια άχαρη συ-
ζήτηση, η οποία αδικεί, πρώτα και πάνω απ’ όλα, τους ίδιους
τους γιατρούς, οι οποίοι καλούνται, σε πολύ δύσκολες συνθήκες,
να πάρουν δύσκολες αποφάσεις. Αλλά το κάνουν πάντα µε γνώ-
µονα τι είναι καλύτερο για τον ασθενή και αν η διασωλήνωση σε
έναν πολύ ηλικιωµένο, πολύ επιβαρυµένο ασθενή, έχει κάτι να
του προσφέρει ή απλά προσθέτει πόνο, ταλαιπωρία για τον ίδιο
και για τις οικογένειές τους. Άρα υπάρχει κάτι στο ζήτηµα της
πρωτοβάθµιας φροντίδας, το οποίο πρέπει να µας απασχολήσει,
για να είµαστε κι έτοιµοι να αποτρέψουµε ένα ενδεχόµενο τρίτο
κύµα, γιατί αυτός νοµίζω ότι πρέπει να είναι ο στόχος. 

Αναφερθήκατε -και εδώ κάνατε λάθος, κυρία Γεννηµατά, αλλά
θα ήθελα να δώσω µια απάντηση- στο ότι δεν υπάρχουν προβλέ-
ψεις στο πρόγραµµα RRF, το οποίο έχουµε υποβάλει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Έχουµε προβλέψει συνολικά 3 δισεκατοµµύρια
για την υγεία, εκ των οποίων 650 εκατοµµύρια για πρόληψη, 660
εκατοµµύρια για επισκευές νοσοκοµείων -αναφέροµαι στα µε-
γάλα κονδύλια-, 400 εκατοµµύρια για την πρωτοβάθµια περί-
θαλψη και 275 εκατοµµύρια για τη ψηφιακή υγεία. 

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχόµαστε και ελπίζουµε αυτά να είναι προγράµµατα τα οποία
θα εγκριθούν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, γιατί είναι πάρα
πολύ σηµαντικά. Η ίδια η Ευρώπη αναγνωρίζει ότι η υγεία, ειδικά
όταν τέµνεται µε την ψηφιακή υγεία, θα πρέπει να αποτελεί κεν-
τρική ευρωπαϊκή προτεραιότητα. 

Τώρα, όπως σας είπα, ο σκοπός µας είναι να µπορέσουµε να
αποφύγουµε ένα τρίτο κύµα. Η απόφαση πάρθηκε από τους ει-
δικούς. Θα ανοίξουµε το λιανεµπόριο σε ολόκληρη τη χώρα,
εκτός από τις κόκκινες περιοχές, οι οποίες θα λειτουργήσουν µε
το καθεστώς του click away, και κάνουµε, νοµίζω, όλοι εδώ πέρα,
σε αυτήν την Αίθουσα, µια έκκληση για πρόσθετη προσοχή από
όλες και από όλους. Αν θέλουµε να στηρίξουµε την οικονοµία,
αν θέλουµε να στηρίξουµε το λιανεµπόριο, σας διαβεβαιώνω ότι
κανένα µέτρο, και καµµία επιστρεπτέα προκαταβολή, και καµµία
αναστολή φόρων, και καµµία διαγραφή υποχρεώσεων δεν µπο-
ρεί να υποκαταστήσει τον τζίρο του καταστήµατος εσαεί. Είναι
αδύνατον αυτήν τη στιγµή. Και µας νοιάζει ιδιαίτερα το λιανεµ-
πόριο σ’ αυτήν τη συγκυρία, διότι όλοι γνωρίζετε –ο κ. Βελόπου-
λος αναφέρθηκε σ’ αυτό- ότι έχουµε έµπορους οι οποίοι έχουν
στοκάρει αυτήν τη στιγµή, και ενώ ένα εστιατόριο µπορεί ενδε-
χοµένως να επιβιώσει εάν καταφέρουµε να περιορίσουµε και να
καλύψουµε τα λειτουργικά του έξοδα, ένας έµπορος ο οποίος
δεν θα πουλήσει το στοκ του δεν θα επιβιώσει. Άρα είναι πάρα
πολύ σηµαντικό το λιανεµπόριο να λειτουργήσει, αλλά να λει-
τουργήσει µε κανόνες. Οι κανόνες αυτοί θα παρουσιαστούν ανα-
λυτικά σε µισή ώρα από τώρα από τον κ. Χαρδαλιά και νοµίζω
ότι είναι χρέος µας όλοι να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια, η
αγορά να ανοίξει, αλλά να ανοίξει µε κανόνες, έτσι ώστε να πε-
ριορίσουµε, στον βαθµό του εφικτού, -το τονίζω και πάλι, κανείς
δεν µπορεί να δώσει καµία εγγύηση- µια νέα άνοδο των κρου-
σµάτων. 

Έρχοµαι τώρα στα οικονοµικά µέτρα. Κι εκεί πάλι είναι ενδια-
φέρουσα η σύγκριση µεταξύ των δύο κοµµάτων, της Κεντροαρι-
στεράς και της Αριστεράς -αφήνω στην άκρη τον κ. Κουτσούµπα,
ο οποίος έχει µια διαφορετική θεωρία- αλλά και κάποιων από-
ψεων που άκουσα από τον κ. Βαρουφάκη.

Αναφορικά µε την επιστρεπτέα προκαταβολή, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει:
Όλη η επιστρεπτέα, µη επιστρεπτέα οριζόντια.

Η κ. Γεννηµατά λέει κάτι διαφορετικό, το οποίο το βρίσκω πιο
ενδιαφέρον και αυτό είναι το σκεπτικό µε το οποίο κινείται και η
Κυβέρνηση. Λέει να έχουµε διαβαθµίσεις ως προς το ποσοστό

της επιστρεπτέας που δεν θα επιστραφεί, ανάλογα µε τη ζηµιά
που έχει υποστεί η επιχείρηση. 

Αυτό µου φαίνεται λογικό και αυτό είναι το σκεπτικό στο οποίο
κινείται και η Κυβέρνηση. Δεν είµαι έτοιµος ακόµα αυτήν τη
στιγµή να κάνω εξαγγελίες για την επιστρεπτέα προκαταβολή.
Θα µπορέσουµε να τις κάνουµε, όταν µε το καλό κλείσει ο κύ-
κλος αυτής της περιπέτειας και µπορέσουµε να έχουµε µία
πλήρη οικονοµική εικόνα, ένα πλήρες οικονοµικό αποτύπωµα της
πραγµατικής επίπτωσης στις επιχειρήσεις, µε σκοπό πάντα να
κρατήσουµε τις επιχειρήσεις ζωντανές, αλλά ταυτόχρονα –και γι’
αυτό και είναι λάθος αυτό το οποίο λέτε, κύριε Τσίπρα- να µην
καλλιεργούµε µία κουλτούρα µη πληρωµών.

Το χειρότερο το οποίο µπορεί να συµβεί αυτήν τη στιγµή είναι
να δηµιουργήσουµε την εντύπωση ότι δεν πληρώνει κανείς κα-
νέναν, γιατί θα έρθει το κράτος µε έναν µαγικό τρόπο να χαρίσει
χρέη και υποχρεώσεις. Αυτό θα ήταν καταστροφή και πρέπει να
το αποτρέψουµε. Και οποιαδήποτε ενθάρρυνση προς αυτήν την
κατεύθυνση µόνο ζηµιά µπορεί να κάνει.

Επαναλαµβάνω για ακόµα µία φορά ότι ευχόµαστε να µην κρα-
τήσει πολύ αυτή η περιπέτεια. Έχω λόγους να πιστεύω ότι µπο-
ρούµε να είµαστε αισιόδοξοι ότι µετά τον Απρίλιο τα πράγµατα
θα αρχίσουν να πηγαίνουν πολύ καλύτερα και γιατί θα µας βοη-
θήσει ο καιρός, ο ιός αυτός είναι εποχικός, αλλά και διότι στα-
διακά –και ελπίζω µε µεγάλη ταχύτητα- θα αυξάνουµε το τείχος
ανοσίας, το οποίο σηµαίνει ότι θα µπορούµε να µην πιέζουµε
τόσο πολύ το σύστηµα υγείας.

Όµως ξέρουµε ότι οι επόµενοι τρεις µήνες ακόµα θα είναι δύ-
σκολοι. Και θα είναι δύσκολοι µήνες για την οικονοµία. Έχουµε
πει πολλές φορές ότι θα σταθούµε δίπλα στις επιχειρήσεις, κυ-
ρίως στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και δίπλα στους εργαζόµε-
νους σε αυτήν την πολύ µεγάλη περιπέτεια. Γι’ αυτό και
επεκτείνουµε την ειδική ρύθµιση για τα ενοίκια για έναν µήνα, γι’
αυτό και καλύπτουµε ανέργους µε παράταση των επιδοµάτων
ανεργίας και γι’ αυτό και έχουµε προβλέψει στον προϋπολογισµό
ένα ξεχωριστό ποσό, ακριβώς για να µπορέσουµε να προστατευ-
θούµε από τις οικονοµικές επιπτώσεις.

Όµως, προφανώς είναι ευχή και επιθυµία όλων –και γι’ αυτό
θα εργαστούµε- αυτό το σταδιακό άνοιγµα να µην οδηγήσει και
πάλι σε µία αύξηση των κρουσµάτων. Νοµίζω ότι σ’ αυτήν την
κατεύθυνση πρέπει να δουλέψουµε όλοι, αλλά τονίζω ότι για να
γίνει αυτό, απαιτείται προσοχή από όλους. Δεν έχω καµµία αµ-
φιβολία ότι και οι επαγγελµατίες στο λιανεµπόριο που θα ανοίξει
τη Δευτέρα µε πολλή προσµονή, θα τηρήσουν τους κανόνες.
Πρέπει όλοι να τηρήσουµε τους κανόνες. Πρέπει και οι πελάτες
να τηρήσουν τους κανόνες. Δεν χρειάζεται να πάµε όλοι τη Δευ-
τέρα. Καταλαβαίνετε, νοµίζω, αυτονόητα ότι προσπαθούµε να δι-
ευρύνουµε και το ωράριο, να κρατήσουµε ανοιχτά τα µαγαζιά και
τις Κυριακές για να «σπάσει» ο κόσµος, έτσι ώστε να µην έχουµε
φαινόµενα συνωστισµού. Αυτό είναι αυτό το οποίο µας απασχο-
λεί.

Όµως άκουσα κάτι από τον κ. Τσίπρα το οποίο το βρήκα εν-
διαφέρον και επειδή θέλω να κλείσω µε έναν τόνο πιο συνθετικό,
θα πω κάτι.

Αναφερθήκατε, κύριε Τσίπρα, στα πρόστιµα. Είπατε ότι δεν θέ-
λουµε το πρόστιµο να είναι τιµωρητικό. Κοιτάξτε, ένα πρόστιµο
υπάρχει για να τιµωρηθεί κάποιος ο όποιος εν γνώσει του παρα-
βιάζει έναν κανόνα και εν προκειµένω η παραβίαση αυτού του
κανόνα έχει επιπτώσεις όχι στον ίδιο, αλλά στο ευρύτερο κοινω-
νικό σύνολο. Γι’ αυτό και έχουµε πρόστιµα, γι’ αυτό έχουµε κα-
νόνες, γι’ αυτό και έχουµε ποινές.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Η αρχή της αναλογικότητας…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Πράγµατι µπορεί να έχουν µπει και κάποια πρόστιµα σε ανθρώ-
πους, οι οποίοι µπορεί να ξέφυγαν για κάποια λεπτά και να τιµω-
ρήθηκαν µε αυτόν τον τρόπο.

Όµως ως µία ένδειξη καλής θέλησης και εµπιστοσύνης, εγώ
είµαι διατεθειµένος να κρατήσω το πρόστιµο στα 300 ευρώ για
µία εβδοµάδα, για να δούµε πώς θα ανταποκριθούν οι πολίτες,
κάνοντας πάλι µία έκκληση ότι ο σκοπός δεν πρέπει ποτέ να είναι
κατασταλτικός, αλλά πρέπει να είναι σκοπός συµµόρφωσης για
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να χτίσουµε µία µεγάλη κοινωνική συµµαχία, αναγνωρίζοντας
όµως απόλυτα και από την άλλη ότι υπάρχουν συµπολίτες µας
που, δυστυχώς, επέδειξαν προκλητικότατες συµπεριφορές, οι
οποίες δεν µπορούν να µείνουν ατιµώρητες, διότι η προκλητική
συµπεριφορά εν προκειµένω δεν αφορά µόνο τον έναν. Αυτό
είναι το πρόβληµα αυτής της πανδηµίας. Δεν τιµωρούµε τον
εαυτό µας. Δεν είναι µία περίπτωση κατά την οποία δεν φοράει
κάποιος τη ζώνη του στο αυτοκίνητο και αν δεν τη φορέσει –που
κι εκεί ερχόµαστε και του επιβάλλουµε τι πρέπει να κάνει- ο ίδιος
θα τιµωρηθεί, ο ίδιος θα υποστεί τη ζηµιά, αλλά παρά ταύτα στην
πατερναλιστική λογική το κράτος έρχεται και του επιβάλλει αυτό
το οποίο ξέρει ότι δεν είναι σωστό. 

Εδώ δεν είµαστε σε αυτήν την περίπτωση. Εδώ είµαστε στην
περίπτωση που µία συµπεριφορά η οποία δεν συνάδει µε αυτό
το οποίο έχουν υποδείξει οι ειδικοί, µπορεί να µην έχει καµµία
απολύτως επίπτωση για τον ίδιο διότι µπορεί να είναι ασυµπτω-
µατικός, αλλά µπορεί να έχει τραγικές επιπτώσεις για τους γύρω
του, για τους συγγενείς του, για ανθρώπους που δεν γνωρίζει.
Γι’ αυτό, λοιπόν, υπάρχει το πρόστιµο.

Όµως σε µια κίνηση να στείλουµε το µήνυµα ότι θέλουµε από
τους πολίτες τη συµµόρφωση µε γνώµονα τη λογική, τη συλλο-
γική ευθύνη και όχι τον φόβο του προστίµου θα κρατήσουµε το
πρόστιµο για τις επόµενες δέκα µέρες εκεί που είναι σήµερα και
θα αξιολογήσουµε µετά το τι πρέπει να γίνει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µε την τριτολογία του κυρίου Πρωθυπουργού ολοκλη-
ρώθηκε η συζήτηση, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.40’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 18
Ιανουαρίου 2021 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτή-
σεων.
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